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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ K SPORTS

ΜΟΥΝΤΙΑΛ

Στην εποχή 
Ρανιέρι η Ελλάδα
Ο Ιταλός Κλάουντιο Ρανιέρι
αναλαμβάνει τη γαλανόλευκη.
Αφιέρωμα στον Γιώργο Καραγ-
κούνη και το τέλος του μεγά-
λου Ότμαρ Χίτζφελντ.

ΑΠΟΕΛ

Η οικονομική
σχοινοβασία
Τα τέσσερα σενάρια για το οι-
κονομικό μέλλον του ΑΠΟΕΛ
όπως θα διαμορφωθεί μετά
την προσπάθειά του στους δύο
προκριματικούς γύρους.

ΟΜΟΝΟΙΑ

Γιατί πήγαν στραβά
τα πράγματα
Το κακό όνομα στην πιάτσα, το
άδειο ταμείο και οι αλλαγές στο
πλάνο έφεραν την ομάδα με την
πλάτη στον τοίχο. Το «τριφύλλι»
πιέζεται ενόψει Ευρώπης.

ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΟ

Η Κούρσα
του Αιώνα
Πριν από 100 χρόνια η Merce-
des θεμελίωσε τις βάσεις για
τις επιτυχίες. Ο Δημήτρης Γιόκ-
κας αναδεικνύει ακόμη μία εκ-
πληκτική ιστορία.

Απαιτείται
υπευθυνότητα

Δεν υπάρχει άνθρωπος στην Κύ-
προ που να μη βιώνει καθημερινά
τις συνέπειες της οικονομικής κρί-
σης και ειδικότερα τις δραματικές
αλλαγές που επήλθαν στο χρημα-
τοπιστωτικό σύστημα τον τελευ-
ταίο ενάμιση χρόνο. Με την οικο-
νομία να πασχίζει για να αναγεν-
νηθεί μέσα από τα ερείπια και την
κοινωνία να βρίσκεται σε παρα-
τεταμένη κατάσταση οργής, το
τελευταίο που θα ανέμενε κανείς
είναι η επανάληψη των παιχνιδιών
επικράτησης και άλλων νοσηρών
καταστάσεων που ακυρώνουν κά-
θε προσπάθεια υγιούς επιχειρη-
ματικής ανάπτυξης και στήριξης
της κοινωνίας. Θέλουμε να ελπί-
ζουμε ότι η απόφαση για την αύ-
ξηση του κεφαλαίου της Τράπεζας
Κύπρου θα σημάνει την απαρχή
μιας νέας προσπάθειας για την
εξυγίανσή της και θα την απαλ-
λάξει από την ομηρία των όποιων
συμφερόντων.

Μείωση του φόρου στο πετρέλαιο θέρμαν-
σης, επιμήκυνση των δόσεων για τις λη-
ξιπρόθεσμες οφειλές στο δημόσιο και στα
ασφαλιστικά ταμεία, μείωση της έκτακτης
εισφοράς και αλλαγή του πλαισίου για επα-
ναπατρισμό κεφαλαίων, είναι τα τέσσερα
μέτρα που προγραμματίζει ο πρωθυπουργός
της Ελλάδας Αντώνης Σαμαράς. Στόχος

της ελληνικής κυβέρνησης μέχρι το φθι-
νόπωρο να υπάρξουν κινήσεις «ανακού-
φισης» των πολιτών και να επέλθει βελτίωση
του πολιτικού κλίματος, καθώς το ίδιο διά-
στημα θα αρχίσει να διαμορφώνεται το
σκηνικό εντός του οποίου θα πραγματο-
ποιηθεί η εκλογή Προέδρου της Δημοκρα-
τίας. Σελ. 18

Ανακουφιστικά μέτρα από Σαμαρά
Κινήσεις για βελτίωση του πολιτικού και κοινωνικού κλίματος

ΤΗΝ ΕΠΟΜΕΝΗ ΚΥΡΙΑΚΗ 13 ΙΟΥΛΙΟΥ 
ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΧΑΣΙΚΟΣ

Κουμπαριές τέλος
στους Δήμους

Αποφασισμένος να
κλείσει το κεφάλαιο
των μεταρρυθμίσεων
στην Τοπική Αυτοδι-
οίκηση παρά τις αντι-
δράσεις, εμφανίζε-

ται ο Σωκράτης Χάσικος. Σε συνέν-
τευξη στην «Κ» ο υπ. Εσωτερικών το-
νίζει ότι οι αντιδράσεις είναι φυσιο-
λογικές, γιατί οι αλλαγές διαταράσ-
σουν τα κακώς κείμενα. Αναφέρεται
στα κρούσματα διαφθοράς και απαν-
τά και στις επικρίσεις περί σύγκρου-
σης συμφερόντων του ιδίου ως πολι-
τικού προϊστάμενου του ΡΙΚ. Σελ. 6

ΕΠΙΔΟΜΑΤΑ

Τι αλλάζει 
με το Ε.Ε.Ε.
Τον δρόμο της Ολομέλειας παίρνει την
ερχόμενη εβδομάδα το πολυσυζητη-
μένο νομοσχέδιο για το Ελάχιστο Εγ-
γυημένο Εισόδημα, που μεταβάλλει
την επιδοματική πολιτική. Τι προνοεί
και σε ποιους απευθύνεται. Σελ. 14

ANΔΡΕΑΣ ΧΡΙΣΤΟΥ

Τοπικές Αρχές 
χωρίς εξουσία
Σε απορρύθμιση και ακύρωση της
τοπικής αυτοδιοίκησης οδηγεί η με-
ταρρύθμιση που προωθεί η κυβέρ-
νηση υποστηρίζει ο δήμαρχος Λεμε-
σού Ανδρέας Χρίστου. Σελ. 9

ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ

Ιπτάμενα 
κούριερ υγείας
Αεροπλανάκια θα μπορούν να πηγαί-
νουν υλικό σε δυσπρόσιτες περιο-
χές. Μιλάει στην «Κ» ο Έλληνας
ιδρυτής της Matternet. Ζωή, σελ. 7

Ώρα προτάσεων 
για τον Ερογλου
Δεν βιάζεται ο Μπαν Κι Μουν

Σε κινήσεις συντήρησης του διαλόγου
στο Κυπριακό ώστε να διατηρηθεί η δια-
δικασία μέχρι τον Απρίλιο προβαίνουν
οι δύο πλευρές. Ως θετικό βήμα χαρακτη-
ρίζεται η αποδοχή από πλευράς Έρογλου
της πρότασης του Προέδρου Αναστασιάδη
να καταθέσει προτάσεις για όλες τις πτυ-
χές. Για το 2015 μεταθέτει το χρονοδιά-
γραμμα ο Μπαν Κι Μουν. Σελ. 3, 5

Τον τερματισμό μιας μακράς περιόδου αβε-
βαιότητας και εσωτερικών αντιπαραθέσεων,
που θα επιτρέψει στην Τράπεζα Κύπρου
να επανέλθει σε φυσιολογικούς ρυθμούς,
σηματοδοτεί η απόφαση για αύξηση του
μετοχικού της κεφαλαίου κατά ένα δισε-
κατομμύριο ευρώ. Μετά από αυτή την εξέ-
λιξη, η οποία υπήρξε το αποτέλεσμα έντονου
παρασκηνίου, ανοίγει πλέον ο δρόμος για

την πλήρη εξυγίανση των βιβλίων της Τρά-
πεζας και την επιστροφή της σε συνθήκες
πιστωτικής επέκτασης, κάτι που αποτελεί
προαπαιτούμενο για έξοδο της χώρας από

την ύφεση. Η αύξηση του μετοχικού κε-
φαλαίου δίνει την ευκαιρία στους υφιστά-
μενους μετόχους να συμμετάσχουν, στην
πρώτη φάση της πράξης, κατά την οποία
θα λαμβάνονται κλειστές προσφορές με
ποσό και τιμή αγοράς. Το βιβλίο προσφορών
θα διαμορφωθεί ώς τις 25 του μήνα αλλά
ασαφής παραμένει ακόμη ο τρόπος ιεράρ-
χησης των προσφορών. Οικονομική, σελ. 4

Και οι πλωτές 
μονάδες στο πλάνο
Σχέδιο Β΄ για το φυσικό αέριο

Οι πλωτές μονάδες υγροποίησης φυσικού
αερίου αποτελούν για την κυβέρνηση
και τις εταιρείες που διεξάγουν έρευνες
στην ΑΟΖ το σχέδιο B΄ εάν δεν προχω-
ρήσει το χερσαίο τερματικό στο Βασιλικό.
Τεχνοκράτες θεωρούν ότι η συμφωνία
για αέριο από το «Λεβιάθαν» προς την
Αίγυπτο ξεκαθάρισε το σκηνικό, με τη
Λευκωσία όμως να μην ανησυχεί. Σελ. 13

Τρία ονόματα
ένα φαβορί
για Επίτροπος
Προεδρική λίστα στον Γιούγκερ
Τους Μάριο Καρογιάν, Δημήτρη Συλλούρη
και Χρήστο Στυλιανίδη θα προτείνει ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας στον Ζαν Κλοντ
Γιούνκερ για τη θέση του Κύπριου Επιτρό-
που, με τον τέως κυβερνητικό εκπρόσωπο
να παραμένει το φαβορί. Οι καραμπόλες
από τον διορισμό Επιτρόπου επηρεάζουν
ισορροπίες στην ηγεσία του ΔΗΣΥ. Σελ. 4

ΑΝΤΙΔΡΑΣΕΙΣ

Όχι στον Νικόλα 
λέει το ΑΚΕΛ
Το ΑΚΕΛ επιδιώκει συνεργασία με το ΔΗΚΟ,
αλλά δεν θέλει να υπηρετήσει τυχόν προ-
σωπικές στοχεύσεις του Νικόλα Παπαδό-
πουλου. Σελ. 4

Κ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Στο μικροσκόπιο 
τα ευρήματα της 
Επ. Κεφαλαιαγοράς

Υποθέσεις που διερευνήθηκαν
από την Επιτροπή Κεφαλαι-
αγοράς εξετάζονται από την
ανακριτική ομάδα, για τυχόν
ποινικές ευθύνες, αποκαλύπτει
ο γενικός εισαγγελέας. Σελ. 14

Βήμα σωτηρίας για την Τράπεζα
Απόφαση αυτοδιάσωσης με αύξηση κεφαλαίου και κατάπαυση του πυρός

ΟΛΟ ΤΟ ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΟ

Η καταλυτική κίνηση
Αναστασιάδη προς Χασάπη

Περίοδο έντονης αμφισβήτησης της εξωτερικής του πολιτικής διέρχεται ο Μπαράκ Ομπάμα, με τη συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών να
του χρεώνει αποτυχημένους χειρισμούς στη Συρία, τη Λιβύη, το Ιράκ και την ευρύτερη περιοχή της ανατολικής Μεσογείου. Σελ. 23

Αμφισβητείται η εξωτερική πολιτική Ομπάμα

Koτσώνης, 
ο πρωτοπόρος
Οφειλόμενο αντίο

Ογκώδες είναι το έργο που άφησε
ο Γιώργος Κοτσώνης. Τέσσερεις
άνθρωποι που τον έζησαν και
βρέθηκαν δίπλα του γράφουν για
τον δικό τους άνθρωπο, τον συν-
θέτη, τον αγωνιστή, τον ευτυχή
επαναστάτη. Τον Νοέμβριο του
2009 ο Κοτσώνης παραχώρησε
στην «Καθημερινή» μία από τις
τελευταίες συνεντεύξεις του, στην
οποία περιέγραφε την περιπετει-
ώδη ζωή του. Ζωή, σελ. 1

Ερντογάν και Κυπριακό

Παρά το πλήγμα που υπέστη ο Ερντογάν οδεύει προς
την Προεδρία της Τουρκίας με οδικό χάρτη που περι-
λαμβάνει και το Κυπριακό. Εάν επικρατήσει στις προ-
εδρικές θα προκηρύξει πρόωρες βουλευτικές. Σελ. 11
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Υ Ψ Ι Κ Α Μ Ι Ν Ο Σ / Γράφει ο ΜΙΧAΛΗΣ ΤΣΙΚΑΛAΣ

Μίλα Χρυστάλλα 
«Τι εστίν ο μίαν έχον φωνήν τετρά-
πουν και δίπουν και τρίπουν γίνε-
ται;». Αυτή ήταν μία ερώτηση που
κόστισε σε πολλούς τη ζωή τους,
σαν περνούσαν από τη Θήβα και
συναντούσαν τη Σφίγγα, της οποίας
το γενεαλογικό δέντρο χάνεται στα
μήκη και τα πλάτη των εκδοχών.
Η απάντηση στην ερώτηση δόθηκε
από τον Οιδίποδα που σκέφτηκε
για λίγο και είπε, «ο άνθρωπος».
Και η Σφίγγα του τη χάρισε. Σφίγγα
λεοντόμορφη και αγέρωχη, με υπε-
ροψία και μια ανωτερότητα στο
βλέμμα που επήλθε με το πέρασμα
του χρόνου, εφόσον κανείς δεν
απαντούσε την ερώτησή της, με
σιγουριά ότι ποτέ κανείς δεν θα τα
κατάφερνε. Όμως ένας τα κατάφερε
και ήταν αρκετός. Αυτό προσπαθώ
και εγώ να καταφέρω, όχι να απο-
δώσω απάντηση στο ερώτημα της
Σφίγγας-Χρυστάλλας Γιωρκάτζη,
αλλά να καταλάβω τι θέλει να μας
πει ακριβώς. Ή καλύτερα τι δεν μας
λέει και γιατί δεν μας το λέει: Την
περιμέναμε στην πρόσφατη συ-
νέντευξη Τύπου που έδωσε να μας
μιλήσει, να μας εξηγήσει τα πε-
πραγμένα όπως έχουν για το τρα-
πεζικό μας σύστημα, αλλά δεν το
έκανε. Η ομιλία της για την ετήσια
έκθεση της Κεντρικής Τράπεζας
δεν έφερε καμία αποκάλυψη, τη
στιγμή που οι αποκαλύψεις πλέον
για το πού κινείται η Τράπεζα Κύ-
πρου, βγαίνουν με το λεπτό. Επι-
προσθέτως, τη στιγμή που όλοι μας
εντός και εκτός χώρας, άλλη δουλειά
δεν κάναμε από το να συζητάμε
για την Τράπεζα Κύπρου. 

Τι δεν μας λέει η Χρυστάλλα;
Πού κινείται κατά την άποψή της,
η πλέον συστημική αφενός και με-
γάλη αφετέρου τράπεζα της Κύπρου;
Στο πρώτο, θαυμαστό και αλησμό-
νητο εκείνο Eurogroup, οι τράπεζές
μας κατείχαν το σεβαστό ποσοστό
του 700% του ΑΕΠ. Η χώρα μας,
τότε, αποτελούταν από 7 στα 10
τραπεζικά συστατικά, κάτι το οποίο
διεκόπη βιαίως εφόσον… το είχαμε
τερματίσει. Μετά που μας αποχαι-
ρέτησε η Λαϊκή, το ποσοστό έπεσε
στο 200%, αλλά μια τράπεζα πλέον
έχει συγκεντρωμένα τα προβλήματα
και δεν είναι καθόλου σίγουρο πως

ό,τι ισχύει στη Φρανκφούρτη μπορεί
αυτόματα πλέον να «κουμπώσει»
και στη Λευκωσία τόσο απλά. Γί-
νεται; Δεν γίνεται; Ισχύει ή όχι; Η
Σφίγγα Χρυστάλλα δεν έδωσε απάν-
τηση με τα λόγια, αλλά παρενέβη
με τις πράξεις στα πεπραγμένα της
Τρ. Κύπρου. Εκεί άνοιξε κι άλλος
καυγάς. Δικαιούται; Με βάση των
περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυ-
μάτων Νόμου 1997-2013, μπορεί
να παρεμβαίνει αλλά και να λαμ-
βάνει οποιαδήποτε μέτρα κρίνει
ώστε να αποφευχθούν κίνδυνοι
που θα μπορούσαν να μεταφερθούν
στους καταθέτες ή να προκαλέσουν
κούρεμα καταθέσεων. Σας θυμίζει
κάτι όλο αυτό; Με την παρέμβασή
της σημαίνει ότι υπάρχει πρόβλημα,
εξού και η οδηγία της Κεντρικής
για αλλαγή του περί Εργασιών Πι-
στωτικών Ιδρυμάτων Νόμου σε
σχέση με τα πρόσωπα, τον Πρόεδρο
και τα μέλη των Δ.Σ. Η Χρυστάλλα
δεν έδωσε απάντηση όμως, ούτε
και ανέλυσε στη συνέχεια, το κλίμα
που είναι ίσως το πιο σημαντικό
από όλα. Τι νιώθει, τι βλέπει η ίδια,
ποια είναι η δική της αίσθηση για

το πού πάει συνολικά το τραπεζικό
μας σύστημα. Αυτά δεν είναι ση-
μαντικά; Δεν είναι η ώρα τώρα κυρία
Χρυστάλλα να κρύβουμε τα λόγια
μας και να μη βγαίνουμε ανοιχτά
και με το θάρρος της γνώμης μας
στην κοινωνία που σήκωσε όλο το
βάρος του ασθενούς τραπεζικού
συστήματος στους ώμους της. Μπο-
ρεί το τραπεζικό μας σύστημα να
έπασχε, ασθενεί όμως όλη η κοι-
νωνία, κουβαλώντας τη χώρα εκτός
κρίσης.

Και όταν λέω κοινωνία εννοώ
από τον απλό πολίτη μέχρι τις εται-
ρείες οι οποίες έβαλαν «πλάτη» και
πρέπει να ξέρουν και κάτι παραπάνω
από τις αναμενόμενες κινήσεις που
κάνετε ως Κεντρική και από τα ξερά
νούμερα. Ακόμη και ένας basic CEO
όταν κάνει παρουσίαση, λέει τα
δικά του, αλλά στο τέλος κάνει μια
σούμα. Τραβάει μια γραμμή και λέει
την άποψή του, τη δική του γνώμη.
Είστε διοικήτρια της Κεντρικής σε
δύσκολο ναι μεν χρονικό σημείο,
αλλά στα δύσκολα φαίνεται ο καλός
ο καπετάνιος. Και ο καλός ο καπε-
τάνιος δεν κουμαντάρει μόνος του.

Βασίζεται και πάνω στο πλήρωμά
του όσο και στην καλή τύχη για να
καταλαγιάσει η φουρτούνα και να
βγει με τις λιγότερες δυνατές ζημιές,
όπως η τράπεζα βασίζεται στους
υφιστάμενους μετόχους της αλλά
και στους υποψήφιους επενδυτές,
για αναστροφή του κλίματος. Σή-
μερα που γράφεται η στήλη, είναι
σχεδόν σίγουρο ότι θα πρέπει να
περιμένουμε μετά τον Αύγουστο
να δούμε πώς και ποιοι θα πρωτα-
γωνιστούν στην αύξηση του μετο-
χικού κεφαλαίου της τράπεζας Κύ-
πρου, με τι ποσοστό και με ποια
διαδικασία, αν συμφωνηθούν στην
πράξη όλα αυτά.

Η πολυπόθητη λύση με τον άλλο
ή τον άλλο τρόπο θα βρεθεί, αλλά
εκεί που η Σφίγγα πήρε από τον
Οιδίποδα μόνο μία απάντηση και
ικανοποιήθηκε, εμείς πλέον με τα
όσα έχουμε περάσει, πρέπει και
οφείλουμε ξέρουμε και κάτι παρα-
πάνω από απαντήσεις αλά presen-
tation, που έτσι κι αλλιώς τις γνω-
ρίζαμε και από πριν. 

tsikalasm@sppmedia.com

Το τελευταίο επει-
σόδιο στο θρίλερ
ανακεφαλαιοποί-
ησης της Τράπεζας
Κύπρου, λογικά θα
έπρεπε να είχε προ-

καλέσει ψυχρολουσία εν μέσω
καύσωνα στην τεράστια πλειοψη-
φία του κόσμου. Διότι το παρα-
σκήνιο, αλλά και το προσκήνιο
τελικά, ήταν ενδεικτικά της νο-
οτροπίας των «untouchables»
(ανέγγιχτων) που εξακολουθεί να
διέπει μίαν εξουσιάζουσα κάστα
σε αυτό τον τόπο, παρόλο το στρα-
πάτσο που πάθαμε το 2013. Είναι
η ίδια κάστα που κατέκλεψε τον
κόσμο την εποχή του σκανδάλου
του ΧΑΚ, η ίδια που πρωταγωνί-
στησε στη φούσκα της κρίσης
αυτής, η ίδια που γδέρνει την Κύ-
προ και πλουτίζει δεκάδες χρόνια
τώρα.

Είναι οι ίδιοι που τα τελευταία
50 χρόνια είχαν υπό τον έλεγχό
τους την Τράπεζα Κύπρου και
που με τα λεφτά των καταθετών
έγιναν μεγαλο-επιχειρηματίες και
παράγοντες, επηρεάζοντας μά-
λιστα καταλυτικά και το πολιτικό
παιχνίδι.

Αυτοί που με την απληστία
τους βούλιαξαν την Τράπεζα αλλά
που επιμένουν ακόμα να θέλουν
να ελέγχουν το τραπεζικό σύστη-
μα για να έχουν και την πίτα σω-
στή και τα σκυλιά χορτάτα.

Πρόκειται για την κάστα αυτών
που ο Αρχιεπίσκοπος Χρυσόστο-
μος διαχώρισε σε τρεις φατρίες,
γνωρίζοντας από πρώτο χέρι τα
τεκταινόμενα, αφού και ο ίδιος
είναι «επίτιμο» μέλος της.

Αυτή λοιπόν η κάστα αντι-
δρούσε στην αύξηση του μετο-
χικού κεφαλαίου στην Τράπεζα
Κύπρου για να μη χάσει την πρω-
τοκαθεδρία. Με λίγα λόγια το
πλοίο βούλιαζε επειδή του είχαν
ανοίξει μια τεράστια τρύπα οι
ίδιοι αλλά ταυτόχρονα απαιτού-
σαν να τους εξασφαλίσουν μια
θέση στην πλώρη ώστε να βλέ-
πουν το θέαμα… Κι αυτό γιατί
γνώριζαν ότι η κυβέρνηση δεν

θα άφηνε την Τράπεζα να βου-
λιάξει. Η κυβέρνηση με τη σειρά
της βγήκε στις αγορές με ομόλογο
τις προάλλες με επιτόκιο 4,75%
πήρε 750 εκατ. και τα έριξε στην
Τράπεζα για να τη στηρίξει. Δη-
λαδή εμείς οι φορολογούμενοι θα
πληρώσουμε εκτός των άλλων
και αυτά τα 750 εκατ. που είναι
πια δημόσιο χρέος για να συνε-
χίσουν να παίζουν τα παίγνιά
τους οι «ανέγγιχτοι» και για να
φτιάξουμε μια πλασματική εικόνα
ώστε να περάσει τα τεστ αντοχής
η Τράπεζα διότι, τάχατες, είναι
συστημική. 

Θυμάστε ότι κάποτε, μέσω της
Βουλής δώσαμε στη Λαϊκή 1,8
δισ. για να μη βουλιάξει, διότι κι
εκείνη ήταν δήθεν συστημική.
Μετά οι ίδιοι εκείνοι που ψήφισαν
για τον μποναμά στη Λαϊκή,
ωρύονταν γιατί η κυβέρνηση «πέ-
ταξε τα χρήματα των φορολογου-
μένων».

Αν όμως άφηναν την αγορά
«να δουλέψει όπως η ίδια ξέρει»
ή το άλλο οξύμωρο που μας που-
λούσαν ότι «η αγορά αυτορυθμί-
ζεται», τότε ούτε στη Λαϊκή θα
σπαταλούσαμε χρήματα. Και τώρα
λοιπόν το ίδιο θα έπρεπε να γίνει.
Να αφήσουν την αγορά να ρυθ-
μίσει την κατάσταση. Να έρθουν
τα επενδυτικά ταμεία να μπουν
μέσα και να αγοράσουν μέχρι και
τις κάλτσες της Τράπεζας Κύπρου.
Όχι όμως, η κυβέρνηση δεν αφή-
νει να γίνει κάτι τέτοιο, διότι θα
πληγούν τα «συστημικά συμφέ-
ροντα» των «ανέγγιχτων». Εξάλ-
λου θα μπορούσε χωρίς μεγάλο
κόπο να βγάλει το ένα δισ. που
τώρα έχει ανάγκη η Τράπεζα, αν
δεν υπόκυπτε στις πιέσεις των
μεγαλο-οφειλετών των 6 δισ. που
κάνουν το παν για να φορτώσουν
στον κοσμάκη το κόστος της φού-
σκας που δημιούργησαν, με τις
διευκολύνσεις που πήραν από τα
golden boys των τραπεζών με
την ένοχη σύμπραξη και συναί-
νεση πολιτικών ταγών. 

Η αγορά και
οι ανέγγιχτοι

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

CN
PP

paraschosa@kathimerini.com.cy

Ναι, δεν ξέρω αν το ξέρετε, αλλά τα πράγματα στο τραπεζικό μας σύστημα είναι σοβαρά… 

MAMIL, εραστές του ποδηλάτου
ΛΟΝΔΙΝΟ. Το ποδήλατο δεν είναι
πλέον η ενασχόληση των φανατι-
κών αθλητών, των παιδιών και ορι-
σμένων ενηλίκων με ενισχυμένη
οικολογική συνείδηση. Ως φαίνεται,
κερδίζει καθημερινά οπαδούς και
μάλιστα ανάμεσα σε ανθρώπους
που δεν έχουν τίποτα κοινό με το
στερεότυπο του ποδηλάτη. Στη
Βρετανία το ποδήλατο έχει φανα-
τικούς εραστές που, παρότι διαθέ-
τουν την οικονομική δυνατότητα,
θα προτιμούσαν να αγοράσουν ένα
δίκυκλο και να φροντίσουν τη σι-
λουέτα τους κάνοντας ταυτοχρόνως

και τις βόλτες τους, παρά να πάρουν
μία ολοκαίνουργια και αστραφτερή
Φεράρι.

Αυτoί είναι οι λεγόμενοι «μεσή-
λικες άνδρες που φοράν lycra ή MA-
MIL, όπως λέγονται περιπαικτικά,
και που την Κυριακή θα έχουν την
τιμητική τους, καθώς θα βγουν και
θα καταλάβουν τους δρόμους επ’
ευκαιρία του ποδηλατικού γύρου
της Γαλλίας, το πρώτο στάδιο του
οποίου πραγματοποιείται στο Γιόρκ-
σαϊρ. Οι Βρετανοί εραστές του πο-
δηλάτου θα καταλάβουν τους δρό-

μους της αγγλικής υπαίθρου δίνον-
τάς τους πολύ χρώμα με τις φωσφο-
ρίζουσες φορεσιές τους και τα στενά
αποκαλυπτικά σoρτς. Το τυπικό μέ-
λος της συνομοταξίας των ΜΑΜΙL
είναι ένας άνδρας μεγαλύτερος των
35 ετών που κερδίζει αρκετά χρή-
ματα και μπορεί να αγοράσει τις
αγαπημένες μάρκες των συναθλη-
τών του, όπως παραδείγματος χάρη,
ρούχα ποδηλασίας του οίκου Rapha,
αλλά και μπορεί να πηγαίνει σε διά-
φορα προσκυνήματα, όπως στο θρυ-
λικό Μον Βεντού στην Προβηγκία

της Νότιας Γαλλίας. «Πριν από με-
ρικά χρόνια όλοι αυτοί οι άνθρωποι
θα φροντίζαν πρώτα από όλα να
αποκτήσουν μία αστραφτερή Πόρσε
ή μία υπερσύγχρονη μοτοσικλέτα
μεγάλου κυβισμού. Σήμερα όλα αυτά
ανήκουν στο παρελθόν και το μόνο
που αγοράζουν είναι ένα ακριβό
ποδήλατο από ανθρακικές ίνες που
στοιχίζει περίπου 3.800 ευρώ», εξηγεί
ο Μάικλ Ολιβερ, ειδικός του μάρ-
κετινγκ ο οποίος καυχάται ότι είναι
και ο εμπνευστής του όρου ΜAMIL.

Συνήθως το χόμπι ξεκινά όταν

οι άνθρωποι αυτοί θέλουν να εξοι-
κονομήσουν χρήματα και ταυτό-
χρονα να διατηρηθούν σε καλή
υγεία. Ετσι τα καλοκαίρια η οικο-
γένεια κάθε ΜΑΜΙL που σέβεται
τον εαυτό της παρακολουθεί εκ του
σύνεγγυς τον ποδηλατικό γύρο της
Γαλλίας ή πηγαίνει στην ισπανική
Μαγιόρκα προκειμένου να ακολου-
θήσει τον δρόμο που χάραξαν Βρε-
τανοί μάγοι της ποδηλασίας, όπως
ο Μπράντλεϊ Ουίγκινς και ο Κρις
Φρόουμ. Οι MΑΜΙL ξυρίζουν τα πό-
δια τους για να περιορίσουν την
αντίσταση του ανέμου και περνάνε
ατελείωτες ώρες μαστορεύοντας τα
ποδήλατά τους, ενώ αποκτούν εμ-
μονή με τα διάφορα αξεσουάρ που
μπορούν να του προσθέσουν, είτε
πρόκειται για σύστημα GPS είτε για
εξελιγμένα φρένα ή για πιο εντυ-
πωσιακό τιμόνι.

Η ποδηλασία σε αυτό το επίπεδο
είναι ομολογουμένως ένα ακριβό
άθλημα, το οποίο, ωστόσο, δίνει σε
πολλούς μία θαυμάσια ευκαιρία για
κοινωνική δικτύωση. «Μιλάνε για
την ποδηλασία σαν να πρόκειται
να είναι το νέο... γκολφ, εκεί δηλαδή
όπου στην πραγματικότητα εκτός
από διασκέδαση βρίσκουν μία ευ-
καιρία για να κάνουν και τις δουλειές
τους», εξηγεί ο Ρίτσαρντ Μουρ ο
οποίος έχει συγγράψει αναρίθμητα
βιβλία για τον ποδηλατικό γύρο της
Γαλλίας.

Ο Σπονδοφόρος απουσιάζει.

<<<<<<

Βρετανοί μεσήλικες
αγοράζουν ακριβά
δίτροχα, αθλούνται
και συναντιούνται σε
ποδηλατικούς γύρους.

Ανδρες έτοιμοι για όλα, οι ΜΑΜΙL έχουν κάνει το ποδήλατο τρόπο ζωής, αφού
τους επιτρέπει να διατηρούνται σε άριστη υγεία και φόρμα.
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Τεχνητές αναπνοές μέχρι νεωτέρας
Με προτάσεις, ΜΟΕ και λειτουργία τεχνικών επιτροπών επιχειρούν οι δύο πλευρές να διατηρήσουν τη διαδικασία ώς τον Απρίλιο

Του ΛΕΥΤΕΡΗ ΑΔΕΙΛΙΝΗ

Η έλλειψη ενθουσιασμού και η προ-
σπάθεια να παρουσιαστούν ως ση-
μαίνουσες κάποιες εξελίξεις για να
μην πέσει σε μαρασμό η τρέχουσα
διαδικασία λύσης του Κυπριακού
είναι εμφανείς στις δημόσιες και
παρασκηνιακές τοποθετήσεις των
διαπραγματευτικών ομάδων. Οι
συνομιλητές πηγαίνουν κι έρχονται
στο παλιό αεροδρόμιο της Λευκω-
σίας, οι ηγέτες συναντώνται κι
αυτοί ανά τακτά χρονικά διαστή-
ματα, αλλά αποτέλεσμα, ουσιαστική
πρόοδος δεν επιτυγχάνεται. Η ει-
κόνα αυτή επιβεβαιώθηκε και την
περασμένη Παρασκευή, όταν οι
Νίκος Αναστασιάδης και Ντερβίς

Έρογλου είχαν συνάντηση μιας
ώρας στην οποία εξέτασαν διαδι-
καστικά κυρίως θέματα.

Είναι γεγονός ότι ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας προσπαθεί να
δώσει πνοή στη διαδικασία και να
ωθήσει τον Τ/κ ηγέτη να μπει στην
ουσία της συζήτησης. Σε αυτό το
εγχείρημα, ο κ. Αναστασιάδης είχε
προχθές μία επιτυχία

Ο κ. Έρογλου δεσμεύθηκε να
καταθέσει στο τραπέζι προτάσεις
για όλες τις πτυχές του Κυπριακού.
Μέχρι τώρα, η τ/κ πλευρά αντι-
δρούσε στο αίτημα να τοποθετηθεί
σε ζητήματα όπως το εδαφικό, η
ασφάλεια και οι εγγυήσεις. Βασικές

πτυχές του Κυπριακού τις οποίες
διαχρονικά επιδιώκει να αφήνει
για το τέλος. Τώρα, φαίνεται πως
τα περιθώρια ελιγμών έχουν στε-
νέψει, οι πιέσεις είναι έντονες και
όπως φαίνεται θα υποβληθούν προ-
τάσεις για όλα στο β΄ στάδιο της
διαδικασίας, αυτό της γεφύρωσης
διαφορών. 

Λείπει το μομέντουμ
Τον υποτονικό χαρακτήρα της

διαπραγμάτευσης διαπίστωσε,
όπως πληροφορείται η «Κ», και ο
Ρολφ Μέγιερ, ο πολύπειρος Νοτι-
οαφρικανός διαπραγματευτής του
Ντε Κλερκ που κατάφερε με τον

ομόλογό του, Νέλσον Μαντέλα να
τερματίσουν το απαρτχάιντ και να
πετύχουν τη συμφιλίωση μαύρων
και λευκών.

Ο κ. Μέγιερ βρέθηκε στην αρχή
της εβδομάδας στην Κύπρο, συ-
ναντήθηκε με τους δύο ηγέτες και
τους συνομιλητές και εξέφρασε
την εκτίμηση ότι αν δεν υπάρξει
μομέντουμ μέχρι το φθινόπωρο η
διαδικασία λύσης θα πρέπει να πε-
ριμένει τον ερχόμενο Απρίλιο για
να αποκτήσει κάποια ώθηση. Τότε
ολοκληρώνονται οι εκλογικές δια-
δικασίες στην Τουρκία και τα Κα-
τεχόμενα με την αναμέτρηση για
εκλογή «προέδρου» στην τ/κ πλευ-

ρά. Ο κ. Μέγιερ, πάντως, φέρεται
να είπε σε συνομιλητές του ότι
υπάρχει έδαφος για να χτίσουν οι
δύο πλευρές μια ουσιαστική δια-
δικασία λύσης. Τον προβλημάτισε
όμως, η αίσθηση που αποκόμισε
ότι δεν υπάρχει βιάση στις δια-
πραγματευτικές ομάδες για γρή-
γορα αποτελέσματα.

Στο επίπεδο των ηγετών, πάν-
τως, θα υπάρξει άλλη μια συνάν-
τηση τη Δευτέρα και από εκεί κι
έπειτα οι κ.κ. Αναστασιάδης και
Έρογλου θα βρεθούν στα τέλη Αυ-
γούστου. Πριν από την έναρξη των
διακοπών, πάντως, οι δύο ηγέτες
αναμένεται να επισκεφθούν το αν-
θρωπολογικό εργαστήρι της ΔΕΑ.
Την πρόταση υπέβαλε γραπτώς ο
κ. Αναστασιάδης με τον κ. Έρογλου
να ανταποκρίνεται αμέσως θετικά.
Μάλιστα, ο Τ/κ ηγέτης ανέφερε ότι
είχε και ο ίδιος υπόψη του να προ-
τείνει επίσκεψη στη ΔΕΑ, αλλά τον
πρόλαβε ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας. Πάντως, μέχρι τις αρχές φθι-
νοπώρου, ο κ. Αναστασιάδης ελπίζει
να έχει γίνει κάτι σε σχέση με τα
μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης.
Την Παρασκευή, έδωσε στον κ.
Έρογλου μία λίστα με 14 ΜΟΕ,
υψηλής και χαμηλής πολιτικής, κι
έλαβε τη διαβεβαίωση ότι το από-
γευμα της ίδιας μέρας θα λάμβανε
κατάλογο με τα ΜΟΕ που προτείνει
η τ/κ πλευρά, ώστε να συζητηθεί
το θέμα τη Δευτέρα. Στην ε/κ λίστα
περιλαμβάνονται μέτρα όπως το
σταδιακό άνοιγμα της κλειστής πό-
λης της Αμμοχώστου (στο πλαίσιο
του πακέτου που έχει προτείνει ο
κ. Αναστασιάδης). Περιλαμβάνονται
επίσης και πολλά μέτρα που βελ-
τιώνουν την καθημερινότητα των
πολιτών, όπως είναι το άνοιγμα
περισσοτέρων οδοφραγμάτων,
αλλά και η αποναρκοθέτηση πε-
ριοχών που παραμένουν παγιδευ-
μένες.

<<<<<<<

Η τ/κ πλευρά δεσμεύθη-
κε να υποβάλει προτά-
σεις για όλα τα θέματα,
ακόμα και για το εδαφι-
κό, ασφάλεια και εγγυή-
σεις – μικρό καλάθι κρα-
τούν πολιτικοί αναλυτές.

Κατάλογο με 14 Μέτρα Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης έδωσε η ε/κ πλευρά την Παρασκευή και αναμένει τις τουρκικές ιδέες για να συζητηθούν στη συνάντηση
της Δευτέρας. Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης πρότεινε επίσκεψη στο ανθρωπολογικό εργαστήρι της ΔΕΑ, την οποία αποδέχθηκε αμέσως ο Έρογλου.

Συγκλίσεις – αποκλίσεις και Ε.Ε.
Μία ακόμα προσπάθεια να προχωρήσει κάπως η διαδικασία είναι και η
πρόταση που υπέβαλε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας προς τον Τ/κ ηγέτη
την περασμένη Παρασκευή, όπως οι δύο πλευρές καταρτίσουν κατάλογο
με τρεις κατηγορίες θεμάτων. Αυτά στα οποία συγκλίνουν, αυτά στα οποία
είναι κοντά αλλά θέλει δουλειά και σε εκείνα στα οποία οι θέσεις τους
αποκλίνουν σημαντικά. Ανάλογους καταλόγους είχαν καταρτίσει οι δύο
πλευρές και επί Δ. Χριστόφια και Μ. Α. Ταλάτ. Ο κ. Έρογλου ανέφερε ότι
θα ήθελε να σκεφτεί την πρόταση και να επανέλθει. Την Παρασκευή συ-
ζητήθηκε επίσης ξανά το θέμα των τεχνικών επιτροπών με έμφαση σε αυ-
τή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη λειτουργία της οποίας θεωρεί πολύ ση-
μαντική η ε/κ πλευρά. Ο κ. Αναστασιάδης έμεινε με την εντύπωση ότι σιγά
αλλά σταθερά κάμπτεται η αντίσταση της τ/κ πλευράς, που είναι πολύ επι-
φυλακτική σε ό,τι αφορά την εμπλοκή της Ευρώπης στην όλη διαδικασία.

ΚΥ
Π
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Του ΛΕΥΤΕΡΗ ΑΔΕΙΛΙΝΗ

Η πληροφορία που έχει το ΑΚΕΛ
για τις προθέσεις του προέδρου
του ΔΗΚΟ Νικόλα Παπαδόπουλου
είναι επίμονη και η εκτίμηση στην
Εζεκία Παπαϊωάννου αβίαστη. Ο
πρόεδρος του ΔΗΚΟ φτιάχνει από
τώρα προεδρικό προφίλ για τις

εκλογές του 2023. Το 2018 θα μπο-
ρούσε να είναι στην εξίσωση, αλλά
όπως αντιλαμβάνονται τα στελέχη
του κόμματος της Αριστεράς, ο κ.
Παπαδόπουλος και οι συνεργάτες
του θεωρούν ότι ο Νίκος Αναστα-
σιάδης έχει ακόμα μία θητεία στο
μανίκι του. Θεωρούν επίσης ότι ο

πρόεδρος του ΔΗΚΟ είναι ακόμα
μικρός σε ηλικία και πολιτικό ειδικό
βάρος για να αναμετρηθεί στα ίσια
με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.
Επιπλέον, ο κ. Παπαδόπουλος, ο
οποίος πιστώνεται με πολύ καλή
προετοιμασία και πληροφόρηση,
πρέπει να γνωρίζει ότι δεν μπορεί
να ελπίζει σε στήριξη του ΑΚΕΛ
τουλάχιστον για τα επόμενα χρόνια
μέχρι την προεδρική εκλογή του
2018.

Στην πολιτική ζωή της Κύπρου,
ειδικά σε ό,τι αφορά συνεργασίες
για εκλογή Προέδρου της Δημο-
κρατίας κανείς δεν μπορεί να είναι
σίγουρος για το τι μέλλει γενέσθαι
μεταξύ των κομμάτων. Όλοι οι συν-
δυασμοί έχουν δοκιμαστεί και όλες
οι συμμαχίες έχουν συμπηχθεί
εκτός από έναν μεγάλο συνασπισμό
των αιώνιων αντιπάλων, ΔΗΣΥ και
ΑΚΕΛ. Τη ρεαλιστική αυτή αρχή
αποδέχονται όλα τα στελέχη στην
Εζεκία Παπαϊωάννου. Ειδικά μετά
τη στήριξη του κόμματος προς τον
Τάσσο Παπαδόπουλο με τον οποίο
διαφωνούσαν στο Κυπριακό, αλλά
θεώρησαν ότι μπορούν να χειρι-
στούν και ίσως να αλλάξουν. Η εμ-
πειρία της συγκυβέρνησης με τον

αείμνηστο πρώην Πρόεδρο, αλλά
κυρίως η εμπειρία της διακυβέρ-
νησης Χριστόφια, συνέβαλαν στο
να τεθούν από το ΑΚΕΛ πιο αυστη-
ρά κριτήρια για συνεργασίες με
στόχο τις προεδρικές εκλογές. Κρι-
τήρια που βασίζονται σε πολιτικούς
και κοινωνικούς όρους και περι-
λαμβάνουν συγκεκριμένες συγκλί-
σεις στο Κυπριακό, την οικονομία

και άλλα εσωτερικά θέματα. Αυτές
τις προϋποθέσεις, όπως μας τόνισε
κατηγορηματικά ανώτατο κομμα-
τικό στέλεχος, ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος δεν τις ικανοποιεί. Δεν
υπάρχει αμφιβολία ότι το ΑΚΕΛ
ήθελε και θέλει να συνεργαστεί με
το ΔΗΚΟ. Γνωρίζει άλλωστε ότι χω-
ρίς συνεργασίες αυτού του είδους,
και με το υπάρχον εκλογικό σύ-

στημα, δεν υπάρχει πιθανότητα
να κυβερνήσει, εκτός κι αν συνα-
σπιστεί με τον ΔΗΣΥ, μία προοπτική
που ούτε καν εξετάζεται. Η επιθυμία
συνεργασίας με το Δημοκρατικό
Κόμμα, όμως, δεν μπορεί να καλύ-
ψει τις διαφορές με το σημερινό
του πρόεδρο, ούτε να τον εξαγνίσει
στα μέλη και τους ψηφοφόρους
του κόμματος της Αριστεράς. 

«Δεν υπάρχει περίπτωση...»
Σε αυτό το πλαίσιο, μας τόνισαν

κομματικά στελέχη, θα πρέπει να
ιδωθεί η όποια προσπάθεια συνεν-
νόησης του ΑΚΕΛ με το ΔΗΚΟ. Η
συνάντηση που είχαν πρόσφατα
οι ηγεσίες των δύο κομμάτων, μάλ-
λον ενέτεινε παρά εξουδετέρωσε
την καχυποψία έναντι του Νικόλα
Παπαδόπουλου. Στην Εζεκία Πα-
παϊωάννου θεωρούν ότι ο πρόεδρος
του ΔΗΚΟ προωθεί την επαναδια-
πραγμάτευση του μνημονίου για
πολιτικούς λόγους κι όχι γιατί δια-
φωνεί με τη φιλοσοφία και τις βα-
σικές παραμέτρους του. Δεν θα εί-
χαν κανένα πρόβλημα να συνερ-
γαστούν ευκαιριακά σε επίπεδο
Βουλής με το ΔΗΚΟ για κάποια νο-
μοσχέδια ή για βελτίωση μνημο-

νιακών υποχρεώσεων της Κύπρου.
Πιστεύουν ακράδαντα, όμως, και
η πρόσφατη συνάντηση ουδόλως
έθιξε αυτή την πεποίθηση, ότι δεν
μπορούν να συνεννοηθούν με τον
κ. Παπαδόπουλο ούτε στα οικονο-
μικά, ούτε στο κυπριακό. Σε ό,τι
αφορά τους χειρισμούς στο πολιτικό
πρόβλημα, οι θέσεις του ΑΚΕΛ με
τον πρόεδρο του ΔΗΚΟ δεν θα μπο-
ρούσαν να είναι πιο αποκλίνουσες.
Μας επισημάνθηκε πως αν στην
εσωτερική διακυβέρνηση ή ακόμα
και στην οικονομία θα μπορούσαν
να βρεθούν κάποιες συγκλίσεις,
στο Κυπριακό προοπτική αυτού
του είδους είναι αδύνατη. «Δεν
υπάρχει περίπτωση ουσιαστικής
συνεργασίας με τον Νικόλα... Θα
μας δείρουν οι ακελιστές αν επι-
χειρήσουμε να φέρουμε προς συ-
ζήτηση τέτοιο ζήτημα», ανέφερε
χαρακτηριστικά στην «Κ» ανώτατο
κομματικό στέλεχος. Δεν υπάρχει
περίπτωση τουλάχιστον για το ορα-
τό μέλλον, προσθέτουν πολιτικοί
αναλυτές. Και είναι καλά γνωστό,
καταλήγουν οι ίδιοι, ότι το ορατό
μέλλον στην κυπριακή πολιτική
σκηνή φθάνει μέχρι τις επόμενες
εκλογές. 

Του ΛΕΥΤΕΡΗ ΑΔΕΙΛΙΝΗ

Λίστα με τρίαονόματα προσωπικοτήτων
για τη θέση του Κύπριου Επιτρόπου
στην Κομισιόν αναμένεται να δώσει ο
Νίκος Αναστασιάδης στον νέο Πρόεδρο
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, Ζαν Κλοντ
Γιούνκερ στο διάστημα που θα ακο-
λουθήσει την επίσημη εκλογή του τε-
λευταίου από την Ολομέλεια του Ευ-
ρωκοινοβουλίου στις 14 Ιουλίου. Η «Κ»
πληροφορείται ότι ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας θα προτείνει τους Μάριο
Καρογιάν, Δημήτρη Συλλούρη και Χρή-
στο Στυλιανίδη για τη θέση της Κύπρου
στο Κολέγιο των Επιτρόπων στις Βρυ-
ξέλλες. Πρόκειται στην ουσία, όπως
λένε στην κυβέρνηση και τον ΔΗΣΥ
για μια τυπική διαδικασία, αφού ο ευ-
ρωβουλευτής και τέως κυβερνητικός
εκπρόσωπος, Χρήστος Στυλιανίδης
είναι ο εκλεκτός του κ. Αναστασιάδη.
Αναμένεται, μάλιστα, πως ο Πρόεδρος
δίνοντας τη λίστα θα ενημερώσει, όπως
συνηθίζεται, τον κ. Γιούνκερ για την

προτίμησή του, η οποία μετρά καθο-
ριστικά στην τελική επιλογή. Ο Πρό-
εδρος Αναστασιάδης φέρεται να έχει
εδώ και καιρό ενημερώσει για τις προ-
θέσεις του τον ευρωβουλευτή. Ο τε-
λευταίος, μάλιστα, σε ιδιωτικές συζη-
τήσεις φέρεται να εξετάζει ήδη με ποι-
ους συνεργάτες από την Κύπρο θα στε-
λεχώσει το γραφείο του στο κτήριο
Μπερλεμόντ, την έδρα της Κομισιόν
στις Βρυξέλλες. Ο κ. Στυλιανίδης, ακού-
γεται έντονα στο παρασκήνιο, έχει ήδη
δεχθεί κρούσεις από πολλούς ενδια-
φερόμενους, ενώ ο ίδιος σκέπτεται να
αξιοποιήσει στην έδρα της Ε.Ε. και τις
υπηρεσίες ειδικού συνεργάτη του Προ-
έδρου που απασχολείται τώρα στο Προ-
εδρικό.

Συνήθως ο Πρόεδρος της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής ζητά στη λίστα των ονο-
μάτων που προτείνουν για Επιτρόπους
οι χώρες-μέλη να υπάρχει τουλάχιστον
μία γυναίκα. Στην περίπτωση της Κύ-
πρου, όμως, αυτό μάλλον δεν θα συμβεί
αφού η κ. Ανδρούλλα Βασιλείου εκ-
προσώπησε τη Δημοκρατία στην απερ-
χόμενη Κομισιόν υπό τον Ζοζέ Μανουέλ
Μπαρόζο.

Με μετακίνηση του κ. Στυλιανίδη
στην Κομισιόν, την έδρα του στο Ευ-

ρωκοινοβούλιο θα καταλάβει ο Λευτέρης
Χριστοφόρου, ως πρώτος επιλαχών
στις εκλογές της 25ης Μαΐου. Αυτόματα
τίθεται ένα ζήτημα για το ποιος θα τον
αντικαταστήσει στη θέση του αναπλη-
ρωτή προέδρου του ΔΗΣΥ αφού, του-
λάχιστον σε άλλες χώρες-μέλη, είθισται
οι ευρωβουλευτές να εγκαταλείπουν
κομματικά αξιώματα.Για το θέμα αρχικά
ξεκίνησε συζήτηση στους κύκλους του
Συναγερμού, την οποία τερμάτισε πρό-
ωρα ο ίδιος ο πρόεδρος του κόμματος,
Αβέρωφ Νεοφύτου, αφήνοντας σαφώς
να εννοηθεί ότι δεν θα εξετάσει θέμα
αντικατάστασης του κ. Χριστοφόρου
τουλάχιστον μέχρι τις βουλευτικές του
2016. Τότε ουδόλως αποκλείεται να
ανακινηθεί το ζήτημα, από τη στιγμή
που παραδοσιακά ο αναπληρωτής πρό-
εδρος του ΔΗΣΥ τρέχει και την προ-
εκλογική εκστρατεία. Σε αυτή του την
επιδίωξη ο κ. Νεοφύτου βρήκε συμπα-
ραστάτη τον κ. Χριστοφόρου, ο οποίος
φέρεται να ξεκαθάρισε σε στελέχη του
κόμματος ότι δεν προτίθεται σε αυτό
το στάδιο να εγκαταλείψει το κομματικό
πόστο. Πάντως, πριν να λήξει άδοξα
το θέμα είχε ξεκινήσει συζήτηση μεταξύ
των στελεχών για τη διαδοχή. Σύμφωνα
με το κομματικό πρωτόκολλο προβά-
δισμα για δεύτερος τη τάξει, έχει ο κοι-
νοβουλευτικός εκπρόσωπος ως τρίτος
στην ιεραρχία του κόμματος. Ενδια-
φέρον για τη θέση έχει εκφράσει εσω-
τερικά ο νυν κοινοβουλευτικός εκπρό-
σωπος, Νίκος Τορναρίτης, ο οποίος
όμως δεν είναι μόνος.

Στο παιχνίδι, σε αυτές τις αρχικές
συζητήσεις είχε μπει και ο βουλευτής
και α΄αντιπρόεδρος, Γιώργος Γεωργίου,
ο οποίος φερόταν να έχει και τη στήριξη
του Αβέρωφ Νεοφύτου. Τρίτος στην
κούρσα, θα ήθελε να μπει και ο εκπρό-
σωπος Τύπου του κόμματος, Πρόδρομος
Προδρόμου. Θα είχε σίγουρα ενδιαφέ-
ρον τι απόφαση θα λάμβανε τελικά ο
πρόεδρος του ΔΗΣΥ. Αν ακολουθούσε
το πρωτόκολλο ή αν θα ευνοούσε πράγ-
ματι άλλη επιλογή. Παρόλα αυτά, η
διαδικασία αντικατάστασης του κ. Χρι-
στοφόρου θα προκαλούσε αρκετές κα-
ραμπόλες κενώνοντας ενδεχομένως
θέσεις κλειδιά στην ηγετική πυραμίδα
και προκαλώντας κάποια εσωστρέφεια
σε δύσκολες στιγμές. Ίσως για αυτό
τον λόγο, για αποφύγει αναστάτωση
και να μπορέσει να διαχειριστεί σε κα-
λύτερη στιγμή το θέμα, ο κ. Νεοφύτου
επέλεξε να μεταθέσει χρονικά την
κούρσα για τον αναπληρωτή. Αντιδρά-
σεις δεν αναμένεται να συναντήσει,
αφού οι ενδιαφερόμενοι στο κόμμα
δεν θέλουν να προκαλέσουν φασαρία.
Προτιμούν τώρα να μετρήσουν δυνά-
μεις και να κάνουν κινήσεις σε ευθε-
τότερο χρόνο.

Μία άλλη εξέλιξη που προκαλεί η
μετάβαση του Λευτέρη Χριστοφόρου
στις Βρυξέλλες είναι η πλήρωση της
έδρας του στη Βουλή των Αντιπροσώ-
πων από τον Ευγένιο Χαμπουλά.

ΑΚΕΛ: Ναι στο ΔΗΚΟ, όχι όμως στον Νικόλα
Πώς βλέπει η Εζεκία Παπαϊωάννου τα πολιτικά ανοίγματα και τις κινήσεις του προέδρου του ΔΗΚΟ

<<<<<<<

«Αν στην οικονομία και
τα εσωτερικά υπάρχει
έδαφος για συνεννόηση,
στο Κυπριακό δεν υπάρ-
χει περίπτωση συνεργα-
σίας με τον πρόεδρο του
ΔΗΚΟ» τονίζει ανώτατο
στέλεχος του ΑΚΕΛ.

Προεδρικό προφίλ με ορίζοντα τις εκλογές του 2023 θεωρούν στο ΑΚΕΛ ότι
χτίζει μεθοδικά ο Νικόλας Παπαδόπουλος.

Τρία ονόματα για Επίτροπο... Στυλιανίδη
Οι καραμπόλες από τον διορισμό Επιτρόπου επηρεάζουν ισορροπίες στην ηγεσία του ΔΗΣΥ την ώρα που κλείνει τραύματα

Συναργερμικά στελέχη που γνω-
ρίζουν πρόσωπα και καταστάσεις
επισημαίνουν ότι η τρέχουσα δεν
είναι η καλύτερη περίοδος για να
προκύψει θέμα διαδοχής στην
ανώτατη ηγεσία. Ο ΔΗΣΥ πρέπει
να χειριστεί ζητήματα που προ-
κύπτουν από την κυβερνητική
πολιτική και εν δυνάμει προκαλούν
εσωτερικές τριβές. Ένα από αυτά
είναι η μεταρρύθμιση της τοπικής
αυτοδιοίκησης που εξήγγειλε η
κυβέρνηση και αποτελεί μνημο-
νιακή υποχρέωση της Κύπρου.
Σε γενικές γραμμές, προβλέπεται

η δημιουργία ισχυρής αρχής σε
κάθε επαρχία, με συγκέντρωση
εξουσιών από τους Δήμους, οι
οποίοι θα εξακολουθούν να λει-
τουργούν με κάποιες περικοπές.
Αμέσως μετά τις ανακοινώσεις,
συναγερμικοί δήμαρχοι διατύπω-
σαν έντονη δυσαρέσκεια στο κόμ-
μα, υποστηρίζοντας ότι καθίσταν-
ται συμβολικές φιγούρες με την
αναδιάρθρωση. Η ηγεσία του κόμ-
ματος δεν προτίθεται να αμφι-
σβητήσει την κυβερνητική από-

φαση, μολονότι θα προτιμούσε
ενδεχομένως να μειωθεί δραστικά
ο αριθμός των Δήμων όπως είχαν
προτείνει Βρετανοί και Ιταλοί εμ-
πειρογνώμονες. Πάντως, τώρα θα
πρέπει να χειριστεί τους Δήμαρ-
χους, οι οποίοι προστατεύουν με
κάθε τρόπο κεκτημένα. Ως πρώτο
βήμα, ορίστηκε επιτροπή από
τρεις βουλευτές του ΔΗΣΥ, μέλη
της επιτροπής Εσωτερικών της
Βουλής, ο διευθυντής του κόμμα-
τος και έξι Δήμαρχοι που καλύ-
πτουν γεωγραφικά την Κύπρο. Η
επιτροπή θα εκπονήσει πρόταση
που θα υποβάλει το κόμμα στην
κυβέρνηση.

Δεύτερο σημείο τριβής ανα-
δεικνύεται η απόφαση να αποπα-
γοποιηθούν οκτακόσιες θέσεις

προαγωγής στο δημόσιο. Εδώ ο
ΔΗΣΥ, λόγω της δύσκολης οικο-
νομικής κατάστασης, δεν συμ-
φωνεί με τόσο μεγάλο αριθμό προ-
αγωγών. Θεωρεί αναγκαία πολύ
πιο περιορισμένη απελευθέρωση
θέσεων, που θα επιτρέπει την εύ-
ρυθμη λειτουργία του κράτους
χωρίς να προκαλεί. Το κόμμα προ-
τίθεται μάλιστα να καταθέσει και
σχετική πρόταση στη Βουλή. 

Ένα άλλο ζήτημα που χρήζει
εσωτερικού χειρισμού είναι η πρό-
ταση για αλλαγή του εκλογικού
νόμου. Εκτός από την αύξηση του
εκλογικού μέτρου στο 5%, μέτρο
που ισχύει σε 18 ευρωπαϊκές χώρες
και για το οποίο ελάχιστοι αντι-
δρούν, προβλέπεται η δημιουργία
ψηφοδελτίου Επικρατείας, για

εκλογή βουλευτών που δεν εκτί-
θενται στην κάλπη αλλά τους ορί-
ζει το κόμμα. Οι περισσότεροι συ-
ναγερμικοί βουλευτές φέρονται
να διαφωνούν με την πρόνοια.
Ανησυχούν ότι θα μειωθεί ο αριθ-
μός των βουλευτών που θα εκλέ-
γονται με σταυρό προτίμησης,
άρα και οι πιθανότητες να διατη-
ρήσουν την έδρα τους.

Για τα ανωτέρω ο ΔΗΣΥ θα εκ-
φράσει γνώμη αλλά δεν θα πάει
κόντρα στην κυβέρνηση. Θέλει
να επουλώσει τραύματα που δη-
μιούργησαν αποφάσεις και διο-
ρισμοί στον Συνεργατισμό, αλλά
και στην προεδρία του Δ.Σ. της
Ελληνικής Τράπεζας.

Τα ανωτέρω προβλήματα εν-
δεχομένως να αποδειχθούν αμε-
λητέα, σε ό,τι αφορά εσωτερικές
τριβές στον ΔΗΣΥ, μπροστά σε
μεγάλα ζητήματα που αναμένεται
να προκύψουν και αφορούν τη
διαχείριση της δημιουργίας καζίνο,
τους σχεδιασμούς για το φυσικό
αέριο, τα μη εξυπηρετούμενα δά-
νεια σε σχέση με την προστασία
της πρώτης κατοικίας και την
εφαρμογή του Εγγυημένου Ελά-
χιστου Εισοδήματος. Στελέχη του
κόμματος χαρακτηρίζουν πελώρια
τα ανωτέρω θέματα και εκτιμούν
ότι απαιτούν ήδη ενέργεια από
την ηγεσία, ώστε η τελευταία να
μη χρειάζεται τώρα και την έγνοια
αντικατάστασης του αναπληρωτή
προέδρου.

<<<<<<

Έκλεισε πρόωρα τη συζή-
τηση για αναπληρωτή
πρόεδρο ο Αβέρωφ με τις
πρώτες κουβέντες να ανα-
φέρονται στους Τορναρίτη,
Γεωργίου και Προδρόμου
ως πιθανούς αντικαταστά-
τες του Λ. Χριστοφόρου
που πάει Ευρωβουλή.

Μάριος Καρογιάν, Δημήτρης Συλλούρης και Χρήστος Στυλιανίδης τυπικά οι υποψήφιοι που αναμένεται να προτείνει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας για
τη θέση της Κύπρου στο Κολέγιο των Επιτρόπων. Σε κυβέρνηση και ΔΗΣΥ λένε ότι ο Χρ. Στυλιανίδης έχει πάρει το χρίσμα και δέχεται ήδη κρούσεις για
πρόσληψη συνεργατών.

Γκρίζες ζώνες πολιτικής μεταξύ κυβέρνησης-ΔΗΣΥ

<<<<<<<

Τοπική αυτοδιοίκηση,
αποπαγοποίηση προ-
αγωγών και εκλογικός
νόμος χρήζουν
άμεσου χειρισμού.

Τη συζήτηση για τον αναπληρωτή πρόεδρο του ΔΗΣΥ τερμάτισε ο Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου, αφήνοντας να εννοηθεί ότι δεν θα εξετάσει θέμα αντι-
κατάστασης του κ. Χριστοφόρου τουλάχιστον μέχρι τις βουλευτικές. 
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Για το 2015 μεταθέτει τις κινήσεις ο ΟΗΕ
Στους Αμερικανούς αφήνει ο γενικός γραμματέας Μπαν Κι Μουν την πρωτοβουλία των κινήσεων για Βαρώσι και ΜΟΕ

ΗΝΩΜΕΝΑ ΕΘΝΗ
Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Πριν από δύο περίπου χρόνια, στην
έκθεσή του προς το Σ.Α. για τις καλές
του υπηρεσίες στο Κυπριακό (12
Μαρτίου 2012), ο γ.γ. του ΟΗΕ Μπαν
Κι Μουν αφιέρωνε μία ολόκληρη
παράγραφο στις προσωπικές του
προσπάθειες να κρατήσει το Κυ-
πριακό ψηλά στην ατζέντα του διε-
θνούς οργανισμού, όπως και στην
ατζέντα σημαντικών περιφερειακών
και διεθνών παικτών. Μάλιστα, στο
πλαίσιο αυτό παρέθετε διάφορες
επαφές του με Τούρκους επίσημους,
τους πρωθυπουργούς της Βρετανίας
και της Δανίας, την ηγεσία της Ε.Ε.
κ.ά. Στην πραγματικότητα αυτές οι

επαφές –πλην εκείνων με Τούρ-
κους– έγιναν στο περιθώριο των ερ-
γασιών της Γ.Σ. του ΟΗΕ και οι ανα-
φορές στο Κυπριακό ήταν άνευ ση-
μασίας. Απλώς ο κ. Μπαν επέλεξε
να συμπεριλάβει αυτή την παρά-
γραφο στην έκθεσή του για να δη-
μιουργήσει την εντύπωση της ανυ-
πομονησίας της διεθνούς κοινότητας
για να κλείσει το Κυπριακό, καθώς,
όπως λέει σε άλλο σημείο της έκθε-
σης, υπάρχουν άλλα τεράστια διεθνή
προβλήματα ανοιχτά.

Κατά τη διάρκεια της επίσκεψής
του στην Κύπρο τον περασμένο
Μάιο, ο αντιπρόεδρος των ΗΠΑ Τζο
Μπάιντεν, του ισχυρότερου μέλους
του Σ.Α., συμμετείχε σε δείπνο ερ-
γασίας με τους δύο ηγέτες, παρουσία
και της ειδικής αντιπροσώπου του
γ.γ. του ΟΗΕ στο νησί και εκτελούσας
χρέη ειδικού του αντιπροσώπου,

Λίζας Μπατενχάιμ – έγιναν συζη-
τήσεις για το Κυπριακό και κατε-
βλήθη ανεπιτυχής προσπάθεια να
προχωρήσει το μικρό πακέτο των
ΜΟΕ για την Αμμόχωστο, όπου θα
είχε εμπλοκή η αμερικανική κυβέρ-
νηση, χρηματοδοτώντας το έργο
των εμπειρογνωμόνων που θα ετοι-
μάσουν το σχέδιο ανάπτυξης (master
plan) της ευρύτερης περιοχής της
Αμμοχώστου.

Όμως στην έκθεση του γ.γ. του
ΟΗΕ για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ που δόθηκε
την περασμένη εβδομάδα στα μέλη
του Σ.Α., δεν υπάρχει η παραμικρή
αναφορά, ούτε στο κεφάλαιο των
καλών υπηρεσιών, ούτε στις ευρύ-
τερες αναφορές για τα ΜΟΕ. Αντί-
θετα, μνημονεύεται η επίσκεψη των
δύο διαπραγματευτών στη Νότιο
Αφρική, με εμπλοκή του UNDP. Βέ-
βαια –ευφυώς– αποκρύπτεται η ταυ-
τόχρονη παρουσία στη Νότια Αφρι-
κή, του πρέσβη των ΗΠΑ στη Λευ-
κωσία, Τζον Κόνιγκ. Οι αιτίες αυτής
της «παράληψης», αν αποκλείσουμε
την περίπτωση της «αμέλειας», μπο-
ρούν να είναι οι εξής δύο: Πρώτον,
από τη στιγμή που η αμερικανική
διαμεσολάβηση για το Βαρώσι δεν
καρποφόρησε, μία αναφορά της
στην έκθεση θα προκαλούσε την
έντονη αντίδραση της Τουρκίας και
των Τουρκοκυπρίων κι αυτό φαίνεται
ότι στη φάση αυτή δεν το επιθυμούν
τα Ηνωμένα Έθνη. Δεύτερον, ο γ.γ.
του ΟΗΕ βλέπει ότι με βάση την πε-
ριορισμένη πρόοδο που έχει σημει-
ωθεί στις συνομιλίες, τα όποια χρο-
νοδιαγράμματα λύσης έχει στο μυαλό
του μετατίθενται χρονικά για το
2015. Ταυτόχρονα, απασχολημένη
με τεράστια προβλήματα στην Ου-
κρανία και το Ιράκ (και βέβαια το
Παλαιστινιακό) η αμερικανική κυ-
βέρνηση που θα ηγηθεί των προ-
σπαθειών του διεθνούς παράγοντα
στο Κυπριακό, παρουσιάζεται ανέ-
τοιμη. Άρα, αφήνει ο ίδιος την πρω-

τοβουλία κινήσεων και ανακοινώ-
σεων στους Αμερικανούς και στην
έκθεσή του για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ,
απλώς περιορίζεται να υπενθυμίσει
πως για τα Ηνωμένα Έθνη υπεύθυνη
για τη διατήρηση του στάτους κβο
στην περιφραγμένη περιοχή της
Αμμοχώστου είναι η Τουρκία.

Προτίμηση σε ΜΟΕ
Βέβαια, η απουσία της αναφοράς

στην επίσκεψη Μπάιντεν και στα
ΜΟΕ για το Βαρώσι δεν είναι ευχά-
ριστη για τη Λευκωσία, παρότι στο
σύνολό της η έκθεση χαρακτηρίζεται
θετική και δεν της δημιουργεί προ-
βλήματα. Θεωρείται πάντως βέβαιο
ότι θα γίνουν κάποιες επισημάνσεις,
με στόχο να ληφθούν υπόψη από
τα Ηνωμένα Έθνη στο μέλλον. Πα-
ρόλα αυτά, οι προτάσεις του γ.γ.
στην έκθεση για κάποια συγκεκρι-
μένα ΜΟΕ, προκαταλαμβάνουν σε
μεγάλο βαθμό τις συναντήσεις των
ηγετών στις 4 και 7 Ιουλίου, όπου

βάσει συμφωνίας επρόκειτο αυτά
να συζητηθούν. Κι αυτά είναι κυρίως
στρατιωτικού χαρακτήρα, όπως ο
καθορισμός των γραμμών αντιπα-
ράταξης και η αποναρκοθέτηση.
«Λαμβάνοντας υπόψη την επανά-
ληψη των διαπραγματεύσεων για
την επανένωση της νήσου, καλώ
όλες τις πλευρές να αναλάβουν συγ-
κεκριμένα βήματα για μια σειρά μέ-
τρων, ως ένδειξη της δέσμευσής
τους στην ειρηνευτική διαδικασία.
Ένα βήμα θα μπορούσε να είναι και
για τις δύο αντιτιθέμενες δυνάμεις
να εμπλακούν ενεργά με την ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ σε στρατιωτικά μέτρα οικο-
δόμησης εμπιστοσύνης. Αυτό θα
μπορούσε να περιλαμβάνει την επί-
σημη αποδοχή από τις δύο πλευρές
του μνημονίου του 1989, φέρνοντας
τέλος στην αμφισβήτηση της οριο-
θέτησης από τα Ηνωμένα Έθνη των
γραμμών κατάπαυσης του πυρός.
Σε ένα τέτοιο πλαίσιο, οι δύο πλευρές
θα μπορούσαν επίσης να αντιμετω-

πίσουν την πρόσφατη αλλαγή στο
στάτους κβο που προκύπτει από
την τοποθέτηση των καμερών κλει-
στού κυκλώματος στη Λευκωσία, η
οποία αύξησε άνευ λόγου τις εντάσεις
και αυτό είναι λυπηρό».

Το δεύτερο είναι η πλήρης απο-
ναρκοθέτηση της Κύπρου, λέγοντας
ότι «τα Ηνωμένα Έθνη είναι έτοιμα
να βοηθήσουν περαιτέρω τα μέρη
στην φιλοδοξία τους να επιτύχουν
μια απαλλαγμένη από νάρκες Κύ-
προ». Μάλιστα, υπάρχουν και εκτε-
νείς αναφορές στην επιστολή Μπα-
τενχάιμ (3 Απριλίου 2014) και τις
απαντήσεις του Προέδρου Αναστα-
σιάδη και Ντερβίς Έρογλου. 

Όμως, όταν είναι γνωστό πως ο
καθαρισμός κάποιων ναρκοπεδίων
έχει μπει στο «μικρό πακέτο ΜΟΕ»
για να επιτραπεί η είσοδος στην
κλειστή πόλη της Αμμοχώστου των
εμπειρογνωμόνων, η επιμονή του
γ.γ. ουσιαστικά αφαιρεί μία από τις
προσφορές της Ελληνοκυπριακής
πλευράς. Τέλος ένα ακόμη μέτρο
εμπιστοσύνης που προτείνει ο γ.γ.
αφορά στην περιοχή των ενετικών
τειχών, όπου καλεί τους δημάρχους
«σε συνεργασία με την ΟΥΝΦΙΚΥΠ
και το UNDP, να υιοθετήσουν μια
ολιστική προσέγγιση για την αστική
υποδομή της παλιάς πόλης μέσω
κοινών έργων που θα μπορούσαν
να προσελκύσουν επενδύσεις και
ως εκ τούτου να μεταμορφώσουν
την ευρύτερη περιοχή».

Θετικά και δυσκολίες
Κατά τα άλλα, στα ψιλά γράμματα

της έκθεσης, που λίγοι προσέχουν,
υπάρχουν σημεία στα οποία μπήκαν
μετά από δική μας υπόδειξη (π.χ. οι
κάμερες κλειστού κυκλώματος), άλλα
που δεν θέλαμε αλλά μπήκαν (Πα-
νεπιστήμιο Πύλας), άλλα προβλη-
ματικά στην ορολογία (δύο δήμαρχοι
Λευκωσίας) κι άλλα –που είναι και
η ουσία– θα προσδιορίσουν και το

επόμενο ψήφισμα του Σ.Α. για την
ανανέωση. Θέση κλειδί στο διατα-
κτικό του ψηφίσματος θα έχει η 41η
παράγραφος της έκθεσης, όπου ανα-
φέρονται τα εξής: «Χαιρετίζω την
κοινή διακήρυξη ως ξεκάθαρη δή-
λωση κοινών αρχών κι από τους δύο
ηγέτες και μία ανεκτίμητη βάση για
την επανέναρξη των συνομιλιών
και είμαι ενθαρρυμένος από τη δε-
δηλωμένη αποφασιστικότητά τους
για να συνεχίσουν δομημένες δια-
πραγματεύσεις με προσανατολισμέ-
νο σε αποτελέσματα τρόπο, υπό την
αιγίδα των Ηνωμένων Εθνών. Καθώς
παίρνουν αυτή τη νέα διαδικασία
προς τα εμπρός, θα ενθαρρύνω τους
δύο ηγέτες να διατηρήσουν την τρέ-
χουσα δυναμική, να οικοδομήσουν
στις υφιστάμενες συμφωνίες και
στα κέρδη που έχουν επιτευχθεί μέ-
χρι σήμερα και να εντείνουν τις προ-
σπάθειες για την επίτευξη μιας συ-
νολικής διευθέτησης βασισμένης
στην κοινή διακήρυξη». Παρότι το
κοινό ανακοινωθέν ήταν επιδίωξη
της πλευράς μας, ο τρόπος με τον
οποίο πλέον καταγράφεται και προ-
βάλλεται στην έκθεση («επίτευξη
μιας συνολικής διευθέτησης βασι-
σμένης στην κοινή διακήρυξη»), πι-
θανόν να επισκιάσει τις αναφορές
στο ψήφισμα 1251 (που καθορίζει
τα χαρακτηριστικά της ομόσπονδης
λύσης και αποτελεί ασπίδα για τη
μία κυριαρχία, υπηκοότητα, διεθνή
προσωπικότητα). 

Οι Βρετανοί θα παρουσιάσουν
το προσχέδιο ψηφίσματος αυτή την
εβδομάδα, στις 23 Ιουλίου θα γίνει
η συνάντηση του Σ.Α. με τις χώρες
που συμμετέχουν με προσωπικό
στη δύναμη και στις 24 Ιουλίου θα
υπάρξουν διαβουλεύσεις της ολο-
μέλειας του Σ.Α., όπου αναμένεται
τα μέλη να ενημερωθούν από την
ειδική αντιπρόσωπο, Λίζα Μπατεν-
χάιμ. Η υιοθέτηση του ψηφίσματος
θα γίνει στις 30 Ιουλίου.

<<<<<<<

Δεύτερη ανάγνωση και
συμπεράσματα από την
έκθεση του γ.γ. του ΟΗΕ.

Στην έκθεσή του ο Μπαν Κι Μουν δεν αναφέρεται καθόλου στην αμερικανική
πρωτοβουλία για την Αμμόχωστο, προφανώς για να αποφύγει την αντίδραση
της Τουρκίας και των Τουρκοκυπρίων.
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Ο ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΧΑΣΙΚΟΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Τέρμα οι «κουμπαριές» στους Δήμους
Αυτή τη φορά επιχειρείται πραγματική μεταρρύθμιση, δεν είναι εμβαλωματικές οι λύσεις που εισηγούμαστε

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Τα χαρτιά του για όλα τα καυτά ζη-
τήματα που απασχολούν το νευραλ-
γικό γρανάζι της κρατικής μηχανής,
που λέγεται Υπουργείο Εσωτερικών
ανοίγει ο Σωκράτης Χάσικος. Σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο ΥΠΕΣ ξε-
καθαρίζει ότι οι αντιδράσεις δεν θα
αποτελέσουν τροχοπέδη στις αλλα-
γές στην τοπική αυτοδιοίκηση. Πα-
ρουσιάζει το πλαίσιο των αλλαγών,
πότε θα εφαρμοσθούν και πώς πρα-
κτικά θα ωφεληθεί ο πολίτης. Εμ-
φανίζεται αποφασισμένος να πατάξει
τη διαφθορά στο Δημόσιο, ενώ απο-
καλύπτει τι θα πράξει η κυβέρνηση
με τους τίτλους ιδιοκτησίας.
–Οι ηπιότερες απόψεις αναφορικά
με τις αντιδράσεις τοπικών πα-
ραγόντων λένε ότι ο Χάσικοςαυτή
τη φορά έμπλεξε και δεν θα βγει
από μέσα. Έχετε μπλέξει;

–Υπάρχει θέμα που δεν έχει μπλέ-
ξιμο; Η πολιτική από μόνη της είναι
ένα αδιάκοπο μπλέξιμο. Το θέμα
είναι ο πολιτικός να ξεμπλέκει και
να δίνει λύσεις. Στη συγκεκριμένη
περίπτωση δεν έχουμε άλλη επιλογή
από το να καταλήξουμε μέχρι το τέ-
λος του χρόνου σε οριστική λύση.
Είναι ένα θέμα πουσυζητείται πέραν
των δέκα χρόνων, φθάσαμε στο διά
ταύτα και πρέπει να δώσουμε ορι-
στική λύση. Συγκεκριμένη πρόταση.
Έχει καθοριστεί το πλαίσιο από τους
Άγγλους εμπειρογνώμονες, το οποίο
είναι η επιλογή του δευτεροβάθμιου
οργάνου κατά επαρχία. 
–Πάμε σε δεύτερο βαθμόΤοπικής
Αυτοδιοίκησης;

–Μάλιστα.
–Αυτό σημαίνει ότι οι δήμοι χά-
νουν τη δύναμη και τις εξουσίες
που έχουν σήμερα σε τοπικό επί-
πεδο;

–Το δευτεροβάθμιο όργανο είναι
η Τοπική Αυτοδιοίκηση. Είναι το
όργανο που θα υλοποιεί, που θα
εκτελεί. Μέσα από αυτό επιχειρείται
η αποκέντρωση του ευρύτερου κρά-
τους, η μεταρρύθμιση σε τοπικό επί-
πεδο δεν είναι ανεξάρτητη από αυτή
του δημόσιου τομέα, αλλά και του
ημιδημόσιου τομέα.
–Πρακτικά τι θα αποφέρει στο
κράτος, ποια είναι τα οφέλη; 

–Η προσοχή μας είναι προς τον
πολίτη και όλα τα υπόλοιπα έπονται.
Ακόμα και οι εξοικονομήσεις που
έχουν σχέση με τον προϋπολογισμό
του κράτους, οι χορηγίες που δίνον-
ται στην τοπική αυτοδιοίκηση σή-
μερα, τίθενται σε δεύτερη μοίρα.
Πρώτα από όλα μας ενδιαφέρει ο
πολίτης ναπαίρνει υπηρεσίες, αυτές
οι υπηρεσίες να είναι άμεσες στο
χαμηλότερο δυνατό κόστος. 
–Έχει ξεκαθαρίσει σε πόσες πε-
ριφέρειες θα χωριστεί η Κύπρος;

–Η εισήγηση των εμπειρογνω-
μόνων είναι για πέντε, αλλά αυτό,
επειδή εγώ το εντάσσω στο πλαίσιο
των λεπτομερειών, για τις οποίες
θα γίνει διάλογος με όλους τους εμ-
πλεκομένους–κόμματα, Ένωση Δή-
μων και Κοινοτήτων, Βουλή– κάποια
πράγματα μπορεί να έχουν κάποιες
παρεκκλίσεις. Δηλαδή, εάν τα επαρ-
χιακά συμβούλια δεν είναι πέντε,
δεν είναι έξι ή επτά, δεν χάθηκε ο
κόσμος. Άλλο θέμα που παραμένει
ανοιχτό, είναι η εκπροσώπηση στο
δευτεροβάθμιο όργανο. Δηλαδή, θα
εκλέγονται άμεσα από τον λαό οι
συμμετέχοντες στο δευτεροβάθμιο
όργανο; Οι εμπειρογνώμονες ειση-
γούνται άμεση εκλογή, αλλά την
ίδια στιγμή είναι ανοιχτό προς συ-

ζήτηση με τους ενδιαφερόμενους
η αντιπροσώπευση να είναι προϊόν
έμμεσης εκλογής, είτε στο πλαίσιο
ενός μικτού συστήματος, δηλαδή
κάποιοι εκλέγονται άμεσα από τον
λαό και κάποιοι άλλοι έμμεσα από
τους ήδη εκλεγμένους δημάρχους,
δημοτικά συμβούλια, κοινοτικά συμ-
βούλια κ.λπ. Υπάρχει και μία τρίτη
επιλογή, που μπορεί να είναι το δευ-
τεροβάθμιο όργανο προϊόν έμμεσης
εκλογής. Δηλαδή, όλοι όσοι εκλέ-
γονται ανά επαρχία–δημοτικοί σύμ-
βουλοι δήμαρχοι, κοινοτάρχες, κοι-
νοτικοί σύμβουλοι– να προχωρούν
σε μία διαδικασία εκλογών, για να
επιλέξουν ποιοι τελικά θα εκπρο-
σωπούν στο δευτεροβάθμιο όργα-
νο.
–Αν είναι έτσι τα πράγματα, όπως
τα λέτε, γιατί υπάρχουν όλες αυτές
οι αντιδράσεις;

–Νομίζω ότι αυτή τη φορά επι-
χειρείται πραγματική μεταρρύθμιση,
δεν είναι εμβαλωματικές οι λύσεις
που εισηγούμαστε, τόσο εμείς, όσο
και οι Άγγλοι εμπειρογνώμονες. Μι-
λάμε για ουσιαστικές αλλαγές, άρα,
λοιπόν, εάν διαταράσσονται τα κεί-
μενα –για να μην πω τα κακώς κεί-
μενα– είναι φυσικό κάποιοι να αν-
τιδρούν.
–Βλέπετε ότι τοπικοί παράγοντες

χάνουν κάποια προνόμια και γι’
αυτό αντιδρούν;

–Πρέπει να καταλάβουν οι δη-
μοτικοί μας άρχοντες ότι το ενδια-
φέρον του λαού δεν είναι πόσους
δημάρχους θα έχουν ή πόσες θα
είναι οι εξουσίες που θα έχουν οι
δήμαρχοι, τα δημοτικά συμβούλια
ή τα κοινοτικά. Το ενδιαφέρον του
λαού, το ενδιαφέρον του φορολο-
γούμενου είναι να παίρνει υπηρεσίες
και μάλιστα αναβαθμισμένες, με το
χαμηλότερο δυνατό κόστος. Επίσης,
το ενδιαφέρον του κόσμου είναι να
πηγαίνει στην τοπική αυτοδιοίκηση
και να παίρνει όσα θέλει, χωρίς να
είναι ανάγκη να στέκεται σε ουρές

στο κεντρικό κράτος. Εάν δηλαδή
μπορεί να εξυπηρετηθεί άμεσα από
την τοπική αυτοδιοίκηση, γιατί να
πηγαίνει στην επαρχιακή διοίκηση;
Και αυτό με οδηγεί κάπου αλλού:
Αυτό το δευτεροβάθμιο όργανο θα
πάρει εξουσίες, τόσο από τους Δή-
μους (και είναι ένας λόγος για τον
οποίοι φωνάζουν οι δήμαρχοι), όσο
και από τις επαρχιακές διοικήσεις.
–Όπως;

–Πολλές υπηρεσίες που προσφέ-
ρουν σήμερα πολλές επαρχιακές δι-
οικήσεις θα πάνε στο δευτεροβάθμιο
όργανο, ουσιαστικά στην τοπική
αυτοδιοίκηση. Υπηρεσίες που δίνουν
άλλα Υπουργεία, Υγειονομικός έλεγ-

χος, για παράδειγμα, μπορεί να πάει
στην τοπική αυτοδιοίκηση, αστυ-
νόμευση, μπορεί να πάει στο δευ-
τεροβάθμιο όργανο. Άδειες Πολεο-
δομικές, Άδειες Οικοδομών, όλα
αυτά μπορεί να τα κάνει η Τοπική
Αυτοδιοίκηση μέσω του δευτερο-
βάθμιου οργάνου. Δεν θέλαμε απο-
κέντρωση; Τι άλλο από αποκέντρωση
που πάμε να κάνουμε;
–Υπάρχει κίνδυνος ατέρμονων
συζητήσεων για το πλαίσιο;

–Θα έχουμε τελειώσει μέσα στο
πλαίσιο που περιέγραψα προηγου-
μένως. Δηλαδή, του δευτεροβάθμιου
οργάνου. Εκείνο το οποίο δεν συ-
ζητούμε εμείς και δεν είναι φασιστικό

ή δικτατορικό, είναι να φύγουμε
από αυτό το πλαίσιο του δευτέρου
βαθμού τοπικής αυτοδιοίκησης. Να
ξαναμπούμε στη συζήτηση, οι Δήμοι
θα πρέπει να είναι 20, να είναι 10 ή
να είναι πέντε. Αυτό τελείωσε, απο-
τελεί παρελθόν. Η εισήγηση των
εμπειρογνωμόνων είναι το δευτε-
ροβάθμιο όργανο.
–Υπάρχει σκέψη να καταργηθούν
δήμοι ή κοινότητες;

–Όχι, και εδώ είναι το μεγαλείο
αυτής της προσέγγισης και της φι-
λοσοφίας. Παραμένουν οι δήμοι
στον αριθμό που είναι, παραμένουν
τα κοινοτικά συμβούλια, εξακολου-
θούν να έχουν την άμεση επαφή με
τον λαό. Αυτοί θα «εισπράττουν» τι
θέλει ο κόσμος, αυτοί θα έχουν την
επαφή. Άρα πού χάνεται ο παραδο-
σιακός τους ρόλος; Πουθενά. Εκείνο
που μεταφέρεται είναι εξουσίες,
εξουσίες που έχουν σχέση με τις
υπηρεσίες και πηγαίνουν σε ένα
δευτεροβάθμιο όργανο, όπου θα
υπάρχει εξοικονόμηση πόρων και
ανθρώπων, θα υπάρχουν εισοδή-
ματα, διότι από τη στιγμή που του
δίνεις την εξουσία ή την αρμοδιότητα
να προσφέρει υπηρεσίες, την ίδια

στιγμή θα πρέπει να του δώσεις και
το δικαίωμα να έχει εισοδήματα, να
εισπράττει τέλη, όλα αυτά θα απο-
τελούν αντικείμενο του δευτερο-
βάθμιου οργάνου. Αυτό το δευτε-
ροβάθμιο όργανο θα δουλεύει με
διαφάνεια θα περιορίσουμε στοβαθ-
μό που μπορούμε τις όποιες διαπλο-
κές. Θα μπούμε στη διαδικασία της
ηλεκτρονικής διακυβέρνησης. Θα
διοικείται σύμφωνα με τα διεθνή
πρότυπα. Θα υπάρχει γενικός διευ-
θυντής. Με αυτό τον τρόπο θα απο-
φύγουμε τις κουμπαριές, το ρου-
σφέτι, την εξάρτηση από τους σταυ-
ρούς. Θα είναι ένα όργανο που θα
δουλεύει αποτελεσματικά με δια-

φάνεια και με το χαμηλότερο δυνατό
κόστος.
–Το νέο μοντέλο τοπικής αυτο-
διοίκησης εφαρμόζεται από τις
επόμενες δημοτικές και κοινοτι-
κές εκλογές;

–Μάλιστα, το 2016. 

Τίτλοι ιδιοκτησίας
–Γιατί αυτή η μεγάλη καθυστέ-
ρηση στην έκδοση τίτλων ιδιο-
κτησίας;

–Δεν ήταν μόνο στο θέμα των
τίτλων ιδιοκτησίας που υπάρχει κα-
θυστέρηση, υπάρχει και σε άλλα.
Π.χ. ο πολίτης φορολογείτο βάσει
των αξιών του 1980. Το λύσαμε. Σή-
μερα οι φορολογίες θα γίνονται στις
τιμές του 2013. Τίτλοι, ναι είναι κα-
θυστερημένοι χιλιάδες. Υπάρχει δια-
χρονική ευθύνη, κυβέρνηση και
Βουλή, γιατί έφθασε αυτό το θέμα
μέχρι εδώ. Η Πολιτεία στην προ-
σπάθεια να τους βοηθήσει να κερ-
δίσουν χρόνο φαίνεται ότι άφηνε
πολλά-πολλά κενά σε σχέση με τα
προαπαιτούμενα για την έκδοση
αδειών, πολεοδομικές ή οικοδομικές.
Αυτό είναι το ένα κομμάτι. Το δεύ-
τερο είναι σε σχέση με τους επιχει-
ρηματίες ανάπτυξης γης και τις τρά-
πεζες. Ένα διαμέρισμα θα μπορούσε
να μπλοκάρει, ακόμα και σήμερα,
ολόκληρο σύμπλεγμα διαμερισμάτων
ή και σπιτιών. Άρα στο κομμάτι αυτό
πρέπει να γίνει ξεκαθάρισμα σε σχέ-
ση με τις τράπεζες τις υποθήκες για
να μπορέσουν να απελευθερωθούν.
Άλλος λόγος είναι τα μεταβιβαστικά
τέλη. Είπαμε να δώσουμε κίνητρα
και θα δώσουμε. 50% κάτω. Παράλ-
ληλα και ταυτόχρονα θα πιέσουμε
και τους δήμους που είναι αδειοδο-
τούσες αρχές να προχωρήσουν στη
διεκπεραίωση υποθέσεων που εκ-
κρεμούν, ώστε το Κτηματολόγιο να
εκδώσει τίτλους. Το Κτηματολόγιο
είναι ο τελευταίος κρίκος. Τέλος,
πάρα πολύ σύντομα επεξεργαζόμα-
στε ένα νομοσχέδιο να πάει στη
Βουλή, είναι απαίτηση και του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας, για να ψη-
φιστεί μία απλή διαδικασία έκδοσης
τίτλου. Αυτή η διαδικασία θα είναι
ανάλογη με αυτή που εφαρμόζουμε
σήμερα στην Πολεοδομία. 
–Με τη συγκεκριμένη διαδικασία
μέσα σε πόσο χρόνο κάποιος θα
παίρνει τίτλο ιδιοκτησίας;

–Ο στόχος είναι ότι από τη στιγμή
που έχει όλα τα έγγραφα μπροστά
του το αρμόδιο τμήμα εντός τριών
μηνών –μάξιμουμέξι μήνες– να μπο-
ρέσουμε να εκδώσουμε τίτλο. Στην
Πολεοδομία μέσα σε τρεις μήνες
εκδίδουμε πολεοδομική άδεια.
–Για τις περιπτώσεις εκείνες όπου
ο αγοραστής δεν ευθύνεται, τι
γίνεται;

–Εκεί είναι το μεγάλο πρόβλημα.
Θα βρούμε τρόπους απεγκλωβισμού.
Εάν δηλαδή το ακίνητο δεν είναι
υποθηκευμένο ή είναι κατά ένα μέ-
ρος, ήδη είναι κάτι που κάνουμε σή-
μερα, εκείνος που πληρώνει τον
απελευθερώνουμε μπορεί να πάρει
τον τίτλο του. Εάν είναι υποθηκευ-
μένο όλο και ο επιχειρηματίας πήρε
τα χρήματα και αντί να εξοφλήσει
για να βγει το ακίνητο από την υπο-
θήκη πήγε αγόρασε άλλο ή τα σπα-
τάλησε αλλού, εκεί δημιουργείται
τεράστιο πρόβλημα.
–Μπορεί να επιλυθεί;

–Πάρα, πάρα πολύ δύσκολα. Επε-
ξεργαζόμαστε τρόπους απεγκλωβι-
σμού αλλά αντιλαμβάνεστε ότι η
συγκεκριμένη περίπτωση έχει να
κάνει με τις τράπεζες, οι οποίες θέ-
λουν το λαβείν τους.

–Έχετε κλείσει ενάμιση χρόνο
στο Υπουργείο Εσωτερικών. Σε
τι κατάσταση το βρήκατε;

–Ο Εσωτερικός Έλεγχος του
Υπουργείου επεξεργάστηκε ή επε-
ξεργάζεται γύρω στις 200 υποθέσεις.
Αυτές οι υποθέσεις είχαν να κάνουν
είτε με παρατυπίες, είτε με παρα-
νομίες, είτε με διαφθορά. Αυτό είναι
μια ένδειξη του πώς λειτουργούσαμε.
Νομίζω ότι έχουμε αποδείξει ότι εί-
μαστε αποφασισμένοι να πατάξουμε
τη διαφθορά και τη διαπλοκή ως κυ-
βέρνηση, ως Πρόεδρος της Δημο-

κρατίας. Εμείς είμαστε οι πρώτοι
που δημιουργήσαμε Μονάδα Εσω-
τερικού Ελέγχου και πάμε πάρα πολύ
καλά. Από τη μία μας λυπεί που είναι
τόσες πολλές υποθέσεις, από την
άλλη είμαστε εδώ να τις διαχειρι-
στούμε, είμαστε εδώ να αντιμετω-
πίσουμε τις όποιες καταγγελίες έρ-
χονται από πλευράς γενικού ελεγκτή
ή και άλλων επιτρόπων.
–Ποιες υπηρεσίες που ανήκουν
στο Υπουργείο σας είναι πρωτα-
θλήτριες στη διαφθορά;

–Ήδη έχουμε κάνει πολλές κα-

ταγγελίες σε σχέση με το Κτηματο-
λόγιο. Άλλες καταγγελίες σε σχέση
με την Πολεοδομία. Τα λέω αυτά όχι
για να υποστηρίξω ότι είναι διεφθαρ-
μένα τα Τμήματα. Κάθε άλλο. Η συν-
τριπτική πλειοψηφίατων λειτουργών
είναι άνθρωποι τίμιοι, σκληρά ερ-
γαζόμενοι και με την ευκαιρία να
τους επαινέσω για τη δουλειά που
έκαναν στην επανεκτίμηση των
αξιών της περιουσίας. Υπήρχαν πάν-
τα όμως οι εξαιρέσεις των λειτουργών.
Τα άτομα που τα έπαιρναν κανονικά.
Καταγγείλαμε διάφορους. Υπήρχαν

επίσης εμπλοκές σε άλλα θέματα
διαχείρισης τ/κ περιουσιών. Εκεί
υπάρχουν πολλά τα οποία διερευ-
νώνται από τη Νομική Υπηρεσία.
–Καταγγελίες έχουν γίνει αλλά
στο εδώλιο έχουν καθίσει; 

–Νομίζω η υπόθεση της Δρομο-
λαξιάς συνεχίζεται που ήταν ένα
κομμάτι. Η δουλειά μας είναι να τα
εντοπίζουμε. Θέλουμε διαφάνεια,
να γνωρίζει ο πολίτης τι έγινε αλλά
και τι γίνεται σήμερα. 
–Το Πόθεν Έσχες των δημοσίων
υπαλλήλων εντάσσεται στην προ-

σπάθεια πάταξης της διαφθοράς;
–Εάν δεν απατώμαι, υπάρχει νό-

μος. Το εάν δεν εφαρμόσθηκε, είναι
άλλο θέμα. Εάν ένας δημόσιος υπάλ-
ληλος θεωρείται ύποπτος, ναι, θα
έπρεπε να προχωρούν άμεσα σε Πό-
θεν Έσχες. Εάν παρουσιάζει ένας
δημόσιος υπάλληλος με συγκεκρι-
μένο μισθό τρεις-τέσσερις χιλιάδες
τονμήνα, περιουσίες εκατομμυρίων,
ναι, θα πρέπει να ερωτηθεί πού τα
βρήκε. Και ο τρόπος είναι μέσα από
τον έλεγχο που κάνει ο Φόρος Ει-
σοδήματος Πόθεν Έσχες.

Υπήρχαν υπάλληλοι στο Δημόσιο που… τα έπαιρναν κανονικά

“Η συντριπτική πλειοψη-
φία των λειτουργών
είναι άνθρωποι τίμιοι,
σκληρά εργαζόμενοι.

–Στο ΡΙΚ έγιναν δύο απολύσεις. Γιατί;
–Δεν ήταν μόνο δύο. Είχαμε περιπτώσεις

διπλοθεσιτών, είχαμε περιπτώσεις που έκλεβαν
το Δημόσιο με το να κτυπούν άλλοι τις κάρτες
άλλων. Αυτοί έχουν φύγει από το ΡΙΚ. Τελειώσαμε
με αυτούς. 
–Θα γίνουν και άλλες απολύσεις;

–Το Κρατικό Ίδρυμα σε ό,τι αφορά τα οι-
κονομικά έχει τα χάλια του τα μαύρα. Ή που
λαμβάνονται αποφάσεις ριζοσπαστικές ή που
δεν σώζεται. Γίνεται μια μελέτη μέσα στο κα-
λοκαίρι, τελειώνει. Θα δώσει κάποια αποτελέ-
σματα θα δώσει κάποιες εισηγήσεις. Θα ληφθεί
πάρα πολύ υπόψη. Θα ληφθούν υπόψη και οι
εργαζόμενοι στο ΡΙΚ και οι συντεχνίες και τα
κόμματα. Το ΡΙΚ σε κάποιο βαθμό θεωρείται
ιερή αγελάδα των ημικρατικών οργανισμών,
δεν μπορεί κανείς να αγγίξει επάνω. Όλοι πρέπει
να αντιληφθούν ότι το ΡΙΚ δεν μπορεί να εξαι-
ρείται του ευρύτερου νοικοκυρέματοςπου επι-

χειρείται σε αυτό το κράτος. Δεν μπορεί κάποιοι
να εργάζονται το ελάχιστο και να αμείβονται
το μέγιστο. Εκεί πρέπει να ληφθούν μέτρα.
–Με πόσο κόσμο μπορεί να δουλέψει το
ΡΙΚ;

–Δεν μπορώ να πω αριθμό, αλλά για εκείνο
για το οποίο είμαι βέβαιος, είναι ότι υπάρχει
πλεονάζον προσωπικό. Εκείνο που χρειάζεται
είναι οργάνωση και μέσα από την οργάνωση
θα φανούν οι πραγματικές ανάγκες.
–Πώς απαντάτε σε όλους αυτούς που λένε
ότι ο Σωκράτης Χάσικος, ο οποίος είχε
σχέση με τα Μέσα, έχει και άμεση εμπλοκή

στη δημόσια ραδιοτηλεόραση.
–Τι σχέση έχω εγώ με το Κρατικό Ίδρυμα;

Έχω αποδείξει διαχρονικά ότι ξέρω να ξεχωρίζω
τις θεσμικές μου από τις ιδιωτικές μου υπο-
χρεώσεις ή τις όποιες άλλες δραστηριότητες
ενδέχεται να είχα, διότι ως υπουργός δεν έχω
καμία δραστηριότητα σε σχέση με τις δικές
μου επιχειρήσεις. Μπορώ να ξεχωρίζω το θε-
σμικό. Η μόνη σχέση που θα μπορούσε να πει
κάποιος ότι έχω με το ΡΙΚ είναι ότι καταλαβαίνω,
ξέρω τι σημαίνει τηλεόραση και είναι αυτό που
δεν αρέσει σε κάποιους. Ξέρω τι σημαίνει Μέσα
Ενημέρωσης, δεν τους αρέσει. Το γεγονός ότι
ο Τσαλακός που ήταν διευθυντής στην εφη-
μερίδα «Αλήθεια» διορίστηκε στο ΡΙΚ, μόνο
ζημιά μου δημιουργεί εμένα. Ο Τσαλακός είναι
σήμερα στην εφημερίδα ένας σύμβουλος και
τίποτε πέραν τούτου. Τις περισσότερες ώρες
του τις διαθέτει για το ΡΙΚ. Πού είναι το κακό
δηλαδή; 

“Ριζοσπαστικές αλλαγές 
διαφορετικά δεν σώζεται.

Το ΡΙΚ δεν είναι ιερή αγελάδα των ημικρατικών

“Μιλάμε για ουσιαστικές
αλλαγές, άρα, λοιπόν,
εάν διαταράσσονται
τα κακώς κείμενα
είναι φυσικό κάποιοι
να αντιδρούν.

“Ο στόχος είναι ότι από
τη στιγμή που έχει όλα
τα έγγραφα μπροστά του
το αρμόδιο τμήμα, εντός
τριών μηνών –μάξιμουμ
έξι μήνες– να μπορέσου-
με να εκδώσουμε
τίτλο ιδιοκτησίας.

«Οι Δήμοι και τα κοινοτικά συμβούλια δεν θα μειωθούν αλλά οι εξουσίες που
έχουν σχέση με τις υπηρεσίες εκχωρούνται σε ένα δευτεροβάθμιο όργανο,
όπου θα υπάρχει εξοικονόμηση πόρων και ανθρώπων» δηλώνει ο Σ. Χάσικος.
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Βέρνερ Χόγιερ: Πρόεδρος Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων

Η αργοπορία κοστίζει στην Κύπρο
«Πού είναι ο τερματικός σταθμός LNG και σε ποιο στάδιο βρίσκονται τα σχέδια ώστε να χτιστεί γρήγορα;» 

Της ανταποκρίτριάς μας
στις Βρυξέλλες
ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ 

Στο καινούργιο και ενεργειακά φιλικό
κτήριο της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Επενδύσεων στο Λουξεμβούργο
(ΕΤΕπ) βρίσκεται το γραφείο του
προέδρου της κ. Βέρνερ Χόγιερ. Μας
υποδέχεται με επτά συνεργάτες του
που κάθονται όλοι γύρω από το τρα-
πέζι που θα γίνει η συνέντευξη.
Θέλει να είναι ακριβής σε αυτά που
θα μας πει. Άλλωστε ο Γερμανός
πρόεδρος της ΕΤΕπ είναι ο άνθρωπος
που κρατάει το τιμόνι του μεγαλύ-
τερου δημόσιου χρηματοπιστωτικού
ιδρύματος στον κόσμο, με 512 δισ.
ευρώ στο ενεργητικό του το 2013.

Οι μέτοχοι της «Τράπεζας της
Ευρώπης» όπως πολλοί την ονομά-
ζουν δεν είναι άλλοι από τα 28 κρά-
τη-μέλη τα οποία δεν χρειάζεται να
συμβάλλουν με ετήσια συνδρομή,
καθώς η τράπεζα έχει ΑΑΑ αξιολό-
γηση. Έτσι βγαίνει με ευκολία και
δανείζεται από τις αγορές. Τα χρή-
ματα αυτά στη συνέχεια τα δανείζει
στα κράτη-μέλη κυρίως για να βοη-
θήσει στη χρηματοδότηση μεγάλων
έργων αλλά και πολλές μικρομεσαίες
επιχειρήσεις. 

Η Κύπρος είναι μία από τις τρεις
χώρες όπου η ΕΤΕπ έχει την μεγα-
λύτερη παρουσία, καθώς χρηματο-
δοτεί ποσό ίσο με το 15% του ΑΕΠ
της χώρας. «Η έκθεσή μας στην Κύ-
προ είναι τεράστια» λέει ο Χόγιερ.
Όμως για τον Γερμανό τραπεζίτη,
το νησί της Μεσογείου δεν είναι το
ευκολότερο μέρος για να επενδύσει
κάποιος καθώς έχει «πολύ περίπλοκη
οικονομική δομή» όπως αναφέρει.
«Ακόμα και η Ελλάδα έχει καλύτερες
ευκαιρίες για μεγάλες εταιρείες από
την Κύπρο. Στην Κύπρο η οικονομική

κατάσταση επιβαρύνεται από την
πολιτική αβεβαιότητα, από εξωφρε-
νικά υψηλές τιμές στην ενέργεια
και βέβαια τις συνέπειες οικονομικών
αποφάσεων που έπρεπε να είχαν
παρθεί εδώ και 15 χρόνια» λέει ο
ίδιος. Δεν διστάζει να παρατηρήσει
ότι στην Κύπρο οι αποφάσεις συ-
νήθως παίρνονται αργά και θέλοντας
να τονίσει το μέγεθος της αργοπορίας
φέρνει ως παράδειγμα την έκρηξη
στο σταθμό ενέργειας Βασιλικού το
2011. Τότε ο Βέρναν Χόγιερ δούλευε
στο γερμανικό ΥΠΕΞ και θυμάται
να μαθαίνει τα νέα όταν βρίσκεται
στο θάλαμο επιχειρήσεων του
Υπουργείου. Ένα χρόνο αργότερα,
το 2012 όταν αναλαμβάνει την προ-
εδρία της ΕΤΕΠ ανακαλύπτει ότι η
τράπεζα είχε προσπαθήσει να βοη-
θήσει στην ανακατασκευή του σταθ-
μού αλλά το δάνειο δεν είχε ακόμα
απορροφηθεί. «Ήταν πολύ χρονο-
βόρα η διαδικασία» θυμάται. 

Το ίδιο ισχύει και με το θέμα του
φυσικού αερίου στην Κύπρο. Παρά
την πολιτική κατάσταση στο νησί
η εκμετάλλευση των κοιτασμάτων
φυσικού αέριου πρέπει κάποια μέρα
να γίνει πραγματικότητα λέει. «Η
Κύπρος χρειάζεται φυσικό αέριο το

οποίο τώρα εισάγει» τονίζει, γι’ αυτό
και αναρωτιέται «πού είναι ο τερ-
ματικός σταθμός του LNG και σε
ποιο στάδιο βρίσκονται τα σχέδια
ώστε να χτιστεί γρήγορα;». Για τον
Χόγιερ κάθε χρόνος που περνάει
χωρίς να βελτιώνεται η κατάσταση
στην παροχή ηλεκτρικού ρεύματος
«είναι ένα τεράστιο βάρος που ση-
κώνει κάθε νοικοκυριό και κάθε επι-
χείρηση που βρίσκεται στην Κύπρο».
Στην ερώτηση της «Κ» αν μία λύση
στο Κυπριακό θα μπορούσε να φέρει
περισσότερες επενδύσεις στο νησί
ο Χόγιερ είναι επιφυλακτικός. «Δύ-
σκολη ερώτηση συναισθηματικά
και ψυχολογικά. Έχω φίλους στην
Κύπρο που ακόμα και αυτοί είναι

διχασμένοι στο θέμα» λέει. «Άλλοι
πιστεύουν ότι μπορούν να γίνουν
θαύματα μόλις βρεθεί μία συμφωνία,
ενώ άλλοι πιστεύουν ότι αυτό δεν
θα γίνει ποτέ». Σαν τραπεζίτης όμως
λέει ότι αν η ενοποίηση στην Κύπρο
οδηγήσει σε αποκλιμάκωση της έν-
τασης στην ανατολική Μεσόγειο
τότε η Κύπρος παρά τη γειτνίαση
με τη Μέση Ανατολή θα αποκτήσει
μία τελείως νέα προοπτική ανάπτυξη
που θα περιλαμβάνει πολλούς τομείς
της βιομηχανίας αλλά και θα αυξήσει
τον τουρισμό. Τότε είναι που οι
πραγματικοί θησαυροί του κυπρια-
κού τουρισμού θα πρέπει να ξανα-
σχεδιαστούν αποτελεσματικά μετά
τα τόσα χρόνια απραξίας και κατάρ-

ρευσης. Εκεί, στον τομέα του του-
ρισμού, βλέπει ο Χόγιερ να υπάρχουν
τεράστιες δυνατότητες.

Στην Ελλάδα παρόλο που από το
2011 η ΕΤΕπ έχει χρηματοδοτήσει
πάνω από 700 μικρομεσαίες επιχει-
ρήσεις πολλοί είναι αυτοί που στέ-
κονται κριτικά απέναντί της υπο-
στηρίζοντας ότι δεν έχει κάνει ότι
μπορούσε για να βοηθήσει την Ελ-
λάδα στην κρίση. «Είχα μείνει έκ-
πληκτος όταν άκουσα τις φθηνές
κριτικές ότι η τράπεζα δεν έχει κάνει
αρκετά για την Ελλάδα» λέει. Μέσα
στα χρόνια της κρίσης όταν υπήρχε
η συζήτηση για την έξοδο της Ελ-
λάδας από το ευρώ, η τράπεζα αύ-
ξησε τη χρηματοδότησή της «την

εποχή που κανένας δεν δάνειζε την
Ελλάδα». Ενώ αυτή την στιγμή παίρ-
νει χρηματοδότηση ίση με το 9%
του ΑΕΠ της χώρας, τοποθετώντας
την στην τέταρτη θέση ευρωπαϊκά,
αμέσως μετά την Κύπρο, ενώ το
2013 η χρηματοδότηση διπλασιά-
στηκε σε σχέση με την προηγούμενη
χρονιά φτάνοντας το 1,5 δισ.

Ο ίδιος κάνει μία ανοικτή πρό-
σκληση σε όποιον ενδιαφέρεται
και πληροί τα κριτήρια. «Ελάτε με
καλές προτάσεις και θα τις χρημα-
τοδοτήσουμε». Άλλωστε η ΕΤΕπ
έχει και ένα σημαντικό κομμάτι
συμβουλευτικής δραστηριότητας
που οποιαδήποτε εταιρεία μπορεί
να αξιοποιήσει. «Μπορούμε να βά-
λουμε εμείς την εμπειρία και τις ει-
δικές γνώσεις ώστε να εξελίξετε
καλύτερα το επενδυτικό σας σχέδιο.
Δοκιμάστε το!» λέει με ενθουσιασμό
ο Χόγιερ, ο οποίος εντοπίζει το γε-
νικότερο οικονομικό πρόβλημα
στην Ευρώπη όχι στην έλλειψη ρευ-
στότητας αλλά στη μικρή ζήτηση
για χρηματοδότηση νέων σχεδίων.
«Έχουμε έλλειψη καλών προτάσεων
και ιδεών στην Ευρώπη συνολικά»,
καταλήγει.

<<<<<<<<

Κάθε χρόνος που περνάει
χωρίς να βελτιώνεται η
κατάσταση στην παροχή
ηλεκτρικού ρεύματος
είναι ένα τεράστιο
βάρος που σηκώνει
κάθε νοικοκυριό και
κάθε επιχείρηση που
βρίσκεται στην Κύπρο.

<<<<<<<<

Στην Κύπρο η οικονομι-
κή κατάσταση επιβαρύ-
νεται από την πολιτική
αβεβαιότητα, από εξω-
φρενικά υψηλές τιμές
στην ενέργεια και βέβαια
τις συνέπειες οικονομι-
κών αποφάσεων που
έπρεπε να είχαν παρθεί
εδώ και 15 χρόνια.

Ο τουρισμός είναι ο τομέας με τις μεγάλες δυνατότητες ανάπτυξης, υποστηρίζει ο πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Τράπε-
ζας Επενδύσεων, Βέρνερ Χόγιερ.
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Η Κύπρος έχει άραγε τόσους πολ-
λούς «αλτρουιστές», οι οποίοι δέ-
χονται να αναλάβουν διευθυντικές
θέσεις και διευθυντικές ευθύνες,
χωρίς να λάβουν αύξηση στον μι-
σθό τους; Η απάντηση είναι απλή
και αυτονόητη. Το σύστημα διοίκη-
σης προσφέρει γραφειάρες, λιμου-
ζίνες και άλλα πολλά ωφελήματα,
αλλά δεν ζητά καμία μετρήσιμη ευ-
θύνη για το έργο που επιτελείται ή
δεν επιτελείται. Η μόνη περίπτωση
για «τιμωρία» των «κακών» διευ-
θυντών, είναι να βρεθεί ένας
υπουργός «σαΐνι» και τότε η χειρό-
τερη επίπτωση είναι η μετάθεση σε
άλλη υπηρεσία. 

Υπάρχει και το μελλοντικό δέλεαρ
για τους νέους διευθυντές του Δη-
μοσίου. Σε δύο χρόνια, μόλις περά-
σει η οικονομική κρίση, θα λάβουν
τις αυξήσεις, έστω και αν δεν θα
έχουν αναδρομική ισχύ. Κατά τα άλ-
λα η ζωή τραβά τη δική της ανηφό-
ρα, με τους πολίτες να πληρώνουν
φόρους και τους αξιωματούχους να
απολαμβάνουν προνόμια. Και το ση-
μαντικότερο είναι ότι «πολλοί τον
πλούτο εμίσησαν, τη δόξα ουδείς».
Η μεγάλη διαφορά στον ιδιωτικό το-
μέα, έγκειται στο γεγονός ότι εκεί
οι περισσότεροι διευθυντές, έχουν
στην μια τσέπη, προτάσεις και ιδέες
για αύξηση της κερδοφορίας της
επιχείρησης και στην άλλη την επι-
στολή παραίτησης, ώστε να μην εκ-
διωχθούν κακήν κακώς.

Άσε τις ατέλειωτες ώρες δουλειάς,
άσε τις απίστευτες ευθύνες, άσε και
τον κίνδυνο από τη μία μέρα στην
άλλη, να βρεθούν χωρίς μισθό, χω-
ρίς κοινωνική καταξίωση και κυρίως
χωρίς τη δυνατότητα, να επανέλ-
θουν σε διευθυντική θέση. Βεβαίως
όλα είναι μετρήσιμα και βαρόμετρο

είναι το ύψος των κερδών του
αφεντικού. Για να μην είμαστε άδι-
κοι, στην Κύπρο ο ιδιωτικός τομέας
δεν φημίζεται για τη λογική στη λή-
ψη αποφάσεων και κυρίως είναι
ένοχος για πολλές αστοχίες, με χει-
ρότερο παράδειγμα τις ιδιωτικές
τράπεζες. 

Η πλάκα είναι ότι όλες οι συντε-
χνίες, με εξαίρεση τις συντεχνίες
των εκπαιδευτικών, διαφωνούν με
τον τρόπο που προωθούνται οι προ-
αγωγές χωρίς μισθολογικές αυξή-
σεις. Επικαλούνται συνταγματικά
κωλύματα και λειτουργικά προβλή-
ματα, ενώ προειδοποιούν ότι θα
προκληθούν ζημιές αντί κέρδη στο
Δημόσιο. Τα κόμματα είτε με τον
ένα είτε με τον άλλο τρόπο, στηρί-
ζουν τις ρυθμίσεις, παρόλο που δεν
λείπουν οι υποψίες ότι υποκρύ-
πτονται κομματικά ρουσφέτια. Κατά
τα άλλα όλοι απαιτούν αναδιοργά-
νωση του Δημοσίου, ώστε να αντι-
μετωπιστεί η γραφειοκρατία. 

Το ερώτημα που τίθεται είναι γιατί
δεν συνδυάζονται οι προαγωγές με

την αναδιοργάνωση του Δημοσίου.
Γιατί δεν συνδυάζονται οι νέες προ-
αγωγές με την καθιέρωση μετρήσι-
μων κριτηρίων απόδοσης των διευ-
θυντών και κυρίως καθιέρωσης της
αξιολόγησης των προϊσταμένων και
από τους υφιστάμενους. Κατά και-
ρούς διατυπώνονται σκέψεις για
επέκταση της πρακτικής των συμ-
βολαίων περιορισμένης χρονικής
διάρκειας, για τις ανώτατες διευ-
θυντικές θέσεις του Δημοσίου. 

Ο χρόνος, λόγω της οικονομικής
κρίσης, είναι κατάλληλος για μια δο-
κιμή και οι εργαζόμενοι εξαιτίας του
φόβου της ανεργίας, είναι έτοιμοι
για αλλαγές. Ίσως χάνεται ακόμη
μια ευκαιρία για τομές στο Δημόσιο,
αφού ακολουθείται η πεπατημένη
και όπως όλα δείχνουν θα αρχίσουν
ξανά οι μάχες του ρουσφετιού. 

Η φύση είναι η ισχυρότερη δύναμη
σε αυτό τον κόσμο και σίγουρα το
Δημόσιο, όσο και να θέλουν οι με-
γαλύτερες γενιές, όσο και να πολε-
μούν οι «ρουσφετοδιορισμένοι» θα
αλλάξει πολύ σύντομα.

Ήδη η πρόσληψη νέων επιστημό-
νων με τη μορφή των εκτάκτων –
έστω και αν συντελείται μια άγρια
εκμετάλλευση– απέδειξε στην πρά-
ξη, ότι οι νέοι και θέλουν και μπο-
ρούν να φέρουν την αλλαγή στον
τόπο. Πολλοί νέοι υπουργοί τρίβουν
τα χέρια τους, με την απόδοση των
παιδιών. Σε μερικές μέρες επιτε-
λούν δουλειά μηνών που χρειάζεται
το μόνιμο προσωπικό. Και όλα αυτά
την ώρα που πολλοί νέοι δέχονται
ένα υπόγειο πόλεμο από μερικούς
«πίκρους» μόνιμους υπαλλήλους.Η
δύναμη της νέας γενιάς σίγουρα και
γρήγορα, θα ανατρέψει αρρωστη-
μένα κατεστημένα δεκαετιών.

Ευκαιρία για τομές στο Δημόσιο

Τα καλά νέα
Εν μέσω καύσωνα να αρχίσουμε από τα ευ-
χάριστα, που μοιάζουν με στάλες δροσιάς και
αισιοδοξίας: Ο έρανος που έγινε προ καιρού
στα δημόσια και ιδιωτικά σχολεία της Κύπρου,
για στήριξη των άπορων μαθητών στην Ελλά-
δα απέφερε το ποσό των €440.933,68. Την
πρωτοβουλία είχε ο βουλευτής Νίκος Τορνα-
ρίτης, τότε πρόεδρος της Επιτροπής Παιδείας.
Το ποσό εμβάστηκε τον Γενάρη του 2013 σε
ειδικό λογαριασμό της Πρεσβείας της Κύπρου
στην Ελλάδα έτσι ώστε να αξιοποιηθεί ανάλο-
γα, χωρίς ωστόσο να καταστεί εφικτή η διάθε-
ση του ποσού σε άπορους μαθητές κατά το
2013. Ενάμιση χρόνο μετά, οι δύο Υπουργοί
Παιδείας και Πολιτισμού Ανδρέας Λοβέρδος
και Κώστας Καδής αποφάσισαν όπως το ποσό
διατεθεί ως τετραετής υποτροφία για τη στή-
ριξη άριστων και άπορων φοιτητών.

••••
O Θεραπευτής
Στην Κύπρο βρέθηκε αυτή τη βδομάδα ο
Ρολφ Μέγιερ, μια σπουδαία προσωπικότητα
που συνέβαλε τα μέγιστα για την επίτευξη
συμφιλίωσης στη Νότιο Αφρική. Όσοι παρα-
κολουθείτε το Κυπριακό (υποψιάζομαι όλο και
λιγότεροι τελευταία) θα θυμάστε ότι ο Αμερι-
κανός πρέσβης στη Λευκωσία, ο Τζον Κόνινγκ,
πήρε από το χεράκι τον Απρίλιο τους διαπραγ-
ματευτές, Ανδρέα Μαυρογιάννη και Κουντρέτ
Οζερσάι και τους πήγε στη Νότιο Αφρική. Εκεί
είχαν αρκετές συναντήσεις αλλά η σημαντικό-
τερη ίσως ήταν με τον Ρολφ Μέγιερ. Ο άνθρω-
πος αυτός, ήταν συνεργάτης του Ντε Κλερκ
και πρωταγωνίστησε από την αρχή για την επί-
τευξη της συμφωνίας με τον Μαντέλα που
έβαλε τέρμα στο απαρτχάιντ. Έχει επομένως
να πει πολλά και στους δικούς μας, αν πραγμα-
τικά θέλουν να αξιοποιήσουν την πετυχημένη
εμπειρία άλλων. Ο κ. Μέγιερ συναντήθηκε με
τους ηγέτες, είδε ξανά τους διαπραγματευτές
και έμεινε, απ’ ό,τι πληροφορήθηκα, με την
εντύπωση που μπορεί να γίνει κάτι, αλλά θέ-
λει δουλειά και τόλμη. Αναρωτήθηκα γιατί ήλ-
θε στο νησί σε αυτή την περίοδο που πραγμα-
τικά δεν κουνιέται φύλλο στο Κυπριακό. Την
απάντηση μου την έδωσε διπλωμάτης που εί-
χε την ευκαιρία να τον συναντήσει. Ήλθε εδώ
ως θεραπευτής, μου είπε, να κατευνάσει τις
ανησυχίες και τις αγωνίες των διαπραγματευ-
τών. Δεν ξέρω αν σημαίνει κάτι, αλλά θέλω να
σας ενημερώσω ότι ο Νοτιοαφρικανός πολιτι-
κός είδε μια φορά τον Ανδρέα Μαυρογιάννη
και δύο φορές τον Κουντρέτ Οζερσάι. 

••••
Κόντρα στον καύσωνα
Φορέστε τα ψάθινα καπέλα σας, γεμίστε τα
ποτήρια σας με παγωμένο νερό ή ό,τι άλλο

παγωμένο προτιμάτε κι ελάτε να κολάσουμε
και τον καύσωνα που δημιούργησαν οι εξελί-
ξεις στις τράπεζες με τις φατρίες, που όπως
λέει κι ο Αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος Β΄, συ-
νεχίζουν το φαγοπότι –και που γνωρίζουμε ότι
αναζητούν, και θα βρουν τρόπο να τα φορτώ-
σουν όλα στον φορολογούμενο πολίτη, για να
πληρωθεί το ρηθέν υπό του Ιανού το 2013, ότι,
«όπως και στο σκάνδαλο του ΧΑΚ έτσι και τώ-
ρα θα την πληρώσει ο λαουτζίκος». Ας δώσου-
με σήμερα πρωτοκαθεδρία στον αδελφό Ιανό,
τον ευρισκόμενο στο Μεγάλο Μήλο, για μερι-
κά εξαιρετικά ενδιαφέροντα ενσταντανέ από
τα υπερατλαντικά παρασκήνια. 

••••
Έβαλε μπρος ο Μπάιντεν
Όσο περνάει ο καιρός και πλησιάζουμε στην
εξαγγελία των υποψηφιοτήτων για το χρίσμα
των δύο μεγάλων κομμάτων στις αμερικανικές
προεδρικές εκλογές του 2016, τόσο ενισχύε-
ται η εκτίμησή μας ότι τελικά στο Δημοκρατικό
Κόμμα δεν θα διεκδικήσει το χρίσμα η Χίλαρι
Κλίντον, αλλά ο Τζο Μπάιντεν. Κι αυτό γιατί ο
αντιπρόεδρος καλύπτει σημαντικές δραστη-
ριότητες όλων των σημαντικών κοινωνικών
και εθνικών ομάδων που θα μπορούσαν να
τον βοηθήσουν με ψήφους και χρήματα. Και
βέβαια έχει αυξηθεί πολύ η εμπλοκή του σε
μεγάλα ζητήματα της χώρας, με πρώτη την
εξωτερική πολιτική.

••••

Ελληνική στήριξη
Έπειτα από δύο συναντήσεις με ηγετικούς πα-
ράγοντες της Ελληνοαμερικανικής Κοινότητας
–πριν και μετά την επίσκεψή του στην Κύπρο–
ανακοινώθηκε πως θα είναι το τιμώμενο πρό-
σωπο στο επίσημο δείπνο της Κληρικολαϊκής
Συνέλευσης της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Αμερι-
κής, την Τετάρτη 9 Ιουλίου στη Φιλαδέλφεια.
Θα μιλήσει ενώπιον πέραν των 1200 παραγόν-
των των ελληνορθόδοξων κοινοτήτων απ’ όλη
την Αμερική και βέβαια αναμένεται στις δηλώ-
σεις του να κάνει αναφορά στο Οικουμενικό
Πατριαρχείο και τη Χάλκη, θέμα για το οποίο
και η κυβέρνηση Ομπάμα και οι προηγούμενες
αμερικανικές κυβερνήσεις έχουν σαφή θέση,
καλώντας την Τουρκία να σταματήσει να κατα-
πατά τις θρησκευτικές ελευθερίες και δικαιώ-
ματα του Οικουμενικού Πατριαρχείου και να
επιτρέψει στην επαναλειτουργία της Θεολογι-
κής Σχολής της Χάλκης. Τώρα, αν η παρουσία
του Μπάιντεν στο συνέδριο της Αρχιεπισκο-
πής «κόψει» τη συνάντησή του με τους παρά-
γοντες της κυπριακής Ομογένειας στο περι-
θώριο του Συνέδριου της ΠΣΕΚΑ, μία εβδομά-
δα αργότερα, δεν το γνωρίζω.

••••
Στα ενεργειακά σίγουρα
Γράφαμε πριν από λίγες μέρες ότι οι παρά-
γοντες της Ομογένειας προσπαθούν να δια-
κριβώσουν αν όλα αυτά τα θετικά κι απίστευ-
τα που άκουσαν από τον Μπάιντεν για το Κυ-
πριακό στις συναντήσεις που είχαν μαζί του,

αποτελούν επίσημη πολιτική της αμερικανι-
κής κυβέρνησης κι όχι λόγια ενός φιλέλληνα
και ταυτόχρονα πολυλογά πολιτικού. Η αλή-
θεια είναι πως κάποια πράγματα για τις γεω-
πολιτικές εξελίξεις στην περιοχή –ιδίως το
Ιράκ– επιβεβαιώθηκαν μετά τη συνάντηση.
Φαίνεται κι ότι τα όσα είπε για τα ενεργειακά
και τον ρόλο της Κύπρου στην περιοχή επι-
βεβαιώνονται, καθώς όντως η επίσημη αμε-
ρικανική θέση θέλει την Κύπρο ενεργειακό
κόμβο μεταξύ Ισραήλ, Λιβάνου και Αιγύπτου
κι αν υπάρξει και λύση του Κυπριακού και
βελτίωση των σχέσεων με το Ισραήλ και την
Τουρκία. Κι όλα αυτά παρά τις ανακοινώσεις
που έκανε τη Δευτέρα η Noble Energy για
εξαγωγή ισραηλινών υδρογονανθράκων
στην Αίγυπτο. Που αφορά περιφερειακά δί-
κτυα διανομής κι όχι την Κύπρο. Ορόσημο πι-
στεύεται ότι θα είναι η επίσκεψη Νετανιάχου
στην Κύπρο τον Σεπτέμβριο, ενώ εντός του
Ιούλη, ίσως κι Αυγούστου, αναμένεται επί-
σκεψη Ισραηλινού υπουργού στη Λευκωσία
για την προετοιμασία. 

••••
Δεν ήθελαν και πολλά 
Αισθάνθηκα λίγο άσχημα για την ομοβροντία
επιθέσεων που εξαπολύθηκαν σε βάρος του
Γενικού Γραμματέα του ελληνικού Υπουργεί-
ου Εξωτερικών, πρέσβη Αναστάση Μητσιάλη,
μετά το γλωσσικό ολίσθημα στο οποίο υπέπε-
σε κατά την επίσκεψή του στην Κύπρο και αν-
τί Τουρκοκυπριακής Κοινότητας μίλησε για
Τουρκοκυπριακό λαό. Κι εντάξει, να ψέξεις
τον Ελλαδίτη αξιωματούχο για κάτι που του
«ξέφυγε» είναι ένα θέμα. Αλλά ολόκληρη η
αρλουμπολογία περί αλλαγής πολιτικής της
Ελλάδας και συνωμοσίες για ξεπούλημα της
Κύπρου που ακολούθησαν, δεν κολλάνε που-
θενά. Ιδίως όταν πρόκειται για διπλωμάτη
που έδωσε σημαντικές μάχες για την Κύπρο,
πολύ πρόσφατα κατά τη θητεία του στη Μόνι-
μη Αντιπροσωπεία της Ελλάδας στον ΟΗΕ. 

••••
Το τηλεφώνημα 
Ο εξ Αμερικής Ιανός τηλεφώνησε στον κ.
Μητσιάλη, ο οποίος μας είπε δύο κουβέντες,
που η στήλη σας μεταφέρει: «Οι πραγματι-
κές διαστάσεις της δήλωσής μου προς τα κυ-
πριακά ΜΜΕ είναι συγκεκριμένες και αφο-
ρούν, αποκλειστικά και μόνον, στο διαδικα-
στικό μέρος των διακοινοτικών συνομιλιών,
στο παρόν στάδιό τους και ουδέν πέραν αυ-
τού. Οι εθνικές θέσεις, ως προς την ουσία
του Κυπριακού είναι απολύτως σαφείς και
έχουν κατ’ επανάληψη διατυπωθεί από την
Κυπριακή και Ελλαδική πολιτειακή και πολιτι-
κή ηγεσία. Άλλωστε, θα ήταν, ασφαλώς,
αδιανόητο, υπηρεσιακός παράγων να εξέ-

φραζε, επί της ουσίας του Εθνικού Ζητήμα-
τος, απαράδεκτες θέσεις, σαν αυτές που μέ-
σω παρερμηνειών έχουν δημοσιοποιηθεί,
ως δήθεν διατυπωθείσες ενώ ουδεμία σχέ-
ση έχουν, βεβαίως, με το πραγματικό περιε-
χόμενο της δήλωσής μου». 

••••
Το δείπνο
Στον ΟΗΕ μεταφέρονται τον Ιούλιο οι εξελί-
ξεις στο Κυπριακό, καθώς μετά την έκθεση
του γ.γ. για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ που κυκλοφόρη-
σε την Τρίτη, ξεκινούν οι διαβουλεύσεις για
το ψήφισμα που θα υιοθετηθεί στις 30 Ιουλί-
ου. Διαβεβαιώσεις πως δεν θα υπάρξουν εκ-
πλήξεις δίδονται ένθεν κακείθεν, αλλά με
τους Εγγλέζους που θα παρουσιάσουν το
προσχέδιο δεν μπορείς να είσαι ποτέ σίγου-
ρος. Θα μου πείτε, τι μπορούν να κάνουν στη
φάση αυτή! Όχι πολλά, αλλά να παίξουν λίγο
με την αναφορά για την ένταση των προσπα-
θειών των ηγετών για τη λύση, να προβάλ-
λουν λίγο παραπάνω το κοινό ανακοινωθέν
ως βάση λύσης και να αποδυναμώσουν την
αναφορά στο ψήφισμα 1251 κοκ.  Η Λευκω-
σία ξεκίνησε τις κινήσεις, η Μόνιμη Αντιπρο-
σωπεία μας το ίδιο κι εδώ και καιρό έχουν
σταλεί μηνύματα προς τους Αμερικανούς, να
μην ακολουθεί, η Μόνιμη Αντιπροσωπεία
τους στη Νέα Υόρκη, κατά πόδα τους Εγγλέ-
ζους. Πάντως κανά-δυο δραστηριότητες της
Μόνιμης Αντιπροσωπείας μας στον ΟΗΕ συγ-
κέντρωσαν διπλωμάτες και αξιωματούχους
του Οργανισμού. Την Τρίτη ήταν τα εγκαίνια
της έκθεσης για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ, όπου πα-
ρευρέθηκε ο βοηθός γ.γ. του ΟΗΕ Χαρβέ
Λαντσού κι άλλοι της Γραμματείας, καθώς και
πρέσβεις των μελών του Σ.Α., ενώ την Πέμ-
πτη ο Μόνιμος Αντιπρόσωπος Νίκος Αιμιλίου
παρέθεσε δείπνο στην πρεσβευτική κατοικία
στο γ.γ. του ΟΗΕ Μπαν Κι Μουν κι άλλους 5-6
πρέσβεις.

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Υποψήφιος του ΔΗΚΟ θα είναι ο… Μπάιντεν 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος

Φίλτατε Νίκο, την επόμενη φορά στο μενού να περιλάβεις και το εδώδιμο κυπριακό μαχα-
λεπί, με ροδόσταμο και τριαντάφυλλο. Αφού 40 χρόνια όλα τα έχουμε δοκιμάσει και τίποτα
δεν κόλλησε, ποιος ξέρει μπορεί το μαχαλεπί να κάνει τη διαφορά…

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Το καναβάτσο της χώρας μείωσε την
τόλμη μας και αύξησε την πονηριά
μας. Την κουτοπονηριά μας καλύτε-
ρα. Ανακαλύψαμε έναν δεύτερο Ατ-
λαντικό Ωκεανό στην καρδιά της Ευ-
ρώπης για να ταξιδεύουν οι υπουρ-
γοί business class μέχρι τις Βρυξέλ-
λες. Λες και αν εξηγούσε κάποιος
πως ο χρόνος των υπουργών μέσα
στο αεροπλάνο μέχρι τις Βρυξέλλες
είναι χρόνος για παραγωγή εργα-
σίας και χρειάζεται να είναι άνετοι
για να δουλέψουν θα τους έλεγε
κάποιος το παραμικρό. Σκαρφιστή-
καμε ολόκληρο σενάριο, επιστρα-
τεύοντας τον Κρις Λαζαρή για να τα-
ξιδεύει ο Πρόεδρος με τζετ. Λες και
αν ο Πρόεδρος εξηγούσε πως η ερ-
γατοώρα του είναι τόσο ακριβή, που
συμφέρει να ταξιδεύει με τζετ, πα-
ρά να περιμένει στα αεροδρόμια
σαν τον τουρίστα σε πτήση για δια-
κοπές, θα αντιδρούσε κανείς. Εξαι-
ρούνται βεβαίως οι γνωστοί λαϊκι-
στές. Μπράβο θα του λέγαμε για την
αφοπλιστική ειλικρίνεια του. 

Είναι η ίδια κουτοπονηριά, που θα
βάλει την επόμενη εβδομάδα ολό-
κληρη την κοινωνία να παρακολου-
θεί ακόμη μία προκλητική συζήτηση
για τους πλείστους από εμάς. Για το
κατά πόσον είναι αναγκαίες για την
εύρυθμη λειτουργία του Δημοσίου
οι 785 προαγωγές, που το Υπουρ-
γείο Οικονομικών έκρινε πως είναι.
Ανακαλύψαμε τη λέξη «αποπαγο-
ποίηση», αλλά τη λέξη αναπλήρωση
δεν μπορούμε να τη θυμηθούμε. Εί-
ναι ίσως η πρώτη φορά που η Επι-
τροπή Δημόσιας Υπηρεσίας εκτός
από ρουσφέτι, μπορούσε να ήταν
παραγωγική και δημιουργική. Να
όριζε εκεί και όπου χρειαζόταν ανα-
πληρωτές, στην ίδια βαθμίδα, με τα
ίδια εργασιακά πλεονεκτήματα. Εί-
παν στη Βουλή πως θα είναι οι

άκρως απαραίτητες προαγωγές. Και
ξαφνικά έγιναν 785. Καμία προαγω-
γή να μη γίνει. Πώς λειτουργούσαν
τα προηγούμενα δύο χρόνια τα σχο-
λεία για παράδειγμα; Με αναπλη-
ρωτές διευθυντές; Με αναπληρω-
τές να συνεχίσουν να λειτουργούν
μέχρι να αποπαγοποιηθούν όλες οι
θέσεις, και όταν καταλήξει (θα κατα-
λήξει;) ο διάλογος για τη μεταρρύθ-
μιση του κράτους προχωράμε. Γιατί
να είστε σίγουροι πως βοηθούς δι-
ευθυντές Α (κυπριακή πατέντα) δεν
θα έχουμε στα σχολεία. 

Είναι η ίδια έλλειψη τόλμης που δεν
μας επέτρεψε μέχρι σήμερα να
«κόψουμε» τις λιμουζίνες στους
πλέον βολεμένους της κυπριακής
κοινωνίας. Και δεν μιλώ για τους
υπουργούς και τον γενικό εισαγγε-
λέα, αλλά για τους υπόλοιπους
αξιωματούχους του Δημοσίου, που
είναι τόσοι, ώστε η λίστα με τους
προνομιούχους να αθροίζει γύρω
στους 150. Πάνε και έρχονται από τη
Βουλή στο Υπουργείο Οικονομικών,
έχουν μετατρέψει την ουσία της πο-
λιτικής σε ένα παιχνίδι μπάντμιντον,
ούτε καν τένις, και πιστεύουν πως,
επειδή η δική τους κρίση τούς
έσπρωξε στο να παρατείνουν τη
χρήση για όλους με τους ίδιους
όρους μέχρι το τέλος του 2015, επι-

τέλεσαν και σοβαρή υπηρεσία στην
παρέα τους. 

Η κρίση που η χώρα μας περνά τα
τελευταία χρόνια δεν ταρακούνησε
δυστυχώς όσους διαχειρίζονται τις
τύχες μας. Και δεν αναφέρομαι μό-
νο σε πολιτικούς, αλλά και σε τεχνο-
κράτες, που στην προκειμένη ο ρό-
λος τους είναι ίσως εξίσου σημαντι-
κός με τους πολιτικούς. Είμαστε
εδώ και ενάμιση χρόνο με το ένα
πόδι μέσα στον γκρεμό, και ακόμη
κάποιοι «παίζουν» λες και δεν συμ-
βαίνει τίποτα. Η κρίση τους δεν τους
βοηθά να κατανοήσουν την κρισιμό-
τητα των στιγμών. Το χειρότερο από
όλα είναι πως μιλάμε για τους ίδιους
ανθρώπους που, σχεδόν καθημερι-
νά, απευθύνονται στην κοινωνία, σε
όλους εμάς, και μας προτρέπουν να
κάνουμε θυσίες και να ξεχάσουμε
το πώς ζούσαμε τα προηγούμενα
χρόνια. Και όντως, η κοινωνία κατα-
νοεί και θυσίασε πολλά.

Πολλά περισσότερα από την πολυ-
τέλεια ενός αυτοκινήτου από την
υπηρεσία. Σε μια κοινωνία των χι-
λιάδων ανέργων, των κοινωνικών
παντοπωλείων, των νέων που παρα-
καλάνε για δουλειά με 500 ευρώ, οι
κουτοπονηριές δεν περνάνε. Ούτε
οι φτηνές δικαιολογίες. Η κρίση της
κοινωνίας, γιατί η κρίση δεν είναι
μόνο οικονομική, αντιμετωπίζεται
με σωστή κρίση στο μυαλό από αυ-
τούς που μας διοικούν. Και η σωστή
κρίση απαιτεί πρώτα και πάνω από
όλα ειλικρίνεια. Είτε αφορά λιμουζί-
νες είτε αεροπορικά εισιτήρια, οι πι-
κρές αλήθειες εκτιμώνται και μάλι-
στα ανέλπιστα περισσότερο από τις
αστείες δικαιολογίες. Φτάνει να το
καταλάβουμε εγκαίρως. 

www.dmdemetriou.wordpress.com

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Κρίση Vs Κρίσης 

“Το σύστημα διοίκησης
προσφέρει γραφειάρες,
λιμουζίνες και άλλα
πολλά ωφελήματα, αλλά
δεν ζητά καμία μετρήσι-
μη ευθύνη για το έργο
που επιτελείται ή δεν
επιτελείται.

“Ανακαλύψαμε τη λέξη
«αποπαγοποίηση»,
αλλά τη λέξη
αναπλήρωση δεν μπο-
ρούμε να τη θυμηθούμε. 

Ο Αρχιεπίσκοπος
Χρυσόστομος Β΄, ο
οποίος είπε δημο-
σίως αυτό που άλ-
λοι ήξεραν κι άλλοι
υποψιάζονταν.
Ωστόσο άργησε να
το πει. Άργησε τόσο
που μοιάζει με μετά
Χριστόν προφήτη. 
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Η συμπλήρωση ενός έτους από τη δημι-
ουργία της Ομάδας Στήριξης για την Κύπρο
αποτελεί μία καλή ευκαιρία να υπενθυμί-
σουμε τους στόχους της και να δούμε τι
μπορούμε να πετύχουμε μέσω αυτής της
έμπρακτης έκφρασης της αλληλεγγύης
της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς την Κύπρο. 

Η Ομάδα Στήριξης συστάθηκε με πρω-
τοβουλία του Προέδρου της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής José Manuel Barroso αμέσως
μετά τη συμφωνία για το πρόγραμμα οι-
κονομικής προσαρμογής για την Κύπρο
ύψους 10 δισ. ευρώ τον περασμένο Μάρτιο.
Το εν λόγω πρόγραμμα αποσκοπεί στην
αποκατάσταση της σταθερότητας του χρη-
ματοπιστωτικού τομέα στη χώρα, την εξα-
σφάλιση υγιών δημόσιων οικονομικών και
την πραγματοποίηση διαρθρωτικών αλ-
λαγών για τη στήριξη της βιώσιμης ανά-
πτυξης και τη δημιουργία θέσεων εργασίας.  

Ανταποκρινόμενη σε αιτήματα των κυ-
πριακών αρχών και αναλόγως των αναγκών
που προκύπτουν, η Ομάδα Στήριξης πα-
ρέχει τεχνική βοήθεια με στόχο την υλο-
ποίηση των μεταρρυθμίσεων που προβλέ-
πονται στο πρόγραμμα και, την ίδια ώρα,
την άμβλυνση των κοινωνικών συνεπειών
της ύφεσης μέσω της κινητοποίησης ευ-
ρωπαϊκών κονδυλίων. Ιδιαίτερη έμφαση

δίδεται στην αλληλεγγύη, τη μείωση των
ανισοτήτων και την ενίσχυση της αντα-
γωνιστικότητας της κυπριακής οικονομίας. 

Η Ομάδα Στήριξης έχει την έδρα της
στις Βρυξέλλες, αλλά συμπληρώνεται από
μία ομάδα εμπειρογνωμόνων, τα μέλη της
οποίας εργάζονται σε συγκεκριμένα υπουρ-
γεία στη Λευκωσία. Η Ομάδα Στήριξης
έχει στενή συνεργασία με άλλους εμπει-
ρογνώμονες από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και άλλους διεθνείς οργανισμούς, εμπει-
ρογνώμονες του ιδιωτικού τομέα και εθνι-
κούς εμπειρογνώμονες από άλλα κράτη-
μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Για παρά-
δειγμα, η Αυστρία, το Βέλγιο, η Βουλγαρία,
η Ελλάδα, η Ιρλανδία, η Ιταλία, η Πορτο-
γαλία, η Ισπανία, η Σουηδία και οι Κάτω
Χώρες παρείχαν τεχνογνωσία σε τομείς
που εκτείνονται από τη ρύθμιση της αγοράς
ενέργειας, την υγειονομική περίθαλψη
και τη φορολογική διοίκηση έως το επι-
χειρηματικό περιβάλλον, τα ζητήματα φε-
ρεγγυότητας, τον ανταγωνισμό, τη φορο-
λόγηση ακίνητης περιουσίας και την κοι-
νωνική πρόνοια. 

Η Ομάδα Στήριξης υποστηρίζει την Κύ-
προ στις μεταρρυθμιστικές της προσπά-
θειες, ιδιαίτερα στους τομείς της υγειονο-
μικής περίθαλψης, της κοινωνικής πρόνοιας

και του επιχειρηματικού περιβάλλοντος. 
Στον τομέα της υγειονομικής περίθαλ-

ψης η αναμενόμενη εισαγωγή του Γενικού
Συστήματος Υγείας (ΓΕΣΥ) προσφέρει στις
κυπριακές αρχές την ευκαιρία να εκσυγ-
χρονίσουν και να βελτιώσουν την παροχή
υπηρεσιών υγείας για τους ασθενείς. Στο
πλαίσιο των προσπαθειών της να βοηθήσει
την Κύπρο με την υλοποίηση θεμελιωδών
μεταρρυθμίσεων στον τομέα της υγείας,
η Ομάδα Στήριξης συντόνισε την παροχή
βοήθειας από την Πορτογαλία για την ανά-
πτυξη μιας ολοκληρωμένης λύσης στον
τομέα της πληροφορικής για το ΓΕΣΥ. Κατά
τη διάρκεια του τρέχοντος και του επόμενου
έτους, η Ομάδα Στήριξης θα συμβάλει στην
υλοποίηση και άλλων έργων που στοχεύουν
στη μεταρρύθμιση του τομέα της υγείας.
Αυτό περιλαμβάνει και τη διάθεση ενός
εμπειρογνώμονα που θα συνεργαστεί με
το Υπουργείο Υγείας για την προώθηση
αποτελεσματικών συστημάτων υγείας και
υπηρεσιών. 

Όσον αφορά την κοινωνική πρόνοια η
κυπριακή κυβέρνηση έχει αναλάβει τη δέ-
σμευση να προβεί σε φιλόδοξες μεταρρυθ-
μίσεις του συστήματος. Πιο συγκεκριμένα,
αυτό συνεπάγεται την παροχή καλύτερης
κοινωνικής προστασίας σε ευάλωτες ομάδες

του πληθυσμού με την εισαγωγή του Ελά-
χιστου Εγγυημένου Εισοδήματος, καθώς
και τον εξορθολογισμό και την καλύτερη
στόχευση άλλων παροχών, ώστε να εξα-
σφαλιστεί επαρκής δημόσια στήριξη σε
όσους τη χρειάζονται περισσότερο. Η
Ομάδα Στήριξης προσφέρει τεχνική βοήθεια
στον τομέα της κοινωνικής πρόνοιας, προ-
κειμένου να μετριαστούν οι κοινωνικές
επιπτώσεις της κρίσης. Κύπριοι εμπειρο-
γνώμονες που προσλήφθηκαν με σύμβαση
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή συνεργά-
ζονται στενά με το Υπουργείο Εργασίας
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων από τον πε-
ρασμένο Δεκέμβριο στον σχεδιασμό ενός
ολοκληρωμένου συστήματος πληροφορικής
για τη διαχείριση του αναθεωρημένου συ-
στήματος κοινωνικής πρόνοιας. Επιπλέον,
η Ομάδα Στήριξης συνέβαλε στην παροχή
τεχνικής βοήθειας μέσω του Υπουργείου
Υγείας και Κοινωνικών Υποθέσεων της
Σουηδίας για την προώθηση της μεταρ-
ρύθμισης του συστήματος κοινωνικής πρό-
νοιας. Οι σχετικές εργασίες ξεκίνησαν τον
Φεβρουάριο του τρέχοντος έτους. 

Τέλος, όσον αφορά το επιχειρηματικό
περιβάλλον η Ομάδα Στήριξης βοηθά τις
κυπριακές αρχές να αξιοποιήσουν στο μέ-
γιστο δυνατό βαθμό το ανταγωνιστικό

πλεονέκτημα της Κύπρου και τις μεταρ-
ρυθμίσεις που προβλέπονται στο πρόγραμ-
μα οικονομικής προσαρμογής με στόχο
τη τόνωση της ανάπτυξης μακροπρόθεσμα.
Σε αυτό το πνεύμα, η Ομάδα Στήριξης συμ-
φώνησε να θέσει ένα τοπικό εμπειρογνώ-
μονα στη διάθεση των κυπριακών αρχών
που θα τις βοηθήσει να βελτιώσουν τις
προϋποθέσεις για την άσκηση επιχειρη-
ματικών δραστηριοτήτων στην Κύπρο. Η
Ομάδα Στήριξης επίσης διευκολύνει τις
επαφές μεταξύ του κυπριακού Υπουργείου
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και
Τουρισμού και του ελληνικού Υπουργείου
Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας για
τη δημιουργία μιας δικτυακής πύλης για
επιχειρήσεις, η οποία να ανταποκρίνεται
στις ειδικές ανάγκες των μικρών και με-
σαίων επιχειρήσεων στην Κύπρο. 

Στο μέλλον, η Ομάδα Στήριξης θα συ-
νεχίσει να συνδράμει στη διαμόρφωση
σημαντικών μεταρρυθμίσεων, προκειμένου
να δοθεί ώθηση στην οικονομική ανάκαμ-
ψη και να επιταχυνθεί η δημιουργία νέων
θέσεων εργασίας στη χώρα. 

Ο κ. Γιώργος Μαρκοπουλιώτης είναι ο επικεφαλής
της Αντιπροσωπείας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
στην Κύπρο.

Tα όσα συνέβησαν τις τελευταίες ημέρες στην
Τράπεζα Κύπρου δείχνουν πεντακάθαρα το
γιατί έφθασε ο τόπος στο σημερινό του χάλι.
Αποκαλύπτουν πολύ παραστατικά τη νοοτροπία
που τορπίλισε όλα αυτά τα χρόνια τη λύση
του Κυπριακού, οδήγησε στην κατάρρευση

της οικονομίας και κάνει ό,τι περνά από το χέρι της να
εξουδετερώσει τη μόνη πηγή ελπίδας για την Κύπρο, τους
υδρογονάνθρακες. Είναι γνωστό τοις πάσι εδώ κι ένα χρόνο
ότι η Τράπεζα Κύπρου, από την ευημερία της οποίας
εξαρτάται άμεσα η κυπριακή οικονομία και το μέλλον όλων
μας, έχει ανάγκη από επείγον και σοβαρότατο νοικοκύρεμα.
Τους τελευταίους μήνες μάλιστα, οι παροικούντες στην
Αγία Παρασκευή γνωρίζουν ότι η τράπεζα χρειάζεται άμεσα
ρευστό, γύρω στο ένα δισ. ευρώ το υπολογίζει η Κεντρική.
Ο μόνος τρόπος για να βάλει φρέσκο χρήμα στα ταμεία της
είναι η αύξηση του μετοχικού της κεφαλαίου. Ειδάλλως δεν
θα περάσει τα πανευρωπαϊκά τεστ αντοχής με επώδυνες
συνέπειες για τη μελλοντική λειτουργία της.

Στη θεωρία όλοι, Διοικητικό Συμβούλιο, μέτοχοι και εκτε-
λεστική διοίκηση, συμφωνούν ότι χρειάζεται να μπει στην
τράπεζα φρέσκο χρήμα. Οι παλιοί μέτοχοι, όμως, ανησυχούν
ότι θα χάσουν τον έλεγχο της κατάστασης, όταν μαζί με
τα νέα κεφάλαια μπουν στο παιχνίδι και νέα συμφέροντα.
Είναι η κλασική νοοτροπία της διατήρησης πάση θυσία
του μικρομάγαζου. Η εναντίωση σε κάθε τι καινούργιο που
θα απειλήσει ενδεχομένως τα κεκτημένα. Προτιμούν να
τα χάσουν όλα παρά να αλλάξουν τα πράγματα εις βάρος
τους. Κάπως έτσι είναι η κατάσταση σήμερα στην Τράπεζα
Κύπρου. Υπάρχουν διοικητικοί σύμβουλοι, υπάρχουν ανώ-
τατοι υπάλληλοι και κυρίως υπάρχουν μέτοχοι που βλέπουν
και προστατεύουν μόνο το δικό τους συμφέρον. Και αρ-
νούνται, ή ακόμα χειρότερα, δεν μπορούν να αντιληφθούν
ότι αν χαθεί η Τράπεζα χαμένοι θα είναι και οι ίδιοι. 

Αντί να καθίσουν όλοι οι ενδιαφερόμενοι γύρω από ένα
τραπέζι και να δουν τη μεγάλη εικόνα, πώς θα σωθεί η συ-
στημική τράπεζα και κατά συνέπεια η κυπριακή οικονομία,
έφεραν το μεταξύ τους παιχνίδι εξουσίας στο δημόσιο προ-
σκήνιο. Με διαρροές στον Τύπο κοινοποίησαν σε όλους –
και στις αγορές– τον εσωτερικό πόλεμο στην τράπεζα,
έθεσαν υπό αμφισβήτηση την αξιοπιστία του ΔΣ και της
εκτελεστικής διοίκησης. Διακινδύνευσαν την ίδια τη δια-
δικασία διάσωσης του χρηματοπιστωτικού ιδρύματος που
φωνάζουν ότι θέλουν να σώσουν. Σε αυτό το γαϊτανάκι
μπλέχθηκαν με δημόσιες δηλώσεις πολιτικοί και οικονομικοί
παράγοντες ακόμα και η κυβέρνηση, δείχνοντας σε όλους
στο εξωτερικό την πρωτοφανή ανεπάρκεια του κυπριακού
προσωπικού να χειριστεί λεπτές και εν δυνάμει επικίνδυνες
καταστάσεις. Τώρα που γράφεται αυτό το κείμενο διαφαίνεται
ότι έχει βρεθεί κάποια χρυσή τομή. Το γεγονός αυτό όμως
ουδόλως αναιρεί τα όσα πραναφέρθηκαν. Αντίθετα τα ενι-
σχύει.

Κάπως έτσι, με αυτή τη νοοτροπία επιχειρείται σχεδόν
από τα ίδια πολιτικά και οικονομικά μικρομάγαζα να τεθούν
υπό έλεγχο και οι κρατικές δομές για τους υδρογονάνθρακες.
Παρακολουθήσαμε με ενδιαφέρον –κι ένα πικρό χαμόγε-
λο– τον δημόσιο πόλεμο που διεξήχθη για να αλλάξει η ΚΡΕ-
ΤΥΚ, η κρατική εταιρεία υδρογονανθράκων. Τη μάχη να
αφαιρεθούν οι εκτελεστικές αρμοδιότητες από τα μέλη του
Συμβουλίου της και να εκδιωχθεί ο διεθνούς κύρους εκτε-
λεστικός της πρόεδρος. Κι όλα αυτά για να μπουν στις δομές
των υδρογονανθράκων οι δικοί τους, οι άνθρωποι της νέας
κυβέρνησης και του νέου κυβερνώντος κόμματος. Μέχρι
και ψιθυρολογία για βιομηχανική κατασκοπεία επιστράτευσαν,
μέσω των ΜΜΕ, για να πετύχουν τους στόχους τους. 

Με αυτή τη δοκιμασμένη συνταγή χαντακώθηκε και το
Κυπριακό. Δύσκολα μετριούνται πλέον οι χαμένες ευκαιρίες.
Η δημόσια εσωτερική αντιπαράθεση ακόμα και για δευτε-
ρεύοντα θέματα που αφορούσαν τη διαπραγμάτευση τορ-
πίλισε και αφαίρεσε ρεαλιστική προοπτική σχεδόν απ’ όλες
τις προσπάθειες λύσης.  Πολιτικά πρόσωπα προτιμούσαν
και προτιμούν να μη λυθεί το πρόβλημα, διότι γνωρίζουν
ότι οι ίδιοι είναι λίγοι και δεν μπορούν να έχουν ρόλο στη
νέα κατάσταση πραγμάτων που θα προκύψει.

Από αυτογκόλ, 
σε αυτογκόλ...

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΙΩΤΗ

Ομάδα Στήριξης για την Κύπρο - Η ευρωπαϊκή αλληλεγγύη στην πράξη 

Του ΛΕΥΤΕΡΗ ΑΔΕΙΛΙΝΗ

Η υπόθεση του εκσυγχρονισμού και της μεταρρύθμισης
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης είναι θέμα που απασχολεί
για αρκετά χρόνια τις τοπικές αρχές και στο επίκεντρό
του ήταν δύο βασικές παράμετροι: Η προσπάθεια επίτευξης
της μεγαλύτερης δυνατής συναίνεσης και η περαιτέρω
ενίσχυση των δημοτικών και κοινοτικών αρχών.

Γι’ αυτό ως Δήμαρχοι της Μείζονος Λεμεσού είναι με
έκπληξη αλλά και απαρέσκεια που ακούσαμε τις τοποθε-
τήσεις του Υπουργείου Εσωτερικών οι οποίες διαπνέονται
από ένα εντελώς διαφορετικό πνεύμα και κινούνται προς
την εντελώς αντίθετη κατεύθυνση. Αποτελούν στην πραγ-
ματικότητα απορρύθμιση και ακύρωση του θεσμού.

Ξηλώνεται ο πιο λαϊκός και δημοκρατικός θεσμός για
την ενίσχυση και τη διεύρυνση του οποίου χρειάστηκαν
αγώνες με τη στήριξη όλων των μέχρι σήμερα κυβερνή-
σεων.

Το προτεινόμενο Νομοσχέδιο δεν αποκεντρώνει το σύ-
στημα, αντιθέτως υπερσυγκεντρώνει εξουσίες με περισ-
σότερη γραφειοκρατία και πολυεπίπεδη δυσλειτουργία.

Δεν δημιουργεί προϋποθέσεις και όρους για οικονομίες
κλίμακας. Αντιθέτως δημιουργεί νέες εξουσίες και νέες
υπέρογκες δαπάνες σε βάρος των πολιτών και των αναγκών
τους. Δεν προσφέρει υπόβαθρο για ανάπτυξη και ποιότητα
ζωής, ενώ βρίσκεται σε πλήρη διάσταση με τις ευρωπαϊκές
αρχές της επικουρικότητας και της εγγύτητας.

Όλες οι μέχρι σήμερα συζητήσεις οι οποίες άρχισαν
το 2004 είχαν ως ακρογωνιαίο λίθο τους Δήμους και τις
Κοινότητες στους οποίους δεδηλωμένη πρόθεση όλων
ήταν να μεταφερθούν εξουσίες και αρμοδιότητες από το
κεντρικό κράτος, να τους αποδοθούν σταθεροί πόροι, να
αναδιοργανωθούν πάνω σε σύγχρονη βάση, να γίνουν
πιο αποδοτικοί και κύριοι του εαυτού τους.

Αντί αυτού προτείνεται διάλυση του πρωτογενούς κυτ-
τάρου, των τοπικών αρχών, μετατροπή τους σε συμβούλια
τελετουργικού χαρακτήρα χωρίς εξουσίες και έσοδα.
Γίνεται λόγος για δευτεροβάθμιο όργανο, ενώ δεν θα
υπάρχει πρωτοβάθμιο καθότι οι Δήμοι θα μετατραπούν
σε αμελητέες οντότητες. 

Οι Άγγλοι εμπειρογνώμονες σε συνάντησή τους με εκ-
προσώπους της Ένωσης Δήμων δήλωναν πριν από λίγους
μήνες ότι το δευτεροβάθμιο όργανο στις συνθήκες της
Κύπρου δεν χρειάζεται. Είσαστε μικρό κράτος, είπαν!
Τώρα υποστηρίζουν –γιατί άραγε– κάτι εντελώς αντίθε-
το.

Η δική μας θέση διατυπώθηκε τόσο σε κείμενα που
δημοσιοποιήσαμε όσο και στο ενοποιημένο έγγραφο της
Ένωσης Δήμων στο οποίο ενσωματώθηκαν οι απόψεις
όλων των Δημάρχων. Μεταξύ πολλών άλλων αναφέρεται:

l Ενίσχυση των τοπικών αρχών με μεταφορά εξουσιών,
αρμοδιοτήτων και πόρων από την κεντρική κυβέρνηση.

l Ανασυγκρότηση και αναδιοργάνωση τους με βάση
τα πλέον επιτυχημένα παραδείγματα διεθνώς.

l Δημιουργία συμπλεγμάτων Δήμων και συμπλεγμα-
τοποίηση κοινοτήτων σε περιφερειακούς Δήμους π.χ.
Δήμος Κρασοχωριών, Δήμος Σολιάς κ.λπ.

l Ενοποίηση υπηρεσιών, δημιουργία διαδημοτικών
Συμπράξεων και Εταιρειών.

l Συνεργασία με τον ιδιωτικό τομέα για αγορά υπηρε-
σιών.

l Εξορθολογισμός εξόδων και δαπανών, μείωση του
προσωπικού στο απολύτως αναγκαίο.

Οι Δήμοι έχουν 130 και πλέον χρόνων ιστορία με μεγάλη
προσφορά στον τόπο και στον λαό μας που κανένας χα-
ρακτηρισμός δεν μπορεί να μειώσει.

Έχουν κατάθεση έργου όχι μόνο στις τοπικές υποθέσεις
αλλά κατ’ εξοχήν στα κοινωνικά και πολιτικά πράγματα
του τόπου. Αγωνιστές Δήμαρχοι πρόσφεραν θυσία τη ζωή
τους στο βωμό της ελευθερίας, ηγήθηκαν εθνικών αντι-
προσωπειών, φυλακίστηκαν, διώχθηκαν, στερήθηκαν
των πολιτικών τους δικαιωμάτων. Αποτελεί ιεροσυλία στη
μνήμη όλων των προκατόχων μας η απαξιωτική συμπε-
ριφορά κάποιων και η προσπάθεια διάλυσης των Δήμων.

Ο κ. Ανδρέας Χρίστου είναι Δήμαρχος Λεμεσού.

Απορρύθμιση και 
ακύρωση της Tοπικής

Aυτοδιοίκησης

Λίγο μετά τα μεσάνυκτα της 15ης
Μαρτίου 2013, δηλαδή μόλις δύο
εβδομάδες αφότου ανέλαβε τα
καθήκοντά του, ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας Νίκος Αναστασιά-
δης συνειδητοποίησε με τον πλέ-

ον δραματικό τρόπο αυτό που γνώριζε αλλά
δεν παραδεχόταν, τουλάχιστον δημοσίως: Ότι
τα δημοσιονομικά προβλήματα της χώρας έμοι-
αζαν με μπόρα μπροστά στην τραπεζική κα-
ταιγίδα που ερχόταν. 

Κατά τις 2:45 το πρωί της 16ης Μαρτίου
στις παγωμένες Βρυξέλλες ο Πρόεδρος άκουσε
από τα πλέον επίσημα χείλη (συγκεκριμένα
από τον Πρόεδρο του Eurogroup Γερούν Ντάι-
σελμπλουμ, τον Γκιοργκ Άσμουσεν της Ευρω-
παϊκής Κεντρικής Τράπεζας, τον Επίτροπο Όλι
Ρεν, τη διευθύντρια του Διεθνούς Νομισματικού
Ταμείου Κριστίν Λαγκάρντ και
τους υπουργούς Οικονομικών
της Γερμανίας και της Γαλλίας,
Βόλφγκανγκ Σόιμπλε και Πιερ
Μοσκοβισί) ότι καμιά από τις
προτάσεις της Λευκωσίας δεν
ήταν βιώσιμη χωρίς «κούρεμα»
των καταθέσεων στις δύο μεγά-
λες Τράπεζες, Κύπρου και Λαϊκή.
Εισηγήθηκαν μάλιστα ως καταλληλότερη λύση
το ελεγχόμενο κλείσιμό τους και τη δημιουργία
ενός νέου υγιούς σχήματος. Τότε ο κ. Αναστα-
σιάδης προέταξε το πιστόλι και έριξε στον αέρα
τη μία και μοναδική σφαίρα που είχε στη θα-
λάμη, λέγοντας ότι δεν αποδέχεται τον εκβιασμό
τους και αποχωρεί. Τη συνέχεια την αφηγήθηκε
ο ίδιος ο Πρόεδρος στη δήλωση που κατέθεσε
στην Ερευνητική Επιτροπή για την Οικονομία:
«Προ της εξόδου μου από την αίθουσα, ο κ.
Άσμουσεν εκ μέρους της ΕΚΤ, μου ανέφερε
επί λέξη: “Κύριε Πρόεδρε οφείλω να σας πλη-
ροφορήσω ότι είμαι υποχρεωμένος να ενημε-
ρώσω άμεσα τηλεφωνικώς τον κ. Ντράγκι για
την απόφασή σας αλλά θα ήθελα να γνωρίζετε
πως διακόπτεται άμεσα η παροχή ρευστότητας
(ΕLA) και στις δύο τράπεζες, ενώ ταυτόχρονα
θα δοθούν οδηγίες στον Διοικητή της Κεντρικής
Τράπεζας της Κύπρου για την απαγόρευση λει-
τουργίας της Τράπεζας Κύπρου και της Λαϊκής
Τράπεζας”». 

Όσα ακολούθησαν είναι γνωστά. Ο Πρόεδρος
υπέκυψε στον εκβιασμό, φοβούμενος ότι εάν
επέστρεφε χωρίς συμφωνία δανεισμού δέκα
δισεκατομμυρίων ευρώ, οι δύο τράπεζες θα
έβαζαν λουκέτο και μαζί θα κατέρρεε και το
κράτος, αφού θα έπρεπε να καταβάλει περί τα
€36,5 δισ. (που δεν διέθετε), ως εξής: €19,7 για

αποζημίωση των ασφαλισμένων καταθετών
στις δύο τράπεζες, €11,4 δισ. για την έκτακτη
ρευστότητα (ΕLA) που πήραν οι δύο τράπεζες,
€4.446 δισ. για αποπληρωμή δημοσίου χρέους
μέχρι 30.6.2013 και άλλο ένα δισ. για εξόφληση
κρατικών ομολόγων ύψους που δόθηκαν ως
εγγυήσεις προς τη Λαϊκή. 

Βλέποντας τα πράγματα εκ των υστέρων
είναι προφανές ότι η προσπάθεια (της κυβέρ-
νησης, της Βουλής και της Κεντρικής Τράπεζας)
να διασώσουν ό,τι ήταν δυνατόν από τη Λαϊκή
και να κρατηθεί με νύχια και δόντια η Τράπεζα
Κύπρου στηρίχθηκε περισσότερο στο επίπεδο
των επικοινωνιακών εντυπώσεων παρά στην
ουσία του προβλήματος. Ακόμη και κυβερνητικά
στελέχη αναγνωρίζουν πλέον ότι η συμφωνία
που ακολούθησε για την εξυγίανση των τρα-
πεζών αντί του άμεσου διαχωρισμού τους σε

«καλή» και «κακή», όπως μας
πρότειναν οι δανειστές μας,
ήταν καταδικασμένη σε απο-
τυχία. Υποστηρίζουν επίσης ότι
το εγχείρημα δεν είχε προοπτική
από τη στιγμή που η Λευκωσία
συναίνεσε στην πώληση (ξε-
πούλημα για την ακρίβεια) των
παραρτημάτων των κυπριακών

τραπεζών στην Ελλάδα, που ουσιαστικά ήταν
η μία και μοναδική σφαίρα που είχε στη θαλάμη
το όπλο που κρατούσε ο Πρόεδρος και μάλλον
προς τα εκεί θα έπρεπε να είχε σημαδέψει. Να
είχε επισείσει τον συστημικό κίνδυνο που
ενείχε για την Ελλάδα ώστε να αξιώσει ευνοϊ-
κότερους όρους. 

Όλα αυτά είναι παρελθόν αλλά δυστυχώς
τα ανακαλούμε, γιατί έναν και πλέον χρόνο
μετά βρισκόμαστε προ του ίδιου σκηνικού, ίσως
και χειρότερου: H Τράπεζα έχει ανοικτές πληγές
γιατί κατά το κρίσιμο χρονικό διάστημα που
διέρρευσε απέτυχε να πάρει το λαβείν της από
εκείνους που χρωστούν πολλά εκατομμύρια.
Η Τράπεζα δεν αρκεί που κλυδωνίζεται, βρίσκεται
στο έλεος των παιχνιδιών εξουσίας μεταξύ εκεί-
νων που ανέλαβαν να τη σώσουν. Έχοντας
υπόψη όσα φαιδρά τεκταίνονται σε πολλά επί-
πεδα, πολύ φοβούμαστε ότι θα έρθει η μέρα
που θα διαπιστώσουμε ότι και στην περίπτωση
της Τράπεζας Κύπρου επαναλαμβάνουμε το
ίδιο λάθος που κάναμε με τη Λαϊκή, (και με τη
Eurocypria), για να κερδίσουμε χρόνο, με την
προσδοκία ότι θα βρεθούν επενδυτές. Παρά τα
όσα πάθαμε ακόμη κινούμαστε στη λογική του
«μέχρι πιο κάτω». Αλήθεια, πόσο πιο κάτω; 

ΑΡΑΔΕΣ / Του ΓΙΑΝΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Στη λογική του «μέχρι πιο κάτω»

<<<<<<<

Τα παθήματα που
δεν μας έγιναν μα-
θήματα και ο χρόνος
που είναι χρήμα.
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antoniouy@kathimerini.com.cyadilinis@gmail.com

Του ΑΝΔΡΕΑ ΧΡΙΣΤΟΥ
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Α ίφνης προέκυψε θέμα για «επα-
ναδιαπραγμάτευση» του μνη-
μονίου ενάμιση χρόνο μετά την

υπογραφή του! Γίνεται κάποια συζή-
τηση, κόμματα λαμβάνουν θέση επί
αυτού, και τα σχόλια ακολουθούν. Το
θέμα είναι ιδιαίτερα σημαντικό, γιατί
δεν συνδέεται με το αιτούμενο «επα-
ναδιαπραγμάτευση», αλλά κυρίως με
τον τρόπο που αντιλαμβανόμαστε
την άσκηση της πολιτικής παλαιότερα
και σήμερα. Κατ’ αρχάς τίθενται δύο
ζητήματα, ένα σχετικά με το θέμα
της ουσίας, και δεύτερο σχετικά με
το θέμα του χρόνου. 

Στο ζήτημα ουσίας δεν υπάρχει
πεδίο για επαναδιαπραγμάτευση της
κεντρικής συμφωνίας του 2013, επι-
μέρους αναφορές ή μικρές βελτιώσεις
δεν συνιστούν επαναδιαπραγμάτευση.
Το σημείο αυτό μπορεί να προκύψει
μόνο αν εφαρμοστεί το μνημόνιο και
μόνο εφόσον πειστούν οι δανειστές
της Κύπρου ότι εφαρμόζουμε τα ου-
σιώδη τα οποία η κυβέρνηση έχει δε-
σμευτεί να εφαρμόσει. Συνεπώς και
αν προκύψουν κάποιες προσαρμογές
θα προκύψουν μόνο μέσα από τη συ-
νεπή εφαρμογή του. Ας υποθέσουμε
ότι αποφασίζουμε «επαναδιαπραγ-
μάτευση». Πώς θα την επιβάλεις στην
Τρόικα όταν οι μισθοί, οι συντάξεις
και το τραπεζικό σχήμα παραμένουν
απολύτως εξαρτώμενα από την επό-
μενη δόση; Με ποια διαπραγματευτική
ισχύ θα επιβάλεις την θέση σου περί
επαναδιαπραγμάτευσης; 

Τα παράδειγμα της Ελλάδας είναι
χαρακτηριστικό: όσοι μιλούσαν για
«επαδιαπραγματεύσεις» απέτυχαν,
γιατί το μπαλκόνι δεν έλυσε κανένα
πρόβλημα. Αν δεν δοκιμαστεί με έργα
η αξιοπιστία σου δεν μπορείς αλλάξεις
κάτι, αντίθετα χειροτερεύεις τη θέση
σου ως ένας μη σοβαρός συνομιλητής
απέναντι σε εκείνους με τους οποίους
διαπραγματεύτηκες και συμφώνησες
ένα κείμενο που λέει «θα κάνω αυτά»
και θα «πάρω αυτά τα δάνεια», με
ποιες προϋποθέσεις και πότε. 

Σοβαρό κεφάλαιο παραμένει το
γιατί «τώρα» η συζήτηση για επανα-
διαπραγμάτευση του μνημονίου. Μια
ευρύτερης αποδοχής ερμηνεία είναι
εκείνη που αφορά κομματικούς υπο-
λογισμούς ή κινήσεις τακτικής ενόψει
πιθανών διεργασιών για το μέλλον
γύρω από την προοπτική οργάνωσης
συνασπισμών εξουσίας στο τέλος της
προεδρίας Αναστασιάδη. Αν αυτό είναι
βάσιμο τότε μιλάμε για μια ακατανόητη
προσπάθεια μικρών οριζόντων που
δείχνει βιασύνη και, κυρίως, έλλειμμα
ευθύνης απέναντι στις τεράστιες δυ-
σκολίες που αντιμετωπίζουν οι κύπριοι
εργαζόμενοι και η οικονομία γενικό-
τερα. Η λεγόμενη «επαναδιαπραγμά-
τευση» συνιστά ένα κακόηχο σύνθημα
για να χαϊδέψουμε αφτιά, και όχι ορ-
θολογική παρέμβαση που να εμπεδώ-
νει στην κοινωνία μας το αίσθημα ότι
εννοούμε αυτά που λέμε, ότι τηρούμε
τις δεσμεύσεις που αναλαμβάνουμε. 

Το θέμα αυτό είναι γνωστό από
την ιστορία του Κυπριακού. Συχνά
επιλέγαμε να αφήνουμε την ε/κ πλευ-
ρά σε μειονεκτική θέση και το Κυ-
πριακό στο περιθώριο φτάνει να κτί-
ζαμε μια προοπτική συμμαχιών στις
επόμενες προεδρικές εκλογές. Θυμίζω
μόνο την περίπτωση του 1992 κατά
τις οποίες πάνω σε ένα επικοινωνιακό
τρυκ άλλαξε το πολιτικό σκηνικό, εγ-
καταλείψαμε το από την εισβολή κα-
λύτερο σχέδιο λύσης του κυπριακού,
(Χάρτης-Ιδέες Γκάλι) για να συζητούμε
το 1993 και για μερικά χρόνια Μέτρα
Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης όπως
Βαρώσια και Αεροδρόμιο Λευκωσίας!
Συνεπώς δεν είναι κάτι άγνωστο στη
νήσο να αξιολογούμε πολιτικές πάνω
σε μια ανορθολογική βάση, ώστε ήσ-
σονος σημασίας επιδιώξεις να κατα-
νικούν πολιτικές που υπηρετούν ευ-
ρύτερους στόχους. Αρκετά στοιχεία
που έχουν «κατακτηθεί» στις δεκαετίες

διαχείρισης του Κυπριακού έχουν πε-
ράσει στη σφαίρα της οικονομίας και
συνδέονται σήμερα με το «αίτημα»
για επαναδιαπραγμάτευση» του μνη-
μονίου. Μόλις δούμε μια δύσκολη κα-
τάσταση ή και όταν θέλουμε να απο-
φύγουμε να εξηγούμε στην κοινή
γνώμη μια απόφαση που έχει δυσκο-
λίες ή νομίζουμε ότι έχει, αμέσως
μπαίνει η θεωρία της ανακάλυψης
ενός «εναλλακτικού» τρόπου, που συ-
νήθως περιλαμβάνει πρακτικές του
τύπου «σπρώξε τα πράγματα παρα-
κάτω, κούντα τα πιο ύστερα, κάτι
μπορεί να γίνει για να «ξεγλιστρή-
σουμε» ή να ρίξουμε την ευθύνη σε
άλλους!». Αυτή η νοοτροπία από την
ιστορία του Κυπριακού και στις σχέ-
σεις με τον ΟΗΕ, έπαιξε τον ιδιαίτερο
ρόλο της στη μακρόσυρτη πορεία
προς τη χρεοκοπία της οικονομίας
με τελική κατάληξη το μνημόνιο 2013. 

Επί της ουσίας αυτό που μετρά σή-
μερα είναι η τήρηση των δεσμεύσεων
που ανέλαβε η κυβέρνηση κατά την
υπογραφή του μνημονίου. Αυτό ασφα-
λώς δεν είναι το συνολικό πακέτο
γιατί εξίσου σημαντικό παραμένει το
πόσο (κυρίως) η κυβέρνηση ή πολι-
τικές δυνάμεις συμβάλλουν με συγ-
κεκριμένες εισηγήσεις για τις κυπρια-
κές πολιτικές που θα μας οδηγήσουν
όσο πιο γρήγορα γίνεται στην ανα-
τροπή της ύφεσης, σε αναπτυξιακούς
ρυθμούς και στην αύξηση της απα-
σχόλησης. Το κυπριακό σχέδιο για
την ανάπτυξη είναι το κλειδί για να
αλλάξουμε την πορεία μας και πάνω
σε αυτό το επίπεδο κρίνεται η ικανό-
τητα όλων και ανάλογα με το εκτό-
πισμά τους στη συμβολή τους στο ξε-
πέρασμα της κρίσης. Αλλά για να
βγούμε από τον φαύλο κύκλο της κρί-
σης, χρειάζεται κάποια ανάλυση για
όσα για δεκαετίες πήγαιναν ανάποδα
και ως εκ τούτου σήμερα όταν λέμε
ότι θέλουμε να γυρίσουμε σελίδα, να
καταλαβαίνουμε τι πραγματικά εν-
νοούμε. 

www.larkoslarkou.org.cy

Στην Πιτσιλιά
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ Α. ΛΑΜΠΙΤΣΗ

Σ ε μαθητικό συνέδριο του Απεητείου Γυμνασίου
Αγρού με θέμα «Πιτσιλιά και Βυζάντιο», το οποίο
έγινε στην εκκλησία του Αγίου Αρσενίου στην

Κυπερούντα, ο συντονιστής των εργασιών του, συνο-
ψίζοντας όσα παρουσιάστηκαν και λέχθηκαν κατά τη
διάρκειά του, πρόβαλε μια χαρακτηριστική φωτογραφία
από την τραχιά φύση της Πιτσιλιάς: ανθισμένες αμυ-
γδαλιές, κλαδεμένα αμπέλια και ξερολιθιές σε πολλά
επίπεδα, για τη συγκράτηση του λιγοστού χώματος.
Οι γνωστές σε όλους μας «δόμες». [Σύμφωνα με τον
Κυριάκο Χατζηιωάννου, η λέξη προέρχεται από το αρχ.
δομή (= κτίσμα), παργ. του αρχ. ρ. δέμω, με αναβιβασμό
του τόνου]. Με την προβολή είπε και τα εξής: «Σας
καλώ να κοιτάξουμε τη φωτογραφία που προβάλλεται
τώρα. Παρουσιάζει όλα τα στοιχεία που κράτησαν τον
Πίτσιλλο στον τόπο του. Τη λιγοστή γη, το αμπέλι και
την αμυγδαλιά. Προπαντός, όμως, προβάλλει την πέτρα.
Δεν μπορεί να υπάρχει Κύπριος που να έκτισε περισ-
σότερες δόμες από όσες ο Πίτσιλλος. Είναι καλά, σαν
ταξιδεύουμε και τις κοιτάμε, να αναλογιζόμαστε κάποτε
τον κόπο και τον μόχθο γενεών και γενεών που κράτησαν
τον Ελληνισμό και την Ορθοδοξία στον τόπο μας. Ας
είναι αιωνία τους η μνήμη, γιατί μας έμαθαν τι θα πει
αγώνας και αρετή».

Αν τύχει, λοιπόν, και κατά τις καλοκαιρινές σας
εξορμήσεις ταξιδέψετε προς την Πιτσιλιά, και ιδιαίτερα
αν πορευτείτε στο δρόμο από το Παλαιχώρι προς τον
Αγρό, μην αμελήσετε να παρατηρήσετε με προσοχή
τις χιλιάδες «δόμες» που είναι κατάσπαρτες σε κάθε
σημείο του ορεινού και κακοτράχαλου εδάφους. Αν
σταθείτε σε μια κορυφή και τις κοιτάξετε με προσοχή,
θα απορήσετε για τα πλέον απίθανα σημεία στα οποία
σκαρφάλωσαν άνθρωποι και τις έκτισαν. Προσωπικά,
τις θεωρώ μνημείο του ανθρώπινου πολιτισμού, που
πρέπει να διασωθεί. Εκατομμύρια πέτρες, τοποθετημένες
η μια πάνω στην άλλη με τέχνη περισσή, συγκρατούν
ακόμα το χώμα και δημιουργούν αναβαθμίδες στις
οποίες οι παλαιότεροι κάτοικοι φύτεψαν αμπέλια, αμυ-
γδαλιές, συκιές, μηλιές και κάθε είδους οπωροφόρα
δέντρα. Σε χαμηλότερα σημεία, κοντά στις κοίτες των
ποταμών και των ρυακιών, φύτεψαν καρυδιές, αχλαδιές,
κερασιές και καλλιέργησαν πατάτες, φασόλια, ντομάτες,
κολοκύθια και οτιδήποτε άλλο θα έτρεφε τους ίδιους
και τα λιγοστά τους κατοικίδια. 

Σήμερα, δυστυχώς, πολλές από τις «δόμες» που δη-
μιουργήθηκαν με φοβερό κόπο, που οι πεδινοί κάτοικοι
της Κύπρου ούτε να φανταστούν μπορούν, έχουν γκρε-
μιστεί. Η γη έχει εγκαταλειφθεί στην τύχη της και οι
καλλιεργήσιμοι τόποι έχουν λιγοστέψει. Τα αμπέλια
έμειναν ακαλλιέργητα και δεν παράγουν πλέον σταφύλια
και κρασί. Όμως, με λίγη ενθάρρυνση και σχετική υπο-
στήριξη από το κράτος θα μπορούσαν να παράγουν
αμπελόφυλλα, που είναι τόσο χρήσιμα στη μαγειρική.
Στην Ελλάδα εισάγουν μεγάλες ποσότητες από την
Τουρκία. Δεν θα μπορούσαμε να καλύψουμε εμείς τις
ανάγκες τους; Όταν, όμως, οι κάτοικοι πριν από αρκετά
χρόνια – που ακόμα ασχολούνταν με τη γεωργία– ζη-
τούσαν τη δημιουργία ενός μικρού φράγματος, οι κυ-
βερνήσεις έλεγαν πως ήταν ασύμφορη η επένδυση.
Σήμερα ελάχιστους βλέπεις μέσα στα κτήματά τους.
Έτσι, η όμορφη γη της Πιτσιλιάς μαραίνεται συνεχώς.

Όλα αυτά μας τα θύμισαν όσα λέχθηκαν πριν από
λίγες μέρες κατά την τελετή αποφοίτησης του Απεητείου
Γυμνασίου Αγρού. Ανάμεσα στα προβλήματα που αν-
τιμετωπίζει το σχολείο αναφέρθηκε και η σταδιακή
μείωση των μαθητών του. Το θέμα προκαλεί έντονη
ανησυχία, επειδή η αποψίλωση της γης σχετίζεται
άμεσα με την εγκατάλειψη της περιοχής από τους αν-
θρώπους. Γι’ αυτό και είναι επιτακτική ανάγκη η κυ-
βέρνηση να αντιμετωπίσει τα προβλήματα της περιοχής
και να μην την λογαριάζει μόνο ως ποσοστό συμβολής
στο ΑΕΠ. Η λογική πως κάθε έργο που γίνεται πρέπει
να ανταποδίδει ίσα οικονομικά οφέλη άφησε την ορεινή
ύπαιθρο χωρίς έργα υποδομής, με αποτέλεσμα την εγ-
κατάλειψή της. Την ίδια στιγμή, είναι αδήριτη ανάγκη
οι άνθρωποι της περιοχής να αφήσουν κατά μέρος τον
έντονο τοπικισμό τους και να δουν πώς θα βοηθήσουν
συνεργαζόμενοι τον τόπο τους. Είναι πολλά αυτά που
τους ενώνουν, με κέντρο το Απεήτειο Γυμνάσιο. Αυτό
κράτησε την Πιτσιλιά ζωντανή. 

lampitsis.p@cytanet.com.cy

Κ ύπρος 2014. Καλοκαίρι, Ιούλιος,
Αύγουστος. Μήνες γεμάτοι από
αποφράδες μέρες. Σαράντα χρό-

νια αλύτρωτα πέρασαν βασανιστικά.
Φρούδες ελπίδες, αναλαμπές και με-
γαλόστομες διακηρύξεις σβήνουν σι-
γά-σιγά τη φλόγα της επιστροφής. 

Δυστυχώς στις μέρες μας, οι ενοχές
από την τραγωδία της πατρίδας μας
βαφτίστηκαν ρεαλισμός. Λέξεις όπως,
ελευθερία, αγώνας, δεν ξεχνώ, διεκ-
δίκηση, έντεχνα τα τελευταία χρόνια
πήραν τη χροιά του απαγορευμένου,
του ανέφικτου και του εθνικά επικίν-
δυνου. Αρχές και αξίες αντικαταστά-
θηκαν από το ατομικό συμφέρον, το
νεοπλουτισμό, τον υπέρμετρο κατα-
ναλωτισμό και το τέρας της ευμάρειας
μας οδήγησε στον ωχαδερφισμό. «Δεν
βαριέσαι βρε αδελφέ, το δικό μου σπίτι
καίγεται»; «Ποιος νοιάστηκε για μένα»;
«Οι ψευδοπατριώτες θα μου δώσουν
φαΐ να φάω»; Πολλές τέτοιες ατάκες

εκστομίζονται από την αποχαυνωμένη
κοινωνία μας που της κατασκεύασαν
ένα κομματικό στομάχι που όλα τα
χωνεύει και όλα τα αφομοιώνει. Το
κόμμα πάνω από όλα. Πάντα φταίνε
οι προηγούμενοι, δεν έχουμε επιλογές.
Αυτοί που τολμούν να εκφέρουν δια-
φορετική άποψη είναι λαϊκιστές, εμείς
είμαστε οι σώφρονες και οι κατέχοντες
την απόλυτη αλήθεια! Τι τραγικό και
κατευθυνόμενο να υποκύπτει σε ωμούς
εκβιασμούς το ελεγχόμενο πλήθος! 

Με όλα αυτά, είναι φανερό πως
από την πυξίδα μας σαν λαός, λείπει
ο δείκτης. Αποπροσανατόλιστοι, με
ηθικό καταρρακωμένο, γονατισμένοι
οικονομικά, χωρίς ενότητα τα χειρό-
τερα έπονται. Βαρέθηκα να κατηγο-
ρούν όλοι το σαθρό πολιτικό σύστημα
αλλά με τόση υποκρισία να το εκτρέ-
φουν καθημερινά. Τι πράττουν οι δύο
βασικοί πυλώνες του κατεστημένου
και τα εξαπτέρυγά τους για να το δια-

λύσουν; Απολύτως τίποτα. Αντιθέτως,
το ενισχύουν με πλαστά αόρατα δι-
λήμματα μέσα από χρεοκοπημένες,
νεκρές ιδεολογίες. 

Ιδεολογία στις δύσκολες στιγμές
που περνάμε πρέπει να είναι η πατρίδα
μας. Συνεννόηση, ενότητα και συλ-
λογικότητα πρέπει να είναι οι βασικές
συνιστώσες που οφείλουμε πάνω σε
αυτές να κινηθούμε για να αποτρέ-
ψουμε τον αφανισμό της πατρίδας
μας. Οι ελεύθεροι σκεπτόμενοι πολίτες
πρέπει να συμμαχήσουν για να διεκ-
δικήσουν το αυτονόητο. Την αξιο-
πρέπειά τους που κάποιοι τόσο καιρό
τους την είχαν κρυμμένη στις προ-
σωπικές τους φιλοδοξίες, αφήνοντας
αυτόν τον κόσμο ορφανό.

Ζητείται ελπίς. Αν αυτός ο κόσμος
πετάξει τις κομματικές παρωπίδες
που κάποιοι επιμένουν να του φορούν
σαν επισφράγισμα της πελατειακής
τους σχέσης, τότε θα δουν κατάματα

την ελπίδα. Μόνο αν γίνουμε δούλοι
της συνείδησής μας και αφέντες της
θέλησής μας θα εκπληρώσουμε τα
όνειρά μας. 

Η Συμμαχία Πολιτών είναι η σπίθα
για την πραγματική αλλαγή. Γιατί η
αλλαγή ξεκινάει από τα σπλάχνα της
κοινωνίας και όχι μέσα από οβάλ γρα-
φεία. «Ήρθε ο καιρός, ήρθε ο καιρός
πάνω στου κόσμου την πληγή, εσείς
που βάλατε την έγνοια προσκεφάλι
να ξανακτίσετε τη γη», κατά τον Νίκο
Γκάτσο.

ΥΓ. Αυτό το άρθρο το έγραψα ακρι-
βώς πριν από ένα χρόνο. Δεν άλλαξα
ούτε ένα ιώτα. Άλλαξα μόνο τη χρο-
νολογία. Ακόμη ένας χρόνος προστέ-
θηκε στα πέτρινα και αλύτρωτα χρό-
νια. Η ουσία παραμένει αναλλοίωτη…

O Δρ Ιωάννης Τσαγγαρίδης είναι μέλος της
Επαρχιακής Επιτροπής Λεμεσού της Συμμα-
χίας Πολιτών.

Βραζιλιάνος με μισοφέγγαρο στην Κύπρο, ε και;
Του ΑΝΤΩΝΗ ΠΟΛΥΔΩΡΟΥ

Επαναδιαπραγμάτευση και «όλα στο τραπέζι»
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

ΑS
SO

CI
AT

ED
 P

RE
SS

Μπήκα το Σάββατο στο διαδί-
κτυο να δω αν κλείσαμε κα-
νένα παίκτη και διάβασα ότι

πάει να ναυαγήσει μεταγραφή Βρα-
ζιλιάνου ποδοσφαιριστή επειδή έχει
ζωγραφισμένο το μισοφέγγαρο στο
χέρι. Διέρρευσε, λέει, το όνομά του
στα site, οι οπαδοί το έψαξαν, βρήκαν
φωτογραφίες και αντέδρασαν έν-
τονα. Είναι τουρκόφιλος, είπαν, άρα
δεν γίνεται να αγωνιστεί σ’ ένα σω-
ματείο όπως τον ΑΠΟΕΛ. Αθλητι-
κογράφοι διερωτώντο πώς είναι δυ-
νατόν να μην είχαν προσέξει οι δι-
οικούντες το τατουάζ (θεωρώντας
προφανώς ότι από τη στιγμή που
θα το είχαν προσέξει δεδομένα δεν
θα είχαν προχωρήσει με τη συγκε-
κριμένη περίπτωση), κάποιοι χαρα-
κτήρισαν σκάνδαλο ενδεχόμενο
κλείσιμο του παίκτη, ενώ ορισμένοι
(λιγότερο έντονοι) έγραψαν ότι «αν
θα γίνει η μεταγραφή θα πρέπει κάτι
να γίνει με εκείνο το έκτρωμα στο
χέρι». Δεν μπορεί ένα ψήγμα σοβα-
ρότητας οι διοικούντες θα το δείξουν,

σκέφτηκα. Μέχρι το βράδυ ο παίκτης
αποτελούσε παρελθόν πριν γίνει
παρόν. Προθυμοποιήθηκε λέει να
σβήσει τη σημαία, η ζημιά όμως είχε
ήδη γίνει. 

Υπάρχουν πολλά στα οποία μπο-
ρεί κάποιος να επικεντρωθεί στη
συγκεκριμένη περίπτωση. Στο γε-
γονός ότι μια ακόμα διοίκηση φαί-
νεται να άγεται και να φέρεται από
τους οπαδούς της ομάδας, υιοθε-
τώντας θέσεις που και ακραίες θα
μπορούσαν να θεωρηθούν και εκτός
λογικής. Στο ότι αποδείχθηκε για
μια ακόμα φορά ότι σ’ αυτόν τον
τόπο κανένας δεν έχει συναίσθηση
ούτε του χώρου ούτε τον ρόλου του.
Όλοι είναι ειδήμονες σε όλα. Γι’ αυτό
και κυρίως το τελευταίο διάστημα
βλέπουμε αθλητικούς συντάκτες να
κάνουν πολιτική στο Κυπριακό (είχε
προηγηθεί η επίθεση εναντίον του
προέδρου της ΚΟΠ για την παρουσία
του στις βραβεύσεις της τ/κ ομο-
σπονδίας αλλά και για τις ενέργειες
που έκανε για ενοποίηση του πο-

δοσφαίρου), με έπαρση να παραδί-
δουν μαθήματα πατριωτισμού και
να μας εξηγούν τι είναι σωστό και
τι λάθος. Στο ότι δεν βρέθηκε ένας
δημοσιογράφος να διαφοροποιηθεί
από την αρθογραφία των τελευταίων
ημερών. Να προβληματιστεί κατά
πόσο ένα τατουάζ μιας σημαίας (της
τουρκικής έστω) μπορεί να αποτελεί
λόγο για απόρριψη ενός παίκτη. Πως
το συγκεκριμένο ενδεχόμενο συζη-
τήθηκε περισσότερο απ’ όλη εκείνη

τη διαφθορά και βρωμιά στο ποδό-
σφαιρο. Τους δεκάδες κόκκινους
φακέλους αλλά και την πληροφορία
(που ουδέποτε διαψεύστηκε) για
πέντε παίκτες στην Κύπρο που εμ-
πλέκονται σε στημένα.

Θεωρώ όμως ότι όσο σημαντικά
κι αν είναι αυτά, υπάρχει κάτι που
θα πρέπει να προβληματίσει περισ-
σότερο. Καθώς πρόκειται για μια
κατάσταση που ξεπερνά τα σωμα-
τεία, το ποδόσφαιρο, τους παράγον-
τες και αθλητικογράφους κι αγγίζει
την ίδια την κοινωνία. Είναι ο τρόπος
που βιώνουμε πλέον το κυπριακό
πρόβλημα, με τον οποίο αντιλαμ-
βανόμαστε την αντίσταση και τον
πατριωτισμό, η διάθεση που δεί-
χνουμε για να αλλάξουμε τη σημε-
ρινή κατάσταση που μέχρι πρόσφατα
θεωρούσαμε μη αποδεκτή αλλά που
σήμερα σε μεγάλο βαθμό αντιμε-
τωπίζουμε ως (μόνη) λύση. Η συνει-
δητοποίηση ότι τελικά αυτές οι
ακραίες τοποθετήσεις δεν αφορούν
σε μια θορυβώδη μειοψηφία αλλά

μια σημαντική μερίδα του κόσμου.
Ότι έχουμεως κοινωνία εδώ και και-
ρό χάσει τον δρόμο, τη λογική και
το μέτρο. Ποιο θα είναι το επόμενο
βήμα; Θα αφήνουμε να μπαίνουν
στη χώρα μόνο όσοι μισούν την
Τουρκία; Μόνο όσοι έχουν τατουάζ
της Ελλάδας; 

Αυτό το παράδειγμα είναι ίσως
και το πιο χαρακτηριστικό. Επειδή
ακριβώς αφορά σε μπάλα. Λογικά
τέτοια θέματα θα έπρεπε να ήταν
τα πιο εύκολα διαχειρίσιμα, τα πλέον
ανώδυνα. Κατά πολλούς θα μπο-
ρούσαν να λειτουργήσουν ως ένα
πρώτο βήμα. Επειδή ο αθλητισμός
θα έπρεπε να ενώνει. Επειδή δεν
κουβαλά πολιτικό αντίκτυπο. Έρ-
χεται όμως να επιβεβαιώσει ότι το
γεγονός ότι πολύς κόσμος βλέπει
το status quo ως ιδανική επιλογή,
δεν έχει να κάνει με την έλλειψη
εμπιστοσύνης μόνο.

Αν δεν είμαστε έτοιμοι να δεχ-
θούμε να έρθει να δουλέψει στην
Κύπρο ένας Βραζιλιάνος ποδοσφαι-

ριστής (και Τούρκος να ήταν ίδια
θα ήταν η θέση μου, αλλά το ότι
είναι Βραζιλιάνος είναι ακόμα πιο
εκπληκτικό και δείχνει το πραγμα-
τικό μέγεθος του προβλήματος) επει-
δή έχει την τουρκική σημαία στο
χέρι. Επειδή επέλεξε απλώςνα δείξει
με τον τρόπο αυτό την ευγνωμοσύνη
του σε μια χώρα που του έδωσε ψωμί
για πέντε χρόνια και την ευκαιρία
να γίνει γνωστός, ή έστω επειδή
γουστάρει την Τουρκία, πώς θα δεχ-
θούμε έναν Τούρκο ή έναν Τ/κ να
ζει στη χώρα μας, τη γειτονιά μας;
Να συμμετέχει στη Βουλή μας;

Πώς θα περάσει ένα σχέδιο που
εκ των πραγμάτων θα απαιτεί συ-
νεργασία με Τ/κ αλλά και Τούρκους
εποίκους και κυρίως πώς θα μπορέσει
στη συνέχεια να σταθεί; Έχουμε
συνειδητοποιήσει πως λύση σημαίνει
συμβίωση; Γιατί αισθάνομαι ότι
έχουμε προ πολλού ξεπεράσει το
σημείο μη επιστροφής;

antopoly@cytanet.com.cy

Hρθε ο καιρός
Του Δρα ΙΩΑΝΝΗ ΤΣΑΓΓΑΡΙΔΗ

<<<<<<<

Αν δεν μπορούμε 
να δεχθούμε έναν
Βραζιλιάνο ποδοσφαιρι-
στή επειδή έχει το 
μισοφέγγαρο στο μπρά-
τσο, πώς θα δεχθούμε
έναν Τούρκο ή Τ/κ έστω
να ζει στη  γειτονιά μας;
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Το Κυπριακό στους σχεδιασμούς Ερντογάν
Πέμπτο σε σειρά προτεραιότητας στον οδικό χάρτη με ορόσημο την εκλογή του στην Προεδρία της Τουρκίας

Tου ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η εξαγγελία της υποψηφιότητας
του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν για την
προεδρία της Τουρκίας, με τη στή-
ριξη του κυβερνώντος Κόμματος
Δικαιοσύνης και Ανάπτυξης, σημα-
τοδοτεί την έναρξη μιας νέας πε-
ριόδου στη σύγχρονη ιστορία της
χώρας. Δώδεκα χρόνια μετά την
άνοδό του στην εξουσία, ο Τούρκος
Πρωθυπουργός βάζει σε εφαρμογή
το σχέδιό του για να διεκδικήσει
το ανώτατο αξίωμα της χώρας του
στις προεδρικές εκλογές του Αυ-
γούστου, στις οποίες θα αναμετρηθεί
με τον κοινό υποψήφιο της αντι-
πολίτευσης, Εκμελεντίν Ιχσάνογλου

και τον υποψήφιο του Δημοκρατικού
Κόμματος των Λαών (ΔΚΛ), Σελα-
χατίν Ντεμίρτας.

Το στρατόπεδο του Τούρκου
Πρωθυπουργού ξεκινά τη νέα προ-
εκλογική περίοδο γεμάτο αυτοπε-
ποίθηση. Οι σύμβουλοι του Ερντο-
γάν πιστεύουν ότι στον πρώτο γύρο
των εκλογών τα ποσοστά που θα
εξασφαλίσει θα ξεπεράσουν το 53%.
Ο στενός κύκλος του Τούρκου Πρω-
θυπουργού εκτός από την υποστή-
ριξη του ΑΚΡ θεωρεί σχεδόν εξα-
σφαλισμένα τα αυξημένα ποσοστά
που θα πετύχει ο Ερντογάν σε ψη-
φοφόρους του Κόμματος Εθνικιστι-
κής Δράσης, του Δημοκρατικού
Κόμματος των Λαών, του Κόμματος
Ευτυχίας και τους πολίτες του εξω-
τερικού.

Οι σχεδιασμοί του στρατοπέδου
του κ. Ερντογάν δεν αφορούν μόνο

τις προεδρικές εκλογές. Αμέσως
μετά την ενδεχόμενη εκλογή του
στην προεδρία της χώρας, η προ-
σοχή θα στραφεί στον σχηματισμό
νέας κυβέρνησης. Στα σχέδια του
στρατοπέδου του κ. Ερντογάν πε-
ριλαμβάνεται η συγκρότηση μιας
μεταβατικής κυβέρνηση, η οποία
θα οδηγήσει τη χώρα σε πρόωρες
βουλευτικές εκλογές, το αργότερο

μέχρι τον Νοέμβριο. Στις πρόωρες
βουλευτικές εκλογές στόχος του
ΑΚΡ θα είναι η εξασφάλιση περισ-
σότερων από 330 έδρες στη νέα
βουλή. Με αυτό τον τρόπο, στη νέα
περίοδο, το ΑΚΡ θα έχει τη δυνα-
τότητα να ανοίξει τον δρόμο για τη
μετάβαση σε ένα προεδρικό σύστη-
μα, που θα καταστήσει τον Ερντογάν
ακόμη πιο ισχυρό.

Η πολιτική γραμμή της προεδρίας
του κ. Ερντογάν θα βασίζεται σε
πέντε πυλώνες: Η επίλυση του Κουρ-
δικού θα αποτελέσει τον πρωταρχικό
στόχο της νέας προεδρίας. Παράλ-
ληλα, η προσοχή της προεδρίας του
Ερντογάν θα είναι στραμμένη στις
σαρωτικές εξελίξεις της Μέσης Ανα-
τολής και στο νέο ενεργειακό παι-
χνίδι της ευρύτερης περιοχής. Μετά

τις προεδρικές εκλογές, η Άγκυρα,
έχοντας εξασφαλίσει τη συνεργασία
των Κούρδων, επιθυμεί να στηριχθεί
στη σύμπραξη των Σουνιτών του
Ιράκ και της Συρίας. Το όραμα ενός
κοινού μετώπου Τουρκίας-Κούρ-
δων-Σουνιτών ενδέχεται να αποτε-
λέσει τον θεμέλιο λίθο της εξωτε-
ρικής πολιτικής της προεδρίας του
Ερντογάν. Στο πεδίο της ενέργειας,

η Άγκυρα θα εξακολουθήσει να ανα-
ζητεί εναλλακτικές λύσεις για τις
αυξημένες ανάγκες του αναδυόμε-
νου κεφαλαίου της Ανατολίας. Στo
πλαίσιo της συγκεκριμένης στρα-
τηγικής και στον απόηχο της 100ής
επετείου της Αρμενικής Γενοκτονίας,
η Άγκυρα δεν αποκλείει την ομα-
λοποίηση των σχέσεών της με την
Αρμενία κατά την πρώτη περίοδο
της προεδρίας του κ. Ερντογάν. Στο
πεδίο της εσωτερικής πολιτικής
σκηνής, η καταπολέμηση του Κι-
νήματος Γκιουλέν θα εξακολουθήσει
να αποτελεί τη βασική προτεραι-
ότητα του στρατοπέδου του Ερν-
τογάν. Ο κύκλος του Τούρκου Πρω-
θυπουργού θεωρεί ότι η υλοποίηση
των παραπάνω στόχων εξαρτάται
από την εξουδετέρωση του Κινή-
ματος, το οποίο επιχείρησε να πλήξει
το γόητρο του κ. Ερντογάν πριν
από λίγους μήνες.

Το Κυπριακό αποτελεί τον πέμ-
πτο πυλώνα των σχεδιασμών του
κ. Ερντογάν. Μέχρι σήμερα, στην
Κύπρο και στη Δύση πολλοί έμπειροι
αναλυτές υποστήριξαν την άποψη
ότι το Κυπριακό δεν αποτελεί μία
από τις προτεραιότητες της τουρ-
κικής εξωτερικής πολιτικής. Ο οδικός
χάρτης της προεδρίας του Ερντογάν
δείχνει ότι η συγκεκριμένη άποψη
ενδέχεται να είναι λανθασμένη. Το
στρατόπεδο του Τούρκου Πρωθυ-
πουργού θεωρεί ότι έχει έρθει πλέον
η ώρα της «τακτοποίησης» του Κυ-
πριακού.

«Με τον ένα ή τον άλλο τρόπο,
η νέα προεδρία θα πρέπει να εστιά-
σει την προσοχή της στο κυπριακό
ζήτημα, το οποίο δημιουργεί προ-
βλήματα και εμπόδια στην Άγκυρα
στα πεδία της εξωτερικής πολιτικής
και της ενέργειας», τονίζει πηγή
της «Κ» η οποία παρακολουθεί εδώ
και χρόνια σε καθημερινή βάση τις
εξελίξεις στην τουρκική πρωθυ-
πουργία. 

<<<<<<

Εάν ο Ερντογάν επικρα-
τήσει στις προεδρικές θα
προκηρύξει πρόωρες
βουλευτικές εκλογές. 

Ενεργειακή
συνεργασία
και χωρίς λύση
Το επιτελείο Ερντογάν συσχετίζει το
μέλλον του Κυπριακού με τις νέες
εξελίξεις στο πεδίο της ενέργειας
στην ευρύτερη περιοχή της ανατολι-
κής Μεσογείου. Η Άγκυρα θεωρεί
ότι ο σχεδιαζόμενος αγωγός Ισραήλ-
Κύπρου-Τουρκίας αποτελεί μονό-
δρομο για τα σχέδιά της στο πεδίο
της ενέργειας. Ωστόσο για την υλο-
ποίηση του συγκεκριμένου σχεδίου,
οι σύμβουλοι του κ. Ερντογάν δεν
θεωρούν ως αναγκαία προϋπόθεση
την επίλυση του Κυπριακού. «Ο κύ-
κλος του Τούρκου Πρωθυπουργού
γνωρίζει πολύ καλά ότι οι εξελίξεις
στις συνομιλίες στο Κυπριακό δεν εί-
ναι ενθαρρυντικές. Οι συνομιλίες
βρίσκονται σε αδιέξοδο και καμία κί-
νηση της Άγκυρας, ακόμη και η επι-
στροφή του Βαρωσιού δίχως κανένα
αντάλλαγμα, δεν μπορεί να αλλάξει
το κλίμα στο τραπέζι των συνομι-
λιών», τονίζει η πηγή μας, η οποία
προσθέτει: «Με βάση αυτό τον προ-
βληματισμό, η Άγκυρα ετοιμάζεται
να προβάλλει ένα νέο μοντέλο συ-
νεργασίας μεταξύ της Τουρκίας, της
ε/κ πλευράς και του Ισραήλ. Τα κοι-
νά συμφέροντα στην ενέργεια μπο-
ρούν να ενώσουν τις τρεις πλευρές
χωρίς τη λύση του Κυπριακού».

Το Κυπριακό περιλαμβάνεται στους πέντε πυλώνες της σχεδιαζόμενης εξωτερικής πολιτικής Ερντογάν, σε περί-
πτωση που εκλεγεί στην προεδρία της Τουρκίας τον Αύγουστο. Στη φωτογραφία, με τη σύζυγό του, στο συνέδριο
του κυβερνώντος κόμματος, κατά το οποίο ανακοινώθηκε η υποψηφιότητά του για την προεδρία. 
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Ο ΓΕΝΙΚΟΣ ΕΙΣΑΓΓΕΛΕΑΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Προτεραιότητα διερεύνησης 
συγκεκριμένων υποθέσεων
Στο μικροσκόπιο περιπτώσεις που έχουν διερευνηθεί από την Επ. Κεφαλαιαγοράς

Σε προχωρημένο στάδιο οι έρευνες της ανακριτικής ομάδας της Αστυνομίας

Συνέντευξη στον
ΓΙΩΡΓΟ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗ

Οι υποθέσεις που έτυχαν χειρισμού
από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς,
η οποία πρόσφατα εξέδωσε και την
ετυμηγορία της, τέθηκαν κατά προ-
τεραιότητα στο μικροσκόπιο της
ανακριτικής ομάδας της Αστυνομίας
που διεξάγει έρευνες για το οικονο-
μικό σκάνδαλο. Αυτό αποκαλύπτει
ο γενικός εισαγγελέας Κώστας Κλη-
ρίδης σε συνέντευξη που παραχώ-
ρησε στην «Κ». Ο κ. Κληρίδης ανα-
γνωρίζει την ύπαρξη καθυστέρησης
αλλά ξεκαθαρίζει ότι αυτή δεν οφεί-
λεταισε σκοπιμότητες, όπως κάποιοι
διαδίδουν, αλλά στον τεράστιο όγκο
υλικού, στις νομοτεχνικές δυσκολίες
και στην πολυπλοκότητα των υπο-
θέσεων. 
–Κύριε γενικέ, είπατε πολλές φο-
ρές δημόσια από τον Οκτώβριο
ότι τον Δεκέμβριο του 2013, θα
καταχωρηθούνκάποιες υποθέσεις
στα Δικαστήρια και ότι ακολου-
θούνάλλες. Επτάμήνες μετά καμιά
υπόθεση, πλην μιας που δεν αφο-
ρά την καταστροφή της οικονο-
μίας, δεν προχώρησε γιατί;

–Εκείνο που είχα πει ήταν ότι
επίκειται η καταχώρηση κάποιων
υποθέσεων που σχετίζονται με την
οικονομία. Καταχωρήθηκαν οι υπο-
θέσεις εναντίον του πρώην διοικητή
της Κεντρικής Τράπεζας κ. Χριστό-
δουλου Χριστοδούλου οι οποίες ήταν
μέρος της διερεύνησης. Αυτές αφο-
ρούν θέματα που διερευνώνται δη-
λαδή, πληρωμές οι οποίες έγιναν
κατ’ ισχυρισμό από λογαριασμό της
εταιρείας Focus η οποία είναι υπό
διερεύνηση στα θέματα της οικο-
νομίας. Ακολούθως πήραμε διαβε-
βαιώσεις από την Αστυνομία ότι
δύο υποθέσεις ήταν σε πολύ προ-
χωρημένο στάδιο (σ.σ. Αλ Ζαγιάτ
και μιας εταιρείας) που αφορούσαν
κίνηση δανείων. Όντως προέβην
σε δηλώσεις ότι περί το τέλος Μαρ-
τίου επίκειτο καταχώρηση. Ωστόσο,
όταν ο φάκελος έφθασε κοντά μας
διαπιστώσαμε ότι υπήρχαν πολλά
κενά και απαιτείτο ξένη δικαιοδοσία,
μέσω δικαστικής συνδρομής από
Ελλάδα και Ιταλία αντίστοιχα. Απο-
τέλεσμα τούτου χρειαζόταν περαι-
τέρω εργασία και χρόνος. Μετά από
αυτή την εξέλιξη, αποφεύγω να δίνω
χρονοδιαγράμματα σε σχέση με τη
συμπλήρωση των υποθέσεων για
να μη μένω εκτεθειμένος.
–Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι
έρευνες για την οικονομία; Πότε
και σε ποιες υποθέσεις θα έχουμε
νεότερες εξελίξεις;

–Οι έρευνες της ανακριτικής ομά-
δας της Αστυνομίας με τις οποίες
διερευνάται το ενδεχόμενο διάπρα-
ξης ποινικών αδικημάτων που σχε-
τίζονται με την κατάσταση στην
οποία περιήλθε το χρηματοπιστωτικό
μας σύστημα, βρίσκονται σε προ-

χωρημένο στάδιο. Η δύναμη της
ανακριτικής ομάδας, η οποία εργά-
ζεται υπό την εποπτεία της Νομικής
Υπηρεσίας, έχει διπλασιασθεί και
απαριθμεί τώρα 30 μέλη τα οποία
είναι χωρισμένα σε ομάδες και ασχο-
λούνται με την εξέταση διαφορετι-
κών θεματικών ενοτήτων. Πρόκειται
για ένα τεραστίων διαστάσεων έργο
το οποίο πρέπει να διεκπεραιωθεί
και το οποίο εκ της φύσεώς του είναι
ιδιαίτερα δύσκολο λόγω των εξειδι-
κευμένων θεμάτων τα οποία εμπλέ-
κονται σε τέτοιου είδους οικονομικά
– τραπεζικά θέματα.
–Σε ποιους τομείς δίνετε προτε-
ραιότητα ώστε να συμπληρωθούν
οι υποθέσεις και να καταχωρη-
θούν στο Δικαστήριο;

–Παρά το γεγονός ότι αυτό είναι
ένα θέμα που δεν πρέπει να αποκα-
λύπτεται στο πλαίσιο των ερευνών
εντούτοις έχουμε προτεραιότητες
και δώσαμε καθοδήγηση στην Αστυ-
νομία η οποία εργάζεται προς συγ-
κεκριμένες κατευθύνσεις. Μία από
αυτές είναι οι περιπτώσεις που έχουν
διερευνηθεί από την Επιτροπή Κε-
φαλαιαγοράς και έχουν καταλήξει
σε αποτέλεσμα. Αυτή τη στιγμή,
εξετάζουμε το ενδεχόμενο διάπραξης
ποινικών αδικημάτων σε αυτό το
ζήτημα.

Προσβλητικά σχόλια
–Πώς αντιμετωπίζετε τα μουρ-
μουρητά που γίνονται από απλούς
πολίτες ότι θα κουκουλωθούν
υποθέσεις;

–Εκείνο που έχω να πω είναι ότι
οποιαδήποτε αιχμή αφήνεται εναν-
τίον εμού προσωπικά ή της Νομικής
Υπηρεσίας περί προσπάθειας κου-
κουλώματος ή άλλης επιλήψιμης
ενέργειας είναι εντελώς προσβλη-
τικές τόσο για το πρόσωπό μου όσο

και τη Νομική Υπηρεσία. Η παρα-
τηρούμενη καθυστέρηση, (σύντομα
συμπληρώνεται ένα έτος από την
έναρξη των ποινικών ανακρίσεων),
δεν μπορεί να καταλογίζεται παρά
μόνο στο ευρύ φάσμα των διερευ-
νώμενων υποθέσεων, στην πολυ-
πλοκότητά τους και στις δυσκολίες
εξιχνίασης και στοιχειοθέτησης
υποθέσεων τέτοιου είδους. Έχουμε
όμως δώσει κάποιες κατευθύνσεις
καιπροτεραιότητες στην Αστυνομία
και με την καθοδήγηση των εμπει-
ρογνωμόνων προσπαθούμε να απο-
μονώσουμε κάποιες υποθέσεις ή το-
μείς ώστε να έχουμε το συντομότερο
αποτελέσματα.
–Τις προάλλες κάνατε αναφορά
ότι κάποιοι παίζουν κάποια επι-
κοινωνιακά παιχνίδια. Ποιους εν-
νοείτε;

–Είχα αναφερθεί σε συγκεκριμένα
δημοσιεύματα που στόχευαν προς
ένα αποτέλεσμα. Αυτό δεν μπορεί
να είναι τίποτε άλλο παρά η εξυπη-
ρέτηση σκοπιμότητας και επικοι-
νωνιακής τακτικής.
–Νιώθετε κάποιοι να υποσκά-
πτουν τον ρόλο της Νομικής Υπη-
ρεσίας;

–Αυτοί οι οποίοι υποσκάπτουν
τον ρόλο της Νομικής Υπηρεσίας
είναι εκείνοι οι οποίοι, ενώ γνωρίζουν
και αναγνωρίζουν τις δυσκολίες που
υπάρχουν στη διερεύνηση τέτοιου
είδους και έκτασης αδικημάτων και
ότι οι σχετικές διαδικασίες αναπό-
φευκτα είναι χρονοβόρες, εν τούτοις
προβαίνουν σε δημόσιες δηλώσεις
με τις οποίες, αντί να επιδεικνύουν
κατανόηση και να καθησυχάζουν
τον κόσμο, ο οποίος δικαιολογημένα
ανυπομονεί, κατηγορούν για αδι-
καιολόγητες δήθεν καθυστερήσεις,
κωλυσιεργία κ.λπ. Καλλιεργούν δε
άλλοι μεταξύ του κόσμου, το αίσθημα

ότι υποθέσεις θα κουκουλωθούν,
ότι καμιά τιμωρία δεν θα επέλθει
κ.λπ. Αυτά βέβαια γίνονται στο πλαί-
σιο άσκησης λαϊκισμού και όχι απλώς
δεν βοηθούν και δεν στηρίζουν το
τιτάνιο έργο το οποίο έχει αναλάβει
στους ώμους της η Αστυνομία και
η Νομική Υπηρεσία, αλλά το υπο-
σκάπτουν.
–Κάποιοι θέλουν να πλήξουν είτε
εσάς προσωπικά είτε τη Νομική
Υπηρεσία γενικά;

–Θα έλεγα ότι κάποιοι, προβαί-
νοντας σε τέτοιου είδους δηλώσεις
και κάποτε παίζοντας με τον πόνο
του κόσμου που έχει υποστεί μεγάλη
επιβάρυνση από την οικονομική
καταστροφή, πιστεύουν ότι μέσω
των δηλώσεών τους αποκομίζουν
πολιτικό όφελος.
–Το γεγονός ότι προέρχεστε από
το δικαστικό σώμααυτόανεβάζει
τον πήχη των προσδοκιών και ο
κόσμος ζητεί κάθαρση.

–Από τη δικαστική έδρα προσπά-
θησα να μεταφέρω τα απαραίτητα
στοιχεία που θα με βοηθήσουν. Ο
κόσμος μπορεί ακόμα να έχει προσ-
δοκίες. Δεν νομίζω ότι η παρέλευση
του χρόνου στον τομέα της εξιχνία-
σης των ενδεχόμενων οικονομικής
φύσεως αδικημάτων θα δημιουργεί
ερωτηματικά για την αποτελεσμα-
τικότητα ενός προσώπου σε ένα
αξίωμα. Νομίζω ότι πρέπει να πι-
στωθώ με ακόμα λίγο χρόνο.
–Είστε έτοιμος να διώξετε ή ακόμα
να κλείσετε στη φυλακή προσω-
πικότητες της κυπριακής κοινω-
νίας που σχετίζονται με το οικο-
νομικό κραχ;

–Τόσο ως δικαστής στην έδρα
όσο και ως γενικός εισαγγελέας δεν
βλέπω μπροστά μου προσωπικότητες
αλλά πρόσωπα. Εάν αυτά τα πρό-
σωπα ενέχονται στη διάπραξη οποι-
ονδήποτε αδικημάτων θα κατηγο-
ρηθούν και θα γίνει προσπάθεια για
επίτευξη καταδίκης, ανεξάρτητα
από την όποια ιδιότητα ή αξίωμα
είχαν ή έχουν.
–Θέλετε να τοποθετηθείτε στο
θέμα της φημολογίας για κόντρα
με τον βοηθό γενικό εισαγγελέα
Ρίκκο Ερωτοκρίτου και τι ζημιά
κάνει στην εικόνα της Εισαγγε-
λίας;

–Όλοι οι λειτουργοί της Νομικής
Υπηρεσίας, περιλαμβανομένων του
γενικού εισαγγελέα και του βοηθού
γενικού εισαγγελέα, εργάζονται για
την προώθηση των καθηκόντων
και της καθημερινής εργασίας την
οποία έχουν να διεκπεραιώσουν, ο
καθένας με τον δικό του τρόπο και
τη μέθοδο εργασίας. Τίποτε όμως
δεν στέκεται ως εμπόδιο στην καλή
και στενή υπηρεσιακή συνεργασία
για τους κοινούς σκοπούς και στό-
χους, ιδιαίτερα στον τομέα της διε-
ρεύνησης του ενδεχομένου διάπρα-
ξης αδικημάτων που σχετίζονται με
την κατάσταση της οικονομίας.

–Πολλοί κατέκριναν αποφάσεις
της Νομικής Υπηρεσίας σε ση-
μαντικές δικαστικές διαδικασίες
όπως την υπόθεση Λίλλη;

–Δυστυχώς σε αυτή τη χώρα, όλοι
πιστεύουν ότι γνωρίζουν τα πάντα,
και μάλιστα καλύτερα από εκείνους
που είναι εμπιστευμένοι με κάποια
ειδικά καθήκοντα και εξουσίες. Κάθε
καλόπιστη κριτική είναι βέβαια κα-
λοδεχούμενη, φτάνει να βασίζεται
σε σοβαρά επιχειρήματα. Στις δικα-
στικές διαδικασίες ειδικότερα, η Νο-
μική Υπηρεσία, αφού αξιολογήσει
κάθε σχετικό παράγοντα, μπορεί,
και κάποτε πρέπει, να προβαίνει σε
κάποιες ενέργειες, οι οποίες έχουν,
από τη φύση τους κάποιο κόστος.
Κόστος είτε για την ίδια τη συγκε-
κριμένη υπόθεση στην οποία απαι-
τούνται κάποιοι χειρισμοί, είτε ακόμα
και κόστος στην ίδια την εικόνα της
Νομικής Υπηρεσίας ή των λειτουρ-
γών της. Προσμετρώντας όμως το
μέγεθος του οφέλους που δυνητικά

παρουσιάζεται να έχει μια ενέργεια,
σε σχέση με το κόστος, λαμβάνονται
ισορροπημένες αποφάσεις οι οποίες
στόχο έχουν τον καλύτερο και πιο
αποτελεσματικό τρόπο απονομής
δικαιοσύνης, μακριά από οποιεσ-
δήποτε άλλες σκοπιμότητες.
–Ποια είναι τα βασικά προβλή-
ματα που αντιμετωπίζει η Νομική
Υπηρεσία, όπως η έλλειψη δικη-
γόρων;

–Τα κύρια προβλήματα τα οποία
αντιμετωπίζει σήμερα η Νομική

Υπηρεσία, είναι δύο και είναι αλλη-
λένδετα: Η τεράστια αύξηση του
όγκου εργασίας τον οποίο καλείται
να διεκπεραιώσει και η υποστελέ-
χωση.Η αύξηση του όγκου εργασίας
της Νομικής Υπηρεσίας τους τελευ-
ταίους μήνες, είναι άνευ προηγου-
μένου. Σαν αποτέλεσμα των γεγο-
νότων που σχετίζονται με την κα-
τάσταση στην οποία περιήλθε η οι-
κονομία του κράτους και κυρίως
λόγω των μέτρων που έχουν ληφθεί
και συνεχίζονται να λαμβάνονται
για την αναχαίτιση και διόρθωση
των προβλημάτων που προκλήθη-
καν, εγείρονται συνεχώς νέα και κα-
τεπείγοντα θέματα από όλους τους
τομείς της δημόσιας ζωής, τα οποία
χρήζουν άμεσης νομικής προσέγ-
γισης. Όλα αυτά τα θέματα, όπως
είναι μνημονιακές υποχρεώσεις, νο-
μοθετικές ρυθμίσεις, αναδιαρθρώσεις
οργάνων και τμημάτων της κρατικής
μηχανής, είναι και πρωτόγνωρα από
τη φύση τους και επείγοντα και όλα

καταλήγουν στη Νομική Υπηρεσία.
Στη Νομική Υπηρεσία, η οποία είναι
δυστυχώς υποστελεχωμένη λόγω
αφυπηρέτησης, πρόωρης ή μη, ση-
μαντικών στελεχών της, των οποίων
οι κενωθείσες θέσεις δεν πληρώθη-
καν. Σαν αποτέλεσμα, όλοι οι ενα-
πομείναντες λειτουργοί της Νομικής
Υπηρεσίας με πλήρη ευσυνειδησία
και αυξημένη εργατικότητα, κρατούν
με δικό τους κόστος, το σύστημα
στον αναπνευστήρα. Πρόσφατα,
έχει εγκριθεί κατόπιν δικού μου αι-
τήματος η αποπαγοποίηση πέντε
θέσεων δικηγόρων της Δημοκρατίας
και η αγορά υπηρεσιών για άλλους
πέντε λειτουργούς, για μερική απάμ-
βλυνση του προβλήματος. Η όλη
διαδικασία όμως για πλήρωση των
θέσεων είναι μακρά. Άλλο βασικό
πρόβλημα είναι οι υποβαθμισμένες
κτηριακές εγκαταστάσεις στις οποίες
οι λειτουργοί της Νομικής Υπηρεσίας
στεγάζονται και η έλλειψη ικανο-
ποιητικού εξοπλισμού.

Αποφασίζουμε με κόστος αλλά χωρίς σκοπιμότητες
<<<<<<<<

Η τεράστια αύξηση του
όγκου εργασίας τον
οποίο καλείται να διεκ-
περαιώσει και η υποστε-
λέχωση τα βασικά προ-
βλήματα της Νομικής
Υπηρεσίας.

«Δεν βλέπω μπροστά μου προσωπικότητες αλλά πρόσωπα. Εάν αυτά τα πρό-
σωπα ενέχονται στη διάπραξη οποιονδήποτε αδικημάτων θα κατηγορηθούν
και θα γίνει προσπάθεια για επίτευξη καταδίκης, ανεξάρτητα από την όποια
ιδιότητα ή αξίωμα έχουν», δηλώνει ο γενικός εισαγγελέας Κώστας Κληρίδης.
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Τερματικό με φόντο
τις πλωτές μονάδες 
Στάση αναμονής τηρεί η Λευκωσία ποντάροντας σε Eni και Total

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η προκαταρκτική συμφωνία που
υπέγραψαν οι εταιρείες Noble, Delek,
Avner με την British Gas για υγρο-
ποίηση σε ετήσια βάση και για 15
χρόνια 7 δισεκατομμυρίων κυβικών
μέτρων φυσικού αερίου από το «Λε-
βιάθαν» στο τερματικό υγροποίησης
της Βρετανικής εταιρείας στο Ιντκού
της Αιγύπτου, δεν φαίνεται να αιφ-
νιδίασε τη Λευκωσία, παρότι, εάν
οριστικοποιηθεί, επηρεάζει αρνητικά
την προοπτική δημιουργίας χερσαί-
ων εγκαταστάσεων υγροποίησης
φυσικού αερίου επί κυπριακού εδά-
φους. Ο υπουργός Ενέργειας, Γιώργος
Λακκοτρύπης κράτησε χαμηλούς
τόνους, μετά τις επίσημες ανακοι-
νώσεις στο Τελ Αβίβ, αντίδραση,
που έχει να κάνει με τα εναλλακτικά
σενάρια που επεξεργάζεται η Λευ-
κωσία. Παρά το γεγονός ότι δημοσίως
η κυβέρνηση συνεχίζει να τονίζει
ότι το τερματικό στο Βασιλικό πα-
ραμένει στο τραπέζι ως στρατηγική
επιλογή, εντούτοις οι ίδιες πηγές
υποστηρίζουν ότι στο στάδιο της
ωρίμανσης βρίσκεται το επόμενο
βήμα της Λευκωσίας, το οποίο, όπως
λέγεται, εξυπηρετεί σε μεγάλο βαθμό
τους μακροχρόνιους ενεργειακούς
σχεδιασμούς και γεωπολιτικές φι-
λοδοξίες της Κύπρου. Ένας άλλος
παράγοντας που λειτουργεί κατα-
λυτικά στην παρούσα φάση και δια-
τηρεί ζωντανές τις ελπίδες για το
τερματικό στο Βασιλικό είναι: πρώ-
τον, η πιθανή ανακάλυψη ικανοποι-
ητικών ποσοτήτων στα οικόπεδα
που διεξάγουν έρευνες η γαλλική
Total και η ιταλοκορεάτικη κοινο-
πραξία Eni Kogas και δεύτερον, η
τρίτη φάση αξιοποίησης των ισραη-
λινών κοιτασμάτων, όπου ένα πο-
σοστό 40% των κοιτασμάτων θα
πάει για εξαγωγή. Η Λευκωσία φαί-
νεται να διατηρεί ελπίδες ότι ένα
μέρος από τα υπό εξαγωγή κοιτά-
σματα φυσικού αερίου μπορεί να
καταλήξει στο Βασιλικό για υγρο-
ποίηση. Ωστόσο, έγκυροι αναλυτές
υποστηρίζουν, ότι οι πιθανότητες
είναι ελάχιστες, με βάση τις συμ-
φωνίες που έχουν υπογραφεί με Ιορ-
δανία, Παλαιστινιακή Αρχή, την
εσωτερική αγορά του Ισραήλ και
πιθανότητα με τηΔΕΦΑ στο πλαίσιο
της ενδιάμεσης λύσης.

Το σχέδιο Β
Το σκηνικό στο μοντέλο επεξερ-

γασίας του φυσικού αερίου από τα
κοιτάσματα της Κυπριακής ΑΟΖ
εκτιμάται ότι θα ξεκαθαρίσει αρχές
του 2015 και θα εξαρτηθεί από τις
έρευνες που διεξάγονται στα οικό-

πεδα 2, 3 και 9. Χωρίς επί του πα-
ρόντος να υπάρχει κάτι σίγουρο, οι
εκτιμήσεις συγκλίνουν στην επιλογή
της πλωτής μονάδας υγροποίησης
του φυσικού αερίου, που, όπως όλα
δείχνουν, φαίνεται ότι είναι η αμέσως
επόμενη επιλογή που έχει ενώπιόν
της η Λευκωσία, αλλά και η κατεύ-
θυνση προς την οποία στρέφονται
οι εταιρείες. Πέρα από τη δυστοκία
που παρατηρείται να υποστηριχθεί
το τερματικό στο Βασιλικό με ικα-
νοποιητικές ποσότητες, ένας επίσης
αρνητικός παράγοντας, από τεχνο-
κρατικής απόψεως, είναι η πτωτική
τάση που παρουσιάζουν στις διεθνείς
αγορές οι τιμές του υγροποιημένου
αερίου. Αυτό, σε συνδυασμό με το
υψηλό κόστος υγροποίησης σε χερ-
σαίες εγκαταστάσεις, καθιστά ασύμ-
φορο το επενδυτικό εγχείρημα. Υπέρ
της πλωτής τεχνολογίας υγροποί-
ησης του φυσικού αερίου συνηγορεί
και η εμπειρία της ΕΝΙ σε project
που έχει στη Μοζαμβίκη, ενώ θολό
παραμένει το τοπίο από την πλευρά
της Total οι έρευνες της οποίας υπο-
λογίζεται να ξεκινήσουν στα τεμάχια

10 και 11 στο δεύτερο μισό του 2015.
Αλλά και στην πλευρά του οικοπέδου
12 οι τεχνοκρατικές εκτιμήσεις είναι
ενισχυτικές της πλωτής τεχνολογίας.
Πηγή με άμεση εμπλοκή στις διερ-
γασίες του κοιτάσματος «Αφροδίτη»
αλλά και των εταιρειών που το δια-
χειρίζονται, έλεγε στην «Κ», ότι
αρχές του 2015 οι εταιρείες Noble,
Delek και Avner θα πάρουν τις τε-
λικές αποφάσεις για τα κοιτάσματα
του «Λεβιάθαν». Στο ισχυρό ενδε-
χόμενο, όπως λέγεται, επιλογής της
πλωτής μονάδας υγροποίησης, αυτή
θα επηρεάσει και τις επιλογές που
θα γίνουν και στο «Αφροδίτη».

Κυπριακό αέριο στην Αίγυπτο
Το σενάριο τα κοιτάσματα φυσι-

κού αερίου από την κυπριακή ΑΟΖ
να καταλήξουν σε τερματικό υγρο-
ποίησης στην Αίγυπτο παραμένει
στο τραπέζι. Θα εξαρτηθεί όμως από
πολλούς παράγοντες και από επι-
χειρηματικής απόψεως κρίνεται ως
μια συμφέρουσα λύση, ένεκα του
χαμηλού κόστους υγροποίησης.
Έχοντας ως δεδομένο την προοπτική
να οριστικοποιηθεί η συμφωνία με
τις εταιρείες που διαχειρίζονται τα
ισραηλινά κοιτάσματα και μια πο-
σότητα να καταλήξει στην Αίγυπτο,
δεν μπορεί να θεωρηθεί απίθανο
τουλάχιστον ποσότητα από τα κοι-
τάσματα του τεμαχίου 12 να κατα-
λήξει στην Αίγυπτο. Αυτό το οποίο
φαίνεται όμως να προκαλεί προβλη-
ματισμό είναι αν το εκεί τερματικό
μπορεί να αντέξει την επεξεργασία
των ποσοτήτων από «Λεβιάθαν» και
τεμάχιο 12.

«Η κατασκευήαγωγού για μεταφορά
του φυσικού αερίου μέσω Τουρκίας
θα βοηθήσει, πολιτικά και οικονο-
μικά, τις συνομιλίες μεταξύ των δύο
πλευρών για επίλυση του Κυπρια-
κού». Αυτό φέρεται να δήλωσε ο
Μεβλούτ Τσαβούσογλου κατά την
πρόσφατη συνάντησή του στα Κα-
τεχόμενα με τον Φικρί Τόρος, εκ-
πρόσωπο του τουρκοκυπριακού εμ-
πορικού επιμελητηρίου. Αν είναι,
πρόσθεσε, «αρκετά αυτά τα αποθέ-
ματα, η Τουρκία είναι ο προσφορό-
τερος τρόπος μεταφοράς τους στην
Ευρώπη». Κατά την άποψή μου, η
Τουρκία βάζει και σε αυτή την πε-
ρίπτωση, την άμαξα μπροστά από
τα άλογα. Aυτό που έπρεπε ίσως να
πει, είναι πως, αφού τα αποθέματα
όλης της λεκάνης είναι αρκετά πρέπει
άμεσα να κινηθούμε προς τη λύση,
γιατί έτσι γεννιούνται οι πιθανότητες
συνεργασίας προς όφελος και Ευ-
ρωπαίων και Κυπρίων. Και πως η
Τουρκία θα έχει και η ίδια όφελος
από κάτι τέτοιο. Αταλάντευτα πι-
στεύω πως δενμπορεί και δεν γίνεται
να συζητηθεί οποιαδήποτε ιδέα για
αγωγούς μέσω Τουρκίας, ιδιαίτερα
χωρίς λυμένο το κυπριακό πρόβλημα.
Αν ξεγελαστούμε και μπούμε σ’ έναν
τέτοιο διάλογο για τους αγωγούς,
το Κυπριακό θα μας μείνει στο ράφι,

και οι αγωγοί, και τα φυσικά αέρια
θα αποτελέσουν την αιτία εμβάθυν-
σης της διχοτόμησης, ως 5000 λεύγες
κάτω από τη θάλασσα. Η διχοτόμηση
θα αποκτήσει περαιτέρω βάθος, και
θα στήσει θεμελιούς που θα πατούν
στα έγκατα της γης, εκεί όπου εν-
τοπίσαμε τις νέες πηγές ενέργειας.

Θα έπρεπε ήδη να πάει ένα κα-
θαρό μήνυμα στις δηλώσεις του κ.
Τσαβούσογλου: λύστε το Κυπριακό,
και κοπιάστε. Δεν επιτρέπεται σε
κανέναν, είτε εταιρία είναι αυτός,
είτε κράτος, είτε υπουργός ή Πρό-
εδρος, να επιτρέψει να εμπλακούμε
ούτε καν σε διάλογο πάνω στο ζή-
τημα που τόσο πονηρά έθεσε στο
τραπέζι ο Τούρκους υπουργός. 

Θέλω όμως να προσθέσω και δύο
πράγματα γενικότερα για το πρό-
βλημά μας. Το καλό παιδί μάς τελεί-
ωσε! Όπως μας τέλειωσαν και οι
υποχωρήσεις. Όσες έγιναν είναι
ήδη υπεραρκετές! Η αποδοχή και
μόνο της διζωνικής δικοινοτικής
ομοσπονδίας θα έπρεπε, να οδηγήσει
σε λύση. Και όταν ακούω για πάρε-
δώσε, ανησυχώ. Τα λέω αυτά γιατί
ξέρω πολύ καλά ποιες πιέσεις θα έρ-
θουν. Θέλουμε λύση, αλλά όχι οποι-
αδήποτε, και ούτε έναντι οποιου-
δήποτε τιμήματος. Το φυσικό αέριο
(και η δήλωση του Τούρκου υπουρ-

γού το προδίδει) είναι πραγματικά
ένα δυνατό όπλο. Να μπούμε στον
διάλογο με ευθύνη, αλλά ισότιμα.

Για να υπάρξει όμως αποτέλεσμα
χρειάζεται ακόμα κάτι. Δεν μπορεί
τα Ηνωμένα Έθνη να κάθονται και
να παρακολουθούν της συνομιλίες
ως παρατηρητές. Αστεία πράγματα.
Ο εκπρόσωπος των Ηνωμένων
Εθνών θα πρέπει να είναι εκεί για
να γεφυρώνει με ιδέες τις διαφορές,
πάντα μέσα στο πλαίσιο των ψηφι-
σμάτων του οργανισμού που εκπρο-
σωπεί. Χωρίς την παρουσία στις συ-
νομιλίες ενός ανθρώπου που να μπο-
ρεί, να θέλει και να δικαιούται να
παίξει αυτό τον ρόλο, δεν θα οδη-
γηθούμε πουθενά. Ήδη είμαστε σε
διάλογο κωφών. 

Και χρειάζεται ακόμη η απευθείας
επαφή με την τουρκική ηγεσία. Προς
αυτή την κατεύθυνση υπάρχουν
δυνατότητες. Και μάλιστα πολλές.
Τα κλειδιά για κάτι τέτοιο βρίσκονται
σε διάφορα γραφεία στα θεσμικά
όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Αν δεν γίνει αυτό κατορθωτό, το
πολύ απλό κατά την κρίση μου, θα
χαθούμε στη μετάφραση. Αν μάλιστα
μεταφραστής είναι ο κ. Έρογλου.

Ο κ. Τάκης Χατζηγεωργίου είναι ευρω-
βουλευτής του ΑΚΕΛ.

ΑΡΘΡΟ / Του ΤΑΚΗ ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ

To καλό παιδί μάς τελείωσε

<<<<<<<

Μέσα στο 2015 θα ξεκα-
θαρίσει το σκηνικό με το
τερματικό του Βασιλικού.
Ισραηλινοί και Ιταλοί
φαίνεται να επιλέγουν
την πλωτή μονάδα
υγροποίησης.

Η συμφωνία για φυσικό αέριο από το «Λεβιάθαν» προς την Αίγυπτο εκτιμά-
ται ότι είναι ενάντια στις στρατηγικές επιδιώξεις της κυβέρνησης για δημιουρ-
γία τερματικού, ωστόσο η Λευκωσία επεξεργάζεται σχέδιο Β’.
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Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Βαθιές τομές στην κοινωνική πολιτική
του κράτους φιλοδοξεί να επιφέρει
η κυβέρνηση με το νομοσχέδιο περί
Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος
(ΕΕΕ), με το οποίο στοχεύεται αφενός
η διασφάλιση και ρύθμιση της πα-
ροχής ελάχιστου εγγυημένου εισο-
δήματος και αφετέρου ο εξορθολο-
γισμός του υφιστάμενου επιδοματι-
κού συστήματος. Η μεταρρύθμιση
του συστήματος πρόνοιας επιδιώκει
να διασφαλίσει για κάθε άτομο, το
ελάχιστο επίπεδο διαβίωσης στη βά-
ση κριτηρίων που αφορούν το εισό-
δημα, την ακίνητη και κινητή περι-
ουσία, τη σύνθεση της οικογένειας,
τις στεγαστικές ανάγκες αλλά και
άλλες εξειδικευμένες ανάγκες ούτως
ώστε να στηριχθούν στον καλύτερο
δυνατό βαθμό τα πρόσωπα τα οποία
έχουν ανάγκη. Η κυβέρνηση επιδιώ-
κει να στηρίξει τους δυσπραγούντες
πολίτες με διάφορους τρόπους πέραν
του χρηματικού, όπως με παροχή
υπηρεσιών και παροχή φροντίδας.
Την ίδια στιγμή το Υπουργείο ενερ-
γοποιεί και ενισχύει Προγράμματα
Ενεργητικής Απασχόλησης με στόχο
την επανένταξη και παραμονή των
πολιτών στην αγορά εργασίας ούτως
ώστε να αποφευχθεί η επανάπαυση
πολιτών σε επιδόματα. Το Υπουργείο
Εργασίας αναμένει να υποβληθούν
γύρω στις 100 χιλιάδες αιτήσεις, ενώ
οι δικαιούχοι του σχεδίου εκτιμώνται
στους 90 χιλιάδες.

Πώς υπολογίζεται 
Το ύψος του Ελάχιστου Εγγυη-

μένου Εισοδήματος θα υπολογίζεται
αφού πρώτα ληφθούν υπόψη από
τη μια το κόστος στέγασης και από
την άλλη οι βασικές ανάγκες στέγα-
σης και διαβίωσης (διατροφή, ένδυση
και υπόδηση), το λεγόμενο «Ελάχιστο
Καλάθι Διαβίωσης», όπως αναφέρεται
στο νομοσχέδιο, το οποίο καταρτί-
στηκε βάσει μελετών και με εισηγή-
σεις ξένων εμπειρογνωμόνων. Όσον
αφορά τις άλλες ανάγκες των δι-

καιούχων λαμβάνεται πρόνοια για
σκοπούς στέγασης η επιχορήγηση
του ενοικίου ή και η καταβολή τόκων
για στεγαστικό δάνειο. Η πληρωμή
των ποσών θα γίνεται κατευθείαν
στον ιδιοκτήτη ή στην τράπεζα από
το ίδιο το κράτος. Μάλιστα, το Υπουρ-
γείο Εργασίας θα καταβάλλει δημο-
τικά τέλη ακίνητης περιουσίας για
την κύρια κατοικία, τέλη αποχέτευ-
σης και το τέλος αποκομιδής σκυ-
βάλων. Όλα τα τέλη θα καταβάλλον-
ται απευθείας στις δημοτικές Αρχές.
Θα καταβάλλεται επίσης το εφάπαξ,
τέλος σύνδεσης με το αποχετευτικό

σύστημα, έπειτα από αίτηση του δι-
καιούχου. Τέλος, οι δικαιούχοι ΕΕΕ
μπορούν να αιτηθούν και για κάλυψη
εκτάκτων αναγκών όπως υπηρεσίες
παροχής φροντίδας.

Δικαιούχοι
Σύμφωνα με νομοσχέδιο δικαιού-

χοι είναι οι πολίτες της Κυπριακής
Δημοκρατίας, των οποίων τα εισο-
δήματα είναι μικρότερα από τις ανάγ-
κες της οικογένειας. Ως εκ τούτου,
το νομοσχέδιο καλύπτει όχι μόνο
τους άνεργους αλλά και τους αυτο-
τελώς εργαζόμενους, αλλά και αυτούς

που εργάζονται με μερική απασχό-
ληση. Σημαντικό είναι το γεγονός,
ότι οι αιτητές θα πρέπει να διαμένουν
νόμιμα στην Κύπρο για περίοδο του-
λάχιστον πέντε χρόνων, με αποτέ-
λεσμα, να καθίστανται δικαιούχοι
και οι υπήκοοι της Ε.Ε. και τρίτων
χωρών οι οποίοι διαμένουν πλέον
στην Κύπρο. Δικαιούχοι του Ελάχι-
στου Εγγυημένου Εισοδήματος θε-
ωρούνται επίσης τα ανάπηρα πρό-
σωπα οποιασδήποτε ηλικίας αλλά
και οι χαμηλοσυνταξιούχοι. Το νο-
μοσχέδιο προνοεί τη διαφύλαξη των
αναπηρικών επιδομάτων (226 ευρώ

μηνιαίως) ενώ παράλληλα διασφαλίζει
πως το ύψος του ΕΕΕ δεν θα είναι
χαμηλότερο του υφιστάμενου επι-
δόματος των χαμηλοσυνταξιούχων.
Μέσω νομοθεσίας προβλέπεται η
συνέχιση παροχής του δημοσίου
βοηθήματος μέχρι την έγκριση ή
την απόρριψη της αίτησης του δι-
καιούχου για ΕΕΕ.  Η κυβέρνηση
έχει καθορίσει το ύψος του Ελάχιστου
Εγγυημένου Εισοδήματος στα 480
ευρώ μηνιαίως για ένα άτομο, ενώ
το τελικό ποσό που θα λαμβάνει μία
οικογένεια θα διαμορφώνεται ανά-
λογα με τη σύνθεση και το μέγεθος

του νοικοκυριού. Για κάθε επιπλέον
μέλος της οικογένειας άνω των 14
ετών, περιλαμβανομένου του συζύ-
γου, θα υπολογίζεται επιπλέον 50%
του βασικού ποσού και για κάθε επι-
πλέον μέλος ηλικίας 14 ετών και
κάτω θα υπολογίζεται επιπλέον το
30% του βασικού ποσού. Όσον αφορά
τα εξαρτώμενα τέκνα ορίζονται τα
άγαμα παιδιά ηλικίας μέχρι των 28
ετών. Στο νομοσχέδιο θα ενσωμα-
τωθούν όλες οι κοινωνικές παροχές,
με εξαίρεση αυτές που αφορούν τα
άτομα με αναπηρία, τη φοιτητική
χορηγία το επίδομα τέκνου, τις μο-
νογονεϊκές οικογένειες και τα σχέδια
οικονομικής βοήθειας προς τους
πρόσφυγες.

Κλειδί η περιουσία
Καθοριστικό ρόλο για έγκριση ή

απόρριψη αίτησης για το Ελάχιστο
Εγγυημένο Εισόδημα, παίζει το ύψος
της κινητής και ακίνητης περιουσίας
του αιτητή, όπως άλλωστε ισχύει και
στην περίπτωση του δημόσιου βοη-
θήματος. Οι αρμόδιες Υπηρεσίες θα
λαμβάνουν υπόψη το συνολικό ύψος
της ακίνητης ιδιοκτησίας που έχει
η οικογένεια. Διευκρινίζεται ωστόσο
από το Υπ. Εργασίας ότι εξαιρείται
η πρώτη κατοικία εφόσον είναι μέχρι
230 τ.μ. Κριτήρια θα τίθενται και για
την κινητή περιουσία, όπως για πα-
ράδειγμα καταθέσεις ενώ σύμφωνα
με το νομοσχέδιο, ένας αιτητής μπο-
ρεί να διατηρεί καταθέσεις που δεν
θα υπερβαίνουν τις €5.000, προσαυ-
ξανόμενες κατά €1.000 για κάθε
μέλος της οικογένειας. Σε ό,τι αφορά
άλλους τομείς της κινητής ιδιοκτησίας
περιλαμβανομένων και των κατα-
θέσεων, δεν πρέπει να υπερβαίνει
τις €15.000 σε ονομαστικές αξίες ή
στις τρέχουσες τιμές της αγοράς. Το
αυτοκίνητο του αιτητή δεν υπολο-
γίζεται ως κινητή ιδιοκτησία εκτός
και αν αποκτήθηκε τους τελευταίους
12 μήνες και είναι πέραν του ανώ-
τατου ορίου κυβισμού, που επίσης
θα καθοριστεί σε διαβούλευση με
τους κοινωνικούς εταίρους.

Στοίχημα το Ελάχιστο Εγγυημένο Εισόδημα
Τι προνοεί και σε ποιους απευθύνεται το νομοσχέδιο που μεταβάλλει την υφιστάμενη επιδοματική πολιτική

Έλεγχος και
συντονισμός 
Με το προτεινόμενο νομοσχέδιο το Υπουρ-
γείο Εργασίας επιχειρεί να βάλει φρένο στη
διασπορά της διαχείρισης κοινωνικών παρο-
χών και επιδομάτων σε πολλά υπουργεία και
υπηρεσίες. Αυτό θα διασφαλιστεί μέσω του ει-
δικού μητρώου δυσπραγούντων, του οποίου
την ευθύνη τήρησης θα έχει το Υπουργείο Ερ-
γασίας, με στόχο τον σωστό συντονισμό και
έλεγχο των επιδομάτων αλλά και για να δια-
φανεί ποιοι έχουν πραγματικά ανάγκη. Στο μη-
τρώο θα βρίσκονται τα στοιχεία όλων των αιτη-
τών επιδομάτων αλλά και εκείνων που αιτούν-
ται Ελάχιστο Εγγυημένο Εισόδημα. Το νομο-
σχέδιο προβλέπει τη δημιουργία Εφόρου Υπη-
ρεσίας Διαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας. Ο
έφορος, ο οποίος θα διορίζεται από το Υπουρ-
γικό Συμβούλιο, θα έχει υπό την ευθύνη του
την εφαρμογή της νομοθεσίας του Ελάχιστου
Εγγυημένου Εισοδήματος αλλά και τη δημι-
ουργία μητρώου. Μάλιστα, για την εφαρμογή
του νομοσχεδίου θα συσταθεί μία νέα υπηρε-
σία η οποία θα στελεχωθεί με αποσπάσεις δη-
μοσίων υπαλλήλων. Παράλληλα, στο Υπουρ-
γείο Εργασίας έχει ολοκληρωθεί το λογισμικό
σύστημα που θα είναι συνδεδεμένο με άλλες
Υπηρεσίες (Κτηματολόγιο, Φορολογική Αρχή
κ.λπ.) για σκοπούς αποτελεσματικότερου
ελέγχου, ώστε να διασφαλίζεται στον μεγαλύ-
τερο δυνατό βαθμό, η ασφαλής διαδικασία κα-
ταβολής του επιδόματος και αποτροπής της
εκμετάλλευσης του Συστήματος Πρόνοιας.

* Σημειώνεται πως για το τέκνο που εργάζεται και είναι κάτω των
28 ετών δεν υπολογίζεται ΕΕΕ. Για παράδειγμα, αν μια οικογέ-
νεια αποτελείται από τον αιτητή, τον/ην σύζυγο και το τέκνο
που εργάζεται, ως ΕΕΕ θεωρείται το ποσό των 720 ευρώ και όχι
των 960 ευρώ που θα ήταν αν το τέκνο δεν εργαζόταν.

** Στο ποσό προστίθεται και η κάλυψη των τόκων ή του ενοικίου
και των δημοτικών τελών.

Ενδεικτικός πίνακας με τους δικαιούχους του Ελάχιστου
Εγγυημένου Εισοδήματος βάσει του νομοσχεδίου

Η συζήτηση του Νομοσχεδίου ολοκληρώθηκε
την Παρασκευήστη Βουλή και τώρα τα κόμ-
ματα αναμένεται να καταθέσουν τροποποι-
ητικές προτάσεις κατά την ψήφισήτου στην
Ολομέλεια στις 10 Ιουλίου. Σε περίπτωση
που το συγκεκριμένο νομοσχέδιο ψηφιστεί
την Πέμπτη, οι διαδικασίες για την υλοποίηση
του ΕΕΕ αναμένεται να ολοκληρωθούν τον
Αύγουστο. ΔΗΣΥ και ΔΗΚΟ φαίνεται να
είναι σε γενικές γραμμές ικανοποιημένα
από τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, ενώ
ΑΚΕΛ και ΕΔΕΚ διατηρούν επιφυλάξεις.

Συγκεκριμένα, ΑΚΕΛ και ΕΔΕΚ υποστη-
ρίζουν πως δενδόθηκε ξεκάθαρη απάντηση
από το Υπουργείο Οικονομικών για το πώς
θα καλυφθεί το κόστος που εκκρεμεί για το
νομοσχέδιο, εκφράζοντας ανησυχίες, ότι η
κάλυψη του ποσού ενδεχομένως να προκύψει
από την αποκοπή συγκεκριμένων επιδομά-

των. Ταυτόχρονα, ενστάσεις προκαλεί η
ύπαρξη κριτηρίων σε ό,τι αφορά την ακίνητη
ιδιοκτησία των μακροχρόνια ανέργων. Το
ΑΚΕΛ φαίνεται να προτείνει τη διαγραφή
της συγκεκριμένης πρόνοιας, ενώ η ΕΔΕΚ,
περιορίζεται στην προσωρινή διαγραφή της
μέχρις ότου περάσει η δύσκολη οικονομική
περίοδος. 

Από την άλλη, πηγή επιφυλάξεων αποτελεί
το θέμα δημιουργίας μητρώου δυσπραγούν-
των πολιτών. Φόβοι εκφράζονται από εμ-
πλεκόμενους φορείς και πολιτικά κόμματα

πως το μητρώο θα αποτελέσει την απαρχή
της εισαγωγής εισοδηματικών κριτηρίων
στους υφιστάμενους λήπτες επιδομάτων.
Για τον λόγο αυτό το ΑΚΕΛ υποστηρίζει την
κατάθεση ξεχωριστού νομοσχεδίου για την
ετοιμασία μητρώου και όχι την ενσωμάτωσή
του στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

Η υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοι-
νωνικών Ασφαλίσεων Ζέτα Αιμιλιανίδου χα-
ρακτηρίζει ακρογωνιαίο λίθο τη δημιουργία
μητρώου και δεν διαπραγματεύεται την τρο-
ποποίησή του. Η κυβέρνηση θεωρεί πως η
αποκοπή επιδομάτων βάσει εισοδηματικών
κριτηρίων δεν θα έπρεπε να ανησυχεί τη
Βουλή, αφού κάτι τέτοιο δεν μπορεί να γίνει
αυθαίρετα από την κυβέρνηση, αλλά θα
πρέπει να ψηφιστεί από το ίδιο το Νομοθετικό
Σώμα. Κληθείσα από την «Κ» να εξηγήσει
την αναγκαιότητα του μητρώου η υπουργός

αναφέρει πως με το μητρώο επιχειρείται η
καταγραφή όλων των επιδομάτων που δί-
νονται σε λήπτες ούτως ώστε να υπάρξει
έλεγχος της επιδοματικής πολιτικής. «Θα
υπάρξει μία ενιαία βάση με στόχο να διαφανεί
τι ανάγκες έχει ο καθένας, να μη δίδονται
ανεξέλεγκτα επιδόματα, αλλά στοχευμένα,
σε όσους είναι πραγματικά δικαιούχοι» εξηγεί
η υπουργός Εργασίας και προσθέτει: «Μέσα
από τον εξορθολογισμό των επιδομάτων,
θα μπορέσουμε να δώσουμε σε αυτούς που
έχουν πραγματική ανάγκη», αναφέρει η
υπουργός Εργασίας. Παράλληλα σημείωσε
πως με την εφαρμογή του θεσμού του μη-
τρώου θα δημιουργηθεί αρχείο όσων λαμ-
βάνουν επίδομα από το κράτος ώστε να γνω-
ρίζει η κυβέρνηση, το ύψος των επιδομάτων
που λαμβάνουν, τα περιουσιακά τους στοιχεία
και τη σύνθεση της οικογένειας

Πάντως, η Ζέτα Αιμιλιανίδου, δεν δέχεται
ούτε τη διαγραφή της πρόνοιας για την ακί-
νητη ιδιοκτησία στους μακροχρόνιους ανέρ-
γους. Σύμφωνα με το νομοσχέδιο προνοείται
πως οι μακροχρόνια άνεργοι με ακίνητη πε-
ριουσία άνω των 350.000 ευρώ δεν θα μπο-
ρούν να λαμβάνουν Ελάχιστο Εγγυημένο
Εισόδημα.

Η κ. Αιμιλιανίδου υποστηρίζει πως βάσει
μελετών αποδεικνύεται πως το 75% των πο-
λιτών, διαθέτει περιουσία κάτω των 350.000
ευρώ, διασκεδάζοντας έτσι τις ανησυχίες
πως μία μεγάλη μερίδα πολιτών που έχει
ανάγκη θα μείνει εκτός του ΕΕΕ. Πάντως,
παρά τις διαβεβαιώσεις της υπουργού, πο-
λιτικά κόμματα και εμπλεκόμενοι φορείς
φαίνεται να διατηρούν τις ανησυχίες τους,
με αποτέλεσμα η ψήφιση ή καταψήφιση
του να προβλέπεται οριακή. 

Δικαιούχος
μονήρης: 

€480

Δικαιούχος σύ-
ζυγος με δύο
εξαρτώμενα τέ-
κνα κάτω των
14 ετών:

€1.008

Δικαιούχος σύ-
ζυγος με τρία
εξαρτώμενα άνω
των 14 ετών:

€1.440

Δικαιούχος σύ-
ζυγος με δύο
εξαρτώμενα τέ-
κνα άνω των 14
ετών:

€1.200

Δικαιούχος σύζυ-
γος με δύο εξαρτώ-
μενα κάτω των 14
ετών και ένα άνω
των 14:

€1.248

Δικαιούχος, σύ-
ζυγος και εξαρ-
τώμενο τέκνο
άνω των 14 ετών:

€960

Δικαιούχος σύζυγος εξαρ-
τώμενο τέκνο κάτω των 14
ετών και εξαρτώμενο τέκνο
άνω των 14 ετών: 

€1.104

Δικαιούχος σύζυγος
με ένα εξαρτώμενο
κάτω των 14 και δύο
άνω των 14 ετών:

€1.344

Δικαιούχος σύ-
ζυγος με τρία
εξαρτώμενα κά-
τω των 14 ετών:

€1.152

Επιφυλάξεις ΑΚΕΛ, ΕΔΕΚ για το Μητρώο Δυσπραγούντων
<<<<<<<

«Δεν το διαπραγματεύομαι»
απαντά η υπουργός Εργασίας,
Ζέτα Αιμιλιανίδου.
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ΤΕΥΧΟΣ ΙΟΥΛΙΟΥ

ΤΗΝ ΕΠΟΜΕΝΗ ΚΥΡΙΑΚΗ 13 ΙΟΥΛΙΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

Ταξιδέψαμε στο αρχοντικό αιγαιοπελαγίτικο νησί, δοκιμάσαμε τα μοναδικά του προϊόντα 

και γνωρίσαμε την πλούσια γαστρονομική του κουλτούρα. 

Kαταγράψαμε αυθεντικές ντόπιες συνταγές: τηγανητέλια γερακιώτικα, σφουγγάτο Μεσότοπου, 

σουγλούδες, σουπιές ξιδάτες, ντολμάδες με παστό μπακαλιάρο, ιμάμ στην κατσαρόλα, 

κολοκυθολούλουδα γεμιστά, γκουζλεμέδες κ.ά.

Ακόμη, όλο το καλοκαίρι σε ένα γιορτινό μενού ανάλαφρο και απολαυστικό.
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  Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν
ετοιμάζεται να μεταπηδή-
σει από την πρωθυπουργία

στην προεδρία, προαναγγέλλον-
τας μια «Νέα Τουρκία». Με τις
τελευταίες κινήσεις του, όμως,
ο Τούρκος ηγέτης δεν φαίνεται
να έχει στόχο τη συνέχιση της
πορείας προς μια χώρα που σέ-
βεται τους πολίτες και τους δη-
μοκρατικούς θεσμούς· αντιθέ-
τως, πράττει σύμφωνα με το μον-
τέλο των αυταρχικών καθεστώ-
των της Κεντρικής Ασίας. Και
ενώ ο Ερντογάν υπονομεύει τους
θεσμούς και συγκεντρώνει ολο-
ένα και περισσότερες εξουσίες,
συσσωρεύονται οι κίνδυνοι που
η χώρα του αντιμετωπίζει εντός
και εκτός συνόρων.

Ο 60χρονος Ερντογάν είναι
εκλεγμένος ηγέτης και έχει δώσει
μάχες για να σπάσει το ισχυρό-
τατο μπλοκ στρατιωτικών, δι-
καστικών και άλλων κρατικών
λειτουργών που θεωρούσαν εαυ-
τούς φύλακες του κοσμικού κα-
θεστώτος που τους κληροδότησε
ο Ατατούρκ. Από την πρώτη
εκλογική νίκη του ΑΚΡ το 2002,
ο Ερντογάν το οδηγεί σε ολοένα
και υψηλότερα ποσοστά, κατα-
κτώντας 49,8% στις εθνικές εκλο-
γές του 2011 και 42,87% στις το-
πικές εκλογές του περασμένου
Μαρτίου (από 38,39% το 2009).

Το τελευταίο αποτέλεσμα είναι
ιδιαιτέρως σημαντικό, επειδή η

εκλογική μάχη διεξήχθη σε κλίμα
έντονης πόλωσης και αφού είχαν
βγει στον αέρα ηχογραφημένες
συνομιλίες (προϊόντα υποκλοπής)
του πρωθυπουργού με συνεργά-
τες του, οι οποίες τον εμπλέκουν
σε υποθέσεις διαφθοράς και χει-
ραγώγησης των θεσμών. Με δυ-
ναμικές παρεμβάσεις (όπως την
απαγόρευση του YouTube και
του Twitter) ο Ερντογάν πέτυχε
να μη μάθουν πολλά για τις απο-
καλύψεις οι περισσότεροι Τούρ-
κοι. Επιπλέον, ισχυρίστηκε ότι
είχε γίνει στόχος πλεκτάνης ξέ-
νων δυνάμεων και εσωτερικών
εχθρών, κυρίως του πρώην ισλα-
μιστή συνοδοιπόρου του Φετλου-
λάχ Γκιουλέν, του οποίου πολλοί
υποστηρικτές βρίσκονται σε καί-
ριες θέσεις στην Αστυνομία και
τη Δικαιοσύνη. Οι αποκαλύψεις,
καθώς και οι περσινές διαδηλώ-
σεις εναντίον του αυταρχισμού
του Ερντογάν, δεν κλόνισαν την
εμπιστοσύνη των ψηφοφόρων
του ΑΚΡ στον άνθρωπο που βελ-
τίωσε την ποιότητα ζωής τους
την τελευταία 12ετία.

Ο Ερντογάν παραμένει κυρίαρ-
χος στην πολιτική σκηνή. Ούτε
ο Γκιουλέν μπόρεσε να τον ρίξει
ούτε ο πρόεδρος Γκιουλ αισθά-
νεται ικανός να αναμετρηθεί μαζί
του. Ενδεικτικό της ισχύος του
πρωθυπουργού είναι το γεγονός
ότι τα δύο κύρια κοσμικά κόμματα
της αντιπολίτευσης –το CHP του

Ατατούρκ και το εθνικιστικό
ΜΗΡ– επέλεξαν κοινό υποψήφιο
για τις επικείμενες προεδρικές
εκλογές, με το επιχείρημα ότι
ίσως αυτός μπορέσει να αποσπά-
σει ψήφους πιστών Μουσουλμά-
νων που στηρίζουν το ΑΚΡ. Η
επιλογή του 70χρονου Εκμελεντίν
Ιχσάνογλου, γνωστού κυρίως ως
πρώην γ.γ. του Οργανισμού της
Ισλαμικής Διάσκεψης, υπογραμ-
μίζει την πολιτική πενία της αν-
τιπολίτευσης.

Εχοντας ισοπεδώσει και όποιες
διαφωνίες μέσα στο κόμμα του,
ο Ερντογάν βρίσκεται σε ένα πα-
ραλήρημα παντοδυναμίας, σε
έναν πόλεμο με τους θεσμούς.
Πέρα από τον απόλυτο έλεγχο
των κρατικών μέσων ενημέρω-
σης, η κυβέρνηση κατάφερε να
ελέγξει τα περισσότερα ιδιωτικά
μέσα, με αυστηρότερους νόμους
και απαγορεύσεις, με διώξεις δη-
μοσιογράφων, με εξοντωτικές
ποινές και φόρους εναντίον ιδιο-
κτητών ΜΜΕ και με συμφωνίες
όπου επιχειρηματίες σύμμαχοί
του αγοράζουν μέσα ενημέρωσης.
Στη Δικαιοσύνη, το μόνο προ-
πύργιο ανεξαρτησίας είναι το
Συνταγματικό Δικαστήριο, του
οποίου, όμως, ο πρόεδρος συν-
ταξιοδοτείται σε λίγους μήνες.
Στο μέτωπο της οικονομίας, ο
πρωθυπουργός βρίσκεται σε δια-
μάχη με τον διοικητή της Κεν-
τρικής Τράπεζας, ο οποίος αντι-

στέκεται στην επίμονη απαίτηση
να χαμηλώσει τα επιτόκια. Οι
σχέσεις του Ερντογάν με τις ένο-
πλες δυνάμεις βρίσκονται σε μια
ανησυχητική νηνεμία λόγω της
ανάγκης του Ερντογάν να βρει
ευκαιριακό σύμμαχο στη διαμάχη
με τον Γκιουλέν. Η συμμαχία του
με τους Κούρδους (και αυτή ευ-
καιριακή, με στόχο τη στήριξη
τους στην προεδρική εκλογή),
ίσως οδηγήσει σε νέες τριβές με
τον στρατό. Σε θέματα εσωτερι-
κής ασφάλειας, ο Ερντογάν ελέγ-
χει τις υπηρεσίες πληροφοριών
(ΜΙΤ), ενώ ο Γκιουλέν έχει ισχυρή
επιρροή στην Αστυνομία· το απο-
τέλεσμα είναι ένα νοσηρό και
απρόβλεπτο πολιτικό κλίμα. Η
«κοινωνία των πολιτών» αντιστέ-
κεται. Είναι γενναία και επίμονη,
αλλά πολύ μικρή για να είναι κα-
θοριστική.

Η συγκέντρωση τόσων εξου-
σιών στο πρόσωπο ενός ανθρώπου
θα ήταν επικίνδυνη σε οποιαδή-
ποτε περίπτωση. Την ώρα που η
Τουρκία αντιμετωπίζει τεράστιους
κινδύνους λόγω του διαμελισμού
της Συρίας και του Ιράκ, με τους
Κούρδους του Ιράκ να αποτελούν
τον πυρήνα νέου κράτους, η έλ-
λειψη εθνικής ενότητας, πολιτικής
σύνεσης και κρατικής συνοχής
ίσως αποδειχθεί καταστροφική.
Η «Νέα Τουρκία» ίσως δεν είναι
όπως την οραματίζεται ο υποψή-
φιος πρόεδρος.

Ο

Η «Νέα Τουρκία» του κ. Ερντογάν
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Αλλαγή σελίδας 
με ρεαλισμό

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  ύμφωνα με δήλωσή του, ο Γε-
ράσιμος Γιακουμάτος επελέγη
από τον πρωθυπουργό με σαφή

εντολή να δώσει ως υφυπουργός
στο υπουργείο Ανάπτυξης τη «μάχη
των τιμών» και αν δεν τα καταφέρει,
να πέσει μαχόμενος. Κάτι ανάλογο
δηλαδή με την ιστορική «μάχη του
τελάρου» που έδωσε κάποτε και δο-
ξάστηκε στις οθόνες της τηλεόρασης
ο θρυλικός Κίμων Κουλούρης... Και
όπως εκείνος έδινε τη μάχη σώμα
με σώμα με τα τελάρα των ζαρζα-
βατικών, έτσι σήμερα θα δώσει τη
δική του μάχη σώμα με σώμα με τις
πατάτες και τις ντομάτες ο Γερ. Για-
κουμάτος. Στόχος του, να εξολο-
θρεύσει τον εχθρό ώς το φθινόπωρο,
πριν γίνει παράγοντας ο... στρατηγός
Χειμώνας ή πιθανότατα ενόψει εκλο-
γών!

Τα γράφουμε αυτά και πραγμα-
τικά ανατριχιάζουμε, καθώς η μάχη
θα είναι καθοριστική, τουλάχιστον
έτσι όπως την περιγράφει ο Γερ. Για-
κουμάτος, τον οποίο δεν έχουμε
λόγο να αμφισβητήσουμε. Η πτώση
των τιμών δεν είναι μόνον ελληνικός
στόχος, αλλά πανευρωπαϊκός, ακόμη
και παγκόσμιος. Οι πάντες, από όλα
τα ιδεολογικά μετερίζια και ιδιαίτερα
οι θιασώτες των νόμων της αγοράς,
αποφασίζουν, ενεργούν, πασχίζουν,
παλεύουν για την ανακούφιση των
απανταχού καταναλωτών, ώστε οι
τελευταίοι να διατηρούν ένα καλό
επίπεδο ζωής πληρώνοντας λιγότερα.
Μόνο που στη χώρα μας το μοντέλο
αντιμετωπίζει προβλήματα.

Αντιμετωπίζει λοιπόν προβλήματα
για ποικίλους λόγους, άλλους ευδιά-
κριτους, άλλους λιγότερο αντιληπτούς,
που όλοι μαζί όμως συγκροτούν την
περίφημη «ελληνική πραγματικότη-
τα». Είναι βέβαιο ότι ο υφυπουργός

Ανάπτυξης, ως επιστήμων και γιατρός,
βλέπει πολύ περισσότερα από όσα
οι απλοί άνθρωποι που πέφτουν κα-
θημερινά θύματα συνηθειών και συμ-
περιφορών που έχουν καθιερωθεί σε
βάρος τους. Και δεν εννοούμε τα πε-
ριβόητα «μεγάλα συμφέροντα», αλλά
διάφορους επαγγελματίες και συν-
τεχνίες της λιανικής κατανάλωσης,
που έχουν επιβάλει περίεργες πρα-
κτικές...

Ενα θέμα, επομένως, είναι η τιμή
της πατάτας, της ντομάτας και του
καρότου. Αλλά θέμα επίσης είναι αν
το βάρος της φραντζόλας που ακόμη
πουλιέται έτσι, παρά τον νόμο, αν-
ταποκρίνεται στην τιμή της. Θέμα
επίσης είναι ότι κουλουράκια και
γλυκά ζυγίζονται μαζί με το κουτί
τους και το ίδιο γίνεται όταν κάποιος
αγοράζει κοτόπουλο ή άλλα φαγητά
από ψησταριά. Και για να μην αφή-
σουμε παραπονεμένους τους κρεο-
πώλες, πουθενά στην Ευρώπη το
κρέας δεν ζυγίζεται μαζί με το χασα-
πόχαρτο. Ολα αυτά είναι «κόλπα»
που προσθέτουν τεχνητό βάρος ανε-
βάζοντας ανάλογα την αξία, άρα και
την τιμή. Δεν είναι, άλλωστε, τα μόνα
που γίνονται, αν επισημανθούν για
άλλη μία φορά τα γνωστά περί απο-
δείξεων που δεν αποδίδονται, ενώ
στις τιμές περιλαμβάνεται ο ΦΠΑ, ή
του διλήμματος που τίθεται στον πε-
λάτη «τόσα χωρίς απόδειξη, τόσα
συν ΦΠΑ με απόδειξη».

Αγνωστο αν στις εντολές που έχει
λάβει ο Γεράσιμος Γιακουμάτος, ως
επικεφαλής της εκστρατείας για την
τιθάσευση των τιμών, περιλαμβά-
νονται τα παραπάνω. Το αποτέλεσμα
της μάχης θα το δείξει. Ωστόσο, τώρα
που τα πάντα παίζονται στο στοίχημα,
το φαβορί είναι οι τιμές και όχι ο Για-
κουμάτος και οι καταναλωτές.

Σ

Η μάχη των τιμών
Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

  όρος «λαϊκή δεξιά» μοιάζει
λεκτικό πυροτέχνημα, κενό
από κάθε πολιτικό ρεαλισμό

– όπως και το κενολόγημα «κεν-
τροαριστερά». Οταν η εκδοχή της
πολιτικής είναι μόνο διαχειριστική
και ολική η έκλειψη κοινωνικών
στόχων άλλων πέρα από την αύ-
ξηση της καταναλωτικής ευχέ-
ρειας, τότε η πολιτική γίνεται παι-
χνίδι παραγωγής ψευδαισθήσεων.
Το παιχνίδι οργανώνεται με τους
κανόνες εντυπωσιασμού του κα-
ταναλωτή, κανόνες του μάρκε-
τινγκ – η «λαϊκή δεξιά» ή η «κεν-
τροαριστερά» είναι τα λεκτικά
ισοδύναμα στην πολιτική με το
«λευκότερο του λευκού» στα απορ-
ρυπαντικά ή με το «διπλό φλουο-
ράιντ» στις οδοντόκρεμες.

Το 1974 ο Κων. Καραμανλής
ίδρυσε ένα καινούργιο κόμμα: σα-
φώς σχήμα - όχημα για να ασκήσει
την προσωπική του δεξιότητα στη
διαχειριστική πολιτική. Προδι-
κτατορικά ονόμαζε το κόμμα του
«Εθνική Ριζοσπαστική Ενωση»,
μεταδικτατορικά το ονόμασε «Νέα
Δημοκρατία». Και οι δύο ονομασίες
ήταν απολύτως εμπορικές (δια-
φημιστικές), δεν απηχούσαν κοι-
νωνικούς στόχους ούτε πολιτικές
προτεραιότητες. Πολιτική φιλο-
σοφία του Κων. Καραμανλή ήταν,
σαφέστατα, ο Ιστορικός Υλισμός,
με άψογο (χρησιμοθηρικό) σέβας
για το εθνικοθρησκευτικό «εποι-
κοδόμημα».

Ο Ανδρέας Παπανδρέου, ίσως
πανουργότερος, διέβλεψε τις συ-
νέπειες του κενού που είχε αφήσει
στις συνειδήσεις η γελοιοποίηση
του εθνικοθρησκευτικού «εποικο-
δομήματος» από τη χούντα. Δεν
δίστασε να αγνοήσει τον διεθνι-
στικό χαρακτήρα των «σοσιαλιστι-
κών» (υποτίθεται) αρχών του και
να συνθηματολογήσει με μια ρη-
τορική πατριωτικού ελληλοκεντρι-
σμού, ολοφάνερα ιδεοληπτικού αλ-
λά αρεστού στη μάζα. Αποδείχθηκε
όμως και αυτός ο «πατριωτισμός»
παροδικό διαφημιστικό τέχνασμα,
που ταχύτατα θάφτηκε, μαζί με
τον «σοσιαλισμό», στη θυελλώδη
και αδίστακτη υστερία απόλυτης
προτεραιότητας του καταναλωτι-
σμού. Υστερία που ισοπέδωσε το
πολιτικό τοπίο εξαφανίζοντας και
τα τελευταία ίχνη διαφοροποιήσεων
λογικής του «δημοσίου συμφέρον-
τος» ή στοχεύσεων «ποιότητας»
του κοινού βίου.

Για λόγους που δύσκολα ανι-
χνεύονται, η εμφανιζόμενη ως
«αριστερά» στην Ελλάδα, μετά
τη μεταπολίτευση, προσπάθησε
με κάθε τρόπο και πολύ πάθος να

χαρίσει στη χούντα των μικρο-
νοϊκών δικτατόρων του 1967 -
1974 (και μετά την έκλειψη του
πανάθλιου συμπτώματος) την
εσαεί αποκλειστικότητα εκπρο-
σώπησης και διαχείρισης (μονο-
πώλιο) όχι μόνο του εθνικιστικού
πρωτογονισμού και της ψυχολο-
γικής πατριδοκαπηλίας, αλλά κάθε
εκδοχής του πατριωτισμού: Η
χρήση και μόνο της λέξης «πα-
τρίδα». Η αναφορά σε ελληνική
ιδιαιτερότητα (αναγκών, ιστορι-
κών εθισμών, ιεράρχησης προ-
τεραιοτήτων, νοοτροπίας και πο-
λιτισμού). 

Η παραδοχή οργανικής, εξε-
λικτικής συνέχειας της ελληνικής
γλώσσας από την αρχαιότητα ώς
σήμερα, συνέχειας της ιστορικής
συνείδησης των Ελλήνων. Ο ου-
σιαστικός, δημιουργικός εξελλη-
νισμός της Ανατολικής Ρωμαϊκής
Αυτοκρατορίας, η αποκαλυπτική
ελληνικότητα της Τέχνης, των
θεσμών της παιδείας της – τέτοια
και πλήθος ανάλογα θέματα χα-
ρακτηρίστηκαν από την «αριστε-
ρά» ότι προδίδουν σαφή προσχώ-
ρηση στη χουντική «εθνικοφρο-

σύνη», εκφράζουν «τον αμυντικό
εθνικισμό του ελληνικού εθνο-
λαϊκισμού», δεν απέχουν πολύ
από τον φασισμό, συντηρούν το
φάσμα μιας αενάως επαπειλού-
μενης χούντας.

Εντεχνα και μεθοδικά θάφτηκε,
αποσιωπήθηκε, αγνοήθηκε κάθε
έκφραση πατριωτισμού – ελλη-
νοκεντρισμού που βρισκόταν
στους αντίποδες (αναιρούσε την
ψευτιά) της εθνικιστικής καπη-
λείας ή υστερίας. Καμιά ποτέ πα-
ραμικρή νύξη από την «αριστερά»
για τον ελληνοκεντρισμό λ.χ. του
Μάνου Χατζιδάκι και τη συναρ-
παστική, ανεπανάληπτη πολιτική
πραγμάτωση αυτού του ελληνο-
κεντρισμού στο «Τρίτο Πρόγραμ-
μα». Απόλυτη αποσιώπηση του
πατριωτικού μανιφέστου της με-
ταπολίτευσης, που είναι το κείμενο
του Οδυσσέα Ελύτη «Τα δημόσια
και τα ιδιωτικά»: η ελληνική ετε-
ρότητα ως δυνατότητα ενεργητι-
κής μετοχής στο παγκοσμιοποι-
ημένο σήμερα. Αγνόησε χυδαία
και προκλητικά η «αριστερά» τον
πολιτικό Σεφέρη, τις συγκλονι-
στικές του υποθήκες και νουθε-
σίες, αγνόησε την πολιτική σκέψη
του συνεπέστατου στις εκσυγ-
χρονιστικές του απαιτήσεις, ελ-
ληνοκεντρικού ευρωπαϊστή, Γιώρ-
γου Θεοτοκά.

Εσκεμμένα και δόλια επιδίωξε
η «αριστερά» να αγνοηθεί και πα-
ρακαμφθεί η γνησιότητα του πα-
τριωτισμού, να ταυτιστεί ο πα-

τριωτισμός στις συνειδήσεις «με
την πολιτική κουλτούρα και τις
αξίες των λαϊκών στρωμάτων του
συντηρητισμού... Αγροτικοί πλη-
θυσμοί, ηλικιωμένοι και θρησκευό-
μενοι (δηλαδή: λούμπεν στοιχεία
της ελλαδικής κοινωνίας), όλοι
εχθρικοί απέναντι στη δυτική πο-
λυπολιτισμική κουλτούρα (αλή-
θεια: πολυπολιτισμικός ο Γερμα-
νός; πολυπολιτισμικός ο Γάλλος;)
με ροπή στον αυταρχισμό, κάνουν
δυναμικές εμφανίσεις σε συλλα-
λητήρια για το Μακεδονικό ή για
την αναγραφή του θρησκεύματος
στις ταυτότητες». Αυτό θέλει η
«αριστερά» να είναι ο πατριωτι-
σμός στην Ελλάδα.

Για λόγους που ακόμα πιο δύ-
σκολα ανιχνεύονται, αυτήν ακριβώς
την αντίληψη για τον πατριωτισμό
και την ελληνικότητα εγκολπώθηκε
και η «Νέα Δημοκρατία» – παλεύει
με κάθε τρόπο, χρόνια τώρα, να
αποφύγει τη «ρετσινιά» του πα-
τριωτικού κόμματος ή των κριτη-
ρίων φιλοπατρίας (αξιοπρέπειας)
στην άσκηση εξωτερικής πολιτικής.
Η καταγραφή και μόνο των συμ-
πτωμάτων αυτής της υστερικής
φοβίας θα απαιτούσε πολυσέλιδο
σύγγραμμα – θυμηθείτε την εκ-
παιδευτική πολιτική της κυρίας
Γιαννάκου, τον πελιδνό και άφωνο
Καραμανλή, τον βραχύ, τη νύχτα
που η Τουρκία παζάρευε τον τίτλο
του υποψήφιου μέλους της Ε.Ε.,
χωρίς να υπάρχει κανένας να της
θέσει στοιχειώδεις όρους σεβασμού
του Διεθνούς Δικαίου.

Η Ν.Δ. αρνήθηκε μετά βδελυγ-
μίας να αποτελέσει κόμμα πατριω-
τικό, να υπηρετήσει την κοσμο-
πολίτικη ελληνικότητα του Σεφέ-
ρη, του Θεοτοκά, του Ελύτη, του
Μάνου Χατζιδάκι. Το νοητικό επί-
πεδο και η στάθμη καλλιέργειας
των στελεχών της καθήλωσαν το
κόμμα σε ουραγό της «αριστεράς»:
να ταυτίζει την ελληνικότητα με
τον επαρχιώτικο εθνικισμό και
τη βαλκανική μιζέρια, να αποκλείει
κάθε ενεργό ρόλο ελληνικής ετε-
ρότητας στον εντόπιο και στον
διεθνή πολιτικό στίβο.

Ετσι φτάσαμε «κάποιοι κλόουν
της πολιτικής σκηνής» να διεκδι-
κούν στο κοινοβούλιο και στην κοι-
νωνία την εκπροσώπηση του πα-
τριωτισμού και της ελληνικότητας,
ακριβώς με τις προδιαγραφές που
βολεύουν απολύτως τη δολιότητα
της «αριστεράς» και την ευτέλεια
της Ν.Δ. Τα ονόματα των κλόουν
γνωστά, γραφικά, «της πλάκας».
Μήπως και ο εθνικιστικός τραμ-
πουκισμός της Χ.Α. είναι επίσης
αποκύημα της ίδιας πολιτικής;
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Η απαιδευσία των πολιτικών κυοφορεί τερατογενέσεις

<<<<<<

Στα ουσιώδη 
της πολιτικής 
η Ν.Δ. ουραγός 
της φενακισμένης
«αριστεράς».

  άποια στιγμή θα πρέπει να
ακολουθήσουμε μια πιο πρα-
κτική πολιτική σε ορισμένα

ευαίσθητα θέματα και να εγκατα-
λείψουμε τον καλβινιστικό δογμα-
τισμό που μοιάζει ηθικός στα βιβλία,
αλλά εντελώς αναποτελεσματικός
στην πράξη. Ο λόγος αυτήν τη φορά
για τη συζήτηση που διεξάγεται
εδώ και καιρό μέσα στην κυβέρνηση
αλλά και μεταξύ κυβέρνησης και
τρόικας για τον επαναπατρισμό ελ-
ληνικών κεφαλαίων από το εξωτε-
ρικό. Η τρόικα και ορισμένα κυβερ-
νητικά στελέχη ήταν αντίθετοι έως
τώρα σε μία συμφωνία που θα νο-
μιμοποιούσε ενδεχομένως κλεμμένα
ή μη φορολογημένα χρήματα. Πράγ-
ματι δεν είχε ιδιαίτερο νόημα να
επιτρέψεις σε «μαύρο» ή «γκρίζο»
χρήμα να νομιμοποιηθεί, την ώρα
που υποτίθεται ότι προσπαθείς να
αλλάξεις ριζικά την ελληνική νοο-
τροπία στο ζήτημα της φοροδια-
φυγής. Πολλά, όμως, άλλαξαν από
την αρχή της κρίσης έως σήμερα.
Οι μηχανισμοί ελέγχου έχουν βελ-
τιωθεί σημαντικά και λειτουργούν
τουλάχιστον αποτρεπτικά για όσους
φλερτάρουν με την παρανομία.

Η χώρα βρίσκεται όμως σε ένα
κρίσιμο σταυροδρόμι και πρέπει να
γυρίσει σελίδα. Με κάποιον τρόπο
πρέπει βεβαίως να διασφαλίσουμε
ότι όποιος καταχράσθηκε δημόσιο
χρήμα ή διέπραξε κάποια σημαντική
παρανομία θα τιμωρηθεί. Από την
άλλη, πρέπει να ενισχύσουμε το
τραπεζικό μας σύστημα και να δώ-
σουμε ώθηση στην αγορά και την
ανάπτυξη. 

Η συγκυρία είναι καλή για κάτι
τέτοιο από πλευράς διεθνών δεδο-
μένων, όχι όμως απαραίτητα και
από πλεράς εσωτερικών. Οι φορο-
λογικοί παράδεισοι μειώνονται όλο
και περισσότερο ή γίνονται πολύ
πιο αυστηροί. Οι γνώστες του σπορ
θεωρούν ότι η Ελβετία τελειώνει ως
καταφύγιο και πως οι λύσεις που
θα απομένουν θα είναι επισφαλείς.
Αυτό πρακτικά σημαίνει πως θα
υπάρχουν Ελληνες που θα είναι δια-
τεθειμένοι να πληρώσουν ακόμη
και ένα υψηλό σχετικά ποσοστό
των καταθέσεών τους στο εξωτερικό,
προκειμένου να τις «καθαρίσουν»
μια και έξω. Το ερώτημα είναι το
εξής: θα πάρει κάποιος την απόφαση
για κάτι τέτοιο, αν υποψιάζεται ότι
κάποια στιγμή σύντομα μπορεί να

προκύψει μία νέα κυβέρνηση που
θα ακυρώσει την όποια νομοθεσία
και θα αρχίσει να κυνηγάει όσους
θα έχουν δηλώσει τα χρήματά τους
εκτός Ελλάδος; Δύσκολο το ερώτημα,
αλλά άνθρωποι της αγοράς θεωρούν
ότι με ορισμένες εγγυήσεις και προ-
ϋποθέσεις το εγχείρημα θα μπορού-
σε να πετύχει. Κατά την εκτίμησή
τους, τα χρήματα που θα επιστρέ-
ψουν στην Ελλάδα ή θα δηλωθούν
επισήμως στις ελληνικές αρχές μπο-
ρεί να φτάσουν τα 100 δισεκατομ-
μύρια ευρώ.

Ποια θα ήταν τα οφέλη; Ενα μέ-
ρος των χρημάτων θα επέστρεφε
στις ελληνικές τράπεζες, γεγονός
που θα βοηθούσε αυτές και τη χώρα
να περάσουν τον κρίσιμο κάβο των
stress tests του φθινοπώρου. Αν-
θρωποι που θέλουν να βάλουν χρή-
ματα προκειμένου να κάνουν αυ-
ξήσεις κεφαλαίου στις εταιρείες
τους και δεν μπορούν λόγω πόθεν
έσχες και άλλων παρόμοιων κωλυ-
μάτων, θα το κάνουν για να μην τις
χάσουν. Η αγορά ακινήτων επίσης
θα ωφελείτο από αυτή την εξέλιξη.
Και ασφαλώς το Δημόσιο θα είχε
σημαντικά έσοδα από τα «πέναλτι»
που θα πληρώσουν όσοι θα φέρουν
τα χρήματά τους πίσω.

Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει ένα
μεγάλο ζήτημα ηθικής τάξης εδώ.
Πρέπει, όμως, να είμαστε ρεαλιστές
και πρακτικοί. Αν θέλουμε όντως να
γυρίσουμε σελίδα και να αρχίσουμε
να λειτουργούμε κανονικά ως χώρα
είναι προτιμότερο να ακολουθήσου-
με αυτόν τον δρόμο. Αν θέλουμε να
παριστάνουμε τους υπερασπιστές
της ηθικής δίχως αντίκρισμα και
χωρίς, το κυριότερο, αποτέλεσμα
δεν έχουμε παρά να προτιμήσουμε
την αδράνεια. Οι μεν πολιτικοί μας
πολλάκις μας κορόιδεψαν υποσχό-
μενοι ότι θα βρουν και θα φορολο-
γήσουν τον κρυμμένο πλούτο, οι δε
υπηρεσίες του ελληνικού κράτους
θα μπορούσαν εύκολα να μας έχουν
όλους δέσμιους μιας ιδιότυπης ομη-
ρίας χωρίς τέλος.

Ας σκεφθούμε, λοιπόν, γιατί άλ-
λες χώρες που σέβονται τους θε-
σμούς αλλά λειτουργούν ρεαλιστικά,
όπως οι ΗΠΑ π.χ., σφίγγουν όλο
και περισσότερο τον κλοιό για να
τελειώσει το φαινόμενο της φορο-
διαφυγής, δίνοντας όμως παράλ-
ληλα ευκαιρίες για φορολογική
αμνηστία.

Κ
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ΦΑΛΗΡΕΥΣ / Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

  Ευριπίδης «όλα είναι θέμα παι-
δείας» Στυλιανίδης, το μεγάλο
θηρίο του νεοκαραμανλισμού,

που βόσκει αμέριμνο στη Ροδόπη
και ετοιμάζεται για την έλευση της
βασιλείας των Ουρανών, δήλωσε:
«Δεν μπορώ να μιλήσω εξ ονόματος
του Καραμανλή» ― πολύ φυσικό,
γιατί ο κανονικός Καραμανλής έχει
πεθάνει προ πολλού, ο δε άλλος, ο
ιμιτασιόν, δεν μπορεί ούτε ο ίδιος
να μιλήσει για τον εαυτό του από
τη βαρεμάρα. Πρόσθεσε ωστόσο:
«Αποτελεί όμως μια χρυσή πολιτική
εφεδρεία. Αν θα πρέπει να αξιοποι-
ηθεί στην Προεδρία της Δημοκρα-
τίας ή σε πιο ενεργό πόστο της πο-
λιτικής είναι κάτι που θα το απο-
φασίσει ο ίδιος». Αφού πρώτα τε-
λειώσει το Μουντιάλ, να προσθέσω
εγώ.

Ο Στυλιανίδης είναι, ασφαλώς, ένα
από τα απολιθώματα που αφθονούν
στην ωραιότερη χώρα του κόσμου
και την κάνουν αγαπημένο προορι-
σμό των παλαιοντολόγων. Παρ’ όλα
αυτά, ας εξετάσουμε (για πλάκα ―
σήμερα είναι Κυριακή, θυμίζω...)
κατά πόσον ευσταθεί ο ισχυρισμός
του περί χρυσής εφεδρείας. Τον Κα-
ραμανλή τον ψηφίσαμε το 2004, με
την ελπίδα ότι μία περίοδος δεξιάς
διακυβέρνησης θα επιχειρούσε του-
λάχιστον να συμμαζέψει το πασοκικό
κράτος. (Επανίδρυση του κράτους
and all that jazz...) Η κυβέρνησή
του, δηλαδή εκείνος, το επεξέτεινε
για να χορτάσει τη γαλάζια πασο-
καρία και, στην πορεία, έχασε πλή-
ρως τον έλεγχο των δημοσιονομικών
μεγεθών. Οταν κατάλαβε ότι η χώρα
ήταν στο χείλος του γκρεμού, επειδή
ο ίδιος είχε κοιμηθεί στο τιμόνι (το
δεύτερο δεν είμαι σίγουρος αν το
κατάλαβε...), είπε την αλήθεια ―
τη μισή αλήθεια: ότι χρειάζονται
μέτρα, περικοπές στις δημόσιες δα-
πάνες. Καταψηφίστηκε από εκείνους
που ο ίδιος και η κυβέρνησή του
τους είχαν κακομάθει. Επόμενο ήταν,
διότι –σχηματικά μιλώντας– η κυ-

βέρνησή του είχε έναν Χατζηδάκη,
που προσπαθούσε σοβαρά, και έναν
Χατζηγάκη, που χάριζε μισό δισ.
στους αγρότες της περιφερείας του,
ενώ κανείς δεν ήξερε με τίνος την
πλευρά ήταν ο Καραμανλής. (Ενδε-
χομένως, ούτε και ο ίδιος...)

Η παρατεταμένη σιωπή του έκτοτε
δεν εξυπηρετεί τίποτε άλλο παρά
την αποσιώπηση των δικών του ευ-
θυνών. Είναι, δηλαδή, μία ενεργός
μορφή ανευθυνότητας. Αυτήν όμως
τη γνωρίσαμε πολύ καλά και όταν
–λέμε τώρα, για την οικονομία του
λόγου– «κυβερνούσε». Το ίδιο εξα-
κολουθούμε να βλέπουμε και τώρα.
Ποια χρυσή εφεδρεία, λοιπόν, και
κουραφέξαλα; Ο ιμιτασιόν Καρα-
μανλής είναι πάντα παρών εν τη
απουσία του...

So very George!
Με την ίδια νοσταλγική διάθεση,

συνεχίζουμε το ταξίδι μας στις παλιές

αξέχαστες επιτυχίες. Γιώργος! Ο
Γιώργος μας, ο ΓΑΠ, που παραμένει
πρόεδρος της ολοένα και περισσό-
τερο περιθωριακής και τριτοκοσμι-
κής Σοσιαλιστικής Διεθνούς. Ο Γιώρ-
γος, λοιπόν, ίσως το πληροφορηθή-
κατε, πήγε στο Μεξικό και μίλησε
στην εν λόγω Διεθνή. Παραθέτω
την εισαγωγική παράγραφο της ομι-
λίας του. Για να συλλάβετε την αξία
της, φανταστείτε την με τη φωνούλα
του:

«Αγαπητοί σύντροφοι, το Μεξικό
είναι μια χώρα με συγκλονιστικό
αρχαίο πολιτισμό που έχει μια ιδι-
αίτερη θέση στην καρδιά μου. (σ.σ.:
Εδώ υπάρχει μία ειρωνεία μόνο για
μυημένους, δεδομένου ότι οι Αζτέκοι
θυσίαζαν αιχμαλώτους σε κάποια
θεότητά τους, από τους οποίους ξε-
ρίζωναν την καρδιά...) Βρέθηκα για
πρώτη φορά στην Πόλη του Μεξικού
το 1986. Είχα έρθει στο πλαίσιο μιας
συνάντησης των ηγετών της Ελλά-

δας, του Μεξικού, της Σουηδίας, της
Ινδίας, της Τανζανίας και της Αρ-
γεντινής, που είχαν πάρει μια πρω-
τοβουλία για να δοθεί τέλος στα πυ-
ρηνικά όπλα. (σ.σ.: Ούτε και ο ίδιος
θυμάται πια, τόσο σημαντική ήταν
η πρωτοβουλία...) Αυτό δείχνει πόσο
το Μεξικό έχει συνδεθεί με τους
αγώνες για την ειρήνη».

Η πικρή επίγευση για το τέλος: ο
Γιώργος υπήρξε πρωθυπουργός της
Ελλάδος στην κρισιμότερη φάση
της Ιστορίας μετά τη Μεταπολίτευση:
στη χρεοκοπία της...

Τα δύο άκρα
Πηγαίνοντας ακόμη πιο πίσω

στον χρόνο, φθάνουμε αισίως στο
1934, όπου συναντούμε το ΚΚΕ.
Σε ένα μέρος, για το οποίο δεν
υπάρχει λόγος να ξοδέψω χώρο
ώστε να το αναφέρω, αύριο, σε
ώρα που επίσης παραλείπω για
τους ίδιους λόγους, ο εκδοτικός

οίκος του ΚΚΕ «Σύγχρονη Εποχή»
(με τέτοιο όνομα, ποιος είπε ότι οι
κουκουέδες δεν έχουν αίσθηση
του χιούμορ;) παρουσιάζει το βιβλίο
«Φασισμός και κοινωνική επανά-
σταση» ενός Ρατζανί Πάλμε Ντατ
(Ινδός ή κάτι παρόμοιο υποθέτω...),
ο οποίος υπήρξε στέλεχος της Κο-
μιντέρν και του Κ.Κ. της Βρετα-
νίας.

Ιδού η κεντρική ιδέα του πονήμα-
τος, που χαρακτηρίζεται «ντοκου-
μέντο του παγκόσμιου κομμουνι-
στικού κινήματος» από τον εκδο-
τικό οίκο, όπως αναπτύσσεται στο
δελτίο Τύπου ― διαβάστε και φρίξ-
τε: «Η αδυναμία της σοσιαλδημο-
κρατικής πολιτικής σε σχέση με
όσα υπόσχεται, όταν δεν μπορεί
στέρεα να επανέλθει η φιλελεύθερη
διαχείριση, φέρνει πιο κοντά τον
φασισμό στη διακυβέρνηση. Κι
αυτό, γιατί η σοσιαλδημοκρατία
προκαλεί πιο έντονη απογοήτευση
σε εργατικές και λαϊκές μάζες από
ό,τι η αστική φιλελεύθερη διαχεί-
ριση, αφού έχει πιο βαθιές ρίζες
στο εργατικό συνδικαλιστικό κί-
νημα.Φέρνει μεγαλύτερη σύγχυση
και απογοήτευση αφού υπόσχεται
ακόμα και “δημοκρατικό σοσια-
λισμό”. (σ.σ.: Πολύ σωστά! Διότι
υπάρχει μόνον αντιδημοκρατικός
σοσιαλισμός...) Το βιβλίο προσφέρει
μια (sic) γνώση για την ανάγκη
πάλης του κομμουνιστικού κινή-
ματος τόσο με τον φασισμό όσο
και με τον ρεφορμισμό-οπορτου-
νισμό, που σε τελευταία ανάλυση
εξίσου υπηρετούν τη διατήρηση
της καπιταλιστικής εκμετάλλευσης,
του συστήματος».

Μεταφράζω τι θέλει να πει ο ποιητής
με όλα αυτά τα κουκουεδίστικα: μας
λέει ότι το ΚΚΕ μένει προσκολλημένο
στη σταλινικής εμπνεύσεως θέση
της Κομιντέρν περί «σοσιαλφασι-
σμού», όπως είχαν βαπτίσει τη σο-
σιαλδημοκρατία κατά την περίοδο
του Μεσοπολέμου. Οποιος έχει δια-

βάσει τα της Βαϊμάρης (δόξα τω Θεώ,
υπάρχουν πια κλασικά έργα για το
θέμα και στα ελληνικά: από τον Βίν-
κλερ ώς τον Εβανς) γνωρίζει ότι η
συγκεκριμένη τακτική των κομμου-
νιστών στη Γερμανία ήταν από τις
κύριες πολιτικές αιτίες (μαζί με την
πολυδιάσπαση του αστικού χώρου)
της ανόδου του ναζισμού. Ογδόντα
χρόνια αργότερα, αυτοί παραμένουν
προσκολλημένοι εκεί. Ακόμα δεν
κατάλαβαν οι αχαΐρευτοι τι κόστισε
στην Ευρώπη η τύφλωσή τους.

Το παραπάνω ήταν αφιερωμένο από
εμένα σε εκείνους που οικτίρουν,
υβρίζουν και, ενίοτε, δέρνουν τους
«ανιστόρητους» θιασώτες της θεω-
ρίας των δύο άκρων...

Ο
Η χρυσή εφεδρεία

Ας κλείσουμε με μια νότα αισιο-
δοξίας. Επειτα από χρόνια επι-
σταμένων ερευνών, επιστήμο-
νες του Πανεπιστημίου του Αγί-
ου Ανδρέου εν Σκωτία (το motto
του οποίου είναι στα ελληνικά:
«αίεν αριστεύειν») ανακοίνωσαν
ότι αποκωδικοποιήθηκε η γλώσ-
σα των χειρονομιών που χρησι-
μοποιούν οι χιμπατζήδες. Αφού
μελέτησαν 5.000 καταγεγραμ-
μένα περιστατικά συνεννόησης
μεταξύ χιμπατζήδων, εντόπισαν
66 βασικές χειρονομίες, με τις
οποίες συντίθενται 19 διαφορε-
τικά μηνύματα. Κατόπιν αυτού,
μια και μπορούμε πλέον να ελπί-
ζουμε βασίμως σε ένα μέλλον
όπου ο άνθρωπος θα συνεννοεί-
ται –όσο είναι δυνατόν– με τον
χιμπατζή, ίσως μπορούμε να ελ-
πίζουμε ότι θα βρεθεί κάποτε
και ένας τρόπος για τη στοιχει-
ώδη συνεννόηση μεταξύ των
εκπροσώπων του εξυπνότερου
λαού του κόσμου, που, ως γνω-
στόν, ζει στην ωραιότερη χώρα
του κόσμου...

Ανθρωπος και πίθηκος
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Ενα δροσερό ή, καλύτερα, ένα «δροσάτο» ενσταντανέ από την κοσμική ζωή του καλοκαιριού: ο δήμαρχος, η δη-
μαρχίνα και τα δημαρχόπουλα...
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Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Η μείωση του ειδικού φόρου κατα-
νάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης,
η επιμήκυνση των δόσεων για τις
ληξιπρόθεσμες οφειλές στο δημόσιο
και στα ασφαλιστικά ταμεία, η στα-
διακή μείωση της έκτακτης εισφο-
ράς αλληλεγγύης και η αλλαγή του
πλαισίου για τον επαναπατρισμό
κεφαλαίων από το εξωτερικό είναι
οι βασικές «φθινοπωρινές» προτε-
ραιότητες της κυβέρνησης.

Μάλιστα, πληροφορίες αναφέ-
ρουν ότι ο πρωθυπουργός κ. Αν-
τώνης Σαμαράς και ο κ. Ευάγγ. Βε-
νιζέλος κατά την τελευταία τους
συνάντηση συμφώνησαν οι συγ-
κεκριμένες κινήσεις -πλην έκτακτης
εισφοράς- να προχωρήσουν ακόμη
και εάν δεν επέλθει ρητή συμφωνία
με την τρόικα, παρότι το Μέγαρο
Μαξίμου εκτιμά ότι τα επιχειρήματα
της ελληνικής πλευράς είναι τόσο
ισχυρά, ώστε τελικώς θα γίνουν δε-
κτά από τους εκπροσώπους των
δανειστών. Οπως λέγεται, τα έσοδα
από τον ειδικό φόρο κατανάλωσης

και τα ληξιπρόθεσμα είναι τόσο
χαμηλά, που είναι προφανές ότι θα
πρέπει να γίνουν αλλαγές. Επίσης,
ρυθμίσεις για την επιστροφή «μαύ-
ρου» -και όχι «βρώμικου»- χρήματος
έχουν υπάρξει σε άλλες χώρες, όπως
η Γαλλία και η Ιταλία, με ιδιαίτερα
θετικά για τις οικονομίες τους απο-
τελέσματα. Πάντως, το ποσοστό
μείωσης της ειδικού φόρου κατα-
νάλωσης στο πετρέλαιο, καθώς και
ενδεχόμενη μείωση της έκτακτης
εισφοράς αλληλεγγύης θα εξαρτη-
θούν από δύο συγκεκριμένα στοι-
χεία που αναμένονται το αμέσως
επόμενο διάστημα στο υπουργείο
Οικονομικών: πρώτον, το ακριβές
κόστος υλοποίησης των δικαστικών
αποφάσεων για δικαστικούς, εν-
στόλους και -ενδεχομένως- άλλες
κατηγορίες εργαζομένων στα ειδικά
μισθολόγια και, δεύτερον, το κον-
δύλι που θα απαιτηθεί για την ια-
τροφαρμακευτική περίθαλψη των
ανασφαλίστων, το οποίο, όμως, δεν
αναμένεται να είναι μεγάλο.

Σύμφωνα με πληροφορίες, ανα-
φορικά με τους ενστόλους, η κυ-

βέρνηση προσανατολίζεται σε μια
λύση «συμψηφισμού» μέρους του
ποσού με το κοινωνικό μέρισμα
που τους καταβλήθηκε, ενώ ένα
άλλο τμήμα θα καταβληθεί σε δό-
σεις. Πάντως, κατά τις ίδιες πηγές,
οι πρόσφατες δικαστικές αποφάσεις,
σε συνδυασμό με το δημοσιονομικό
κενό ύψους 900 εκ. ευρώ για το
2015, καθιστούν ιδιαίτερα δύσκολο
εγχείρημα την πλήρη κατάργηση
της έκτακτης εισφοράς αλληλεγγύης

άμεσα. Ετσι, το θέμα θα λυθεί σε
ανώτατο επίπεδο μεταξύ των κ. Σα-
μαρά και Βενιζέλου και το πιθανό-
τερο είναι να εξαγγελθεί η σταδιακή
της κατάργηση, με την πρώτη μεί-
ωση, όμως, να γίνεται από τον επό-
μενο χρόνο.

Η βούληση των κ. Σαμαρά και
Βενιζέλου να υπάρξουν κάποιες κι-
νήσεις «ανακούφισης» των πολιτών
το φθινόπωρο βρίσκεται βεβαίως
σε ευθεία συνάρτηση με την εκτί-
μηση ότι η καταγραφόμενη ανά-
καμψη της οικονομίας θα πρέπει
πλέον να αντανακλάται και στην
καθημερινότητα όσων σήκωσαν
το βάρος της κρίσης την τελευταία
τετραετία. Παράλληλα, όμως, έχει
ως στόχο και τη βελτίωση του πο-
λιτικού κλίματος, καθώς το ίδιο διά-
στημα θα αρχίσει να διαμορφώνεται
το πολιτικό σκηνικό εντός του οποί-
ου θα πραγματοποιηθεί η προεδρική
εκλογή ή -εάν διαπιστωθεί αδιέξοδο
στην εξεύρεση της πλειοψηφίας
των 180 βουλευτών- θα διεξαχθούν
οι επόμενες εθνικές εκλογές.

Στο Μέγαρο Μαξίμου, εκτιμάται

ότι, εάν τα αποτελέσματα της
ασκούμενης πολιτικής αρχίσουν
να γίνονται ορατά, οι πιθανότητες
διαμόρφωσης προεδρικής πλει-
οψηφίας θα αυξηθούν. Οπως ανα-
φέρουν, μάλιστα, οι ίδιες πηγές,
στη συγκεκριμένη κατεύθυνση
θα συμβάλει ιδιαίτερα και τυχόν
συμφωνία για τη ρύθμιση του χρέ-
ους, αλλά και ενδεχόμενη απο-
τροπή του ενδεχόμενου η Αθήνα
να υποχρεωθεί να υπογράψει και
νέα δανειακή σύμβαση, καλύπτον-
τας με άλλο τρόπο το χρηματοδο-
τικό κενό.

Υπ’ αυτή την έννοια, ήδη στις
Βρυξέλλες και στο Βερολίνο έχουν
αποσταλεί δύο συγκεκριμένα μη-
νύματα:

Πρώτον, ότι η ρύθμιση του ελ-
ληνικού χρέους θα πρέπει να έχει
ολοκληρωθεί ώς το τέλος του χρό-
νου. Εξάλλου, η Αθήνα έχει το
ισχυρό επιχείρημα ότι, ενώ η ίδια
έχει επιδείξει απόλυτη συνέπεια
σε σχέση με τα προαπαιτούμενα
καθ’ όλη την προηγούμενη διετία,
η συζήτηση για την ελάφρυνση

του χρέους οδεύει, με επιλογή και
ευθύνη των εταίρων, από αναβολή
σε αναβολή. Αρχικά είχε προσ-
διοριστεί για το τέλος του 2013.
Στη συνέχεια μετατέθηκε στο διά-
στημα αμέσως μετά την πιστο-
ποίηση του πρωτογενούς πλεο-
νάσματος από τη Eurostat τον
Απρίλιο. Και πλέον προσδιορίζεται
για το τέλος του χρόνου.

Δεύτερον, ότι τυχόν πρόσθετες
ανάγκες ανακεφαλαιοποίησης των
τραπεζών θα πρέπει να είναι δυ-
νατόν να καλυφθούν από τους νυν
μετόχους. Οπως λέγεται, όταν η
Αθήνα δίνει καθημερινά αγώνα
για την προσέλκυση ξένων επεν-
δυτών, θα ήταν καταστροφικό η
μετοχική σύνθεση των τραπεζών
να αλλάξει και όσοι ρίσκαραν στην
ανάκαμψη της ελληνικής οικονο-
μίας να έχουν απώλειες. Είναι δε
προφανές ότι, εάν οι τράπεζες δεν
αντλήσουν κεφάλαια από το Τα-
μείο Χρηματοπιστωτικής Σταθε-
ρότητας, η συζήτηση για το χρη-
ματοδοτικό κενό θα διεξαχθεί σε
άλλη βάση.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Μία φορά κάθε πέντε χρόνια στο
κτίριο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
ξεκινάει το γνωστό παιχνίδι «μου-
σικές καρέκλες». Τώρα είναι η
ώρα των διαπραγματεύσεων πίσω
από κλειστές πόρτες για το ποιος
θα πάρει ποια από τις 28 καρέκλες
της Επιτροπής, καθώς, εκτός από
το τι θέλει η κάθε χώρα και τη δύ-
ναμη του υποψηφίου της, σημαν-
τικό ρόλο παίζει το φύλο, η γεω-
γραφική προέλευση αλλά και η
πολιτική ομάδα που ανήκει. Αυτός
που έχει την ευθύνη να ανοίγει
και να κλείνει τη μουσική έχει
ήδη οριστεί και δεν είναι άλλος
από τον Ζαν-Κλοντ Γιουνκέρ, που

προτάθηκε από τους αρχηγούς
των 28 κρατών-μελών ως ο κα-
ταλληλότερος υποψήφιος για τη
θέση του προέδρου.

Μέρος της αγωνίας θα μειωθεί
σύντομα, καθώς στις 16 Ιουλίου
οι 28 αρχηγοί θα βρεθούν σε έκτα-
κτη Σύνοδο Κορυφής στις Βρυ-
ξέλλες για να αποφασίσουν τις
τρεις επόμενες πιο σημαντικές
θέσεις στην Ευρώπη, με τους μνη-
στήρες τους να έχουν ήδη πάρει
θέση.

Η δεύτερη πιο σημαντική θέση
είναι αυτή του ύπατου εκπροσώ-
που για τα Θέματα Εξωτερικής
Πολιτικής, που τώρα κατέχει η
Βρετανίδα Κάθριν Αστον. Οι Ιταλοί
έχουν εκφράσει ανοιχτά την πρό-
θεσή τους και ασκούν μεγάλη πίε-
ση να την αναλάβουν, με υποψή-
φια την υπουργό Εξωτερικών της
κυβέρνησης Ρέντσι, Φεντερίκα
Μογκερίνι. 

Η Μογκερίνι (που είναι σημαν-
τικό ότι είναι γυναίκα), παρά το
νεαρό της ηλικίας και την απειρία
της, θεωρείται φαβορί, καθώς,
σύμφωνα με αξιωματούχο της ιτα-
λικής κυβέρνησης, οι κ. Ρέντσι
και Ολάντ έχουν αποφασίσει ότι
το κόμμα των Σοσιαλιστών θα
διεκδικήσει δύο από τις τρεις αυτές
θέσεις. 

Καθώς ο Ρέντσι ηγείται αυτή
τη στιγμή του μεγαλύτερου σο-
σιαλιστικού κόμματος στην Ε.Ε.,
είναι πιθανό και να την κερδίσει.
Η θέση του ύπατου εκπροσώπου
εξυπηρετεί ευθέως τα συμφέροντα
των Ιταλών, καθώς θα μπορούν
να ασκήσουν πίεση για θέματα
μετανάστευσης, που είναι του
άμεσου ενδιαφέροντός τους, αλλά

και για το ζήτημα της ενέργειας.
Επιπλέον, με την κατάκτηση της
Νο 2 θέσης στην Επιτροπή θα
έχουν εξουσία στα βασικά θέματα
που συζητούνται αλλά και παρου-
σία στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο,
όπως εξηγεί Ιταλός αξιωματούχος
στην «Κ».

Η επόμενη θέση που θα απο-
φασιστεί στις 16 Ιουλίου είναι αυ-
τή του προέδρου του Eurogroup.
Εμφανίζονται να τη διεκδικούν
σθεναρά οι Ισπανοί, με υποψήφιο
τον υπουργό των Οικονομικών
τους Λουίς ντε Γκουίντος. Ο Ισπα-
νός υπουργός προέρχεται από μία
από τις πιο ισχυρές χώρες της Ευ-
ρώπης και είναι και από τον Νότο.
Δεν είναι τυχαίο ότι στην προ-
ηγούμενη Σύνοδο Κορυφής, στη
συζήτηση που έγινε για τη χαλά-
ρωση του Συμφώνου Σταθερότη-

τας και Ανάπτυξης, οι Ισπανοί
πήραν το μέρος των Γερμανών,
που ήταν κατά της χαλάρωσης
και όχι, όπως κάποιος θα περίμενε,
των Ιταλών που ήταν υπέρ, ώστε
να εξασφαλίσουν τη στήριξη της
ισχυρής χώρας για την ανάληψη
της προεδρίας του Eurogroup. Η
στρατηγική αυτή φαίνεται να
αποδίδει καρπούς, αφού ο Γερ-
μανός υπουργός Οικονομικών
Βόλφγκανγκ Σόιμπλε φέρεται να
στηρίζει την υποψηφιότητα Ντε
Γκουίντος. Ο Ολλανδός Γερούν
Ντάισελμπλουμ, σημερινός πρό-
εδρος του Εurogroup, φαίνεται
να έχει ήδη ζητήσει το χαρτοφυ-
λάκιο που κατείχε μέχρι πρόσφατα
ο Ολι Ρεν, αυτό των Οικονομικών
Υποθέσεων.

Αυτό που παραμένει μυστήριο
είναι οι υποψηφιότητες για τη θέ-

ση του προέδρου του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου που σήμερα κατέχει
ο Βέλγος πολιτικός Χέρμαν βαν
Ρομπέι. Ενώ πολλοί έλεγαν ότι
φαβορί είναι η Δανή πρωθυπουρ-
γός Χέλε Τόρνιγκ Σμιτ, το ότι η
χώρα της δεν ανήκει στο ευρώ
και ότι η Αγκελα Μέρκελ δεν βλέ-
πει θετικά την υποψηφιότητά της
την αποδυναμώνουν, παρά τη
στήριξη της Μ. Βρετανίας. Τα
άλλα ονόματα που ακούγονται εί-
ναι ο Ιρλανδός πρωθυπουργός
Εντα Κένι και η πρόεδρος της Λι-
θουανίας Ντάλια Γκριμπαουσκάι-
τε. Ομως, όπως ο τωρινός πρό-
εδρος Ρομπέι ήταν το αουτσάιντερ
όταν εμφανίστηκε το 2009, έτσι
και τώρα μπορεί να επιλεγεί κά-
ποιος που το όνομά του δεν έχει
πέσει ακόμα στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων.

Τέσσερις φθινοπωρινές προτεραιότητες
Στόχος της κυβέρνησης, να υπάρξουν κινήσεις «ανακούφισης» των πολιτών, ακόμη και χωρίς τη συμφωνία της τρόικας

Ο πρωθυπουργός Αντώνης Σαμαράς έχει αποφασίσει να προχωρήσει σε μέτρα ελάφρυνσης, αφού στοχεύει
και στη βελτίωση του πολιτικού κλίματος από το φθινόπωρο.

Η επιστροφή
της τρόικας
και οι υποχρεώσεις
Του ΒΑΣΙΛΗ ΖΗΡΑ

Η εκπλήρωση των έξι προαπαιτουμένων
για την καταβολή της πρώτης εκκρε-
μούς δόσης του 1 δισ. ευρώ επιτρέπει
στον υπουργό Οικονομικών Γκίκα
Χαρδούβελη να περάσει ένα σχετικά
εύκολο απόγευμα αύριο στις Βρυξέλλες,
όπου θα συνεδριάσει το Eurogroup. 

Το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης
των συμφωνηθέντων για το οποίο δε-
σμεύθηκε στο προηγούμενο Eurogro-
up τηρήθηκε ως προς το πρώτο σκέλος
του και κανένας από τους ομολόγους
του δεν νομιμοποιείται να αμφισβη-
τήσει ότι δεν θα τηρηθεί και κατά το
δεύτερο, δηλαδή την υλοποίηση των
άλλων έξι προαπαιτουμένων για το
υπόλοιπο 1 δισ. ευρώ έως τις αρχές
Αυγούστου. Εξάλλου, η σοβαρότερη
εκκρεμότητα είναι το νομοσχέδιο για
τη Μικρή ΔΕΗ, που, όπως όλα δείχνουν,
θα περάσει από τη Βουλή παρά τις αν-
τιδράσεις.

Τα πράγματα, ωστόσο, δεν θα είναι
το ίδιο ανέφελα και στην Αθήνα, όπου
δύο ημέρες αργότερα, την Τετάρτη,
επιστρέφει η τρόικα. Βέβαια αυτήν
τη φορά δεν πρόκειται για κανονική
αξιολόγηση και δεν θα συζητηθούν
τα μείζονα ζητήματα του ελληνικού
προβλήματος, όπως η λήψη μέτρων,
η διευθέτηση του χρέους ή η κάλυψη
τυχόν χρηματοδοτικού κενού. Ωστόσο,
τα προβλήματα δεν λείπουν. Το βα-
σικότερο είναι αυτό του κενού που
προκαλείται από τις δικαστικές απο-
φάσεις με τις οποίες κρίθηκαν αντι-
συνταγματικές οι περικοπές μισθών
στους ενστόλους. Το οικονομικό επι-
τελείο θα πρέπει να παρουσιάσει τις
εκτιμήσεις του για το κόστος των δι-
καστικών αποφάσεων και τα μέτρα
με τα οποία αυτό θα καλυφθεί. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες, οι αποφάσεις
της κυβέρνησης έχουν ληφθεί, αλλά
δεν έχουν ακόμη συμφωνηθεί με την
τρόικα, κι αυτός είναι ο λόγος που δεν
έχουν ακόμη δημοσιοποιηθεί. Αυτό
αναμένεται να γίνει την ερχόμενη
εβδομάδα. Το σχέδιο προβλέπει μερική
αποκατάσταση των μισθών και όχι
πλήρη αναπροσαρμογή στα επίπεδα
του Αυγούστου 2012, συμψηφισμό
με τις προαγωγές και το κοινωνικό
μέρισμα και επιστροφή των αναδρο-
μικών σε δόσεις.

Ενα δεύτερο θέμα είναι ο σχεδιασμός
για την αξιολόγηση του Σεπτεμβρίου.
Σε αυτή θα εξετασθεί κατ’ αρχάς το
σχέδιο του προϋπολογισμού του 2015,
που θα ενσωματώνει και τις ελαφρύν-
σεις φόρων που επιδιώκει η κυβέρ-
νηση, η πορεία υλοποίησης των με-
ταρρυθμίσεων και τέλος το θέμα της
νέας ελάφρυνσης του χρέους.

Οπως φαίνεται, η ατζέντα της τρόι-
κας τις επόμενες ημέρες δεν είναι «βα-
ριά». Η ελληνική πλευρά, μάλιστα,
είχε ζητήσει να μην πραγματοποιηθεί
καθόλου. Ωστόσο, η Ευρωζώνη και το
ΔΝΤ (η πρώτη ήταν διαλλακτική, το

Ταμείο όμως επέμενε) αποφάσισαν
να πραγματοποιηθεί. Ο λόγος είναι
να ασκήσουν όσο το δυνατόν περισ-
σότερη πίεση στην ελληνική κυβέρ-
νηση, ώστε να προχωρήσει όσα προ-
βλέπονται στο Μνημόνιο. Αυτό ισχύει
περισσότερο για τα νέα μέλη του
υπουργικού συμβουλίου, ειδικά όσα
με τις δηλώσεις τους δείχνουν έτοιμα
να κάνουν «εκπτώσεις». Στο πλαίσιο
αυτό, η τρόικα θα επισημάνει ότι η
κυβέρνηση θα πρέπει να προχωρήσει
στη μεταρρύθμιση του ασφαλιστικού
συστήματος, της δημόσιας διοίκησης
(επιμένει σε απολύσεις), της αγοράς
εργασίας και του φοροελεγκτικού και
φοροεισπρακτικού μηχανισμού.

Μεταξύ της συνεδρίασης του Eu-

rogroup και της ολοκλήρωσης του
ελέγχου της τρόικας (είναι προγραμ-
ματισμένο να διαρκέσει έως τις 17
Ιουλίου), η κυβέρνηση είναι έτοιμη
να βγει και πάλι στις αγορές. Μάλιστα,
το βασικό σενάριο που υπάρχει είναι
η νέα έκδοση ομολόγου να πραγμα-
τοποιηθεί έως τις 10 Ιουλίου και αυτό
επειδή κανείς δεν μπορεί να διαβε-
βαιώσει εκ των προτέρων ότι κατά τη
διάρκεια του ελέγχου της τρόικας δεν
θα προκύψει μία αρνητική είδηση που
θα ανατρέψει το σημερινό καλό κλίμα
στις αγορές για την ελληνική οικονο-
μία.

Στο πλαίσιο αυτό και εφόσον δεν
υπάρξει κάποιο απρόοπτο, η κυβέρ-
νηση σχεδιάζει την έκδοση ενός τριε-
τούς ομολόγου με στόχο να αντλήσει
από τις αγορές 2,5-3 δισ. ευρώ. Ανα-
λυτές της αγοράς, δε, εκτιμούν ότι σε
αυτό το ενδεχόμενο το κόστος δανει-
σμού του δημοσίου θα μπορούσε να
περιοριστεί σημαντικά και να υποχω-
ρήσει ακόμη και κάτω από το 3%. Πο-
σοστό το οποίο είναι πολύ χαμηλότερο
από την προηγούμενη έκδοση του
Απριλίου (4,95% για πενταετές όμως
ομόλογο), αλλά και μικρότερο από το
επιτόκιο που δανείζεται η χώρα από
το ΔΝΤ.

Παράλληλα, με τον δανεισμό ενός
ποσού της τάξης των 3 δισ. ευρώ, το
υπουργείο Οικονομικών θα διασφα-
λίσει την ύπαρξη επαρκών ταμειακών
διαθεσίμων, ώστε να εξυπηρετηθούν
οι υψηλές υποχρεώσεις του δημοσίου
κατά τον Αύγουστο (6,7 δισ. ευρώ),
αλλά και να θωρακιστεί η ελληνική
διαπραγματευτική γραμμή ενόψει των
κρίσιμων συζητήσεων με την τρόικα
για την κάλυψη του χρηματοδοτικού
κενού που εντοπίζει η τρόικα από τα
μέσα του 2015 και μετά.

<<<<<<

Μείωση του φόρου 
στο πετρέλαιο
θέρμανσης, επιμήκυνση
των δόσεων 
για τις ληξιπρόθεσμες
οφειλές, μείωση της
έκτακτης εισφοράς και
αλλαγή του πλαισίου 
για επαναπατρισμό
κεφαλαίων.

<<<<<<

Στις 16 Ιουλίου, 
οι 28 αρχηγοί θα
αποφασίσουν για 
τις κορυφαίες θέσεις 
στα ευρωπαϊκά όργανα.

<<<<<<

Μερική αποκατάσταση
των μισθών και όχι 
πλήρη αναπροσαρμογή 
στα επίπεδα του
Αυγούστου 2012.

Φαβορί και αουτσάιντερ
για την Ευρωπαϊκή Ενωση
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Της ΜΑΡΙΑΝΝΑΣ ΚΑΚΑΟΥΝΑΚΗ

Το φορτηγό της μεταφορικής «Ο Ηρα-
κλής», που είχε μισθώσει το γερμα-
νικό κράτος, έφτασε την Πέμπτη το
μεσημέρι στην οδό Τοσίτσα στα
Εξάρχεια. Το μακρύ ταξίδι που είχε
ξεκινήσει επτά ημέρες νωρίτερα
από το μουσείο «Πφάλμπαουτεν»
στη λίμνη της Κωνσταντίας στη
νότια Γερμανία μόλις ολοκληρωνόταν
στην πλαϊνή είσοδο του Εθνικού
Αρχαιολογικού Μουσείου. «Καλώς
τα δεχτήκαμε» φώναξε ο διευθυντής
του Μουσείου και υπέγραψε το χαρτί
παραλαβής των 23 μικρών κιβωτίων.
Μέσα σε αυτά, πάνω από 10.000 αρ-
χαία αντικείμενα, κυρίως όστρακα
και κομμάτια από αγγεία της νεολι-
θικής περιόδου, που επέστρεφαν
στην Ελλάδα ύστερα από επτά δε-
καετίες. Το 1941 είχαν κάνει ένα
ανάλογο μεγάλο ταξίδι: από το χώμα
της Θεσσαλίας, απ’ όπου είχαν ανα-
σκαφεί, μέχρι τη Γερμανία, όπου εί-
χαν φυγαδευτεί, ως λεία πολέμου.

Μαθαίνοντας τις άγνωστες μέχρι
σήμερα λεπτομέρειες της συναρπα-
στικής αυτής ιστορίας που φέρνει
στο φως η «Κ», θα μπορούσε κανείς
να πει πως η αναζήτηση των αρχαίων
αυτών ξεκίνησε «κατά τύχη» στα
τέλη της δεκαετίας του ’70. Τότε,
μια νεαρή Ελληνίδα φοιτήτρια αρ-
χαιολογίας, η Αγγέλικα Ντούζουγλη,
σπούδαζε στην Χαϊδελβέργη και ο
καθηγητής της, της ανέθεσε για δια-

τριβή, τη μελέτη της ανασκαφής
«Μαγούλα Βισβίκη» στη Θεσσαλία.
«Δεν ήξερα τίποτα για τη συγκεκρι-
μένη ανασκαφή» λέει σήμερα η ίδια
στην «Κ». «Ψάχνοντας βρήκα πως
επρόκειτο για ανασκαφή του διά-
σημου Γερμανού αρχαιολόγου και
μέλους του ναζιστικού κόμματος
Χανς Ράινερτ τον Οκτώβριο του ’41».
Το μοναδικό καταγεγραμμένο στοι-
χείο ήταν ένα σκίτσο του ίδιου του
Ράινερτ στο ναζιστικό περιοδικό «Ο

Λαϊκός παρατηρητής», που αποτύ-
πωνε ένα ολόκληρο Μέγαρο στη θέ-
ση της ανασκαφής. Ομως με το πέρας
της ανασκαφής το 1942, οι Γερμανοί
είχαν διαλύσει τα οικοδομικά λεί-
ψανα, ενώ τα όποια ευρήματα τα εί-
χαν -θεωρητικά- μεταφέρει στο μου-
σείο του Βόλου.

Η αποκάλυψη
Οταν στη δίκη της Νυρεμβέργης

αποκαλύφθηκε πως οι Γερμανοί εί-
χαν φυγαδεύσει από την Ελλάδα

χιλιάδες αρχαία αντικείμενα, πολλά
επεστράφησαν. Μέσα σε αυτά και
δύο κούτες με αρχαία από τη «Μα-
γούλα Βισβίκη», που αποθηκεύτη-
καν στα υπόγεια του Εθνικού Αρ-
χαιολογικού Μουσείου. Οταν το
έμαθε αυτό η Α. Ντούζουγλη, «εγ-
καταστάθηκε» στο Μουσείο και για
δύο χρόνια μελέτησε τα ευρήματα
με την ελπίδα να μάθει περισσότερα
για εκείνη την ανασκαφή. Δεν κα-
τάφερε όμως ποτέ να ολοκληρώσει
τη διατριβή. «Ενιωθα έκτοτε πως
είχα αφήσει μια εκκρεμότητα, κρα-
τούσα πάντα κοντά μου το αρχείο
και στον ελεύθερο χρόνο μου ανα-
ζητούσα κάποιον επιζώντα από τη
γερμανική αποστολή ή οποιαδήποτε
άλλη νέα πληροφορία». Ετσι εντό-
πισε στη Στουτγκάρδη τον Χένρι
Ντιρ, τον φωτογράφο της γερμα-
νικής αρχαιολογικής ομάδας, ο οποί-
ος, μετανιωμένος για το ναζιστικό
του παρελθόν, της μίλησε για την
αποστολή τους στην Κατοχή: τη
δημιουργία μια νέας θεωρίας για
την καταγωγή των αρχαίων Ελλή-
νων, σύμφωνα με την οποία οι Αριοι
ήταν πρόγονοί τους και είχαν αποι-
κίσει προϊστορικά τον ελληνικό χώ-
ρο πριν από αυτούς. Φυσικά κάτι
τέτοιο δεν ίσχυε και δεν αποδείχ-
θηκε ποτέ. Η πραγματική αποκά-
λυψη για την Α. Ντούζουγλη ήταν
άλλη· όπως της εξομολογήθηκε ο
Ντιρ, ακολουθώντας τις εντολές
του Ράινερτ, ήταν ένας από τους

ανθρώπους που φυγάδευσαν αμέ-
τρητα αρχαία αντικείμενα στη Γερ-
μανία. Αρχαία, που ούτε ο ίδιος δεν
γνώριζε πού είχαν καταλήξει.

Η αναζήτηση
Με την πτώση του Τείχους ήρθαν

στο φως τα καλά κρυμμένα αρχεία
των ανασκαφών της κατοχής. Η
Αγγέλικα Ντούζουγλη, γνωρίζοντας
πως ίσως εκεί θα έβρισκε τις απαν-

τήσεις που τόσα χρόνια έψαχνε,
ζήτησε τη βοήθεια μιας Αυστριακής
συναδέλφου της, της Εύα Αλραμ
και από το 2009 με τη χρηματοδό-
τηση ενός αμερικανικού Ινστιτού-
του ξεκίνησαν να δουλεύουν από
κοινού για την ολοκλήρωση της
έρευνας για την ανασκαφή «Μα-
γούλα Βισβίκη». Μέχρι που το 2010
μια νέα ανακάλυψη ήρθε να αλλάξει
εκ νέου τα δεδομένα. «Αγγέλικα

δεν θα το πιστέψεις» - στην άλλη
γραμμή του τηλεφώνου ήταν η Αλ-
ραμ. «Μόλις βρήκαμε και άλλο υλι-
κό!». Η Αυστριακή αρχαιολόγος
είχε μόλις εντοπίσει τις κούτες με
τα αρχαία αντικείμενα που είχαν
φυγαδευτεί από τον νεαρό Γερμανό
φωτογράφο και είχαν καταλήξει
στο μικρό υπαίθριο μουσείο
«Πφάλμπαουτεν» που είχε ιδρύσει
ο ίδιος ο Ράινερτ...

10.000 αρχαία, 
κλοπιμαία των ναζί, 
πίσω στην Αθήνα
Πώς δύο αρχαιολόγοι, μία Ελληνίδα και μία Αυστριακή, 
ξετύλιξαν το κουβάρι της κλοπής

<<<<<<

«Η επιστροφή είναι
προάγγελος άλλων
αρχαίων, που είχαν
απομακρυνθεί 
στη γερμανική κατοχή 
ως λεία πολέμου».

Ο νυν διευθυντής του γερμανικού μουσείου, Γκούντερ
Σέμπελ, ήταν από την πρώτη στιγμή θετικός να επιστρα-
φούν τα αρχαία. Με δική του πρωτοβουλία επικοινώνη-
σε με τη Διεύθυνση Τεκμηρίωσης και Προστασίας Πολι-
τιστικών Αγαθών του υπουργείου Πολιτισμού. Αύριο
Δευτέρα αναμένεται μαζί με την ομάδα του στην Αθή-
να, όπου θα πραγματοποιηθεί μια μικρή τελετή για τον
επαναπατρισμό των αντικειμένων. «Μπορεί τα αντικεί-
μενα να φαντάζουν ταπεινά, αλλά η επιστροφή τους εί-
ναι συμβολική και υψίστης σημασίας», εξηγεί η κ. Μα-
ρία Βλαζάκη, γενική διευθύντρια Αρχαιοτήτων και Πολι-
τιστικής Κληρονομιάς. «Θεωρούμε πως θα είναι προάγ-

γελος πολλών άλλων αρχαίων που περιμένουμε να πά-
ρουμε από διάφορα μουσεία που επίσης είχαν απομα-
κρυνθεί στη γερμανική κατοχή ως λεία πολέμου». Στην
ίδια εκδήλωση τα στελέχη της Διεύθυνσης Τεκμηρίω-
σης θα παρουσιάσουν και την επικαιροποίηση του βιβλί-
ου «Ζημίαι των Αρχαιοτήτων εκ του Πολέμου και των
Στρατών Κατοχής», στο οποίο είχαν καταγραφεί το 1946
όλα τα αρχαία τα οποία θεωρούνταν κλεμμένα από τις
γερμανικές, ιταλικές και βουλγαρικές δυνάμεις κατο-
χής. «Ο πραγματικός άθλος ξεκινάει τώρα» λέει η κ.
Βλαζάκη. «Πρέπει να εντοπιστούν όλα τα κλοπιμαία και
να επιστραφούν στη χώρα μας».

«Επιστροφή συμβολική και υψίστης σημασίας»

Τα κιβώτια με τα 10.000 αρχαία αντικείμενα μόλις έχουν αφιχθεί στο Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο της Αθήνας. Αύριο
θα γίνει ειδική τελετή για τον επαναπατρισμό τους.
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μουσική - στίχοι: 

Βάσος Αργυρίδης

μουσική: 

Βάσος Αργυρίδης
στίχοι: 

Παντελής Κούρος, 
Βάσος Αργυρίδης

Βία, υποβάθμιση, ανοχή, παραίτηση
Καταστάσεις που δηλητηριάζουν την καθημερινή της λειτουργία έχει αποδεχτεί στην πράξη η ελληνική πανεπιστημιακή κοινότητα

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΛΑΚΑΣΑ

«Are you f... your students darling?
» γραμμένο στον πίνακα. Πλα-
στικά ποτήρια του καφέ στα έδρα-
να και στις γωνίες της αίθουσας,
χαρτομάνι παντού, μια μικρή χω-
ματερή. Σε διπλανό κτίριο άγνω-
στοι τα έκαναν γυαλιά-καρφιά σε
ένα εργαστήριο. Σε άλλο ΑΕΙ, ένα
απόγευμα, ένας τρίχρονος παρα-
λίγο να πέσει πάνω σε μία σύριγγα
ηρωίνης, ενώ αλλού, λίγο πριν
από τα μεσάνυχτα, 25 κουκουλο-
φόροι έσπαζαν στο ξύλο φοιτητές.
Οι εικόνες της υποβάθμισης, της
παράλυσης, της βίας (ρεαλιστικής
και μεταφορικής), της περιφρό-
νησης της δημόσιας περιουσίας
αλλά και της παραίτησης ανήκουν
στο ίδιο ανάγλυφο.

Η ελληνική πανεπιστημιακή
κοινότητα αποδέχθηκε και εξοι-
κειώθηκε με καταστάσεις που δη-
λητηριάζουν την καθημερινή της
λειτουργία, αμαυρώνοντας και
τις προσπάθειες όσων δίνουν τον
αγώνα τον καλό. Από τους ξυλο-
δαρμούς και τις εικόνες με τους
τραυματισμένους φοιτητές ή πα-
νεπιστημιακούς, από τον αναγ-
καστικό «συγχρωτισμό» με εμ-
πόρους ναρκωτικών και χρήστες
μέχρι τις συμβολικές διαρρήξεις
και τα βουνά σκουπιδιών.

Σοκ πρωτοετών
Η παθογένεια αυτή αναδεικνύε-

ται αδρά από το σοκ που υφίσταν-
ται οι πρωτοετείς φοιτητές μπρο-
στά σε καταστάσεις, οι οποίες θε-
ωρούνται τριτοκοσμικές οπου-
δήποτε αλλού στον δυτικό κόσμο.
«Υπάρχουν φοιτητές που σοκά-
ρονται με τις εικόνες χάους στη
σχολή. Και κυρίως οι πρωτοετείς,
που έρχονται με όνειρα για τις
σπουδές τους. Οι υπόλοιποι, όσο
περνούν τα ακαδημαϊκά εξάμηνα,

είτε κολλούν μιθριδατισμό για τα
στρεβλά της σχολής είτε ενδια-
φέρονται κατόπιν να ολοκληρώ-
σουν όπως όπως τις σπουδές
τους», ανέφερε, μιλώντας στην
«Κ», ο καθηγητής της Φιλοσοφι-
κής Σχολής Αθηνών Γεώργιος Βα-
σίλαρος.

Τα στιγμιότυπα, που καταγρά-
φει ο φωτογραφικός φακός –είτε
των φοιτητών-ερασιτεχνών φω-
τογράφων είτε των επαγγελμα-
τιών– αλλά και όσα περιγράφουν
στην «Κ» φοιτητές και πανεπι-
στημιακοί αποτελούν αποδείξεις
μιας παγιωμένης κατάστασης, με
την ανοχή των πολλών, που σκιά-

ζει τις εστίες αριστείας που υπάρ-
χουν στα ελληνικά πανεπιστήμια.
Χαρακτηριστική είναι η περιπέ-
τεια του τρίχρονου Νίκου. Ο πα-
τέρας του, καθηγητής του ΑΠΘ,
ανέφερε στην «Κ» ότι ο μικρός
του γιος –τον είχε πάρει από το
Παιδικό Κέντρο του ΑΠΘ και προ-
χωρούσαν προς το αυτοκίνητο–
σχεδόν έπεσε πάνω σε μία σύ-
ριγγα. Καθημερινά, πανεπιστη-
μιακοί και φοιτητές γίνονται μάρ-
τυρες περιστατικών χρήσης και
διακίνησης ναρκωτικών, ενώ στις
αρχές του 2014 ο κοσμήτορας της
Νομικής Σχολής ζήτησε –με βάση
την απόφαση της γενικής συνέ-

λευσης της σχολής– από τους δι-
δάσκοντες που έχουν μαθήματα
τις βραδινές ώρες να συστήνουν
στους φοιτητές τους «για λόγους
ασφαλείας» να αποχωρούν από
τον χώρο του campus από τη νό-
τια πλευρά (μεταξύ του κτιρίου
Διοίκησης και της Κεντρικής Βι-
βλιοθήκης).

Χρόνια απάθεια
Οι τελευταίοι βανδαλισμοί στο

Εργαστήριο Αντισεισμικής Μη-
χανικής του ΕΜΠ φέρνουν στο
προσκήνιο την χρόνια απάθεια
και ανοχή της πλειονότητας των
αρχών των ιδρυμάτων στα κατά

καιρούς κρούσματα ιδεολογικής
τρομοκρατίας. Αλήθεια τι έγινε
μετά τον ξυλοδαρμό του προέδρου
του τμήματος Φυσικής Γεώργιου
Τόμπρα επειδή αρνήθηκε να κλεί-
σει το τμήμα; «Θα βρω πού μένεις,
ρε, και θα σε κάψω», «θα κάνουμε
κατάληψη, θα σε κλείσουμε σε
υπόγειο και θα σε βασανίσουμε,
ρε...» τον απείλησαν. Στη λήθη
πέρασαν και οι σκηνές τρόμου
σε κεντρικό χώρο του Πανεπι-
στημίου Μακεδονίας, όταν ομάδα
περίπου 25 κουκουλοφόρων και
κρανοφόρων με λοστούς και κα-
δρόνια επιτέθηκαν σε φοιτητές
την ώρα που αποχωρούσαν από
τον χώρο του πανεπιστημίου, με
αποτέλεσμα να τραυματίσουν
τέσσερις και δύο να διακομισθούν

στο νοσοκομείο. Κατόπιν οι «αν-
δρείοι» με τις κουκούλες διέλυσαν
ό,τι έβρισκαν μπροστά τους, ενώ
ξήλωσαν ώς και πόρτες του ΑΕΙ.

«Υπάρχουν προβλήματα που
δεν λύνονται με αυτοοργάνωση,
πώς να τα βάλεις με τους εμπό-
ρους ναρκωτικών κάτω από το
παράθυρό σου;» λέει στην «Κ»
η επίκουρη καθηγήτρια της Φι-
λοσοφικής του ΑΠΘ Τιτίκα Δη-
μητρούλια. Και προσθέτει: «Υπάρ-
χει όμως και μια απαξίωση ηθικής
τάξεως, κι αυτήν μπορούμε και
πρέπει να την παλέψουμε, ενάν-
τια σε κάθε επιλογή διάλυσης
του δημόσιου πανεπιστημίου».

Στο Πολυτεχνείο
μυρίζει μπαρούτι
Της ΜΑΡΙΛΗΣ ΜΑΡΓΩΜΕΝΟΥ

«Είδες πώς το έκαναν το κτίριο των Γε-
ωτεχνικών;». «Μου είπαν πως κοπάνα-
γαν με τον καλόγερο τα γραφεία και
μετά πήραν τα λάπτοπ και έφυγαν»,
λέει ένας κοντοκουρεμένος νεαρός. «Κι
εσύ γιατί χαίρεσαι;», τον κοντράρει
ένας εικοσάρης. «Αμα μπουν στο σπίτι
σου και κοπανάνε το γραφείο της μάνας
σου, τότε θα χαίρεσαι;». Μια στιγμή
πριν αρπαχτούν για τα καλά, παρεμ-
βαίνει άλλος φοιτητής: «Προβοκάτσια
είναι, ρε γίδια!». Γυρνάνε και οι δύο
εναντίον του: «Καλά, είσαι τελείως ...;».
Στο Πολυτεχνείο τις τελευταίες μέρες
η κατάσταση μυρίζει μπαρούτι. Γιατί
ακόμα και οι επιμελείς φοιτητές, αυτοί
που είναι στοχοπροσηλωμένοι στις
σπουδές και κάνουν ό,τι μπορούν να
περάσουν τα μαθήματά τους, δείχνουν
να έχουν χάσει την ψυχραιμία τους.

Στην πύλη του ΕΜΠ, γύρω στα 20
παιδιά σε «πηγαδάκια». Ο ένας λέει:
«Προχθές έστελναν μέιλ να ανοίξει η
σχολή και χθες μπήκανε τα μπάχαλα
μέσα, ποιος τα πιστεύει αυτά;». Ο άλλος
απαντάει: «Να μην απέλυαν τους φύ-
λακες». Ο τρίτος αγριεύει: «Τι λες, ρε
φίλε; Και στη Θεσσαλονίκη τον καθη-
γητή επειδή δεν είχε φύλακες τον δεί-
ρανε;». «Ναι! Ενώ εσείς που μας τραμ-
πουκίζετε με τις σημειώσεις, είστε κα-
λύτεροι», αγριεύει ο πρώτος. «Σοβαρά
μιλάς τώρα;». Κάθε ατάκα είναι κι ένα
βήμα προς τη γενική σύρραξη. Κι όμως,
αν απομονώσεις αυτά τα παιδιά, αν μι-
λήσεις με τον κάθε φοιτητή ξεχωριστά,
είναι ένα παιδί σαν τους πιτσιρικάδες
που αρίστευσαν στις Πανελλαδικές κι
αυτές τις μέρες κάνουν χαρούμενοι δη-
λώσεις στις εφημερίδες. Οι φοιτητές
του ΕΜΠ είναι τα ίδια παιδιά. Αλλά
έναν χρόνο μετά.

Αμφιθέατρο στη Φιλοσοφική Σχολή Αθηνών. Για άλλους, χώρος μεταλυκειακής άθλησης και έκφρασης. Για άλ-
λους, πεδίο ανάπτυξης πρωτοβουλιών που εδράζονται στο «εγώ κάνω ό,τι θέλω» ― «γουστάρω», για να είμαστε
πιο ακριβείς.

<<<<<<

Οι φοιτητές «είτε κολ-
λούν μιθριδατισμό για τα
στρεβλά της σχολής είτε
ενδιαφέρονται κατόπιν
να ολοκληρώσουν όπως
όπως τις σπουδές τους».
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ΑΠΟΓEIΩΣΕ 
ΤΟ ΜEΛΛΟΝ 

ΣΟΥ!

Ενημερωτικές 
  συναντήσεις 

Λεμεσός 
Τρίτη 08/07/2014 
‘Ωρα: 18:00-20:00 
Ξενοδοχείο «Amathus»

Πάφος
Τετάρτη 09/07/2014 
‘Ωρα: 18:00-20:00 
Πανεπιστήμιο Νεάπολις

Η ενημέρωση απευθύνεται σε αποφοίτους Λυκείων, φοιτητές, 
γονείς, εκπαιδευτικούς και σύμβουλους επαγγελματικού 
προσανατολισμού και επαγγελματίες οι οποίοι θα έχουν την 
ευκαιρία να ενημερωθούν από Καθηγητές του Πανεπιστημίου 
για τα προπτυχιακά και μεταπτυχιακά προγράμματα καθώς και 
τις υποτροφίες και την οικονομική ενίσχυση που προσφέρει το 
Πανεπιστήμιο.

. . . .
. .

. . .

Ο νυν πρόεδρος Αμπντουλάχ
Γκιουλ δεν επέμεινε στην αρχική
επιθυμία του να παραμείνει στο
ανώτατο αξίωμα, αφού ήταν βέ-
βαιο ότι θα ήταν ο ηττημένος από
μια σύγκρουση με τον Ταγίπ Ερν-
τογάν. Κατόπιν αυτού, αιωρείται
το σενάριο μεταπήδησής του
στην πρωθυπουργία, σε μια εξέ-
λιξη ανάλογη με αυτήν που έλα-
βε χώρα στη Ρωσία με την εναλ-
λαγή ρόλων μεταξύ Πούτιν και
Μεντβέντεφ. Αν και υπάρχουν
πολλοί διεκδικητές της πρωθυ-
πουργίας, μεταξύ αυτών ο υπ.
Εξωτερικών Αχμέτ Νταβούτο-
γλου και ο αντιπρόεδρος της κυ-
βέρνησης Μπουλέντ Αρίντς,
Τούρκοι αναλυτές τονίζουν ότι ο
κ. Γκιουλ έχει τις μεγαλύτερες
πιθανότητες να οδηγήσει το κυ-
βερνών κόμμα Δικαιοσύνης και
Ανάπτυξης (ΑΚΡ) στη νίκη στις
επόμενες βουλευτικές εκλογές,
είτε αυτές διεξαχθούν κανονικά
το 2015 είτε προκηρυχθούν πρό-
ωρα, μετά τις προεδρικές.
Ο κ. Γκιουλ έχει διατελέσει και
στο παρελθόν πρωθυπουργός,
από τον Νοέμβριο του ’02 ώς τον
Μάρτιο του ’03 (αρχικά είχε απα-
γορευθεί η συμμετοχή του Ερντο-
γάν στις εκλογές), αλλά και για
πολλά χρόνια υπουργός Εξωτερι-
κών. Διατηρεί διαύλους επικοινω-
νίας και χαίρει εκτίμησης στη διε-
θνή κοινότητα, η οποία στο πρό-
σωπό του βλέπει τον κύριο, αν όχι
τον μόνο, εξισορροπητικό παρά-
γοντα έναντι της παντοδυναμίας
Ερντογάν στους κόλπους του
ΑΚΡ. Οπως υπογράμμισε πρό-
σφατα στην «Κ» ο Μπουλέντ Κέ-
νες, διευθυντής σύνταξης της
«Ζαμάν», της μεγαλύτερης σε κυ-
κλοφορία τουρκικής εφημερίδας,
«ο Γκιουλ παραμένει η μόνη
εναλλακτική αυτόνομη παρουσία.
Είναι πολύ προσεκτικός. Οι πα-
ρεμβάσεις του ικανοποιούν τους
ψηφοφόρους του ΑΚΡ αλλά και
ευρύτερα κοινωνικά στρώματα».

Οπως ο Πούτιν
με τον Μεντβέντεφ

Του ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΕΛΛΙΣ

Στην τελική ευθεία για τις προεδρικές
εκλογές του Αυγούστου εισήλθε η
Τουρκία μετά την επίσημη ανακοί-
νωση της υποψηφιότητας του Ταγίπ
Ερντογάν και ενώ είχε προηγηθεί
η απόφαση των δυο μεγαλύτερων
κομμάτων της αντιπολίτευσης, του
Ρεπουμπλικανικού Λαϊκού κόμμα-
τος (CHP) και του κόμματος Εθνι-
κιστικής Δράσης (ΜΗΡ), να υπο-
στηρίξουν ως κοινό υποψήφιο τον
πρώην επικεφαλής του Οργανισμού
Ισλαμικής Συνεργασίας Εκμελεντίν
Ιχσάνογλου. Η προεκλογική αυτή
σύγκλιση κοσμικών και εθνικιστών
προσδίδει αυξημένο ενδιαφέρον
στην αναμέτρηση, αν και δύσκολα
θα ανατρέψει την πορεία του νυν
πρωθυπουργού προς την προεδρία.
Το προεδρικό εκλογικό παζλ συμ-
πληρώνει ο Κούρδος υποψήφιος
του HDP Σελαχτσίν Ντεμίρτας, ο
οποίος δεν έχει φυσικά πιθανότητες
επικράτησης, όμως σε μια κρίσιμη
φάση των διαπραγματεύσεων της
κυβέρνησης με τους Κούρδους, η
στάση που θα τηρήσει, ιδιαίτερα
σε περίπτωση που υπάρξει β  ́γύρος,
θα έχει συμβολική και ουσιαστική
σημασία.

Το μεγάλο προσωπικό στοίχημα
του Ταγίπ Ερντογάν έχει ορίζοντα
δεκαετίας, καθώς αποτελεί διακαή
του πόθο να βρίσκεται στην ηγεσία
της χώρας ως παντοδύναμος ανώ-
τατος άρχων το 2023, κατά την εκα-
τοστή επέτειο της ίδρυσης της σύγ-
χρονης Τουρκίας από τον Κεμάλ
Ατατούρκ. Η υλοποίηση του ορά-
ματός του προϋποθέτει, φυσικά,
πέρα από τη νίκη του στις επερχό-
μενες εκλογές του Αυγούστου, και
την επανεκλογή του το 2019.

Ο Ταγίπ Ερντογάν έχει διχάσει
βαθιά την τουρκική κοινωνία και
έχει προκαλέσει δυσφορία στους
δυτικούς συμμάχους της χώρας.

Εάν εκλεγεί στην προεδρία, όχι
μόνο θα διατηρήσει την επιρροή
του στους κόλπους του κυβερνών-
τος κόμματος Δικαιοσύνης και Ανά-
πτυξης (ΑΚΡ), έχοντας μάλιστα
υπερπηδήσει την καταστατική απα-
γόρευση μιας τέταρτης πρωθυ-

πουργικής θητείας, αλλά στη ση-
μερινή ευαίσθητη συγκυρία της
σύγκρουσης με το κίνημα του Φε-
τουλάχ Γκιουλέν θα έχει επίσης το
δικαίωμα να επικυρώνει τον διο-
ρισμό δικαστών και πρυτάνεων.
Πάντως, ο στρατηγικός στόχος της
αλλαγής του Συντάγματος και της
μετεξέλιξης του πολιτειακού συ-
στήματος σε προεδρική δημοκρα-
τία, όπου ο εκλεγμένος από τον
λαό πρόεδρος θα έχει αυξημένες
εξουσίες, δεν θα υλοποιηθεί εύκολα
καθώς, προς το παρόν τουλάχιστον,
το ΑΚΡ δεν διαθέτει την αναγκαία
πλειοψηφία των δυο τρίτων, που
είναι απαραίτητη για την αλλαγή
του Συντάγματος.

Παρά την έντονη δυσφορία και
τις συχνά εκρηκτικές αντιδράσεις
μεγάλων τμημάτων της τουρκικής
κοινωνίας, με αφετηρία μιας συνε-
χούς αμφισβήτησης τις ταραχώδεις
διαδηλώσεις στο πάρκο Γκεζί, τον
Μάιο του ’13, το εκλογικό περιβάλλον
δείχνει πρόσφορο για τον Ταγίπ
Ερντογάν. Ο ηγέτης του ΑΚΡ βλέπει
τη ρητορική του εθνικισμού, περι-
βαλλόμενη τον μανδύα του ισλαμι-
σμού, να βρίσκει απήχηση σε μεγάλα
τμήματα της θρησκευόμενης συν-
τηρητικής τουρκικής κοινωνίας.
Εναν μήνα πριν από τον πρώτο γύρο
των εκλογών, στις 10 Αυγούστου,
ο 60χρονος πρωθυπουργός εμφα-
νίζεται βέβαιος για τη νίκη του. Ενι-

σχυμένος από την επικράτηση του
ΑΚΡ στις πρόσφατες δημοτικές εκλο-
γές του Μαρτίου, εξασφαλίζει στις
δημοσκοπήσεις μέχρι και 55%.

Αν και η αντιπολίτευση υπερπή-
δησε ιδεολογικές διαιρέσεις με απώ-
τερο στόχο να πλήξει και, ει δυνατόν,
να σταματήσει την παντοδυναμία
Ερντογάν, δύσκολα θα πετύχει τον
στόχο της. Η συμφωνία σε κοινό
υποψήφιο δημιουργεί προϋποθέσεις,
αλλά ο πολιτικά άχρωμος διανοού-
μενος Ιχσάνογλου δεν προκαλεί εν-
θουσιασμό. Λειτουργεί μεν ως κοινός
παρονομαστής, αλλά δεν λείπουν
και εκείνοι, κυρίως στον χώρο των
κοσμικών ψηφοφόρων του CHP, που
εκφράζουν δυσφορία για την επιλογή
ενός ανθρώπου που έχει προωθήσει
το Ισλάμ. Η άλλη όψη του ίδιου νο-
μίσματος είναι ότι αυτή η πτυχή της
προσωπικότητας του υποψηφίου
της αντιπολίτευσης θα μπορούσε,
θεωρητικά, να προσελκύσει μετριο-
παθείς ισλαμιστές και να αποτρέψει
την εκλογή Ερντογάν, τουλάχιστον
από τον πρώτο γύρο.

Οι Κούρδοι
Στη διάρκεια πρόσφατης περιο-

δείας της «Κ» στη νοτιοανατολική
Τουρκία και σε συνομιλίες με ηγετικά
στελέχη του κουρδικού κινήματος,
κατέστη σαφές ότι οι Κούρδοι ανα-
γνωρίζουν ότι ο Ερντογάν είναι ο
πρώτος Τούρκος ηγέτης που έχει
ανοίξει διάλογο μαζί τους, εγκαι-
νιάζοντας τη λεγόμενη «ειρηνευτική
διαδικασία», αλλά εκφράζουν απο-
γοήτευση για τις παλινδρομήσεις
που σημειώνονται και αμφιβολίες
για την ειλικρίνεια των προθέσεων
του σημερινού πρωθυπουργού. Σε
κάθε περίπτωση, κορυφαία στελέχη
των Κούρδων σε πόλεις όπως το
Ντιαρμπακίρ τόνιζαν ευθέως ότι
στον πρώτο γύρο θα ψηφίσουν τον
Κούρδο υποψήφιο και, εάν υπάρξει
δεύτερος, τον Ερντογάν.

Ο Ερντογάν με το βλέμμα στο 2023
Οι προεδρικές εκλογές στην Τουρκία, ο κοινός υποψήφιος κοσμικών και εθνικιστών και η στάση των Κούρδων

Ο ηγέτης του ΑΚΡ Ταγίπ Ερντογάν βλέπει τη ρητορική του εθνικισμού, περιβαλλόμενη τον μανδύα του ισλαμισμού,
να βρίσκει απήχηση σε μεγάλα τμήματα της θρησκευόμενης συντηρητικής τουρκικής κοινωνίας.

AF
P

<<<<<<

Στόχος του Τούρκου
πρωθυπουργού είναι να
βρίσκεται στην εξουσία
κατά την επέτειο των 100
ετών ίδρυσης της
σύγχρονης Τουρκίας.
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Του THOMAS L. FRIEDMAN

Η είδηση προκάλεσε αίσθηση. Ου-
κρανοί ακτιβιστές οργάνωσαν έρανο,
μέσω Διαδικτύου, για την κατασκευή
του πρώτου «λαϊκού μη επανδρω-
μένου αεροπλάνου», το οποίο θα
χρησιμοποιηθεί εναντίον των υπο-
στηριζόμενων από τη Ρωσία αυτο-
νομιστών ανταρτών των ανατολικών
περιοχών. Το αποτέλεσμα ξεπέρασε
κάθε προσδοκία και το αεροπλάνο
θα κατασκευαστεί με τη συμμετοχή
ουκρανικού στρατιωτικού ινστιτού-
του και εθελοντών.

Η μοίρα της Ουκρανίας έχει εξίσου
ή και μεγαλύτερη σημασία από εκείνη
της Συρίας και του Ιράκ. Δεν χρει-
άζεται να ψάξει κανείς για να βρει
«μετριοπαθείς» στην Ουκρανία. Εκα-
τομμύρια άνθρωποι έχουν ήδη αγω-
νιστεί και ψηφίσει υπέρ της σύμπρα-
ξης με τις ελεύθερες αγορές και τους
ελεύθερους λαούς της Ευρώπης.

Στις 27 Ιουνίου, στις Βρυξέλλες,

ο άρτι εκλεγείς πρόεδρος της χώρας
Πέτρο Ποροσένκο υπέγραψε εμπο-
ρική συμφωνία με την Ε.Ε., η οποία
θα μειώσει τους δασμούς στις ου-
κρανικές εξαγωγές με αντάλλαγμα
την προώθηση μεταρρυθμίσεων
κατά της διαφθοράς, υπέρ της δια-
φάνειας και του ποιοτικού ελέγχου,
ώστε να ευθυγραμμιστεί η χώρα
με τα «στάνταρντ» της Δύσης. Ηταν
η ίδια συμφωνία με εκείνη που αρ-
νήθηκε να υπογράψει, τον περα-
σμένο Νοέμβριο, ο προκάτοχος του
Ποροσένκο, Βίκτορ Γιανουκόβιτς,
υπό την πίεση του Ρώσου προέδρου
Βλαντιμίρ Πούτιν. Το γεγονός αυτό
προκάλεσε την επανάσταση στην
κεντρική πλατεία του Κιέβου, η
οποία τελικά ανέτρεψε τον Γιανου-
κόβιτς και πυροδότησε την εξέγερ-
ση των αυτονομιστών της Ανατο-
λικής Ουκρανίας, υπό την καθοδή-
γηση του Πούτιν. Λίγες ώρες μετά
την υπογραφή της συμφωνίας, ο
αναπληρωτής υπουργός Εξωτερικών

της Ρωσίας, Γκριγκόρι Καράσιν,
προειδοποίησε το Κίεβο για «σο-
βαρές επιπτώσεις».

Αλήθεια; Ας το σκεφτούμε. Ενα
έθνος απειλεί ένα άλλο για το γε-
γονός ότι υπέγραψε μια εμπορική
συμφωνία, ελπίζοντας να ανεβάσει
το βιοτικό επίπεδο των πολιτών,
το οποίο υστερεί εκείνου γειτονικών
χωρών, όπως της Πολωνίας, που
εντάχθηκαν στην Ε.Ε. μετά τη διά-
λυση της Σοβιετικής Ενωσης. Μπο-
ρώ να καταλάβω γιατί οι Ρώσοι δεν
θέλουν να ενταχθεί η Ουκρανία
στο ΝΑΤΟ, μια αμυντική συμμαχία
με στόχο την αναχαίτιση της ρω-
σικής ισχύος. Ημουν αντίθετος στην
επέκταση του ΝΑΤΟ προς τα τέλη
του Ψυχρού Πολέμου και δεν θα
την υποστήριζα ούτε σήμερα. Αλλά
μια εμπορική συμφωνία, η οποία
μάλιστα δεν οδηγεί καν αυτομάτως
στην ένταξη στην Ε.Ε.; Είναι αυτός
ο τρόπος με τον οποίο η Ρωσία εν-
νοεί να διατηρήσει τη διεθνή ισχύ

της; Κρατώντας τους γείτονές της
στη φτώχεια και τη στέρηση;

Τον περασμένο Μάιο υποστήριξα
ότι ο Πούτιν υποχώρησε όταν, αν-
τιμέτωπος με την προοπτική κυρώ-
σεων της Δύσης, απέσυρε τα στρα-
τεύματά του από τα σύνορα με την
Ουκρανία. Ενδέχεται όμως, στην
πραγματικότητα, απλώς να προ-
σποιήθηκε. Παρότι δεν εισέβαλε,
έστειλε όπλα και ανθρώπους του
στην Ανατολική Ουκρανία για να
αναμοχλεύσει τα αυτονομιστικά
πάθη στις ρωσόφωνες περιοχές.
Την εβδομάδα που πέρασε, ο Πο-
ροσένκο, έχοντας μπουχτίσει από
την ψευδολογία σε «στυλ Γκέμπελς»
του Κρεμλίνου και την άρνηση των
αυτονομιστών να αφοπλιστούν, τερ-
μάτισε την εκεχειρία που είχε κη-
ρύξει και εξαπέλυσε νέες στρατιω-
τικές επιχειρήσεις, επιδιώκοντας
να ανακτήσει τον έλεγχο της Ανα-
τολικής Ουκρανίας και να υπερα-
σπιστεί το δικαίωμα της χώρας του

να επιλέγει τον δρόμο της. Αρνού-
μενος αυτό το δικαίωμα, ο Πούτιν
δείχνει ταυτόχρονα βλακεία και ευ-
φυΐα. Βλακεία, όταν πιστεύει ότι,
σ’ αυτό τον αλληλοσυνδεδεμένο
κόσμο των πληροφορημένων πολι-
τών, μπορεί να διατηρήσει σφαίρες
επιρροής στην Κεντρική Ευρώπη
σαν κι αυτές που είχαν δημιουργήσει
οι τσάροι. Συγγνώμη. Αν ένας ηγέτης
θέλει να έχει σήμερα σφαίρα επιρ-
ροής, οφείλει να την κατακτήσει
είτε με την καλή συμπεριφορά του
είτε με την ωμή βία. Στην Ουκρανία,
ο Πούτιν δεν μπορεί να πετύχει το
πρώτο και δεν τολμά –για την ώρα–
να πράξει το δεύτερο.

Ωστόσο ο Πούτιν είναι ταυτόχρο-
να ευφυής. Oπως τονίζει ο Ρώσος
αναλυτής Βλαντιμίρ Φρολόφ στην
εφημερίδα Moscow Times: «Ο πρό-
εδρος Πούτιν μπορεί να αποτύχει
να εκτροχιάσει τη συμφωνία Ου-
κρανίας - Ε.Ε., αλλά στο εσωτερικό
της Ρωσίας έχει ήδη επενδύσει στην

ουκρανική πολιτική στρατηγική
του για να αλλάξει ριζικά την πολι-
τική ατζέντα στη χώρα. Το βασικό
επίτευγμά του είναι ότι εξαφάνισε
κάθε άξια λόγου συζήτηση περί
εναλλακτικών δρόμων για τη Ρωσία.
Λιγότερο από ένα χρόνο πριν, υπήρ-
χε ακόμη πολιτικός χώρος για μια
δημοκρατική εναλλακτική λύση στο
σύστημα Πούτιν».

Η προσάρτηση της Κριμαίας και
η εσωτερική σύγκρουση στην Ου-
κρανία τα άλλαξαν όλα αυτά. Αν ο
Πούτιν «πολεμάει τους ναζί στην
Ουκρανία», συνεχίζει ο Φρολόφ,
«τότε κατά προέκταση όσοι διαφω-
νούν μαζί του πρέπει να είναι συ-
νεργάτες των ναζί και εχθροί της
Ρωσίας. Αυτό κλείνει τον δρόμο για
οποιαδήποτε εναλλακτική λύση στη
Ρωσία, πλην εκείνης που συνίσταται
στην ανασυγκρότηση μιας ρεβαν-
σιστικής αυτοκρατορίας, εχθρικής
προς τη Δύση».

THE NEW YORK TIMES

Η εμπορική συμφωνία Ουκρανίας - Ε.Ε. και η αντίδραση της Ρωσίας
Για «σοβαρές επιπτώσεις» προειδοποίησε το Κίεβο ο Ρώσος αναπληρωτής υπουργός Εξωτερικών Γκριγκόρι Καράσιν

Του CHRIS HUHNE

Η προσπάθεια του Βρετανού πρω-
θυπουργού Ντέιβιντ Κάμερον να
εμποδίσει την εκλογή του Ζαν-
Κλοντ Γιουνκέρ ως προέδρου της
Κομισιόν ήταν αδέξια και ατελέ-
σφορη, αλλά αφήνει το στρατη-
γικό πεδίο σχετικά αμετάβλητο.
Η ευρωπαϊκή πολιτική της Βρε-
τανίας θα συνεχίσει να είναι εσω-
στρεφής και να καθορίζεται κυ-
ρίως από τις εσωτερικές ισορρο-
πίες στο κυβερνών κόμμα των
Συντηρητικών. Καθώς οι πιθα-
νότητες των Τόρις να κερδίσουν
την απόλυτη πλειοψηφία στις
εκλογές του 2015 εμφανίζονται
περιορισμένες, ο κίνδυνος να
πραγματοποιηθεί δημοψήφισμα
με το ερώτημα της παραμονής ή
απόσυρσης της Βρετανίας από
την Ε.Ε. το 2015 είναι επίσης πε-
ριορισμένος, αρκεί να μην κλο-
νιστεί ο ηγέτης των Φιλελεύθερων
Νικ Κλεγκ.

Ο πρωθυπουργός διέπραξε σει-
ρά τακτικών λαθών στην υπόθεση
Γιουνκέρ. Πρώτα απ’ όλα, η μάχη
για κανένα αξίωμα δεν είναι τόσο
σημαντική ώστε να θυσιαστεί
κανείς στα χαρακώματα, συντρο-
φιά μόνο με τον Ούγγρο πρωθυ-
πουργό Βίκτορ Oρμπαν, ο οποίος
δεν έχει και τη φήμη του καλύ-
τερου δημοκράτη. Eπειτα, ο Κά-
μερον αναζήτησε υποστήριξη
κυρίως στη Γερμανίδα καγκελάριο
Aγκελα Μέρκελ. Αυτό εμπεριείχε
εξαρχής μεγάλο ρίσκο, δεδομένου
ότι η κ. Μέρκελ ανήκει στο κεν-
τροδεξιό Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα,
όπως και ο Γιουνκέρ, από το οποίο
αποσύρθηκαν οι Τόρις.

Φορολογικός παράδεισος
Πιθανότερος σύμμαχος κατά

του Γιουνκέρ θα ήταν ο Σοσιαλι-
στής πρόεδρος της Γαλλίας, Φραν-
σουά Ολάντ, ο οποίος αμφισβητεί
τον ευρωπαϊσμό του πρώην πρω-
θυπουργού του Λουξεμβούργου,
θεωρώντας ότι ενσαρκώνει αυτό
που οι Γάλλοι αποκαλούν «φορο-
λογικό παράδεισο». Από το 1995
έως το 2013, ο Γιουνκέρ υπερα-
σπιζόταν το τραπεζικό απόρρητο
και θέσπιζε φορολογικούς νόμους
στα μέτρα των πολυεθνικών. Επι-
χειρήσεις όπως οι Apple, Amazon,
eBay και Skype έχουν τα ευρω-
παϊκά τους στρατηγεία στο μι-
κροσκοπικό δουκάτο. Το Λουξεμ-
βούργο βρέθηκε πέρυσι στο μι-
κροσκόπιο του ΟΟΣΑ –μαζί με
Κύπρο, Σεϋχέλλες και Βρετανικές
Παρθένους Νήσους– για την
απροθυμία του να δώσει πληρο-
φορίες γύρω από τη φορολογία
προσώπων και επιχειρήσεων.

Παρόλα αυτά, η ήττα του Κά-
μερον με την εκλογή του Γιουν-

κέρ, με ψήφους 26-2, δεν σημαίνει
ότι η στρατηγική του για επανα-
διαπραγμάτευση της σχέσης της
Βρετανίας με την Ε.Ε. ενόψει του
δημοψηφίσματος που έχει υπο-
σχεθεί για το 2017 είναι καταδι-
κασμένη σε αποτυχία. Ο πρωθυ-
πουργός ήταν αρκετά συνετός
ώστε να ζητήσει μάλλον διακο-
σμητικές αλλαγές, που δεν απαι-
τούν αναθεώρηση των ευρωπαϊ-
κών συνθηκών, όπως ακριβώς
έπραξε ο Εργατικός προκάτοχός
του Χάρολντ Ουίλσον ενόψει του
δημοψηφίσματος του 1975.

Εξάλλου, δεν είναι βέβαιο ότι
οι Τόρις θα κληθούν να υλοποι-
ήσουν τη δέσμευσή τους. Τα γρα-
φεία στοιχημάτων παίζουν 1 προς
4 το ενδεχόμενο να εξασφαλίσει
το κυβερνών κόμμα απόλυτη πλει-
οψηφία στις εκλογές του 2015,
επομένως είναι δύσκολο να γίνει
δημοψήφισμα αν Εργατικοί και
Φιλελεύθεροι μείνουν σταθεροί
στην αντίθεσή τους. Ο Κλεγκ βρί-
σκεται υπό ισχυρή πίεση να αλ-
λάξει γραμμή, αλλά θα γίνει δέκτης
σφοδρών αντιδράσεων από το
εσωτερικό του κόμματός του αν
υποκύψει.

Αλλά ακόμη και αν οι Τόρις
πραγματοποιήσουν το δημοψή-
φισμα, οι πιθανότητες να το χά-
σουν και να επικρατήσει η έξοδος
από την Ε.Ε. είναι μικρές. Η τε-
λευταία δημοσκόπηση έδειχνε
τα δύο στρατόπεδα να ανταγω-
νίζονται στήθος με στήθος. Αν η
κυβέρνηση Κάμερον είναι σε θέση
να ισχυρισθεί πειστικά ότι εξα-
σφάλισε σημαντικές υποχωρήσεις
από τις Βρυξέλλες, οι ψηφοφόροι
θα τοποθετηθούν, πιθανότατα,
υπέρ του στάτους κβο. Οπως ήδη
πράττουν οι μεγάλες εργοδοτικές
και συνδικαλιστικές οργανώσεις,
οι ξένοι επενδυτές, ο Λευκός Οίκος
και άλλοι σύμμαχοί μας.

Ωστόσο, ο κίνδυνος εξόδου της
Βρετανίας από την Ενωση παρα-
μένει πραγματικός. Ενα δημοψή-
φισμα θα δίχαζε τα ηγετικά στε-
λέχη των Συντηρητικών ανάμεσα
στα δύο στρατόπεδα, του «ναι»
και του «όχι», όπως συνέβη με
την Εργατική κυβέρνηση Ουίλσον
το 1975. Πολλοί βουλευτές των
Συντηρητικών θα τοποθετηθούν
υπέρ του «όχι» για να κατευνά-
σουν τους ευρωσκεπτικιστές ψη-
φοφόρους τους. Αν οι αντιευρω-
παϊστές χάσουν, δεν θα φύγουν
από τους Τόρις γιατί δεν έχουν
πού αλλού να πάνε. Αν όμως νι-
κήσουν, η χώρα θα είναι τόσο
διαφορετική, ώστε όλα θα γίνουν
δυνατά. Η μικρή Αγγλία θα μείνει
μόνη με τα φαντάσματά της και
ο κ. Γιουνκέρ θα είναι το τελευταίο
από τα προβλήματά της.

THE GUARDIAN

Οι επικίνδυνες 
ακροβασίες 
του Κάμερον  
Ανοιχτό ενδεχόμενο εξόδου από την Ε.Ε.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Είναι δυνατόν να δημιουργηθούν
ανάπτυξη και θέσεις εργασίας χω-
ρίς να πληγεί το Σύμφωνο Σταθε-
ρότητας; Αυτόν τον τετραγωνισμό
του κύκλου αναζητεί το Βερολίνο,
καθώς πολλοί Ευρωπαίοι ηγέτες,
με επικεφαλής τον Ματέο Ρέντσι,
πρωθυπουργό της -προεδρεύουσας
για το τρέχον εξάμηνο της Ευρω-
παϊκής Ενωσης- Ιταλίας, διεκδικούν
χαλάρωση του Συμφώνου. Στόχος,
να υπάρξει μια άμεση επενδυτική
ώθηση, ειδικά προς τις χώρες που
έχουν δοκιμαστεί από την κρίση.

Γερμανός οικονομολόγος, που
βρέθηκε πρόσφατα στην Αθήνα
(μία ημέρα που παρατηρήθηκε
στη χώρα μας μεγαλύτερη συγ-
κέντρωση Γερμανών οικονομο-
λόγων απ’ ό,τι ελαιόδεντρων...)
προέβλεψε μιλώντας σε κλειστή
ομήγυρη ότι προτού ολοκληρω-
θούν τα stress tests των ευρωπαϊ-
κών τραπεζών δεν θα δοθεί ούτε
ένα δάνειο ακόμη και σε υγιείς
επιχειρήσεις. Συμβούλευσε επίσης
την ευρωπαϊκή Αριστερά να στα-
ματήσει να ζητεί αλλαγή του Συμ-
φώνου, γιατί αυτό στην πράξη
ισχύει ήδη, αλλά η γερμανική κυ-
βέρνηση δεν θέλει να το ακούει -
κι ας το ανέχεται. Οταν για παρά-
δειγμα ο Σοσιαλδημοκράτης αν-
τικαγκελάριος Ζίγκμαρ Γκάμπριελ
τόλμησε να διαφοροποιηθεί από
την επίσημη γραμμή και να υπο-
νοήσει την καταραμένη λέξη «χα-
λάρωση», προσέκρουσε σε τοίχο.
Η προϊσταμένη του, Αγκελα Μέρ-
κελ, έσπευσε να τον βάλει στη θέ-
ση του: «Εχουμε σύμφωνη γνώμη:
δεν υπάρχει ανάγκη να αλλάξει
το Σύμφωνο Σταθερότητας».

Πολλές ιδέες
Η αλήθεια όμως είναι ότι στα-

διακά διαμορφώνεται στην Ευ-
ρώπη ένα γαλλο-ιταλικό μέτωπο,
σε συνεργασία με τον πρόεδρο
του Ευρωκοινοβουλίου, Μάρτιν
Σουλτς και τον ίδιο τον Γκάμπριελ,
που καλεί τη Μέρκελ να εγκατα-
λείψει την πνιγηρή πολιτική λι-
τότητας. Οι ιδέες που κυκλοφο-
ρούν είναι πολλές, αν και παρό-
μοιες.

• Πρώτον, να υπάρξει ένα New
Deal για την Ευρώπη, που περι-
λαμβάνει ένα κεϊνσιανό επενδυ-
τικό σχέδιο ύψους 1,2 τρισ. ευρώ,
δηλαδή... όσο δέκα σχέδια Μάρσαλ
και προϋποθέτει φυσικά παρά-
καμψη του Συμφώνου Σταθερό-
τητας (Ολάντ). Οι φορείς της συγ-
κεκριμένης ιδέας επιμένουν όμως
ότι η οικονομική ανάπτυξη θα
αποκαταστήσει τη συγκέντρωση
φορολογικών εσόδων και θα στα-
θεροποιήσει τα δημοσιονομικά
στοιχεία.

• Δεύτερον, να εξαιρεθούν οι

κρατικά επιδοτούμενες επενδύσεις
σε ανάπτυξη και απασχόληση από
τις δημοσιονομικές δαπάνες (Γκάμ-
πριελ).

• Τρίτον, να διαχωριστούν τα
καλά από τα κακά χρέη (Ρέντσι),
ώστε αυτά τα οποία οδεύουν για
την ανάπτυξη της οικονομίας να
μην εμπίπτουν στον κανόνα του
3%, το όριο που οφείλει -σύμφωνα
με το Σύμφωνο Σταθερότητας- να
μην ξεπερνά το έλλειμμα μιας χώ-
ρας.

Εκδοση ομολόγων
Μία εξαιρετικά ενδιαφέρουσα

ιδέα παρουσιάστηκε αυτήν την
εβδομάδα από το Γερμανικό Ιν-
στιτούτο Οικονομικών Επιστημών
(DIW) με επικεφαλής τον 43χρονο
οικονομολόγο, Μαρσέλ Φράτσερ,
ο οποίος είναι και στενός σύμβου-
λος του Γκάμπριελ. Η πρωτοβουλία
βασίζεται στη δημιουργία ενός
ευρωπαϊκού επενδυτικού ταμείου,
που θα αντλεί κεφάλαια από την
έκδοση ομολόγων, ένα είδος δη-
λαδή ευρωομολόγου από την πίσω
πόρτα, καθώς τα eurobonds έχουν
προ πολλού απορριφθεί ως ιδέα
τόσο από τους Γερμανούς Χρι-
στιανοδημοκράτες όσο και από
τους Σοσιαλδημοκράτες εταίρους
τους στην κυβέρνηση.

Το Ινστιτούτο υπολόγισε κατ’
αρχάς το «επενδυτικό κενό» για
κάθε χώρα της Ευρωπαϊκής Ενω-
σης, αφαιρώντας από την ιδεατή
επενδυτική δραστηριότητα, που
χρειάζεται κάθε χώρα, την πραγ-
ματική. Για τη Γερμανία το διά-
στημα 2010 - 2012 το κενό αυτό
ήταν 3,7% (ναι, έχει και η Γερμανία
ανάγκη από περισσότερες επεν-
δύσεις!), ενώ για την Ελλάδα ήταν
3,0% του ΑΕΠ, μία ποσοστιαία μο-
νάδα πάνω από τον μέσο όρο της
Ευρωζώνης που είναι 2%. «Ο
πρώην υπουργός Ανάπτυξης, Κω-
στής Χατζηδάκης, έκανε κάποια
μικρά βήματα προς τη σωστή κα-
τεύθυνση. Χρειάζονται όμως κι
άλλα. Αυτήν τη στιγμή δυστυχώς
φαίνεται ότι δεν υπάρχει η απα-
ραίτητη πολιτική στήριξη για να
ολοκληρωθούν τέτοιου είδους προ-
σπάθειες», λέει στην «Κ» ο Αλέ-
ξανδρος Κριτικός, διευθυντής
Ερευνας του DIW.

Αιτία γι’ αυτήν την επενδυτική
ένδεια σε ολόκληρη την Ευρωζώ-
νη, και ειδικά στον Νότο, είναι η
περιρρέουσα ανασφάλεια, αφού
πολλές τράπεζες αποφεύγουν να
δώσουν πιστώσεις στους πελάτες
τους, φοβούμενες ότι δεν θα ξα-
ναπάρουν πίσω τα χρήματά τους.
Με δεδομένα, λοιπόν, τα άδεια
κρατικά ταμεία και τους περιορι-
σμούς του Συμφώνου Σταθερό-
τητας, ούτε οι εθνικές κυβερνήσεις
μπορούν να αναστρέψουν αυτήν
την τάση.

Γαλλοϊταλικό μέτωπο
με στόχο την ανάπτυξη
Λύση, χωρίς όμως αλλαγή του Συμφώνου Σταθερότητας, αναζητούν οι Γερμανοί

Το Γερμανικό Ινστιτούτο Οικονομικών Επιστημών (DIW) προτείνει να ανα-
λάβει η Ευρώπη να αντιμετωπίσει την επενδυτική ένδεια. Διότι μόνον
εκείνη μπορεί να παρακάμψει αφενός τα άδεια κρατικά ταμεία και αφετέ-
ρου τον δοκιμαζόμενο τραπεζικό τομέα. Με τη δημιουργία ενός επενδυτι-
κού ταμείου που θα έχει στη διάθεσή του έναν τριψήφιο αριθμό δισ. ευ-
ρώ και με χρονικό ορίζοντα πέντε χρόνια, θα μπορέσουν να αποκτήσουν
πρόσβαση σε πιστώσεις όσες επιχειρήσεις διψούν για κεφάλαια. Ειδικά
στις χώρες της ευρωπαϊκής περιφέρειας, αλλά όχι μόνο σε αυτές, η συγ-
κρότηση ενός επενδυτικού ταμείου θα είναι πολύτιμη. Η διαχείριση του
ταμείου θα έπρεπε να ανατεθεί στο υπάρχον Ευρωπαϊκό Επενδυτικό Τα-
μείο της Ευρωπαϊκής Επενδυτικής Τράπεζας. Οι εθνικές επενδυτικές τρά-
πεζες θα μπορούν στη συνέχεια να διαθέτουν τα χρήματα στους πελάτες
και σε όποιες χώρες δεν υπάρχουν τέτοιες, θα μπορούσε να ανατεθεί η
ίδια αποστολή σε τοπικές ιδιωτικές ή κρατικές τράπεζες. Κατά το DIW, ο
θεσμός θα μπορούσε να λειτουργήσει στα πρότυπα του ESM: να χρηματο-
δοτείται μέσω της έκδοσης ομολόγων και μέσω της άριστης πιστοληπτικής
του ικανότητας να εξασφαλίζει φτηνό χρήμα. Το πλεονέκτημα από τα χα-
μηλά επιτόκια θα μπορούσε να το μετακυλίει στους δανειολήπτες. «Πρό-
κειται για ένα μηχανισμό διάσωσης για την πραγματική οικονομία», εξηγούν
όσοι συμμετείχαν στη διατύπωση της πρότασης. Θα γινόταν δεκτό ένα τέ-
τοιο σχέδιο από το Βερολίνο; «Ναι», απαντούν οι ίδιοι παράγοντες. Η γερ-
μανική κυβέρνηση ξέρει ότι πρέπει να υποχωρήσει. Αυτή είναι άλλωστε μία
από τις πιο ανώδυνες πολιτικά και οικονομικά ιδέες που κυκλοφορούν.

DIW: Να δημιουργηθεί επενδυτικό ταμείο

Πολλοί Ευρωπαίοι ηγέτες, με επικεφαλής τον Ιταλό πρωθυπουργό Ματέο
Ρέντσι (φωτ.), διεκδικούν χαλάρωση του Συμφώνου Σταθερότητας.
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Με έντονη αμφισβήτηση των πρω-
τοβουλιών του Μπαράκ Ομπάμα
στην εξωτερική πολιτική συνοδεύ-
θηκε η προχθεσινή επέτειος της
ανακήρυξης της αμερικανικής ανε-
ξαρτησίας, καθώς οι Αμερικανοί
ψηφοφόροι εξεδήλωσαν τη διαφω-
νία τους σε σφυγμομέτρηση της
Τρίτης, δηλώνοντας σε ποσοστό
73% ότι διαφωνούν με τους χειρι-
σμούς του Λευκού Οίκου στο εξω-
τερικό.Παρότι το ποσοστό αυτό εί-
ναι το χαμηλότερο που έχει σημει-
ώσει ο πρόεδρος στα έξι χρόνια της
θητείας του, έγκριτοι αναλυτές με-
γάλων αμερικανικών ινστιτούτων-
δεξαμενών σκέψης (think tank)
εκτιμούν ότι η κοινή γνώμη κρίνει
με υπερβολική αυστηρότητα τον
καλοπροαίρετο Ομπάμα.

Σε άρθρο του, ο αναλυτής του
Ινστιτούτου Brookings, Μάικλ
Ο’Χάνλον, τονίζει μεν τα προβλή-
ματα που αντιμετωπίζει η εξωτερική
πολιτική Ομπάμα στην ευρύτερη
Μέση Ανατολή, ομολογεί δε ότι ο

Λευκός Οίκος μοιάζει να κινείται
πλέον προς τη σωστή κατεύθυνση.
Σύμφωνα με τον αρθρογράφο, ο
Μπαράκ Ομπάμα υφίσταται σήμερα
τις επιπτώσεις της αρχικής του άρ-
νησης να εμπλακεί στη συριακή
κρίση, επιτρέποντας με τον τρόπο
αυτό την επικράτηση της εμπνευ-
σμένης από την Αλ Κάιντα, ISIS
στο γειτονικό Ιράκ. Ανάλογο σφάλ-
μα διέπραξε ο Ομπάμα και στη Λι-
βύη, όπου η αποστασιοποίηση των
ΗΠΑ από τις εξελίξεις στη «μετα-
Κανταφική» εποχή άνοιξε τον δρόμο
σε επικείμενη διχοτόμηση της χώ-
ρας. Στο Αφγανιστάν, η απόφαση
οριστικής απεμπλοκής αγνοεί την
ανάγκη διατήρησης ουσιαστικής
αμυντικής παρουσίας των ΗΠΑ στο
λίκνο αυτό του σουνιτικού εξτρε-
μισμού. Παρά τα προβλήματα αυτά,
ο Ο’Χάνλον εκτιμά ότι ο πρόεδρος
επέλεξε τη σωστή προσέγγιση στην
ουκρανική κρίση, με σταδιακή ενί-
σχυση εμπορικών κυρώσεων, απο-
φεύγοντας παράλληλα τη στρατιω-

τική ή οικονομική κλιμάκωση, που
θα εξόργιζε τους ανήσυχους Ευ-
ρωπαίους συμμάχους της Ουάσιγ-
κτον. Παρότι είναι πολύ νωρίς για
να μιλήσουμε για επιτυχίες, καθώς
οι μάχες συνεχίζονται, ο πρόεδρος
Πούτιν έχει δείξει σημάδια ότι προ-
τίθεται να οδηγήσει τα πράγματα
σε αποκλιμάκωση.

Η πολιτική Ομπάμα απέναντι
στην Κίνα φαίνεται κι αυτή να απο-
δίδει καρπούς, με την περιορισμένης
κλίμακας σκοπούμενη «στρατηγική
μετακίνηση» των ΗΠΑ προς Ανα-
τολάς να μην ενοχλεί –ακόμη– το
Πεκίνο, που εμφανίζεται πρόθυμο
να συνεργασθεί με την Ουάσιγκτον
για την ανάσχεση της βορειοκο-
ρεατικής ατομικής απειλής. Σε ό,τι
αφορά το Ιράν, οι γεωπολιτικές
συνθήκες και η σοβούσα κρίση στο
Ιράκ είναι αυτές που οδήγησαν
ΗΠΑ και Ιράν σε όψιμη προσέγγιση.
Τους Ρεπουμπλικανούς και τις κυ-

βερνήσεις Μπους κατηγορεί ευθέως
ο αναλυτής του Ινστιτούτου Cato,
Νταγκ Μπάντοου, για τα σημερινά
προβλήματα της εξωτερικής πολι-
τικής των ΗΠΑ. Ως τη σημαντικό-
τερη επιτυχία του προέδρου Ομπάμα
στον τομέα της εξωτερικής πολιτικής
χαρακτηρίζει ο Μπάντοου τη σθε-
ναρή αντίστασή του στις εκκλήσεις
των νεοσυντηρητικών για πολλα-
πλούς νέους πολέμους και ένοπλες
επεμβάσεις, παρά τον κυκεώνα επι-
κρίσεων από κάθε λογής Αμερικα-
νούς συντηρητικούς.

Σε ό,τι αφορά το Ιράκ, ο αναλυτής
του Cato τοποθετεί την ευθύνη της
παρούσας κρίσης στην «αφελή» ει-
σβολή που διέταξε ο πρόεδρος
Τζορτζ Μπους το 2003, αλλά και
στην αποτυχία του ρεπουμπλικα-
νικού Λευκού Οίκου να εκπονήσει
αξιόπιστη μεταπολεμική στρατη-
γική πρόταση για το Ιράκ και τον
ρόλο των ΗΠΑ σε αυτό.

Ενδιαφέρον παρουσιάζει η κρι-
τική που άσκησε ο Μπαράκ Ομπάμα
στους νεοσυντηρητικούς, κατά τη
διάρκεια ομιλίας του για την εξω-
τερική πολιτική τον Μάιο. «Μετά
τον Β  ́Παγκόσμιο Πόλεμο, ορισμένα
από τα πιο δαπανηρά μας σφάλματα
προήλθαν, όχι εξαιτίας της συστο-
λής μας, αλλά της προθυμίας μας
να ορμάμε σε στρατιωτικές περι-
πέτειες, χωρίς να έχουμε μελετήσει
τις επιπτώσεις, χωρίς να έχουμε
εξασφαλίσει διεθνή υποστήριξη
και νομιμοποίηση και χωρίς να
έχουμε ενημερώσει το αμερικανικό
κοινό», είχε πει ο Ομπάμα, μιλώντας
στη στρατιωτική ακαδημία του
Ουέστ Πόιντ. Η εξωτερική πολιτική
είναι δύσκολη υπόθεση, εκτιμά ο
Νταγκ Μπάντοου, που επαινεί ωστό-
σο τον πρόεδρο Ομπάμα για την
αποτελεσματική του αντίσταση στα
επικίνδυνα κελεύσματα των νεο-
συντηρητικών.

Η εξωτερική
πολιτική
Ομπάμα στο
μικροσκόπιο
Οι Αμερικανοί σε γκάλοπ αμφισβήτησαν
τις κινήσεις του προέδρου

Εγκριτοι αναλυτές εκτιμούν ότι η κοινή γνώμη κρίνει με υπερβολική αυστηρότητα τον καλοπροαίρετο Ομπάμα.

Νέες
περιπέτειες
για τον Σαρκοζί 
Αντιμέτωπος με επιβεβλημένη πο-
λιτική αποστρατεία βρίσκεται ο
πρώην πρόεδρος της Γαλλικής
Δημοκρατίας, Νικολά Σαρκοζί, ο
οποίος ετέθη την Τετάρτη σε κα-
θεστώς έρευνας, δημιουργώντας
την προοπτική παραπομπής του
ενώπιον της Δικαιοσύνης. Ο
πρώην πρόεδρος αντιμετωπίζει
κατηγορίες παρεμπόδισης του
έργου της Δικαιοσύνης, που
ερευνούσε παράνομες προεκλο-
γικές χρηματοδοτήσεις της εκ-
στρατείας του το 2007. Σε μια
προσπάθεια να διασκεδάσει τις
εντυπώσεις, ο Νικολά Σαρκοζί
παραχώρησε συνέντευξη το βρά-
δυ της Τετάρτης, περνώντας
στην αντεπίθεση και εμφανί-
ζοντας τον εαυτό του ως θύμα
πολιτικής σκευωρίας. «Ουδείς
πρώην αρχηγός του γαλλικού
κράτους δεν έχει υποστεί όσα
υπέστην εγώ. Αγαπώ την πατρί-
δα μου με ασίγαστο πάθος και
δεν είμαι το είδος του ανθρώπου
που υποχωρεί απέναντι σε τέ-
τοιες βρώμικες μεθόδους και πο-
λιτικές μηχανορραφίες. Οι 15
ώρες που πέρασα προσωρινά
κρατούμενος, οι μήνες παρακο-
λούθησης των τηλεφώνων μου
και οι 20 δικαστές που χειρίζον-
ται την υπόθεσή μου αποδει-
κνύουν πρόθεση εξευτελισμού»,
είπε ο κ. Σαρκοζί στη χειμαρρώδη
συνέντευξή του. Οι υποστηρι-
κτές του πρώην προέδρου επε-
σήμαναν ότι ο Σαρκοζί ξύρισε
το κοντό μούσι που είχε αφήσει,
εκτιμώντας ότι αυτό ήταν σημάδι
πολιτικής κινητοποίησης και
ετοιμότητας από μέρους του επί-
μονου πολιτικού.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Απέναντι στην μπύρα για την εθνική ομάδα της Αργεντινής, η ίδια εταιρεία έριξε στη μάχη της
διαφήμισης την μπύρα που υποστηρίζει το αντίπαλο δέος, δηλαδή τη βραζιλιάνικη ομάδα. Οι
διαφημίσεις της μπύρας Skols (Βραζιλία) και της Quilmes (Αργεντινής) θεωρήθηκαν αρκετά ιδιοφυείς,
με τα «πυρά» που ανταλλάσουν οι δύο ομάδες να προετοιμάζουν το κλίμα για την πολυαναμενόμενη
πιθανή ποδοσφαιρική αναμέτρηση. Το γεγονός ότι και οι δύο μάρκες ανήκουν στην Ambev SA, καθιστά
τη στρατηγική της εταιρείας ασυνήθιστη, αν όχι πρωτόγνωρη.

Ambev Vs Ambev: 
Η εμφύλια «μάχη» της μπύρας Αποφάσισε 

η Χρυστάλλα
για Tρ. Κύπρου  

Την επιστολή Γιωρκάτζη αντικατο-
πτρίζει η τελική απόφαση του Διοι-
κητικού Συμβουλίου σχετικά με την
αύξηση κεφαλαίου της Τράπεζας
Κύπρου, η οποία ολοκληρώνει, σύμ-
φωνα με τη σχετική ανακοίνωση
και τις υποχρεώσεις της τράπεζας
κάτω από το Σχέδιο Αναδιάρθρωσής
της. Η συνεδρία της Παρασκευής
κινήθηκε σε εντάσεις, και με την
παρουσία μεγαλοδικηγόρων «πέριξ»

της συνεδρίας. Ωστόσο, σε αντίθεση
με παλαιότερες συνεδρίες, διεφάνη
πως οι κύπριοι σύμβουλοι δεν εξέ-
φρασαν έντονες διαφωνίες σχετικά
με την αύξηση κεφαλαίου της τρά-
πεζας. Πάντως, η διαδικασία που
συμφωνήθηκε εξασφαλίζει πως οι
σημερινοί μεγαλομέτοχοι δεν θα
χάσουν τον έλεγχο της τράπεζας,
νοουμένου ότι θα συμμετάσχουν
στην αύξηση κεφαλαίου. Σελ. 4 

Καλυμμένα στο 80% τα ΜΕΔ
στον Συνεργατισμό
Στο 60% αναμένεται να κορυφωθεί
το ποσοστό των μη εξυπηρετούμε-
νων δανείων στον Συνεργατισμό μέ-
χρι το τέλος του 2018, ενώ το 80%
των δανείων είναι καλυμμένα με εμ-
πράγματη εξασφάλιση. Σύμφωνα με
πληροφορίες της «Κ» τα μεγάλα
ανοίγματα του Συνεργατισμού σε
σχέση με τα μη εξυπηρετούμενα δά-
νεια στη συντριπτική τους πλειοψη-
φία αφορούν ποσά κάτω του €1 εκατ.

Οι ίδιες πηγές κάνουν λόγο και για
ρευστότητα κοντά στο 18%-20% ενώ
σε σχέση με τις προβλέψεις, ο δείκτης
κάλυψης των μη εξυπηρετούμενων
δανείων ανέρχεται στο 42% . Οικο-
νομικοί κύκλοι εκτιμούν πως του-
λάχιστον στον Συνεργατισμό τον
Δεκέμβριο θα ομαλοποιηθεί η κα-
τάσταση, ενώ σε σχέση με τις ανα-
διαρθρώσεις δανείων δηλώνουν πως
ο δρόμος θα είναι μακρύς. Σελ. 5

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΕΡΣΙΑΝΗ

Όταν ο Γουλιέλμος της
Οράγγης πάτησε στην
Αγγλία για να αρπάξει
το στέμμα από τον θείο
και πεθερό του, Ιάκω-
βο, έθεσε ένα τέλος
στις ελπίδες των Κα-

θολικών για αποκατάσταση της επιρ-
ροής τους στον θρόνο. Με την άνοδό
του, έκλεισε το ζήτημα της πιθανο-
λογούμενης συμμαχίας μεταξύ της
Αγγλίας και της Γαλλίας και έλυσε
το πρόβλημα των Ολλανδών που
τώρα είχαν ένα «δικό τους» στην
αντίπερα όχθη της Μάγχης. 

Η άνοδος του Γουλιέλμου, με την
«Ένδοξη Επανάσταση» των Άγ-
γλων, όμως, έφερε και μια κοσμο-
γονία στην οικονομία. Ο Γουλιέλμος
έφτασε ως «προσκεκλημένος» του
κοινοβουλίου, το οποίο πλέον είχε
το πάνω χέρι και πλέον η δική του
βασιλεία δεν μπορούσε να λειτουρ-
γήσει με τον απολυταρχικό τρόπο
στον οποίο ήταν συνηθισμένοι οι
βασιλείς της εποχής. Ο μονάρχης
δεν μπορούσε πλέον να επιβάλλει
«δάνεια» στους αριστοκράτες, ούτε
να αρνηθεί να τα πληρώσει στη
συνέχεια. Δεν μπορούσε να πωλεί
τίτλους ευγενείας, όπως ο Ιάκωβος
που ισολόγισε τα βιβλία του προ-

σφέροντας την ευκαιρία σε πλού-
σιους να γίνουν Βαρόνοι με 1905
λίρες. Το Κοινοβούλιο και μόνο
μπορούσε να επιβάλει φόρους. Επέ-
βλεπε τον προϋπολογισμό του βα-
σιλιά. Και, εφόσον ο βασιλιάς δα-
νειζόταν κυρίως από τους βουλευτές
και τους φίλους τους, το Κοινοβού-
λιο απαγόρευσε τα βασιλικά «μη
εξυπηρετούμενα δάνεια». 

Η αλλαγή αυτή ήταν ριζοσπαστι-
κή, όπως την περιγράφει ο μέγας
Ντάγκλας Νορθ σε σειρά άρθρων
του. Το στέμμα, που μόνο με τη βία
μπορούσε να δανειστεί –στα 14%–
μέσα σε δύο χρόνια «βγήκε στις αγο-
ρές» με 6%. 

Η Αγγλία έγινε πανίσχυρη, κτί-
ζοντας ένοπλες δυνάμεις και το θρυ-
λικό της ναυτικό, που αργότερα την
έκανε αυτοκρατορία σε βάρος, όχι
μόνο των Γάλλων, αλλά και των Ολ-
λανδών. Σιγά-σιγά, αυτή η αγορά
για «κρατικά ομόλογα» μπορούσε
να διαχυθεί πέρα από τον ιμπερια-
λισμό της χώρας, που μετά από τρεις
αιώνες οι Βρετανοί ανακάλυψαν πως
ήταν κάτι το σκοτεινό. 

Η «αγορά» αυτή, η διάθεση για
αποταμίευση και επένδυση σε «ομό-
λογα» χρηματοδότησε τη βιομη-
χανική επανάσταση, και κυρίως

τις υποδομές της: Κανάλια, σιδη-
ρόδρομους, μηχανήματα, εμπορικό
ναυτικό. 

Ο Νίαλ Φέργκουσον κάνει μια
απλή περίληψη του τεράστιου χρέους
που δημιούργησαν οι Άγγλοι και αρ-
γότερα οι Βρετανοί: «Δεν υπήρχε
παύση πληρωμών. Δεν υπήρχε πλη-
θωρισμός...».

Το κόλπο του χρέους δεν ήταν
μόνο πως ο Γουλιέλμος της Οράγγης
κατέστη αξιόπιστος δανειολήπτης.
Ο Νορθ περιγράφει πώς αυτό μπορεί
να γίνει με δύο τρόπους: Με το κτί-
σιμο της αξιοπιστίας μέσα από την
πρότερη συμπεριφορά, ή μέσα από
δεσμευτικούς κανόνες που δεν επι-
τρέπουν παραβίαση των συμβο-
λαίων. Με τον δεύτερο τρόπο –
κάτω από το άγρυπνο βλέμμα του
House of Commons– ο Γουλιέλμος
έγινε ο πρώτος μονάρχης που μπο-
ρούσε να δανειστεί άνετα από τις
αγορές – και οι δημοσιονομικοί μας

κανόνες, αποσκοπούν στην εφαρ-
μογή της ίδιας πολιτικής. Την ίδια
ώρα, όμως, ο Γουλιέλμος έκανε κάτι
άλλο. Ενίσχυσε την άλλη πλευρά
του ισολογισμού του. Δεν έχει τόση
σημασία πόσα χρωστά ένας δανει-
ολήπτης – και ιδίως όταν πρόκειται
για κράτος. Σημασία έχει τί κάνεις
με τα λεφτά που δανείστηκες. 

Ο Γουλιέλμος έκτισε μια σύγχρονη
πολιτεία, ικανή να νικήσει τους πο-
λέμους της και να στηρίξει την οι-
κονομική πρόοδο με υποδομές. Κι
αυτό δεν είναι καθόλου άσχετο με
τη σημερινή Κύπρο. 

Ενώ η δημοσιονομική πειθαρχία
είναι εξαιρετικά σημαντική για μια
χώρα που δεν έχει την εμπιστοσύνη
των αγορών, την ίδια ώρα η νεοφα-
νής αλλά εύθραυστη αξιοπιστία μάς
επιβάλλει να σκεφτούμε σοβαρά
πώς θα χρησιμοποιήσουμε την ευ-
καιρία που μας δίνεται. Το πρόσφατο
ομόλογο θα στηρίξει την Τράπεζα
Κύπρου και, μαζί με την αύξηση κε-
φαλαίου, θα βοηθήσει για να επα-
νέλθει η ομαλότητα στο χρηματο-
πιστωτικό μας σύστημα. 

Δεν μπορεί όμως η αξιοπιστία
αυτή μπροστά στις αγορές να χρη-
σιμοποιηθεί για τους σκοπούς που
χρησιμοποιούσαμε ως σήμερα τα

δημοσιονομικά ελλείμματα: Αυξήσεις
και προαγωγές χωρίς αξιολόγηση
στο Δημόσιο. Επιδόματα σε άτομα
που δεν έπρεπε να τα λαμβάνουν.
Χρηματοδότηση αστείων πολιτικών,
δρόμων που δεν πάνε πουθενά, το-
πικών αρχών που είναι άναρχες και
δαπανούν σαν μεθυσμένος έφηβος,
στημένες προσφορές...

Η ευκαιρία σήμερα είναι να στρα-
φούν οι κρατικές δαπάνες προς σκο-
πούς που θα αποφέρουν ενίσχυση
της οικονομίας. Προς σωστές υπο-
δομές, καλά προσεγμένες και με ρί-
σκο από τον ιδιωτικό τομέα ο οποίος
δεν θα «βοηθηθεί» από το κράτος
για να αποφασίσει πού να επενδύσει.
Και, πάνω από όλα, στην ανασυγ-
κρότηση του κράτους. Στην μηχα-
νογράφηση. Στην αναδόμηση της
δικαστικής εξουσίας η οποία κατα-
γράφει αφόρητες καθυστερήσεις.
Στην ενίσχυση των θεσμών που,
από τις αρχές του αιώνα βρίσκονται
ακόμα στη νηπιακή τους φάση, ανί-
κανοι να εποπτεύσουν, να ρυθμίσουν
και να ελέγξουν όπως οφείλουν τις
αγορές. 

Η «άλλη πλευρά του ισολογισμού»
είναι εξαιρετικά σημαντική. Πολλές
από τις μεταρρυθμίσεις που απαι-
τούνται θα πρέπει να περάσουν από

τη δοκιμασία της πολιτικής. Σε άλλες
περιπτώσεις, όπως η ψηφιοποίηση
της διακυβέρνησης, θα πρέπει να
δαπανηθούν ουσιαστικά ποσά. Πολ-
λές φορές όμως, η βελτίωση των δια-
δικασιών, η απλούστευση του διοι-
κητικού φόρτου, η μείωση της γρα-
φειοκρατίας και η μείωση των αχρεί-
αστων εμποδίων στη λειτουργία της
οικονομίας, δεν χρειάζονται, ούτε
πολιτικές αντιπαραθέσεις, ούτε πολ-
λά λεφτά: Στον ισολογισμό μπορεί
να υπάρχουν μόνο θετικά πρόσημα. 

Αν οι εξαγγελίες είναι πλέον αρ-
χαιότερες της σημερινής γενιάς των
πολιτικών, αυτό λέει πολλά για την
ποιότητα της πολιτικής μας κουλ-
τούρας. Η σημερινή συγκυρία, όμως,
αποτελεί μια μοναδική ευκαιρία
αφού αφαιρεί όλες τις μέχρι σήμερα
δικαιολογίες, όσο μη σοβαρές κι αν
ήταν αυτές. Αν χαθεί η ευκαιρία της
κρίσης, αυτή θα είναι η μεγαλύτερη
αμαρτία της πολιτικής μας. 

Επίσης, πρέπει να προχωρήσει
ένα σοβαρό ΓεΣΥ και να εκπονηθεί
ΜΔΠ. Και τα λεφτά από το γκάζι μα-
κριά από τους πολιτικούς. 

Τα δάνεια του Ιάκωβου και ο Γουλιέλμος της Οράγγης

Σχολιάστε στο www.kathimerini.com.cy

www.fortheisland.wordpress.com

<<<<<<<

Αν φύγει η μοναδική ευ-
καιρία της κρίσης, αυτή
θα είναι η μεγαλύτερη
αμαρτία από όλες.

ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΕΣ

Σαφής η προτίμηση 
στο κυπριακό νερό 
Αυξητικές τάσεις παρουσιάζει η παραγω-
γή νερού στα κυπριακά εργοστάσια, καθώς
οι καταναλωτές δείχνουν εμπιστοσύνη στο
νερό της εγχώριας αγοράς, ενώ οι εισαγω-
γές σημειώνουν αισθητή κάμψη. Σελ. 6

ΚΑΤΑΘΕΣΕΙΣ

Πρώιμη σταθεροποίηση
στο τραπεζικό σύστημα
Στα αρχικά στάδια ομαλοποίησης βρίσκεται
το τραπεζικό σύστημα, όπως καταδεικνύει η
αύξηση των καταθέσεων. Τα ενθαρρυντικά
στοιχεία για τις καταθέσεις δεν μπορούν να
εκληφθούν ως ρευστότητα, ενώ δεν υπάρ-
χει λόγος ανησυχίας, σε περίπτωση που με-
τατραπούν σε εκροές. Σελ. 3

ΚΑΡΙΕΡΑ

Η δημιουργικότητα
κόντρα στην πεπατημένη
Κινητήριος δύναμη που βγάζει από τα
αδιέξοδα ακόμα και σε δύσκολες οικονομι-
κές συνθήκες αποδεικνύεται η δημιουργι-
κότητα, μέσω της καινοτομίας, της αλλα-
γής, μακριά από τα τετριμμένα. Σελ. 8

ΕΛΛΑΔΑ

Τα stress test
ο επόμενος γρίφος
Εστία ανησυχίας αποτελεί για τις ελληνι-
κές τράπεζες η άσκηση προσομοίωσης
ακραίων καταστάσεων που διενεργεί η
ΕΚΤ σε συνεργασία με την Ευρωπαϊκή Τρα-
πεζική Αρχή (ΕΒΑ). Σελ. 9

Θα αυξήσει κεφάλαιο 1 δισ. ευρώ 
Κηρύχθηκε ανακωχή στον «εμφύλιο»

www.pwc.com.cy
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Παίζει μπάλα...
Σε Ινιέστα εξελίσσεται η Άννυ Σιακαλλή. Το
Τμήμα Αλλοδαπών, γνωστό στους γνωρίζοντες
και ως φέουδο της πλάκας, συνεχίζει να λει-
τουργεί ως Αποικιοκρατική Αρχή χωρίς αρχή και
τέλος. Οι αποφάσεις του τμήματος προκαλούν
περισσότερο ρίγος παρά αίσθημα εμπιστοσύ-
νης. Σωκράτη, άλλος στάβλος να καθαρίσεις...

Προσοχή
Πολλή ασχήμια βγαίνει προς τα έξω, όταν μέ-
λη του Διοικητικού Συμβουλίου μεγάλης τρά-
πεζας στην οποία έχουμε και εμφύλιο, όπου
κάτσουν αρχίζουν να σχολιάζουν με τον χειρό-
τερο τρόπο τον Διευθύνοντα Σύμβουλό τους.
Ακόμα χειρότερη είναι μάλιστα η εικόνα όταν
ο εν λόγω Διευθύνων Σύμβουλος έχει πείσει
τους συνομιλητές των μελών του Διοικητικού
Συμβουλίου. Εάν, για παράδειγμα, η Τρόικα
πείστηκε από τον νέο CEO της τράπεζας, δεν
σε παίρνει να τον κατηγορείς. Απλά πράματα,
κύριοι... ΜΠ

Και ιδίως
Όταν μάλιστα τα σχόλια που γίνονται περιστρέ-
φονται γύρω από την καταγωγή του συγκεκρι-
μένου CEO, τότε υπάρχει ζήτημα για όλους. Δεν
μπορεί να πηγαίνει «ενδεκαδάτος» του Διοικητι-
κού Συμβουλίου στην Τρόικα και να τους τη λέει
για «τούτους τους Ιρλανδούς». Αλήθεια, πώς την
είδατε; ΜΠ

Μπράβο
Η JCC είναι ένα από τα μονοπώλια που την είχαν
καλά με την Αρχή Προστασίας του Ανταγωνι-
σμού, που για χρόνια αρνήθηκε να την «πειρά-
ξει». Ωστόσο, πέρα από τα αρνητικά που έφερε
στην αγορά η JCC, την ίδια ώρα θα πρέπει να πα-
ραδεχόμαστε και τα θετικά της. Πληροφοριοδό-
τες της στήλης σχολιάζουν με μεγάλη ευχαρί-
στηση την ασφάλεια που προσφέρει η εταιρεία,
η οποία σε αρκετές περιπτώσεις εντοπίζει ύπο-
πτη «συμπεριφορά» στις κάρτες, και προστα-
τεύει τους κατόχους τους. Γι αυτό, μπράβο. Για
το άλλο, όχι τόσο...

Recap
Όταν η αύξηση κεφαλαίου της πιο μεγάλης τρά-
πεζας του τόπου, μπλοκάρεται για να ικανοποι-
ηθούν οι ανάγκες συγκεκριμένου κόμματος, το
οποίο φοβάται πως η επιτυχής αύξηση κεφαλαί-
ου θα κάνει καλό στην προσπάθεια της κυβέρ-
νησης να βγάλει τη χώρα από την κρίση, τότε η
Κύπρος κινείται στα όρια της προδοσίας. Και ας
λένε μετά για άλλους...

Όχι όλοι
Δεν είναι όλα τα κόμματα τόσο φαιδρά, τόσο
μυωπικά και τόσο άρρωστα με την εξουσία. Το
ΑΚΕΛ δείχνει πως έχει τη διάθεση να σταθεί δί-
πλα στην κυβέρνηση, εκεί όπου συμφωνεί, αντί
να ανακαλύπτει διαφωνίες όπως κάνουν άλλοι.
Αν συνεχίσει σε αυτό το τέμπο, το ΑΚΕΛ θα ξε-
περάσει όπως φαίνεται και τα προβλήματά του
στην κάλπη. Μιας και έκλεισε τον κύκλο της η
εσωτερική διαμάχη στο Δ.Σ. της Τράπεζας Κύ-

πρου και όλα «βαίνουν» προς το καλό, ας ελπί-
σουμε ότι θα ξεκινήσουν δουλειά οι διοικούν-
τες, καθαρίζοντας το τοπίο από τα μεγάλα «αγ-
κάθια», αφού και στην έκθεση του το ΔΝΤ κάνει
λόγο για «κατεστημένα συμφέροντα» που εμπο-
δίζουν τη μείωση των μη εξυπηρετούμενων δα-
νείων… Δεχόμαστε στοιχήματα, για το ποιος θα
είναι ο πρώτος στη σειρά;

Στις Βρυξέλλες
Οι έξι ευρωβουλευτές μας απέφυγαν τη μαζική
παρουσία στην Επιτροπή Εξωτερικών, όπου συ-
ζητείται, μεν η Τουρκία, αλλά το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο δεν έχει καμία δύναμη –ούτε καν πολι-
τική επιρροή. Ενώ η επιτροπή προσφέρεται κυ-
ρίως για μόστρα και εξασφάλιση «ιντζών» στα
κυπριακά ΜΜΕ, η ουσία της δεν έχει να κάνει με
την Έκθεση για την Τουρκία, την οποία πραγμα-
τικά κανένας δεν διαβάζει εκτός του Κοινοβουλί-

ου, με εξαίρεση κύπριους δημοσιογράφους και
ορισμένους φοιτητές. Αντίθετα, Θεοχάρους και
Παπαδάκης θα πρέπει να ασχοληθούν και με τα
ευρύτερα θέματα για να δικαιολογήσουν τον ρό-
λο τους. Η πρώτη, πάντως, το έκανε καλά στην
προηγούμενη της θητεία. 

Και αλλού...
Οι άλλοι τέσσερις ευρωβουλευτές μας, πάντως,
κινούνται στην Επιτροπή Αναφορών (Χατζηγε-
ωργίου), Προϋπολογισμού (ο Επίτροπος Στυλια-
νίδης), Βιομηχανίας, Έρευνας και Ενέργειας (Συ-
λικιώτης), ενώ ο «ακαδημαϊκός», κ. Μαυρίδης
φαίνεται πως μπαίνει στην Οικονομικών και Νο-
μισματικών Υποθέσεων. 

Κάλλιο αργά…
Σε επανεξέταση της φορολόγησης της σύντα-
ξης χηρείας αναμένεται να προχωρήσει το αρ-
μόδιο Υπουργείο Οικονομικών, αφού μετά την
εφαρμογή και αυτής της μνημονιακής υποχρέω-
σης, τα επηρεαζόμενα άτομα αν και με μειωμέ-
να εισοδήματα, να πληρώνουν μεγαλύτερη φο-
ρολογία. Ντροπής πράγματα… Δεν είναι η πρώτη
φορά που ψηφίζονται νόμοι που είτε είναι άδι-
κοι, είτε αντισυνταγματικοί, είτε, είτε, είτε…
Όμως, κάλλιο αργά παρά ποτέ..

Η Χρυστάλλα
Μία εβδομάδα αφότου μας απογοήτευσε με την
παρουσίαση της Ετήσιας Έκθεσης της Κεντρικής
Τράπεζας, η Χρυστάλλα Γιωρκάτζη μας ενθου-
σιάζει με τη στάση της γύρω από το ζήτημα της
Τράπεζα ς Κύπρου. Μπήκε στον χορό, χόρεψε
και αποφάσισε η Χρυστάλλα πως, αφού το βου-
νό δεν είναι δυνατόν να πάει στον Μωάμεθ, τότε
θα πρέπει ο Μωάμεθ να πάει με το ζόρι στο βου-
νό. Κάπως έτσι το πράμα, κι εμάς μας αρέσει
διότι κάνει καλό στον τόπο. Αν συνεχίσει, είμα-
στε πλάι της. ΜΠ

Η ώρα των αποφάσεων για τα πολύ σοβαρά προβλήματα που έχει
να αντιμετωπίσει η κυπριακή οικονομία και κυρίως το χρηματοπι-
στωτικό σύστημα του τόπου είναι προ των πυλών. Η χρονική περίοδος
που διανύουμε παρέχει τη δυνατότητα σε όλους τους αρμόδιους
φορείς να περάσουν από τη θεωρία στην πράξη και να αποδείξουν
τις πραγματικές τους προθέσεις. Την ίδια στιγμή τους δίνει την
ευκαιρία να αποδείξουν ότι όντως λειτουργούν αμερόληπτα και με
κύριο γνώμονα τα καλώς νοούμενα συμφέροντα του τόπου. Στην
έκθεση του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου στο σημείο που αφορά
τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, πέραν του ότι καταδεικνύεται το τε-
ράστιο μέγεθος του προβλήματος υπάρχει η σοβαρή καταγγελία για
«κατεστημένα συμφέροντα που εμποδίζουν τη μείωση των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων». 

Ασφαλώς και η θέση που εκφράζει το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο
θα πρέπει να ληφθεί πολύ σοβαρά υπόψη από τις εποπτικές αρχές, το
Υπουργείο Οικονομικών αλλά και από το Προεδρικό Μέγαρο με δεδομένο
και το γεγονός ότι επιχείρησαν να αποσοβήσουν τη διαμάχη που ση-
μειώθηκε τις τελευταίες μέρες εντός του Δ.Σ. της Τράπεζας Κύπρου
σε ό,τι αφορά την αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου. 

Επίσης, εκείνο που μπορεί να εξαγάγει κανείς αβίαστα ως συμπέρασμα
από την έκθεση του Ταμείου είναι πως το ΔΝΤ σίγουρα δεν αναφέρεται
και δεν βλέπει κατεστημένα συμφέροντα στην πλειοψηφία των μη
εξυπηρετούμενων δανείων που αφορούν κόσμο που έχουν συρρικνωθεί
τα εισοδήματά του ή έχει μπει στην ανεργία και ούτε θα εξυπηρετήσει
εξάλλου και κανένα να εκποιηθούν μαζικά κατοικίες μερικών τετρα-
γωνικών αλλά αντιθέτως αναφέρεται σε άτομα με οικονομική επιφάνεια. 

Η διοικήτρια της Κεντρικής Τράπεζας είναι ο θεσμός που πρέπει
ως επόπτης αλλά και ως ανεξάρτητη αρχή, να «καθαρίσει» το σκηνικό
και το πεδίο αλλά και από πλευράς Διοίκησης πρέπει να δούμε ονόματα
και αριθμούς και κυρίως πιέσεις για είσπραξη χρηματικών ποσών που
είναι εφικτά. 

Δεν μπορεί να διαμηνύουν όλοι ότι πρέπει να στηριχθεί το τραπεζικό
σύστημα, ότι πρέπει να εξυγιανθεί επιτέλους αυτό που λέμε τράπεζα
Κύπρου, ότι πρέπει να εξευρεθεί λύση με τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια, αλλά στην πράξη να μην γίνεται τίποτα. Η Χρυστάλλα Γιωρκάτζη
ως επόπτρια μπορεί να παρέμβει ουσιαστικά στα των τραπεζών και
να θέσει όρια. Μπορεί να δώσει οδηγίες και να προβεί σε ελέγχους
ώστε να υπάρξει επιτέλους νοικοκυροσύνη και διαφάνεια προκειμένου
η Τράπεζα να απαλλαχθεί από τα βαρίδια και το στίγμα του παρελθόντος
και να γυρίσει ουσιαστικά σελίδα. Η καλή πορεία της Τράπεζας Κύπρου
είναι αλληλένδετη με την οικονομική ανάκαμψη του τόπου. 
Στην πράξη όμως αποδείχθηκε ότι ίσως οι τραπεζίτες να είναι ανώριμοι
ακόμα να προχωρήσουν χωρίς αυστηρό εποπτικό έλεγχο. Αυτό απο-
δείχτηκε την τελευταία πενταετία όπου η χαλαρή εποπτεία των
τραπεζών, έδωσε την ευκαιρία σε ορισμένους τραπεζίτες να λειτουρ-
γήσουν κατά το δοκούν. Χαρακτηριστικό παράδειγμα που θα συνοδεύει
πάντα την ιστορία του χρηματοπιστωτικού συστήματος η αγορά των
ελληνικών ομολόγων από γερμανικές τράπεζες αλλά και πολλά άλλα,
που δυστυχώς γράφτηκαν στις μαύρες σελίδες της κυπριακής οικονομίας. 

Αν το ΔΝΤ εκτιμά ότι η αδυναμία να σημειωθεί πρόοδος με μείωση
των μη εξυπηρετούμενων δανείων είναι πιθανό να αναζωπυρώσει αρ-
νητική ανατροφοδότηση του χρέους και των τραπεζών, τότε προς τι
οι προσπάθειες του υπουργού Οικονομικών για έξοδο στις αγορές και
προς τι οι υποδείξεις της διοικήτριας προς το Δ.Σ. της Τράπεζας για
αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου; 

Τα δύο προαναφερθέντα σημεία είναι η αρχή. Μπαίνοντας στα
βαθιά, κυβέρνηση και Κεντρική Τράπεζα κρατούν την μπάλα στα
χέρια τους και ναι, αν θέλουν μπορούν να θέσουν τέρμα στην ασυδοσία
και στη διαπλοκή. 

Στην πρώτη γραμμή βρίσκεται η Κεντρική Τράπεζα ως ανεξάρτητη
εποπτική αρχή. Η Χρυστάλλα Γιωρκάτζη ως γενική ελέγκτρια είναι
γνώστης πολλών καταστάσεων, άρα πιστώνεται με ένα ακόμα πλεο-
νέκτημα. Αν θέλει μπορεί να πετύχει το μεγάλο στοίχημα. 

Στασιμοπληθωρισμός
Είναι το φαινόμενο κατά το οποίο παρατη-
ρείται αύξηση του πληθωρισμού (συνεχής

και αισθητή αύξηση του γενι-
κού επιπέδου τιμών / μεί-
ωση της αγοραστικής αξίας
του χρήματος), παράλληλα
με την αύξηση των ποσο-
στών ανεργίας, με το ρυθμό
ανάπτυξης της οικονομίας να

επιβραδύνεται και την αγορά να μη λει-
τουργεί αποτελεσματικά.

ΜΑΡΙΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 
Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

diktis@kathimerini.com.cy

Τμήμα Αλλοδαπών (ευρωπαϊκή γαρ χώρα η Κύπρος)...

Το στοίχημα για τη
Χρυστάλλα Γιωρκάτζη

Είναι βέβαιο ότι οι διεθνείς κεφα-
λαιαγορές είχαν καλές επιδόσεις
και αποδόσεις το πρώτο εξάμηνο
του έτους, αν και υπήρξε παράλληλα
μία απροσδόκητη μερίδα οικονο-
μικών απογοητεύσεων, αστοχιών
στην εφαρμογή των δημοσιονομι-
κών πολιτικών, καθώς και γεωπο-
λιτικών δραμάτων. 

Μέσα στους επόμενους έξι μήνες,
πάντως, οι διεθνείς κεφαλαιαγορές
θα χρειαστούν καλύτερες ειδήσεις
για να διατηρήσουν την απόδοσή
τους. Εάν, τώρα, το κατορθώσουν,
είναι μάλλον απίθανο να επαναλά-
βουν τα ίδια ευρύτατα κέρδη τους.
Στις αρχές του τρέχοντος έτους
ελάχιστοι είχαν προβλέψει ότι η
αμερικανική οικονομία θα συρρι-
κνωνόταν δραστικά κατά 2,9% το
πρώτο τρίμηνο, ότι η Ρωσία θα προ-
σαρτούσε την Κριμαία και ότι το
Ιράκ θα έπεφτε θύμα της αναμό-
χλευσης μιας εμφύλιας διαμάχης.
Οι προαναφερθέντες παράγοντες
συνέβαλαν στο να επιταθούν οι
προκλήσεις που αντιμετωπίζουν
ούτως ή άλλως οι ήδη εξασθενη-
μένες οικονομίες. 

Περισσότερο προβλέψιμη ήταν
μία σειρά από πολιτικές αποτυχίες,
όπως η αποκαρδιωτική πρόοδος
της Ιαπωνίας σε επίπεδο μεταρ-
ρυθμίσεων και η υιοθέτηση μιας
παρατεταμένα ανισόρροπης μα-
κροοικονομικής προσέγγισης από
άλλες χώρες, η οποία βασιζόταν

και σε υπερβολικό βαθμό και για
πολύ μεγάλα διαστήματα μόνο στα
εργαλεία της νομισματικής πολι-
τικής.

Ωστόσο, μετά δυσκολίας θα μπο-
ρούσες να εντοπίσεις πολλές αγο-
ρές, οι οποίες να έχουν υποστεί
σοβαρές συνέπειες. Αντί να υπάρ-
ξουν μαζικές πωλήσεις μετοχών,
σε διεθνή κλίμακα οι τιμές των με-
τοχών παρουσίασαν άνοδο, ακριβώς
όπως και τα εταιρικά ομόλογα, τα
εμπορεύματα και τα χρεόγραφα
των αναδυόμενων αγορών. Ιστορικά
μιλώντας, τέτοια ευρύτατης κλί-
μακας κέρδη θα υποδήλωναν ότι
η παγκόσμια οικονομία βελτιώνεται.
Όχι, όμως, αυτήν τη φορά. Αντ’
αυτού, οι αναλυτές δαπάνησαν με-
γάλο μέρος του πρώτου εξαμήνου,
όχι μόνον αναθεωρώντας προς τα
κάτω τις προβλέψεις τους για την
ανάπτυξη το 2014 σε πολλές χώρες,

αλλά και υποβαθμίζοντας τις προ-
βλέψεις τους και για τα προσεχή
έτη. Η απάντηση στον γρίφο βρί-
σκεται σε μία άλλη κατηγορία επεν-
δυτικού προϊόντος, η οποία είχε
καλές επιδόσεις το πρώτο εξάμηνο.
Πρόκειται για τα κρατικά ομόλογα,
συμπεριλαμβανομένων όσων εκ-
δίδουν η Γερμανία και οι Ηνωμένες
Πολιτείες, τα οποία θεωρούνται
μηδαμινού επενδυτικού κινδύνου.
Το γεγονός ότι τα κρατικά ομόλογα
προκάλεσαν ζωηρό αγοραστικό εν-
διαφέρον το πρώτο εξάμηνο σχε-
τίζεται με τη συνεχιζόμενη επιρροή
της πολιτικής των κεντρικών τρα-
πεζών επί των αγορών. Εντούτοις,
οι κεντρικές τράπεζες έδειξαν εμ-
φανώς την προθυμία τους να πα-
ρατείνουν την αναζήτησή τους για
τόνωση των τιμών των περιουσια-
κών στοιχείων και να καταστείλουν
την αστάθεια των αγορών.

Αυτό θα κατατείνει στο να ενι-
σχυθούν οι επιπτώσεις της χαμη-
λότερης διαρθρωτικής ανάπτυξης
και των ασθενέστερων πληθωρι-
στικών δυνάμεων. Δεν χρειάζεται
να αναρωτηθεί κανείς γιατί και ο
ιδιωτικός τομέας ακολουθεί στον
ίδιο ρυθμό και συντηρεί την κατά-
σταση, διευκολύνοντας τις πιστώ-
σεις. Έτσι, καθίσταται εμφανές με
τη χαλάρωση των προδιαγραφών
δανειοδότησης, την αναθέρμανση
των δραστηριοτήτων στις συγχω-
νεύσεις και τις εξαγορές, καθώς

και την ολοένα και μεγαλύτερη διά-
θεση για δανεισμό και μόχλευση.
Δεδομένου ότι οι κεντρικές τράπε-
ζες εξακολουθούν να αποτελούν
μεγάλο μέρος της εξήγησης για τον
συσχετισμό μεταξύ των τιμών των
περιουσιακών στοιχείων και των
οικονομικών μεγεθών, οι επενδυτές
θεωρούν ότι βρίσκονται σε μία κα-
τάσταση χωρίς απώλειες. Είτε οι
αντισυμβατικές πολιτικές των κεν-
τρικών τραπεζών θα αποβούν επι-
τυχημένες στην τόνωση της οικο-
νομίας είτε τα εν λόγω χρηματο-
πιστωτικά ιδρύματα θα πρέπει να
αποδυθούν σε έτι περαιτέρω και
πιο μακρόχρονη στήριξη των αγο-
ρών.

Oι επενδυτές συνεχίζουν να απο-
λαμβάνουν τη θαλπωρή αυτού του
χαλαρού νομισματικού περιβάλ-
λοντος. Όμως δεν θα έπρεπε να
φανούν τόσο ανόητοι και να αγνοή-
σουν πολύ γρήγορα την πρόσφατη
απερίφραστη προειδοποίηση της
Τράπεζας των Διεθνών Διακανο-
νισμών (BIS), κοινώς γνωστής ως
Κεντρικής Τράπεζας των Κεντρικών
Τραπεζών. Η ΒΙS ανέφερε ότι η ση-
μερινή κατάσταση χρήζει προσο-
χής, «όπως όλες οι χρηματοπιστω-
τικές φούσκες που σκορπούν τη
νεραϊδόσκονη του παραπλανητικού
πλούτου».

Ο κ. Ελ Εριάν είναι τέως διευθύνων
σύμβουλος της PIMCO.

<<<<<<<

Η αναταραχή σε Ιράκ,
Ουκρανία και η συρρί-
κνωση της αμερικανικής
οικονομίας στο α΄ τρί-
μηνο δεν επηρέασαν τα
χρηματιστήρια ή τις αγο-
ρές ομολόγων στο πρώ-
το εξάμηνο.

Υψηλές αποδόσεις κόντρα στην πραγματικότητα
Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του MOHAMED A. EL-ERIAN* / BLOOMBERG
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΕΡΣΙΑΝΗ

Η σημαντική αύξηση των καταθέ-
σεων στις κυπριακές τράπεζες, η
οποία διαφαίνεται μέσα από τα τε-
λευταία επίσημα στοιχεία της Κεν-
τρικής Τράπεζας, διαμορφώνει μια
εικόνα που δείχνει πως το σύστημα
βρίσκεται πλέον στα αρχικά στάδια
της ομαλοποίησης. Πρέπει να ση-
μειωθεί πως οι καταθέσεις των κυ-
πριακών νοικοκυριών συνεχίζουν
να μειώνονται, ενώ και στην περί-
πτωση των κυπριακών επιχειρή-
σεων, μειώνονται επίσης οι κατα-
θέσεις, αλλά με μεγαλύτερη βρα-
δύτητα από ό,τι μειώνονται οι πι-

στώσεις. Την ίδια ώρα, ωστόσο,
επιβεβαιώνονται οι αρχικές εκτι-
μήσεις σύμφωνα με τις οποίες η
απομόχλευση του τραπεζικού συ-
στήματος γίνεται κατά βάση στο
εξωτερικό, με μικρότερες διορθώ-
σεις εντός Κύπρου. Αυτή η τάση
έχει προστατέψει την κυπριακή οι-
κονομία από μία βαθύτερη κρίση,
αλλά εγείρει το ερώτημα κατά πόσον
θα μπορεί ν απομόχλευση να συ-
νεχίζεται στο εξωτερικό για μεγάλο
ακόμα χρονικό διάστημα, χωρίς να
επηρεαστεί η εγχώρια οικονομία. 

Σε κάθε περίπτωση, πάντως, η
επιστροφή των ξένων καταθετών
δεν μπορεί παρά να αποτελεί στοι-
χείο το οποίο να δίνει σημαντική
ένεση αισιοδοξίας για την πορεία
του τραπεζικού συστήματος, νο-
ουμένου ότι τα ζητήματα που τα-
λαιπωρούν την Τράπεζα Κύπρου
θα μπορέσουν να λυθούν σύντομα. 

Ως πολύ σημαντική πρέπει να
κρίνεται η αύξηση των καταθέσεων
που προέρχονται από ΧΠΙ εκτός
Κύπρου – τόσο από την Ευρωζώνη
όσο και από τον υπόλοιπο κόσμο.
Οι εισροές καταθέσεων, στη χει-
ρότερη περίπτωση δείχνουν πως
έχει πλέον εκλείψει η αίσθηση –
ή καλύτερα ο φόβος– πως το κυ-
πριακό τραπεζικό σύστημα αντι-
μετωπίζει δυνητικά μια νέα κρίση
που θα οδηγήσει σε νέα προβλή-
ματα και ενδεχομένως ακόμα και
νέο κούρεμα. Επιπλέον, τα μηνύ-
ματα που δίνονται από τη μείωση
(όχι όμως την πλήρη κατάργηση)
των περιορισμών στη διακίνηση
κεφαλαίων, αλλά και από τη στα-
διακή επιστροφή της Δημοκρατίας
στις διεθνείς αγορές, φαίνεται πως
«πιάνουν τόπο». 

Από τον Μάρτιο και μετά, κατα-
γράφονται συνεχείς, μάλιστα αυξή-

σεις στις εισροές από ξένα ΧΠΙ, με
επίκεντρο εκείνα που βρίσκονται
εκτός Ευρωζώνης. Πρέπει η αισιο-
δοξία που δικαιολογημένα προκαλεί
η εισροή να είναι κάπως μετριασμένη
προς το παρόν, με σαφή τάση να
διαφαίνεται αργότερα αυτό τον μήνα,
όταν θα δημοσιευτούν τα αποτελέ-
σματα Ιουνίου. Με δεδομένο το γε-
γονός ότι οι καταθέσεις από ξένους
χρηματοπιστωτικούς οργανισμούς
έχουν την τάση να καταγράφουν
πολύ μεγάλες διακυμάνσεις, δεν
πρέπει να αποκλείεται κάποια εκροή
στο επόμενο διάστημα. Μία τέτοια
εκροή, μάλιστα, θα μπορεί να κριθεί
και ως «φυσιολογική», μετά τις συ-
νεχείς εισροές από τους συγκεκρι-
μένους καταθέτες. 

Τα δολάρια
Ως συνήθως, σημαντικό στοιχείο

αποτελούν οι καταθέσεις σε δολά-

ρια. Αυτές αντικατοπτρίζουν σε με-
γάλο βαθμό και το γεγονός ότι οι
μεγαλύτερες αυξήσεις στις συνο-
λικές καταθέσεις προέρχονται από
ξένα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα.
Οι εισροές δολαρίων είναι –κι αυ-
τές– πολύ ασταθείς διαχρονικά και
δεν θα πρέπει να μας ανησυχήσει
μια εκροή καταθέσεων στο επόμενο
διάστημα. 

Παρόλο που τον τελευταίο χρόνο
οι καταθέσεις σε δολάρια δείχνουν
μία σταθερά πτωτική τάση, εντού-
τοις συνεχίζουν να έχουν μεγάλες
διακυμάνσεις. Μήνες με καθαρές
εισροές της τάξης των 200 εκατ.
ευρώ (σε δολάρια πάντα) δεν είναι
σπάνιες, ενώ πριν από τον Μάιο
του 2013, οι διακυμάνσεις ήταν
ακόμη πιο μεγάλες: Εισροές και
εκροές της τάξης του 1 δισ. ευρώ
δεν ήταν καθόλου σπάνιες, καθώς
γίνονταν μεγάλες προσωρινές κα-

ταθέσεις από ιδρύματα που χρησι-
μοποιούσαν τις κυπριακές τράπεζες
ως «διαμετακομιστικό σταθμό». 

Τα πιο πρόσφατα στοιχεία δεί-
χνουν πως η τάση αυτή άρχισε να
επανέρχεται, με τις καθαρές εισροές
δολαρίων τον Μάιο να φτάνει πλέον
τα 600 εκατ. ευρώ, ένα ποσό που
δεν είναι αμελητέο. Αυτό, ωστόσο,
που δεν είναι γνωστό, είναι πόσες
είναι σε αριθμό οι καταθέσεις. Δεν
αποκλείεται να είναι ελάχιστες σε
αριθμό οι μεγάλες καταθέσεις, με
τα χρήματα να «σταθμεύονται»
στην Κύπρο για χρήση από τους
ιδιοκτήτες τους για πληρωμές ή άλ-
λες υποχρεώσεις στο επόμενο διά-
στημα. 

Έτσι, η εικόνα που δημιουργείται,
κυρίως από τις καταθέσεις σε δο-
λάρια, είναι διπλή: Από τη μια κα-
ταδεικνύεται σαφής αύξηση της
εμπιστοσύνης στο τραπεζικό σύ-
στημα. Από την άλλη, όμως τα χρή-
ματα αυτά δεν αποκλείεται να εγ-
καταλείψουν την Κύπρο τους επό-
μενους μήνες. Εάν συμβεί κάτι τέ-
τοιο, δεν θα πρέπει να ερμηνευτεί
ως ένδειξη απώλειας εμπιστοσύνης
προς τις κυπριακές τράπεζες. 

Δεν είναι ρευστότητα
Την ίδια στιγμή, και παρά τις

πολύ ενθαρρυντικές εντυπώσεις
που αφήνουν τα στοιχεία που αφο-
ρούν στο σύνολο του τραπεζικού
συστήματος, πρέπει να σημειωθεί
πως οι καταθέσεις σε ξένο νόμισμα
–όπως το δολάριο Αμερικής– δεν
πρέπει να αντιμετωπίζονται ως
«ρευστότητα». 

Τα δολάρια δεν μπορούν να αξιο-
ποιηθούν για σκοπούς παραχώρη-
σης πιστώσεων ή για ενίσχυση της
ρευστότητας στην αγορά, και το
όφελος που προκύπτει από αυτές
τις καταθέσεις έχει περισσότερο
να κάνει με τις χρεώσεις που επι-
βάλλουν για αυτές οι τράπεζες, αλλά
και με το «σινιάλο» που στέλνουν

στην αγορά σχετικά με το πόσο
ασφαλείς θεωρούν οι ξένοι τις κυ-
πριακές τράπεζες. 

Οι τράπεζες όμως δεν μπορούν
να χρησιμοποιήσουν αυτές τις κα-
ταθέσεις ως «ρευστότητα», για δύο
λόγους: Πρώτο, τα υποχρεωτικά
αποθέματα έναντι καταθέσεων σε
ξένο νόμισμα (required reserve) εί-
ναι πολύ υψηλά, στο 80%. Έτσι, οι
τράπεζες οφείλουν να διατηρούν
στα χρηματοκιβώτιά τους ποσά
που αντιστοιχούν στο 80% των κα-
ταθέσεων σε δολάρια. Πρόκειται
για ένα μέτρο που υπάρχει για να
ενθαρρυνθεί η ασφάλεια στις τρά-
πεζες και να αποφευχθούν δυσά-
ρεστες εκπλήξεις εάν –ή όταν– θα
φύγουν οι καταθέσεις σε δολάρια.
Δεύτερο, διότι, ούτως ή άλλως, γνω-
ρίζοντας πως αυτές οι καταθέσεις
είναι μάλλον βραχυπρόθεσμες, οι
τράπεζες δεν θα μπορούσαν να πα-
ραχωρήσουν δάνεια έναντι κατα-
θέσεων που είναι πολύ πιθανόν να
φύγουν στη συνέχεια. 

Σε κάθε περίπτωση, οι εξελίξεις
που αφορούν στις συνολικές κα-
ταθέσεις στις τράπεζες, είναι θετικές
και δικαιολογούν κάποια ικανοποί-
ηση σχετικά με την πορεία του
όλου συστήματος. Το γεγονός ότι
οι καταθέσεις από χρηματοπιστω-
τικά ιδρύματα του εξωτερικού
(εκτός Ευρωζώνης) αυξάνονται πε-
ρισσότερο από ό,τι θα ανέμενε κα-
νείς με βάση τις γενικότερες τάσεις
του τελευταίου έτους, είναι πολύ
θετικό. Δεν πρέπει, ωστόσο, να
υπολογίζει κανείς πως αυτές οι κα-
ταθέσεις είναι «μόνιμες», αφού η
έξοδος ενός σημαντικού μέρους
αυτών των καταθέσεων δεν θα απο-
τελούσε έκπληξη. Και, εξίσου ση-
μαντικό είναι, εάν τελικά επαλη-
θευτεί το μήνυμα των στοιχείων,
να μην προκληθεί πανικός εάν τους
επόμενους μερικούς μήνες δούμε
μείωση των ξένων καταθέσεων στο
τραπεζικό σύστημα. 

Θετικά τα στοιχεία, νωρίς για πανηγυρισμούς
Άρχισε να «γυρίζει» η εικόνα στο τραπεζικό σύστημα, παρόλο που η εγχώρια αγορά παραμένει ακόμα πιεσμένη

<<<<<<<

Τα στοιχεία δείχνουν
πως δεν θα πρέπει να
μας τρομάξει μια εκροή
ξένων καταθέσεων στο
επόμενο διάστημα.

Η επιστροφή των ξένων καταθετών δεν μπορεί παρά να αποτελεί στοιχείο το οποίο δίνει σημαντική ένεση
αισιοδοξίας για την πορεία του κυπριακού τραπεζικού συστήματος,  ενώ ευεργετικά λειτουργούν τα μηνύματα που
δίνονται από τη μείωση των περιορισμών στη διακίνηση κεφαλαίων.
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΕΡΣΙΑΝΗ

Σε κατάσταση πλήρους «κατάπαυσης
του πυρός» βρίσκεται πλέον η Τρά-
πεζα Κύπρου, μετά και την πολύωρη
συνεδρία της Παρασκευής, η οποία
αποφάσισε την προαναγγελθείσα
αύξηση κεφαλαίου, κατά 1 δισ. ευρώ.
Η απόφαση, η οποία ανοίγει την πόρ-
τα για επαναφορά της τράπεζας σε
«φυσιολογικούς» τραπεζικούς ρυθ-
μούς και πλήρη εξυγίανση των βι-
βλίων της, λήφθηκε ομόφωνα, παρά
τις έντονες διαφωνίες που είχαν προ-
ηγηθεί αλλά και το έντονο παρασκή-
νιο που εξελίχθηκε μέχρι και την πα-
ρέμβαση του Προέδρου της Δημο-
κρατίας και αργότερα της διοικήτριας
της Κεντρικής Τράπεζας. Η απόφαση
ανοίγει πλέον τον δρόμο για επιτυχία
στο στρες τεστ, ενώ επιτρέπει στην
τράπεζα να προχωρήσει με τα επό-
μενα βήματα που έχουν να κάνουν
και με τη διαπραγμάτευση των τίτλων
της στο Χρηματιστήριο του Λονδίνου.
Επιπλέον, θα επιτρέψει και την ενί-
σχυση των προβλέψεων και, κυρίως,
την επιστροφή της τράπεζας σε συν-
θήκες πιστωτικής επέκτασης, κάτι
που αποτελεί προαπαιτούμενο για
έξοδο της χώρας από τις συνθήκες
ύφεσης. 

Η απόφαση δίνει την ευκαιρία
στους υφιστάμενους μετόχους να
συμμετάσχουν, στην πρώτη φάση
της πράξης, κατά την οποία θα λαμ-
βάνονται κλειστές προσφορές με πο-
σό και τιμή αγοράς. Το βιβλίο προ-
σφορών θα διαμορφωθεί ώς τις 25
του μήνα. Η τράπεζα θα μπορεί να
παραχωρήσει μετοχές στους επεν-
δυτές που θα μπουν στις προσφορές
σε αυτή τη φάση, σε τιμή που θα κα-
θοριστεί στο κατώτατο όριο των προ-
σφορών. Επιπλέον, η τιμή προσφοράς
θα οδηγήσει και σε «ιεράρχηση» των
προσφορών που θα γίνουν αποδεκτές. 

Δεν είναι στο παρόν στάδιο σαφής

ο τρόπος με τον οποίο η τράπεζα θα
ιεραρχήσει τις προσφορές που θα
λάβει από τους δυνητικούς επενδυτές
στο βιβλίο προσφορών. Πάντως, η
όλη διαδικασία θυμίζει IPO (Αρχική
δημόσια προσφορά). Επιπλέον, ση-
μαντικό στοιχείο που προστατεύει
τους υφιστάμενους μετόχους, είναι
και η δυνατότητα επιβολής περιορι-
σμών στο μερίδιο που θα αποκτήσουν
ο καθένας από τους δυνητικούς επεν-
δυτές που θα υποβάλουν «κλειστή»
προσφορά. 

Επιπλέον, στη δεύτερη δάση της
διαδικασίας, οι υφιστάμενοι μέτοχοι
θα έχουν την ευκαιρία να αγορά-
σουν μετοχές της τράπεζας στην
τιμή πώλησης της πρώτης φάσης.
Η συμμετοχή αυτή θα περιορίζεται
από δύο παράγοντες, άσχετα με
τη συμμετοχή τους ή όχι στην πρώ-
τη φάση: Πρώτο, ο κάθε υφιστά-
μενος μεγαλομέτοχος (άνω των
100 χιλιάδων ευρώ) θα μπορεί να
αγοράσει αριθμό μετοχών που να

φτάνει στο ποσό που ήδη κατέχει,
δηλαδή να διπλασιάσει τον αριθμό
μετοχών του. Δεύτερο, οι συνολικές
προνομιακές αγορές της β΄ φάσης,
δεν θα ξεπερνούν το 20% της έκ-
δοσης. Από τη στιγμή που η έκδοση
θα κινηθεί στο όριο του 1 δισ. ευρώ,
το ποσό αυτό φτάνει τα 200 εκατ.
ευρώ. Με αυτό τον τρόπο, το claw-
back clause περιορίζεται στο 20%,
έναντι του 100% που ήταν η αρχική
πρόθεση του Διοικητικού Συμβου-
λίου. Η ανησυχία που υπήρχε ήταν
πως μια ρήτρα «ανάκτησης» στο

100% ουσιαστικά θα εξασφάλιζε
την αποτυχία της έκδοσης, κάτι
που θεωρήθηκε ως πολύ ύποπτο
από τις εποπτικές αρχές. 

Σε τρίτη φάση, θα μπορούν να
συμμετάσχουν και οι μικρότεροι μέ-
τοχοι (κάτω των 100 χιλιάδων ευρώ). 

Η όλη διαδικασία «έκδοσης IPO»,
ουσιαστικά αντιστοιχεί πλήρως στις
υποδείξεις που έκανε η διοικήτρια
της Κεντρικής Τράπεζας προς το Δι-
οικητικό Συμβούλιο της Τράπεζας
Κύπρου. Η συνεδρία, πάντως, δεν
κύλησε σε ιδιαίτερα ψηλούς τόνους,
παρά τις έντονες διαφωνίες και, κατά
φάσεις, ακόμα και υψηλούς τόνους.
Φαίνεται πως η παρουσία του μέλους
του Διοικητικού Συμβουλίου της
Κεντρικής Τράπεζας, Γιώργου Συρίχα,
ο οποίος ήταν παρών ως παρατη-
ρητής από πλευράς των εποπτικών
αρχών, είχε κατευναστική επίδραση
στην όλη διαδικασία. 

Εντύπωση προκάλεσε πάντως,
το γεγονός ότι ένα από τα μέλη του

ΔΣ με την μεγαλύτερη επιρροή στις
αποφάσεις, και δη στον πρόεδρο
του Διοικητικού Συμβουλίου, έλειψε
από την συνεδρία για αρκετά με-
γάλο χρονικό διάστημα, ενώ μετά
την επιστροφή του δεν έκανε έν-
τονες παρεμβάσεις. Το ίδιο δεν συ-
νέβηκε και κατά τη διάρκεια του
πρωινού, κατά τη διάρκεια των συ-
ζητήσεων της τράπεζας με την Κεν-
τρική. 

Εντύπωση προκάλεσε επίσης και
το γεγονός ότι συγκεκριμένος με-
γαλοδικηγόρος, κατά τη διάρκεια
της συνεδρίας άνοιξε την πόρτα
απρόσκλητος, κάνοντας σχόλιο με
σαφείς αποδέκτες, οι οποίοι ωστόσο
φαίνεται πως είχαν λάβει ακόμα
πιο ισχυρά μηνύματα από πιο υψηλά
ιστάμενους. Πάντως, μεγαλοδικη-
γόροι γυρόφερναν την τράπεζα,
φαινομενικά για να συμβουλεύσουν
τους πελάτες τους. Ορισμένα μέλη
του ΔΣ εισέπραξαν την «ελεύθερη
παρουσία» των δικηγόρων ως «πα-
ρέμβαση», γεγονός που αύξησε τις
εντάσεις, χωρίς ωστόσο να είναι
απόλυτα σαφές πως αυτός ήταν ο
στόχος τους. Πάντως, ο ένας από
τους μεγαλοδικηγόρους, ο οποίος
μάλιστα οργάνωσε και παράλληλη
συνάντηση κατά τη διάρκεια του
διαλείμματος, συμβουλεύει μεγα-
λομέτοχο που εξέφρασε τις μεγα-
λύτερες ενστάσεις κατά τη διάρκεια
της Παρασκευής, πριν τελικά απο-
δεχτεί την απόφαση, η οποία ήταν
τελικά ομόφωνη. 

Εκτενώς σχολιάστηκε επίσης και
η παρέμβαση δικηγόρου της τράπε-
ζας, ο οποίος σχολίασε πως, όχι μόνο
θα πρέπει να γίνει κατανοητή η ανάγ-
κη για αύξηση κεφαλαίου, αλλά επίσης
πως όσοι δεν αντιλαμβάνονται αυτή
την ανάγκη και δεν πιστεύουν στην
αύξηση, θα πρέπει να αποχωρήσουν
από το Διοικητικό Συμβούλιο. Παρά
τις εντάσεις, και παρά το γεγονός ότι

η συνεδρία του ΔΣ ήταν –και πάλι–
πολύωρη, κατά τη διάρκεια της συ-
ζήτησης διαφάνηκε πως, σε αντίθεση
με άλλες συνεδρίες του ΔΣ, οι δια-
φωνίες που εκφράστηκαν, προήλθαν
αποκλειστικά από συμβούλους που
δεν είναι κύπριοι. 

Σε κάθε περίπτωση, το ενδιαφέρον
εστιάζεται πλέον, όχι μόνο στην 25η
Ιουλίου, αλλά και στη Γενική Συνέ-
λευση της 18ης Αυγούστου, όπου θα
πρέπει να αναμένεται πως θα υπάρ-
ξουν εξελίξεις και ενδεχομένως και
αλλαγές στη σύσταση του ΔΣ. 

Απέρριψαν Jefferies
Εν τω μεταξύ, πρόταση στα 28σεντ,

με εγγύηση αγοράς (underwrite) είχε
υποβάλει, ως γνωστό, και η Jefferies,
η οποία ωστόσο απορρίφθηκε χωρίς
καν να συζητηθεί από το Διοικητικό
Συμβούλιο της τράπεζας. 

Η συμβουλή που δόθηκε στους
εκπροσώπους της Jefferies, ήταν
να απευθυνθούν στον ένα από τους
πέντε ανάδοχους της αύξησης κε-
φαλαίου, και δη στην HSBC. Η
απόρριψη της πρότασης, για την
οποία ήταν ενήμερη και η Κεντρική
Τράπεζα, προκάλεσε αρκετές αν-
τιδράσεις και πολλά σχόλια ανά-
μεσα σε οικονομικούς παράγοντες.
Ωστόσο, με δεδομένο πως ο όλος
«αγώνας» είχε επικεντρωθεί στο
πώς θα διατηρούσαν τον έλεγχο
της τράπεζας οι υφιστάμενοι μέ-
τοχοι, και όχι το πώς μπορεί να
γίνει ασφαλισμένα και σε καλή
τιμή η έκδοση, το αποτέλεσμα ήταν
μάλλον αναμενόμενο. 

Η προσφορά θα έδινε στους υφι-
στάμενους μετόχους έλεγχο του
40% της έκδοσης (έναντι 20% που
τους δίνει η τελική απόφαση της
τράπεζας), ενώ η ίδια η Jefferies
θα ήλεγχε εκ μέρους πελατών της,
το άλλο 60%, με εγγύηση για την
επιτυχία της έκδοσης. 
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Αύξηση κεφαλαίου με κατάπαυση του πυρός
Πήρε απόφαση «αυτοδιάσωσης» η Τράπεζα Κύπρου, παρά τις εντάσεις που δημιουργήθηκαν την Παρασκευή

Σίγησαν οι φωνές «αντίδρασης» στην Τράπεζα Κύπρου
Η ίντριγκα και το βαθύ παρασκήνιο
που δημιουργήθηκε κατά τη διάρκεια
της εβδομάδας γύρω από την Τρά-
πεζα Κύπρου, έκλεισε τελικά με μια
απόλυτη ανακωχή μετά τη συνάν-
τηση του Προέδρου της Δημοκρατίας
με τον πρόεδρο του Δ.Σ. της Τράπεζας
Κύπρου, Κρίστη Χασάπη. Η συνάν-
τηση κινήθηκε σε πολύ καλό κλίμα,
με τη συνθηκολόγηση να είναι από-

λυτη, μετά και τα όσα προηγήθηκαν
το προηγούμενο διάστημα μεταξύ
των δύο ανδρών και την απώλεια
εμπιστοσύνης που αυτά προκάλεσαν.
Οι διαρροές σε έντυπο σχετικά με
το περιβάλλον του Προέδρου Ανα-
στασιάδη δεν πέρασαν απαρατήρη-
τες και προκάλεσαν μάλιστα πολλές
απορίες για τις προθέσεις που κα-
τεύθυναν το Δ.Σ. της Τράπεζας Κύ-
πρου το τελευταίο διάστημα. 

Στη συνάντηση, στην οποία διε-
φάνη πως ήταν αχρείαστη η όποια
ένταση, ηγέρθη το ερώτημα σχετικά
με τους λόγους για τους οποίους το
Διοικητικό Συμβούλιο της τράπεζας
αρνήθηκε να προχωρήσει με αύξηση
κεφαλαίου, τουλάχιστον όσο αυτό
ήταν δυνατόν. Με δεδομένο το πρό-
βλημα της τράπεζας να περάσει το
στρες τεστ, η επιμονή κύκλων του

Δ.Σ. στην επιβολή εμποδίων –όπως
την ρήτρα claw-back100%–τα οποία
θα καταδίκαζαν την αύξηση κεφα-
λαίου, κρίθηκε από διάφορους κύ-
κλους ως ύποπτη. Ανάμεσά τους,
και πολιτικοί. 

Πίσω από τις υποψίες που ηγέρ-
θησαν σχετικά με τις πραγματικές
προθέσεις του Δ.Σ. της τράπεζας,
ήταν και οι κομματικές παρεμβάσεις
(με δημόσιες δηλώσεις και ανακοι-
νώσεις) σχετικά με το τι δέον γενέ-
σθαι στην τράπεζα. Η απορία που
δημιουργήθηκε, ακόμα και ανάμεσα
σε δυνητικούς επενδυτές, όπως είναι
σε θέση να γνωρίζει η «Κ», ήταν
κατά πόσον τα κίνητρα είχαν πολιτικό
και κομματικό χαρακτήρα και δεν
σχετίζονταν με την απλή οικονομική
λογική που θα έπρεπε να διέπει την
όλη απόφαση. 

Η ανάπτυξη στενών συμμαχιών
εντός του Διοικητικού Συμβουλίου,
οι οποίες είχαν μάλιστα και έντονο
κομματικό χρωματισμό, έδωσαν
«βάθος» στο παρασκήνιο και ταυ-
τόχρονα προκάλεσαν έντονες ανη-
συχίες πως το μέλλον της τράπεζας
θα έμπαινε στην αρένα των κομ-
ματικών αντιπαραθέσεων, με φόντο
μάλιστα τις προεδρικές εκλογές του
2016 και τις φιλοδοξίες συγκεκρι-
μένων κύκλων οι οποίοι ήδη κινούν-
ται στην λογική της ανάπτυξης συμ-
μαχιών. Πάντως, όλα δείχνουν πως
μέχρι σήμερα το  ΑΚΕΛ έμεινε έξω
από λογική της αξιοποίησης των
προβλημάτων της Τράπεζας Κύπρου
για αποκόμιση οφέλους από μια βα-
θύτερη κρίση στην τράπεζα. Πα-
ρόμοιες ανησυχίες μάλιστα φαίνεται
πως εκφράστηκαν και κατά την

αποχώρηση, παλαιότερα, ενός από
τα  μέλη του Δ.Σ., το οποίο παραι-
τήθηκε. 

Σύμφωνα με άτομο που ήταν πα-
ρόν στη συνάντηση Χασάπη-Ανα-
στασιάδη, το ερώτημα ηγέρθη κατά
τη διάρκεια της συνάντησης που εί-
χαν οι δύο την περασμένη Πέμπτη,
με τις εξηγήσεις και  διαβεβαιώσεις
που δόθηκαν, να κρίνονται ως ικα-
νοποιητικές, υπό τις περιστάσεις.
Ωστόσο, δεν πρέπει να αποκλείεται
πως θα υπάρξει και αλλαγή προσώ-

πων στο Διοικητικό Συμβούλιο, σε
«μεταγενέστερο, ανύποπτο χρόνο». 

Όσον αφορά στην Κεντρική Τρά-
πεζα, η οποία με παρέμβασή της
έδωσε όλους του λόγους που χρει-
αζόταν το Διοικητικό Συμβούλιο για
να αλλάξει τη στάση του και εκεί
φαίνεται πως καθοριστικό ρόλο δια-
δραμάτισε η εντύπωση πως «παί-
ζονται παιχνίδια» εντός του Δ.Σ. της
τράπεζας. Το γεγονός ότι, ενώ συμ-
φωνήθηκε η αύξηση κεφαλαίου πριν
από ένα και πλέον μήνα, αλλά στη

συνέχεια το Διοικητικό Συμβούλιο
αποφάσισε πως θα προχωρούσε με
αύξηση κεφαλαίου, αλλά με τρόπο
που αυτή θα ήταν δύσκολο να πε-
τύχει, προκάλεσε έντονο προβλη-
ματισμό. Όπως και στα ενδότερα
της κυβέρνησης έτσι και στην Κεν-
τρική Τράπεζα έγιναν συζητήσεις
σχετικά με τα πραγματικά κίνητρα
που βρίσκονται πίσω από τις απο-
φάσεις του Δ.Σ. της τράπεζας και δη,
με τις λεπτομέρειες που θα διέπουν
την αύξηση κεφαλαίου. 

Η παρέμβαση της Κεντρικής Τρά-
πεζας ήταν τελικά  ο καταλύτης που
έπεισε τα μέλη του Δ.Σ.  που τάσ-
σονταν εναντίον της αύξησης κε-
φαλαίου (τουλάχιστον τους Κύπριους)
να αλλάξουν στάση, αφού η επιστολή
της Διοικήτριας, Χρυστάλλας  Γιωρ-
κάτζη, δεν άφηνε περιθώρια για πα-
ρεξηγήσεις.  Μοναδικό ερώτημα πλέ-
ον, ήταν κατά πόσον το Δ.Σ. θα απο-
φάσιζε να θέσει τιμή (αντί αυτή να
τεθεί από την αγορά), σε σημείο κον-
τά ή άνω των 40 σεντ ανά μετοχή,
κάτι που θα αποθαρρύνει, φυσιολο-
γικά, τους δυνητικούς  επενδυτές.

Πάντως, κάκιστη εντύπωση προ-
κάλεσε το γεγονός ότι σε τουλάχιστον
τρεις περιπτώσεις, σημαντικά μέλη
του Διοικητικού Συμβουλίου έδειξαν
πως δεν έχουν  κανένα ενδοιασμό
να σχολιάσουν τη διεύθυνση της
τράπεζας με τα χειρότερα  λόγια.
Στα σχόλια μάλιστα, τουλάχιστον
δύο φορές έγιναν και αναφορές  στην
καταγωγή του κ. Χούρικαν, ο οποίος
είναι Ιρλανδός. Σε μία περίπτωση,
για κακή τύχη του συγκεκριμένου
μέλους του Δ.Σ., ένας από τα άτομα
που ήταν παρόντα, έχει ιρλανδικές

ρίζες, κάτι που οι ξένοι δεν άφησαν
ασχολίαστο.  Η εικόνα αυτή φαίνεται
πως σταματάει μετά τη συνάντηση
που έγινε την περασμένη Πέμπτη
στο Προεδρικό. Σε κάθε περίπτωση,
το παρασκήνιο που διαμορφώθηκε
κατά τη διάρκεια της εβδομάδας
προκάλεσε μεγάλο προβληματισμό
ανάμεσα σε αναλυτές αλλά και πο-
λιτικούς παρατηρητές. 

Όλα δείχνουν πως μετά τη συ-
νάντηση στο Προεδρικό η κομματική
«πτυχή» του όλου παρασκηνίου θα
πάψει να αποτελεί  παράγοντα εντός
του Δ.Σ. της Τράπεζας τουλάχιστον
προς το παρόν. Ωστόσο, πρέπει να
σημειωθεί και το γεγονός ότι το επεν-
δυτικό ενδιαφέρον δεν περιορίζεται
στην Jefferies και τους άλλους γνω-
στούς επενδυτές. Τόσο η IFC της
παγκόσμιας τράπεζας, όσο και η
EBRD έχουν αποδεχτεί να συμμε-
τάσχουν στην τράπεζα, με τη δεύτερη
μάλιστα να δείχνει πως έχει τη διά-
θεση να «μπει» με μερίδιο μέχρι και
2,5% (χωρίς ωστόσο να έχουν ληφθεί
τελικές αποφάσεις στο παρόν στάδιο).
Γίνεται κατανοητό πως μια τέτοια
εξέλιξη (η EBRD ενδέχεται να δια-
χειριστεί και το 18% της πρώην Λαϊ-
κής) θα βελτιώσει σημαντικά τις εν-
τυπώσεις σχετικά με την εταιρική
διακυβέρνηση στην τράπεζα και
ιδίως αναφορικά με τις «λειτουργίες
του Διοικητικού Συμβουλίου», όπως
θέτουν το θέμα οι εμπλεκόμενοι. 

Μία τέτοια συμμετοχή προφανώς
θα ενθαρρύνει το ήδη σοβαρό επεν-
δυτικό ενδιαφέρον, το οποίο «πιάνει»
όπως όλα δείχνουν τον στόχο του 1
δισ. ευρώ.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΕΡΣΙΑΝΗΣ

<<<<<<<

«Ενθάρρυνση» για
απεμπλοκή από τα κομ-
ματικά έδωσε ο Πρό-
εδρος Αναστασιάδης 
κατά τη συνάντηση της
Πέμπτης.

Τέλος στην ίντριγκα στην Τράπεζα Κύπρου. Ανακωχή εντός του Δ.Σ. το
αποτέλεσμα της συνάντησης με τον Πρόεδρο.

Φ
ΙΛ

ΙΠ
Π

Ο
Σ 

ΧΡ
Η

ΣΤ
ΟΥ

<<<<<<<

Ικανοποιούνται οι μεγα-
λομέτοχοι, χωρίς όμως
να εξασφαλίζεται απο-
τυχία της έκδοσης,
όπως επιθυμούσαν κύ-
κλοι πέριξ της τράπεζας.
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Της ΕΜΙΛΥΣ ΜΙΝΤΗ

Στο 60% αναμένεται να κορυφωθεί
το ποσοστό των μη εξυπηρετούμε-
νων δανείων στον Συνεργατισμό
μέχρι το τέλος του 2018, ενώ το 80%
των δανείων είναι καλυμμένα με
εμπράγματη εξασφάλιση. Σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ» τα μεγάλα
ανοίγματα του Συνεργατισμού σε
σχέση με τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια στη συντριπτική τους πλει-
οψηφία αφορούν ποσά κάτω του €1
εκατ. Οι ίδιες πηγές κάνουν λόγο
και για ρευστότητα κοντά στο 20%,
ενώ σε σχέση με τις προβλέψεις που
έδωσαν στη δημοσιότητα στη διάρ-
κεια της εβδομάδας, επισημαίνουν
πως όσο πιο ψηλός είναι ο δείκτης
κάλυψης των μη εξυπηρετούμενων
δανείων τόσο περισσότερες επιλογές
μπορεί να έχει το πιστωτικό ίδρυμα
ως προς τις αναδιαρθρώσεις. 

Οι ίδιες πηγές σημειώνουν ακόμα
ότι στον Συνεργατισμό, δεν υπάρ-
χουν φαινόμενα που εντοπίστηκαν
στις τράπεζες, με τους λεγόμενους
μεγαλοοφειλέτες, εκτός από 10-20
περιπτώσεις και θέτουν τον Δεκέμ-
βριο ως ορόσημο για ομαλοποίηση
της κατάστασης. 

Μακρύς ο δρόμος
Όπως ενημερώνεται η «Κ», η δια-

χείριση των μη εξυπηρετούμενων
δανείων είναι ένας μακρύς δρόμος
για τον Συνεργατισμό. Οι εκτιμήσεις
λένε πως το ποσοστό των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων αναμένεται
να κορυφωθεί στο 60% και να πα-
ραμείνουν μέχρι το τέλος του 2018,
αφού εμφανίζονται συνεχώς νέα
δάνεια που παραμένουν περίπου
ένα χρόνο μη εξυπηρετούμενα. Με
βάση στατιστικές, το 30% των δα-
νείων στο εξωτερικό που βαίνουν
προς αναδιάρθρωση αποτυγχάνουν
και θα πρέπει συνεχώς να αναμέ-
νουμε ότι αντίστοιχος αριθμός, αν

όχι μεγαλύτερος, θα επικρατήσει
στην Κύπρο. 

Ωστόσο, όπως προκύπτει, τα με-
γάλα ανοίγματα του Συνεργατισμού
σε σχέση με μη εξυπηρετούμενα,
στη συντριπτική πλειοψηφία αφο-
ρούν ποσά κάτω του €1 εκατ. 

Άνω του 80% είναι καλυμμένα με
εμπράγματη εξασφάλιση. Σημει-
ώνουμε ότι ακόμα ένας μεγάλος
αριθμός των δανείων είναι με εγ-
γυήσεις επαγγελματικών ταμιευτη-
ρίων. Πάντως, στον Συνεργατισμό
γίνεται λόγος για επαρκή ρευστότητα
με το ποσοστό να κυμαίνεται από
το 18%-20%. 

Σύμφωνα με τις ίδιες πηγές, τα
μεγάλα ανοίγματα του Συνεργατι-
σμού σε σχέση με μη εξυπηρετού-
μενα, στη συντριπτική πλειοψηφία
αφορούν ποσά κάτω του €1 εκατ.
ενώ φαίνεται ότι περίπου €3 δισ.
δάνεια θεωρούνται τερματισθέντα. 

Όπως μας αναφέρθηκε, τα δάνεια
αυτά οδηγήθηκαν στη λεγόμενη δι-

αιτησία όπως προνοεί η σύμβαση
των ΣΠΙ κατά τη συμφωνία σύναψης
δανείων και για τα οποία λήφθηκαν
αποφάσεις και νομικά μέτρα χωρίς
ωστόσο να εφαρμοστεί τίποτα, γιατί
δεν υπήρχε πλαίσιο. 

«Οι αναδιαρθρώσεις δανείων θα
πάρουν χρόνια. Δεν υπάρχει κουμπί
που να το πατάς και να αναδιαρ-
θρώνει δάνεια. Ακόμα και η Ιρλανδία
τώρα ξεκίνησε να κινείται σε αυτή

την κατεύθυνση. Αν δεν παραγάγει
η οικονομία, αν δεν κινηθεί το χρήμα,
αν δεν έρθει ανάπτυξη δύσκολα
μπορούν να δουλέψουν οι αναδιαρ-
θρώσεις» σχολιάζουν οικονομικοί
κύκλοι. Σε ό,τι αφορά τις επιμηκύν-
σεις για αποπληρωμή των δανείων
δεν είναι πάντα η λύση, αφού του-
λάχιστον σε ό,τι αφορά τον Συνερ-
γατισμό σε πολλά δάνεια, υπάρχει
όριο αποπληρωμής 30 έτη. 

Πολύ λίγες είναι οι περιπτώσεις
από λεγόμενους μεγαλοοφειλέτες
στα ΣΠΙ, συγκριτικά με τις τράπεζες.
Όπως πληροφορείται η «Κ» τα δάνεια
που κυμαίνονται άνω των δέκα εκα-
τομμυρίων με εξαίρεση τους Δήμους
είναι περίπου 15-20 στον αριθμό.
Το πιο ψηλό δάνειο ανέρχεται στα
€36 εκατ. αφορά όμιλο ξενοδοχείου,
αλλά είναι εξυπηρετούμενο. 

Περί κουρέματος…
Πηγές από τον Συνεργατισμό

απορρίπτουν κατηγορηματικά την

ψιθυρολογία περί κλεισίματος του
Συνεργατισμού ή ότι θα υποστεί
κούρεμα. Επικαλούμενοι εξάλλου
και τη δήλωση-υπόδειξη της δι-
οικήτριας της Κεντρικής Τράπεζας
Χρυστάλλας Γιωρκάτζη, προς τις
τράπεζες για έξοδο στις αγορές
για εξεύρεση του €1 δισ. επιση-
μαίνουν πως οι τράπεζες κλείνουν
από έλλειψη ρευστότητας και ότι
είναι μικροψυχία να λέγεται ότι
κλείνει ο Συνεργατισμός. 

Παρά τη δύσκολη κατάσταση
που διέρχεται το χρηματοπιστω-
τικό σύστημα του τόπου, στον Συ-
νεργατισμό υπάρχει μια συγκρα-
τημένη αισιοδοξία λόγω των απο-
τελεσμάτων του πρώτου τριμήνου
του έτους όπου έκλεισε με καθαρά
κέρδη της τάξης των €15 εκατ.
ενώ για το οικονομικό έτος που
έληξε στις 31 Δεκεμβρίου του 2013
το κέρδος από τις εργασίες πριν
από τις προβλέψεις για απομείωση
στην αξία δανείων και χορηγήσε-
ων, ανήλθε στα €196 εκατ. ευρώ.
Οι συνολικές προβλέψεις κατά την
31η Δεκεμβρίου 2013 ανέρχονται
σε €2,6 δισ. αυξάνοντας τον δείκτη
κάλυψης των μη εξυπηρετούμενων
δανείων στο πολύ ψηλό 42%, ενώ
οι νέες προβλέψεις που έχουν σχη-
ματιστεί για το 2013 ανέρχονται
σε €1,9 δισ. σύμφωνα με τις πρό-
νοιες του σχεδίου αναδιάρθρωσης. 

Τα συνολικά κεφάλαια λαμβα-
νόμενης υπόψη της ανακεφαλαι-
οποίησης και μετά την αφαίρεση
των προβλέψεων για απομείωση
του δανειακού χαρτοφυλακίου
ανέρχονται στα €1,2 δισ. με τον
δείκτη κύριων βασικών κεφαλαίων
στο 12,1%. 

Εκτός τα start up
Βασική αρχή στον Συνεργατισμό

είναι ότι θα δοθούν δάνεια σε δα-
νειολήπτες που είναι βιώσιμοι,
αφού υπάρχει πρόθεση για στήριξη

της βιώσιμης ανάπτυξης. Ωστόσο,
όπως πληροφορούμαστε, ο Συνερ-
γατισμός φαίνεται ανέτοιμος τη
δεδομένη χρονική στιγμή να προ-
χωρήσει σε δανειοδοτήσεις που
σχετίζονται με τη νεανική επιχει-
ρηματικότητα. Συγκεκριμένα, όπως
μας ανέφεραν, δεν υπάρχει σήμερα
σχέδιο που να χρηματοδοτεί start
up, αλλά προχωρούν με σχέδια που
αφορούν τη χρηματοδότηση νοι-
κοκυριών και μικρομεσαίων επι-
χειρήσεων. 

Παράλληλα, όπως μας αναφέρ-
θηκε, ο Συνεργατισμός καταβάλλει
προσπάθειες για εξασφάλιση πό-
ρων, έχει διεκδικήσει και έχει πε-
τύχει στο σχέδιο αναδιάρθρωσης
να μπορεί να αναπληρώνει απο-
πληρωμές υφιστάμενων δανείων
με νέα δάνεια κάτι που του δίνει
τη δυνατότητα να παρέχει δανεισμό
μέχρι €600 εκατ. συνολικά. Δόθηκε
επίσης ένα μικρότερο ποσό για δα-
νεισμό, αφού πέραν του ότι δεν
υπάρχουν αιτήσεις, τα ΣΠΙ βρί-
σκονται υπό αναδιοργάνωση. 

Οικονομικοί κύκλοι σχολιάζουν
πως σε σχέση με τα μη εξυπηρε-
τούμενα δάνεια είναι πολύ σημαν-
τικό να υπάρχει υψηλός δείκτης
κάλυψης, γιατί παρέχει τη δυνα-
τότητα στην τράπεζα να έχει με-
γαλύτερη ευελιξία να προχωρεί σε
αναδιαρθρώσεις. 

Όπως μας εξήγησαν, αν ο δείκτης
είναι χαμηλός ακόμα και στις πε-
ριπτώσεις που υπάρχει εμπράγματη
εξασφάλιση, είναι πιο δύσκολο
σύμφωνα με τους ενοποιημένους
λογαριασμούς οι προβλέψεις για
το 2013 ανήλθαν στο €1,9 δισ. ανε-
βάζοντας τον δείκτη κάλυψης στο
πολύ ψηλό ποσοστό του 42 % με
στόχο στο τέλος του έτους ο δείκτης
να είναι ακόμα ψηλότερος. Συγκε-
κριμένα, άνω του 80% των δανείων
είναι καλυμμένα με εμπράγματη
εξασφάλιση.

Μεγάλη η ρευστότητα του Συνεργατισμού
Στο 60% αναμένεται να φθάσουν τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια μέχρι το 2018, εκ των οποίων το 80% είναι καλυμμένα

<<<<<<<

«Οι αναδιαρθρώσεις δα-
νείων θα πάρουν χρό-
νια. Δεν υπάρχει κουμπί
που να το πατάς και να
αναδιαρθρώνει δάνεια.
Ακόμα και η Ιρλανδία
τώρα κινείται σε αυτή
την κατεύθυνση». 

«Είναι μικροψυχία να λέγεται ότι κλείνει ο Συνεργατισμός», αναφέρουν στελέχη του.

ΚΥ
Π

Ε
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Του ΜΑΡΙΟΥ ΙΩΑΝΝΟΥ

Αισθητά βελτιωμένη παρουσιάζεται
η κυπριακή παραγωγή νερού, όπως
καταδεικνύουν τα πιο πρόσφατα
στοιχεία. Μπορεί η αγορά των εμ-
φιαλωμένων νερών να παρουσιάζει
σκαμπανεβάσματα κατά τη διάρκεια
κάθε χρονιάς και να διατηρείται
εύλογα σε υψηλά επίπεδα κατά την
καλοκαιρινή περίοδο, ωστόσο η
ανάγκη για σταθερότητα αναμένε-
ται να συμβάλει σημαντικά στον
όγκο πωλήσεων παγκύπρια. Όσον
αφορά στο πρώτο πεντάμηνο του
2014 σημειώθηκε αύξηση που κυ-
μάνθηκε κοντά στο 10% στις πω-

λήσεις εμφιαλωμένων νερών συγ-
κριτικά με την αντίστοιχη περσινή
περίοδο. Παράλληλα, ο καταναλω-
τής συνεχίζει να δείχνει έμπρακτα
την εμπιστοσύνη στο κυπριακό εμ-
φιαλωμένο νερό, καθώς οι πωλήσεις
παρουσιάζουν αυξητικές τάσεις,
καταλαμβάνοντας, σύμφωνα με κύ-
κλους της αγοράς, τουλάχιστον το
70% των συνολικών πωλήσεων αυ-
τή την περίοδο.

Σύμφωνα με κυπριακές εταιρείες,
που δραστηριοποιούνται στην πα-
ραγωγή νερού, οι καταναλωτές
εστιάζουν κυρίως στις πολυσυ-
σκευασίες του 1,5 λίτρου, παρά στις
μικρότερες συσκευασίες. Ως επί το
πλείστον οι πωλήσεις στις εν λόγω
συσκευασίες προέρχονται από τις
υπεραγορές. Επιπρόσθετα, ιδιαίτερα
τη φετινή χρονιά, οι καταναλωτές
επιδεικνύουν ιδιαίτερη προσοχή
όσον αφορά στο θέμα του κόστους,
μιας και φαίνεται να επηρεάζονται
από ενδεχόμενες προσφορές ή μει-

ωμένες τιμές. Επομένως, η γενικό-
τερη εξοικονόμηση η οποία είναι
το ζητούμενο, δεν σχετίζεται μόνο
με την ποσότητα του νερού που οι
καταναλωτές αγοράζουν, αφού δί-
νουν σημασία και στη δυνατότητα
που έχουν να επωφεληθούν από
χαμηλές τιμές. Ταυτόχρονα, έμαθαν
πλέον να ερευνούν, να διαχωρίζουν
τις κατηγορίες των νερών, όπως
για παράδειγμα: φυσικό μεταλλικό,
επιτραπέζιο ή πηγής, ανθρακούχα
ή μη, αεριούχα ή μη, επιλέγοντας
έτσι το κατάλληλο για εκείνους
όσον αφορά στην ποιότητα και το
κόστος. Όπως και τις προηγούμενες
χρονιές, έτσι και φέτος, η ποιότητα
των πόσιμων νερών, ειδικά στα
αστικά κέντρα, ωθεί τους κατανα-
λωτές στην αγορά εμφιαλωμένων
νερών για τις καθημερινές τους
ανάγκες.

Από ελληνικές πηγές
Οι εισαγωγές εμφιαλωμένου νε-

ρού δεν κατάφεραν να επηρεάσουν
σημαντικά την κυπριακή αγορά,
καθώς, σύμφωνα με πληροφορίες,
καταλαμβάνουν μόνο ποσοστό της
τάξης του 25%, σημειώνοντας, την
ίδια ώρα, αισθητή κάμψη, όπως δεί-
χνουν τα τελευταία στοιχεία. Συγ-
κεκριμένα, κατά την περίοδο Ια-
νουαρίου – Μαρτίου του 2014 ει-
σήχθησαν στην Κύπρο 1.529.790
λίτρα φυσικού μεταλλικού νερού
μη ανθρακούχου, σε σύγκριση με
1.776.061 λίτρα την αντίστοιχη πε-
ρίοδο του 2013, παρουσιάζοντας
μείωση κατά 13,9%, με την αξία
τους να υποχωρεί κατά 6%, από
460.719 ευρώ στα 430.349 ευρώ.
Σε αρνητικούς ρυθμούς κινήθηκαν
και οι εισαγωγές των υπολοίπων
φυσικών μεταλλικών νερών (εξαι-
ρουμένων των μη ανθρακούχων),
καταγράφοντας υποχώρηση σε πο-
σοστό 16,42%, καθώς διαμορφώ-
θηκαν στα 1.347.010 λίτρα κατά το
πρώτο τρίμηνο του έτους, από
1.611.493 κατά την αντίστοιχη περ-
σινή περίοδο. Παράλληλα, ο τζίρος
των πρώτων τριών μηνών της φε-
τινής χρονιάς συρρικνώθηκε ση-
μαντικά, κατά 37,9%, στα 270.865
ευρώ σε σύγκριση με 436.443, που
ήταν το αντίστοιχο περσινό τρίμη-
νο.

Πρωταθλήτρια χώρα εισαγωγής
μεταλλικού νερού αναδεικνύεται
η Ελλάδα, η οποία ηγείται σε όλες

τις σχετικές λίστες και μάλιστα με
τεράστια διαφορά από τις υπόλοιπες
χώρες. Όσον αφορά στα φυσικά
μεταλλικά νερά, τα οποία δεν πε-
ριέχουν διοξείδιο του άνθρακα, την
περίοδο Ιανουαρίου – Μαρτίου της
χρονιάς που διανύουμε, εισήχθησαν
στην Κύπρο από την Ελλάδα
1.092.186 λίτρα σε σχέση με
1.388.098 την ίδια περίοδο του 2013,

παρουσιάζοντας πτώση 21,3%. Στη
δεύτερη θέση ακολουθεί η Γαλλία
από την οποία έφτασαν στην κυ-
πριακή αγορά 171.067 λίτρα φυσι-
κού μεταλλικού νερού, το πρώτο
τρίμηνο του 2014, καταγράφοντας
μείωση σε ποσοστό 20,1% συγκρι-
τικά με το περσινό πρώτο τρίμηνο.
Από την άλλη, η Γερμανία κατα-
τάσσεται στην τρίτη θέση, παρου-

σιάζοντας μία εντυπωσιακή άνοδο,
σχεδόν τετραπλάσια σε διάστημα
ενός χρόνου, μιας και τους πρώτους
τρεις μήνες του τρέχοντος έτους
εισήχθησαν 103.202 λίτρα νερού,
σε σχέση με μόλις 21.538, τους αν-
τίστοιχους μήνες του 2013.

Ανοδικές τάσεις παρουσιάζει η
βουλγαρική αγορά, από την οποία
έγινε εισαγωγή 60.514 λίτρων την
περίοδο Ιανουαρίου – Μαρτίου του
2014, υπερδιπλάσια σε σύγκριση
με την εν λόγω περίοδο της περσι-
νής χρονιάς (27.720 λίτρα), με απο-
τέλεσμα η Βουλγαρία να καταταχθεί
τέταρτη στον πίνακα των χωρών
με τη μεγαλύτερη εισαγωγή φυσι-
κού μεταλλικού νερού στην Κύπρο. 

Την πεντάδα ολοκληρώνει το
Ηνωμένο Βασίλειο, το οποίο πέφτει
από την τρίτη θέση, σημειώνοντας
ταυτόχρονα ουσιαστική πτώση,
που αγγίζει το 43%, από το φετινό
πρώτο τρίμηνο σε σχέση με το περ-
σινό τρίμηνο, καθώς διαμορφώθηκε
στα 42.929 λίτρα από 75.144 λίτρα
αντίστοιχα. 

Αμελητέες οι εξαγωγές
Αξιοσημείωτη είναι η αξία των

εισαγωγών μεταλλικού νερού (χωρίς
διοξείδιο του άνθρακα) από τη Γαλ-
λία όσον αφορά τους πρώτους τρεις
μήνες του 2014, αφού ανέρχονται
στα 104.450 ευρώ με μόλις 171.067
λίτρα, ενώ η πρωτοπόρος Ελλάδα
έχει τζίρο 246.160 ευρώ, λαμβάνον-
τας το μεγαλύτερο μέρος της πίτας,
εξάγοντας στην Κύπρο συνολικά
1.092.186 λίτρα. Συνάμα, η Ιταλία
πέτυχε σημαντική αύξηση την συγ-
κεκριμένη περίοδο, διαθέτοντας
στην κυπριακή αγορά 25.110 λίτρα
μεταλλικού νερού, ξεκολλώντας
από το μηδέν του πρώτου τριμήνου
του περασμένου έτους. Πενιχρή
ήταν η εισαγωγή φυσικού μεταλ-
λικού νερού από την Ολλανδία την
περίοδο Ιανουαρίου – Μαρτίου
2013, καθώς εισήχθησαν μόλις 642
λίτρα σε σχέση με το απόλυτο μηδέν
της αντίστοιχης φετινής περιόδου,
ενώ μηδαμινή ήταν και τα δύο τρί-
μηνα η εισαγωγή από Ηνωμένες
Πολιτείες και Γεωργία.

Κι ενώ οι εισαγωγές καταλαμβά-
νουν ένα σεβαστό μερίδιο αγοράς,
οι εξαγωγές νερού είναι σχεδόν
ανύπαρκτες, παρά τις αυξητικές
τάσεις. Εξαιρουμένων των προμη-
θειών σε πλοία και αεροπλάνα, οι

μοναδικές χώρες στις οποίες η Κύ-
προς εξάγει νερό είναι το Ηνωμένο
Βασίλειο και ο Λίβανος. 

Όσον αφορά στο φυσικό μεταλ-
λικό μη ανθρακούχο νερό, κατά το
πρώτο τρίμηνο της φετινής χρονιάς,
εξήχθησαν στο Ηνωμένο Βασίλειο
5.916 λίτρα αξίας 1.220 ευρώ σε
σύγκριση με 1.728 λίτρα αξίας 328
ευρώ, κατά το αντίστοιχο περσινό
τρίμηνο, με τη συνολική άνοδο να
είναι υπερτριπλάσια. Στον Λίβανο
εξήχθησαν 7.680 λίτρα νερού αξίας
3.440 ευρώ, σε σχέση με τη μηδα-
μινή εξαγωγή των πρώτων τριών
μηνών του 2013. Τα αεριούχα νερά
δε, καλύπτουν μόνο τις ανάγκες
αεροπλάνων και πλοίων, ιδιαίτερα
τρίτων χωρών.

Προσοχή στην ετικέτα
Οι καταναλωτές ξεκίνησαν να

αντιλαμβάνονται τις κατηγορίες
των νερών, που θα προμηθευτούν
από υπεραγορές και περίπτερα, αν
και χρειάζεται να κρατούνται επαρ-
κώς ενήμεροι για να είναι αποτε-
λεσματικές οι αγορές τους. Τα εμ-
φιαλωμένα νερά διαχωρίζονται σε
φυσικά μεταλλικά, επιτραπέζια και
πηγής, χαρακτηριστικά τα οποία
πρέπει να αναγράφονται στη συ-
σκευασία, όπως καθορίζει αυστηρά
η ευρωπαϊκή νομοθεσία. Το φυσικό
μεταλλικό νερό έχει αποκλειστικά
υπόγεια προέλευση και εμφιαλώ-
νεται επιτόπου στην πηγή, σε αν-
τίθεση με το επιτραπέζιο νερό που
μπορεί να προέρχεται από γεώτρη-
ση ή λίμνη. Στην ετικέτα ενός εμ-
φιαλωμένου νερού αναγράφεται
υποχρεωτικά η ανάλυσή του, καθώς
και τα οργανικά και ανόργανα συ-
στατικά που περιέχει. Από την άλλη,
το νερό πηγής είναι ο συνδετικός
κρίκος ανάμεσα στις δύο άλλες κα-
τηγορίες, αφού έχει κοινή (υπόγεια)
προέλευση με το μεταλλικό, αλλά
τα συστατικά του συνδέονται άμεσα
με το επιτραπέζιο. Παράλληλα, οι
καταναλωτές θα πρέπει να προσέ-
ξουν κατά πόσο στην ετικέτα ανα-
γράφονται ενδείξεις όπως ανθρα-
κούχο, αεριούχο για να αποφασί-
σουν αν είναι όντως το νερό που
επιθυμούν να αγοράσουν, ενώ δεν
θα πρέπει να παραπλανούνται από
χαρακτηρισμούς όπως θεραπευτικό
ή ιαματικό νερό, τους οποίους, ού-
τως ή άλλως, απαγορεύει η Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Ψηλά στις προτιμήσεις το κυπριακό νερό
Οι καταναλωτές εμπιστεύονται το ντόπιο εμφιαλωμένο νερό, ενώ οι εισαγωγές συνολικά σημειώνουν πτώση

<<<<<<<

Οι αγοραστές επιδει-
κνύουν ιδιαίτερη προ-
σοχή όσον αφορά στο
θέμα του κόστους, κα-
θώς φαίνεται να επηρε-
άζονται από ενδεχόμε-
νες προσφορές ή μει-
ωμένες τιμές στις συ-
σκευασίες του εμφια-
λωμένου νερού σε περί-
πτερα και υπεραγορές.

Η ρευστότητα και η κεφαλαιακή επάρ-
κεια της Τράπεζας Κύπρου είναι άμε-
σα συνδεδεμένη με τα προβληματικά
δάνεια και πρέπει να γίνει ξεκάθαρη
η αναγκαιότητα λήψης συγκεκριμέ-
νων και ισορροπημένων μέτρων δια-
χείρισης των μη εξυπηρετούμενων
δανείων.

Ο κίνδυνος είναι τεράστιος, αφού
σε περίπτωση δημιουργίας εταιρείας
διαχείρισης δανείων, της οποίας η
χρηματοδότηση θα προέλθει από
επενδυτικά ταμεία, τότε τα δάνεια
πιθανώς να μεταφερθούν σε πολύ
χαμηλές αξίες. 

Αυτό θα δημιουργήσει με μαθη-
ματική ακρίβεια επιπλέον κεφαλαι-
ακές ανάγκες που θα καλεστεί ο φο-
ρολογούμενος να τις καλύψει. Άρα
ο τρόπος χρηματοδότησης και η αξία
μεταφοράς των δανείων προκαλούν
σοβαρό προβληματισμό.

Μπροστά σ’ αυτό το ενδεχόμενο
η ΕΔΕΚ πρότεινε τη μετατροπή μέ-
ρους του ELA σε μακροχρόνιο δα-
νεισμό από τον Ευρωπαϊκό Μηχα-
νισμό Στήριξης και μεταφορά του
στην Εταιρεία Διαχείρισης Δανείων,
ως χρηματοδότηση.

Με αυτό τον τρόπο διασφαλίζεται
η χρηματοδότηση αυτής της εται-
ρείας, αποσυμφορείται η τράπεζα
από τον ΕLA και μέρος των προβλη-
ματικών δανείων, ενώ ο μακροπρό-
θεσμος ορίζοντας θα δώσει τη δυ-
νατότητα της βέλτιστης δυνατότητας
αξιοποίησης των ακινήτων και όχι
της καταναγκαστικής πώλησης σε
τιμές που θα πλήξουν ανεπανόρθωτα
τον κατασκευαστικό τομέα.

Η παροχή ρευστότητας και η απο-
συμφόρηση από τον ELA θα δώσει
τη δυνατότητα στα τραπεζικά ιδρύ-
ματα να προχωρήσουν στην παροχή

δανείων και στη μείωση του κόστους
δανεισμού. Αντί, λοιπόν, η κυβέρ-
νηση να θεωρητικολογεί με ωραία
συνθήματα και ανύπαρκτες δεσμεύ-
σεις ας εγείρει άμεσα τα θέματα αυτά
στην Τρόικα.

Σύντομα θα αρχίσουν οι συζητή-
σεις σε τεχνικό και σε πολιτικό επί-
πεδο για την ελάφρυνση του ελλη-
νικού χρέους. 

Είναι η ώρα και το περιβάλλον για
να αναδειχθούν τα θέματα μετατρο-
πής του ELA και η παροχή επιπλέον
ρευστότητας στις τράπεζες μας, εφό-
σον η παροχή μακροχρόνιου δανει-
σμού έγινε και στην Ιρλανδία ενώ
παρόμοιες συζητήσεις γίνονται και
για την Ελλάδα.

Παράλληλα ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας, αν θέλει να σώσει τη χα-
μένη του αξιοπρέπεια, θα πρέπει να
διαχειριστεί προσωπικά το θέμα στις
διάφορες επαφές του με ηγέτες των
χωρών του Eurogroup και με την
ίδια την Τρόικα. 

Τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια θα
είναι το μεγάλο πρόβλημα που θα
έχουμε να αντιμετωπίσουμε στα αμέ-
σως επόμενα χρόνια. Η ΕΔΕΚ κατέ-
θεσε συγκεκριμένες προτάσεις τόσο
για την προστασία της κύριας κα-
τοικίας όσο και για την αντιμετώπιση
του προβλήματος των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων. Τα πράγματα εί-
ναι απλά, ή η κυβέρνηση θα προχω-
ρήσει σε συγκεκριμένες ενέργειες
και θα διεκδικήσει συγκεκριμένα
μέτρα διάσωσης της οικονομίας μας
ή θα κλαίμε και πάλι σύντομα επί
ερειπίων και με «το πιστόλι στον
κρόταφο».

Ο κ. Γιώργος Σταματίου είναι μέλος της
Κεντρικής Επιτροπής ΕΔΕΚ.

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΣΤΑΜΑΤΙΟΥ

Μία πρόταση... όλα τα λεφτά!
Μιας που είμαστε στην περίοδο
της φοροδιαφυγής/αποφυγής,
στον δικό μας τομέα υπάρχει μια
τεράστια «τρύπα» στην οποία τόσο
οι τοπικές αρχές όσο και τo ΤΕΠ
δεν έχουν αγγίξει, εκείνο τον τομέα
των ενοικιάσεων ακινήτων, με
ιδιαίτερη έμφαση στις ενοικιάσεις
για διακοπές από επιμέρους ιδιο-
κτήτες και ιδιαίτερα τις ενοικιάσεις
από ξένους (ενώ υπάρχει αυξητική
τάση για παρόμοιες ενοικιάσεις
και από ντόπιους).

Είναι δεδομένο ότι από τις πε-
ρίπου 60.000 πωληθείσες μονάδες
σε ξένους, ένα μεγάλο ποσοστό
(έστω 20% = 12.000 μονάδες) ενοι-
κιάζεται από αυτούς σε συμπα-
τριώτες τους και άλλους. Αυτά τα
λεγόμενα «holiday villas» διαφη-
μίζονται τόσο επί τόπου (βλ. διά-
φορα τοπικά γραφεία ενοικιάσεων
τόσο στην Πάφο, ιδιαίτερα, όσο
και στην Αμμόχωστο και σε λιγό-
τερο βαθμό σε άλλες παραλιακές
πόλεις), όσο και διεθνώς στο δια-
δίκτυο, ενώ υπάρχουν εξειδικευ-
μένα ξένα γραφεία που χειρίζονται
τέτοιες ενοικιάσεις. Εάν υποθέ-
σουμε λοιπόν ότι οι 12.000 ενοι-
κιαζόμενες μονάδες ενοικιάζονται
προς €100/ημέρα για 90 ημέρες
τον χρόνο, τότε το συνολικό ει-
σόδημα είναι γύρω στα €108 εκατ.
Αυτό ισούται με ένα διαφυγών φό-
ρο εισοδήματος μαζί με την άμυνα
γύρω στα €22 εκατ./χρόνο.

Εκτός όμως από τη φοροδιαφυ-
γή, υπάρχει και το θέμα του άνισου
ανταγωνισμού μεταξύ των ξενο-
δόχων, που υπόκεινται σε χίλιους
δύο περιορισμούς σε σχέση των
ελεύθερων προς ενοικίαση του-
ριστικών μονάδων (holiday villas)

που δεν υπόκεινται σε κανένα πε-
ριορισμό. Αν και δεν αναμένουμε
ότι όλοι οι ενοικιαστές των 12.000
μονάδων θα επισκέπτονταν τα
ξενοδοχεία, έστω και μόνο οι 6.000
από αυτούς να τα επισκέπτονταν,
τα ξενοδοχεία θα είχαν αυξημένα
κέρδη/πληρότητα.

Είναι αξιοσημείωτο ότι πέραν
του 30% των τουριστών διαμένει
εκτός ξενοδοχειακών μονάδων,
ενώ η πληρότητα των ξενοδοχείων
σε σχέση με το 2012 (2013) είναι
κατά 3% (διανυκτερεύσεις ξένων)
μειωμένη. Γίνεται επίσης αντιληπτό
ότι ξένοι που ενοικιάζουν τις μο-
νάδες τους σε ξένους τα οποία ενοί-
κια δεν εισέρχονται καν στην Κύ-
προ, αφού το μεγαλύτερο ποσοστό
πληρώνεται στο εξωτερικό.

Το πιο εκνευριστικό δεν είναι
ότι οι ενοικιάσεις αυτές απαγο-
ρεύονται βάσει του νόμου του
Κ.Ο.Τ., μιας και οι ενοικιάσεις σε
ξένους για περίοδο λιγότερο από
30 ημέρες είναι παράνομες (στην
Ελλάδα όπου υπάρχει παρόμοια
πρόνοια, η καταδίκη είναι 30 ημέ-
ρες φυλάκιση στον ιδιοκτήτη).

Βέβαια, η φορολόγηση των ξέ-
νων αυτών επενδυτών (αγοραστών
μονάδων) θα έχει κάποιο αρνητικό
αντίκτυπο στην προσέλκυσή τους
για αγορά προς ενοικίαση (Buy to
Let) και αυτό μόνο από Βρετανούς,
διότι οι υπόλοιπες εθνικότητες
δεν τα ενοικιάζουν, αλλά σίγουρα
αυτό δεν το καθιστά ορθό, ενώ
υπό τις σημερινές συνθήκες υπάρ-
χει υψηλή ιδιαίτερη ζήτηση (από
πλευράς ενοικιαστών). Μία έπαυλη
με πισίνα στην Πάφο με τρία υπνο-
δωμάτια ενοικιάζεται ανά έτος
(καλοκαιρινή περίοδο) γύρω στις

€20.000/ χρόνο. Είναι λοιπόν λο-
γικό ή δίκαιο (εκτός της παρανο-
μίας που επικρατεί και αυτό κάτω
από τα μάτια των Αρχών) ο ιδιο-
κτήτης να μην πληρώνει δεκάρα;
Στον Πρωταρά προσφέρθηκε ενοί-
κιο €10.000/μήνα για έπαυλη επί
αμμώδους παραλίας, ενώ για τις
υπόλοιπες μονάδες το τρέχον ενοί-
κιο κατά τους καλοκαιρινούς μή-
νες, ανάλογα με το μέγεθος/το-
ποθεσία έχουν ενοίκιο €150-
€300/ημέρα.

Η απόφαση όμως για τη φορο-
λόγηση και η επίτευξη της εί-
σπραξης, είναι δύο διαφορετικά
πράγματα. Είναι δεδομένο ότι
ιδιαίτερα οι ξένοι δεν επιθυμούν
να έχουν «προβλήματα» με τις
τοπικές αρχές και πιστεύουμε ότι
οι περισσότεροι θα συμμορφω-
θούν στα πιο κάτω μέτρα, ενώ
χρειάζεται και η συνεργασία των
τοπικών αρχών και άλλων. Στην
περίοδο αυτή της ύφεσης που
διανύουμε, όλες οι χώρες επιθυ-
μούν να καλυτερεύσουν την ει-
σπρακτική τους φορολογική δυ-
νατότητα. Η Βρετανία διεξάγει
τώρα έρευνα ποιοι πολίτες της
αγόρασαν κατοικίες/επενδύσεις
στο εξωτερικό και τι εισοδήματα
έχουν από αυτές.

Σε μία προσπάθεια λοιπόν εί-
σπραξης προς όφελος του κράτους
και ως επιπλέον προσόν της στή-
ριξης των ξενοδόχων εισηγούμα-
στε όπως:

Κατά την ημερομηνία κατάθε-
σης του πωλητηρίου εγγράφου
στο Κτηματολόγιο ο ξένος ή ντό-
πιος αγοραστής ξένος να υπογρά-
φει υπεύθυνη δήλωση ότι εάν
ενοικιάζει τη μονάδα του οφείλει

να το δηλώνει στον τοπικό φόρο
εισοδήματος.

Κατά τη μεταβίβαση να υπο-
γράφει υπεύθυνη δήλωση ότι δεν
έχει ενοικιάσει ποτέ την μονάδα
ή εάν έχει να παρέχει λεπτομέρειες
(η ψευδής δήλωση στις Αρχές είναι
σοβαρό θέμα).

Να υποβάλλει στην Τοπική Αρχή
κατ’ έτος εάν ενοικιάζει η όχι την
κατοικία (και πόσα), ούτως ώστε
η Αρχή να μπορεί να εισπράττει
το τέλος ενοικίασης (η Αρχή οφεί-
λει να πληροφορεί τον Φόρο Ει-
σοδήματος ανάλογα).

Οι επιχειρηματίες ανάπτυξης,
κτηματομεσίτες, τα εξειδικευμένα
γραφεία ενοικιάσεων ντόπια και
ξένα (υπάρχουν στο διαδίκτυο)
και άλλοι που ασχολούνται με την
ενοικίαση, περιλαμβανομένων
και διαχειριστών κ.λπ., οφείλουν
να δηλώνουν εκείνες τις μονάδες
που ενοικιάζονται υπό τη δική
τους μεσιτεία/διαχείριση με χρο-
νιαίες αναφορές.

Σε σχέση με το πιο πάνω και για
να υπάρχει σχετική ενθάρρυνση
από τους ενοικιαστές να δηλώνουν
το ενοίκιο, να υπάρχει πρόνοια ότι,
ενοικιαστές που παρουσιάζουν
απόδειξη με πληρωμή ενοικίου να
τους επιστρέφεται 5% από τον φόρο
εισοδήματος από το σύνολο του
ενοικίου, νοουμένου ότι προηγηθεί
η είσπραξη του φόρου από τον ιδιο-
κτήτη. Τουλάχιστον το ΤΕΠ να ει-
σπράττει τη διαφορά.

Ο Αντώνης Λοΐζου & Συνεργάτες Λτδ –
(F.R.I.C.S) είναι Εκτιμητές Ακινήτων &
Διαχειριστές Έργων Ανάπτυξης/
www.aloizou.com.cy
ala-HQ@aloizou.com.cy

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΤΩΝΗ ΛΟΪΖΟΥ

Περιοδικές ενοικιάσεις και φοροδιαφυγή

Πρωταθλήτρια χώρα εισαγωγής μεταλλικού νερού στην Κύπρο
αναδεικνύεται η Ελλάδα, η οποία ηγείται σε όλες τις σχετικές κατηγορίες και
μάλιστα με τεράστια διαφορά από τις υπόλοιπες χώρες.

Εισαγωγές μη ανθρακούχων
μεταλικών νερών

Ά  τρίμηνο 2013 Ά  τρίμηνο 2014

Λίτρα Αξία € Λίτρα Αξία €
ΔΙΕΘΝΩΣ (ΣΥΝ.) 1.776.061 460.719 1.529.790 430.349

ΒΕΛΓΙΟ 16.488 7.675 0 0
ΒΟΥΛΓΑΡΙΑ 27.720 3.411 60.514 7.647
ΓΕΡΜΑΝΙΑ 21.538 8.319 103.202 41.215
ΙΣΠΑΝΙΑ 15.131 3.839 18.270 4.769
ΓΑΛΛΙΑ 214.236 141.840 171.067 104.450
ΗΝ. ΒΑΣΙΛΕΙΟ 75.144 18.357 42.929 14.000
ΓΕΩΡΓΙΑ 0 0 0 0
ΕΛΛΑΔΑ 1.388.098 271.398 1.092.186 246.160
ΙΤΑΛΙΑ 0 0 25.110 5.762
ΟΛΛΑΝΔΙΑ 642 929 0 0
ΡΟΥΜΑΝΙΑ 17.064 4.951 16.512 6.346
ΗΠΑ 0 0 0 0

ΠΗΓΗ: ΣΤΑΤΙΣΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗ 

Ενα μεγάλο «παράθυρο ευκαιρίας» για την
ταχύτερη επανιδιωτικοποίηση των συ-
στημικών τραπεζών αλλά και την άμεση
ανάκτηση από το Δημόσιο ενός σημαντικού
τμήματος των κεφαλαίων που τοποθέτησε
στις βιώσιμες τράπεζες, διαμορφώνει το
εξαιρετικά θετικό επενδυτικό κλίμα που
επικρατεί για την Ελλάδα λόγω της δια-
φαινόμενης ανάκαμψης.

Οι διοικήσεις της Alpha Bank, της Τρά-
πεζας Πειραιώς και της Εθνικής Τράπεζας
ήδη έχουν βάλει το θέμα της ενίσχυσης
της ιδιωτικής συμμετοχής στην κορυφή
της ατζέντας τους, ζητώντας πιο ευέλικτες
τακτικές για την άμεση αξιοποίηση των
warrants. Στελέχη του ΤΧΣ σημειώνουν
ότι αποστολή του Ταμείου είναι η ανα-
διάρθρωση και εν συνεχεία επιστροφή
των τραπεζών στον ιδιωτικό τομέα και
όσο γρηγορότερα ολοκληρωθεί το έργο
αυτό τόσο μεγαλύτερη θα είναι η επιτυχία
του Ταμείου. Σταθερή επίσης είναι η θέση
της ΤτΕ για τη σημασία της επιστροφής
των τραπεζών στον ιδιωτικό τομέα. Η επι-
τάχυνση της ιδιωτικοποίησης των τραπεζών
θα επιτρέψει την ταχύτερη ανάκτηση μέ-
ρους των 25 δισ. ευρώ που τοποθέτησε το
Δημόσιο στις συστημικές τράπεζες, που
σε συνδυασμό με το απόθεμα των 11 δισ.
ευρώ που διατηρείται στο ΤΧΣ θα προσ-
δώσει μεγάλη ευελιξία στην κυβέρνηση.

Η επιστροφή της Ελλάδας σε τροχιά
ανάπτυξης έχει αυξήσει τη διάθεση των
ξένων επενδυτών για τοποθετήσεις σε
ελληνικό κίνδυνο, κάτι που δημιουργεί
μια μεγάλη ευκαιρία για την άμεση ιδιω-
τικοποίηση των τραπεζών. Καθημερινά
αναλύσεις από ισχυρούς επενδυτικούς
οίκους, όπως οι Goldman Sachs, Morgan
Stanley, JP Morgan κ.ά. υπογραμμίζουν
τις θετικές προοπτικές της Ελλάδας και
ειδικά του τραπεζικού κλάδου και συ-
στήνουν στους πελάτες τους αγορές τρα-
πεζικών μετοχών.

Τα επιτελεία των τραπεζών εργάζονται
για την υποβολή προτάσεων για το πώς
μπορούν να αξιοποιηθούν τα warrants με
εναλλακτικούς τρόπους, ενώ και το ΤΧΣ
μελετά τις διαθέσιμες δυνατότητες προ-
κειμένου να επιτύχει την ταχύτερη πώληση
των συμμετοχών του. Σημειώνεται ότι το
υπάρχον θεσμικό πλαίσιο επαρκεί και δεν
απαιτείται καμία πρόσθετη σχετική νο-
μοθετική ρύθμιση. Ολες οι εναλλακτικές
που εξετάζονται κινούνται γύρω από την
υποβολή δημόσιων προτάσεων από το
ΤΧΣ για την απόκτηση των warrants. Η
πρόταση δεν θα περιλαμβάνει μετρητά,
αλλά την ανταλλαγή των warrants με δω-
ρεάν μετοχές. Δηλαδή στον κάτοχο ενός

warrant -το οποίο δίνει την δυνατότητα
αγοράς συγκεκριμένου αριθμού μετοχών
σε προκαθορισμένη τιμή- να προσφερθεί
η δυνατότητα να λάβει δωρεάν ορισμένες
μετοχές και να παραιτηθεί από τις υπόλοιπες
μετοχές που δικαιούται. Ετσι στην περί-
πτωση που 1 warrant δίνει τη δυνατότητα
απόκτησης 8 μετοχών σε μια τιμή, το ΤΧΣ
θα μπορούσε να δώσει για παράδειγμα 3
μετοχές δωρεάν και ο επενδυτής να πα-
ραχωρήσει τις υπόλοιπες μετοχές στο ΤΧΣ.
Εν συνεχεία το ΤΧΣ θα διαθέσει τις μετοχές
που θα αποκτήσει μέσω των δημόσιων
προτάσεων σε ξένους και Ελληνες επεν-
δυτές, μέσω της διαδικασίας του βιβλίου
προσφορών. Με τον τρόπο αυτό οι τράπεζες

θα μπορούσαν να περάσουν άμεσα στον
ιδιωτικό τομέα αντί στο τέλος του 2017
που προβλέπει το σημερινό καθεστώς των
warrants.

Για να υλοποιηθεί το σχέδιο αυτό, ωστό-
σο, θα πρέπει να εξασφαλιστεί η έγκριση
της τρόικας και της Γενικής Διεύθυνσης
Ανταγωνισμού της Κομισιόν καθώς πρό-
κειται για αλλαγή του σχεδίου βοήθειας.
Αναλυτές υπογραμμίζουν ότι κάτι τέτοιο
δεν είναι δεδομένο καθώς για να πετύχει
την άμεση ιδιωτικοποίηση των τραπεζών,
το Δημόσιο θα πρέπει να παραιτηθεί από
ένα μέρος της απόδοσης που θα μπορούσε
να πετύχει αν διακρατήσει τις μετοχές
μέχρι το τέλος του 2017.

Ταχύτερη επιστροφή των τραπεζών
στον ιδιωτικό τομέα μέσω warrants
Εξετάζονται εναλλακτικά σενάρια που προβλέπουν απόκτηση των δικαιωμάτων από το ΤΧΣ

Του ΣΤΑΘΗ ΚΟΥΣΟΥΝΗ

«Ψήφο» εμπιστοσύνης δίνουν οι τουρίστες
στον ελληνικό προορισμό και ειδικότερα
στην Αθήνα για τη φετινή σεζόν από παρα-
δοσιακές και ανερχόμενες αγορές. Ειδικότερα,
αύξηση παρουσίασαν οι αφίξεις από τη Βρε-
τανία, τη Γερμανία, τη Γαλλία, την Ιταλία
και τη Ρωσία στην Αττική σύμφωνα με τα
ευρήματα του τέταρτου κύματος της έρευνας
που πραγματοποιήθηκε στον Διεθνή Αερο-
λιμένα Αθηνών τον Μάιο για λογαριασμό
της Περιφέρειας Αττικής. Επίσης, καταγρά-
φηκε αύξηση στη θετική πρόθεση επιλογής
της Αθήνας ως city break. Ο αρχαιοελληνικός
πολιτισμός παραμένει με διαφορά πρώτος
παράγοντας προσέλκυσης επισκεπτών, με
την ελληνική κουζίνα να ακολουθεί σταθερά
στη δεύτερη θέση. 

Εξάλλου, «Ελλάδα, η επιτυχία του καλοκαι-
ριού» είναι ο τίτλος άρθρου στην οικονομική
επιθεώρηση Wirtschaftswocheπου περιγράφει
τη φετινή πορεία του ελληνικού τουρισμού
αναφέρει η Deutsche Welle. Επιπλέον, επι-
σημαίνει ότι οι μεγάλοι τουριστικοί όμιλοι
σημειώνουν ότι η Ελλάδα, η οποία δεν είχε
ζήτηση τα τελευταία χρόνια λόγω απεργιών
και διαδηλώσεων αλλά και περιορισμένου
αριθμού πτήσεων, επιστρέφει στις προτιμήσεις
των Γερμανών τουριστών. Ο επικεφαλής του
touroperatorτης TuiΚρίστιαν Κλέμενς τονίζει
ότι οι τουριστικοί προορισμοί στην Πελοπόν-
νησο σπάνε ρεκόρ. Μάλιστα, μόνο η Τui Γερ-
μανίας υπολογίζει να διακινήσει προς την Ελ-
λάδα για πρώτη φορά πάνω από 400.000 του-
ρίστες. Τη μεγαλύτερη ζήτηση για φέτος το
καλοκαίρι στην Ελλάδα έχουν η Κως και η
Κέρκυρα. Ετσι, για να ικανοποιήσει τη ζήτηση
επιμήκυνε τη σεζόν κατά 3 εβδομάδες, προ-
σφέροντας τουριστικά πακέτα μέχρι και τα
μέσα Νοεμβρίου.

Στο μεταξύ, το Ηράκλειο είναι ο 2ος δη-
μοφιλέστερος τουριστικός προορισμός μετά
τη Ρώμη μεταξύ των κατοίκων της Ανατολικής
Ευρώπης, σύμφωνα με έρευνα που πραγμα-
τοποίησε η πλατφόρμα διαδικτυακών αγορών
nSight. Επίσης, το Ηράκλειο είναι ο 7ος δη-
μοφιλέστερος προορισμός μεταξύ των κα-
τοίκων της Δυτικής Ευρώπης με 1ο το Λονδίνο
και 2ο τη Νέα Υόρκη.

Υψηλή η δημοφιλία
του ελληνικού 
προορισμού
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Της ΧΡΙΣΤΙΝΑΣ ΔΑΜΟΥΛΙΑΝΟΥ 

Τελικά, είμαστε πιο δημιουργικοί
απ’ όσο γνωρίζουμε και απ’ όσο
πιστεύουμε ότι είμαστε. Φτάνει
να μάθουμε τη διαδικασία εκείνη
που «πυροδοτεί» τον εγκέφαλό
μας να αμφισβητήσει την «πεπα-
τημένη», να ξεπεράσει φόβους για
καινοτομία και αλλαγή, με τους
οποίους άλλωστε στηρίζουμε και
τη διαχρονικότητα μιας «πεπατη-
μένης» ξεπερασμένης πλέον από
το συνεχώς μεταβαλλόμενο περι-
βάλλον. Με θέμα «Wake up your
Creative Mind! - Ξυπνήστε τη Δη-
μιουργικότητά σας!» πραγματο-

ποιήθηκε πρόσφατα το 3ο σεμι-
νάριο ηγεσίας της Sargia Partners
με εισηγητές τον «δάσκαλο» των
Master Coaches και ιδρυτή του
Center for Advanced Coaching –
USA τον κ. Χέντρε Κούτσι και τη
Leadership Coach και CEO της Sar-
gia Partners κ. Γεωργία Καρτσάνη,
με χορηγό επικοινωνίας την «Κ».

Ηταν ένα διαδραστικό σεμινάριο
που έδωσε την ευκαιρία στους
συμμετέχοντες να ακούσουν, ίσως
για πρώτη φορά, για τις τεχνικές
με τις οποίες «ξυπνούν» τα δημι-
ουργικά χαρακτηριστικά εκείνα,
που αναπτύσσουν εντυπωσιακά
την απόδοσή τους και βελτιώνουν
τις επαγγελματικές και όποιες άλ-
λες σχέσεις τους. 

Ξεκινώντας με τον ορισμό ότι
η «δημιουργικότητα είναι η κινη-
τήριος δύναμη που μας επιτρέπει

να διαπρέπουμε ακόμη και σε δύ-
σκολους καιρούς, ανεξάρτητα από
τους εξωγενείς παράγοντες», το
ενδιαφέρον και τη χρησιμότητα
του σεμιναρίου επαύξησε η συγ-
κυρία των δύσκολων οικονομικών
συνθηκών που σήμερα βιώνουμε
και υπό το βάρος των οποίων «επι-
λέγουμε την εύκολη λύση, που ση-
μαίνει μικρότερο ρίσκο και έμφαση
στα βραχυπρόθεσμα αποτελέσμα-
τα – δηλαδή στην επιβίωση».

Τεχνικές βασισμένες στις νευ-
ροεπιστήμες καλλιεργούν την και-
νοτόμο σκέψη, οδηγούν στη δια-
δικασία της βαθιάς επίγνωσης και
βοηθούν στην αμφισβήτηση της
κατεστημένης σκέψης, όπως και
στη δημιουργία νέων ιδεών που
έχουν εφαρμογή σήμερα. «Η έκρη-
ξη της τεχνολογίας της πληροφο-
ρίας και των επικοινωνιών μέσα
από τον κυβερνοχώρο και την παγ-
κοσμιοποίηση, έχουν αλλάξει τον
τρόπο που μαθαίνουμε, που επι-
χειρούμε, ακόμη και τον τρόπο
που διαμορφώνουμε τις διαπρο-
σωπικές σχέσεις μας. 

Οι κανόνες του παιχνιδιού “ξα-
ναγράφονται” και μάλιστα μέσω
του παιχνιδιού. Οπότε, αν όλα τα
δεδομένα όπως τα γνωρίζουμε
έχουν αλλάξει, το πιο σημαντικό
κεφάλαιο που διαθέτουμε για να
διαχειριστούμε το συνεχώς μετα-
βαλλόμενο περιβάλλον είναι η δη-
μιουργικότητά μας» ανέφερε κατά
την έναρξη του σεμιναρίου η κ.
Καρτσάνη. 

Υπογραμμίζοντας τη βεβαιότητα
ότι «το μέλλον ανήκει σε αυτούς
που θέλουν να το ανακαλύψουν»,
ο κ. Κούτσι ανέφερε ότι «ο φόβος
και η αίσθηση ανεπάρκειας δημι-
ουργούν συνήθειες στον τρόπο
με τον οποίο οι άνθρωποι λειτουρ-
γούν» και υπέδειξε δημιουργικούς
τρόπους για την αντιμετώπιση
των δύο αυτών παραμέτρων που
επηρεάζουν τη ζωή μας. Χαρακτή-

ρισε την προσπάθεια αποδέσμευ-
σης από τον παρόντα τρόπο σκέ-
ψης και πράξης, ως «επιβίβαση σε
ένα ταξίδι μέλλοντος προς ένα δη-
μιουργικό πλαίσιο ζωής». 

Κάτι που προσέφεραν στους
συμμετέχοντες οι τεχνικές οι οποί-
ες αναπτύχθηκαν και με τη βοή-

θεια των οποίων «βοηθείται ο εγ-
κέφαλος να ελίσσεται ανάμεσα σε
διαφορετικά γεγονότα και να βρί-
σκει τις αντίστοιχες λύσεις, να αν-
τιμετωπίζει αποτελεσματικά αυ-
τόματες αντιδράσεις, όπως την
αναποφασιστικότητα, την αμηχα-
νία, το μούδιασμα, το μπλοκάρι-

σμα, την αναβλητικότητα». Εκανε
τη σημαντική αναφορά ότι «η δη-
μιουργικότητα είναι μια διαδικασία
και όχι απαραίτητα ένα εγγενές
χαρακτηριστικό, είναι ταλέντο». 

Και ότι είμαστε δημιουργικοί,
όταν είμαστε έτοιμοι να κάνουμε
κάτι διαφορετικά, όταν είμαστε
πρόθυμοι να λειτουργήσουμε δια-
φορετικά. 

Η δημιουργικότητα είναι η δια-
δικασία μέσα από την οποία πα-
ράγουμε οτιδήποτε μπορεί να θε-
ωρηθεί αυθεντικό και πολύτιμο.
Βρίσκεται μέσα μας και προσπαθεί
να αναδυθεί στην επιφάνεια. «Το
φαινόμενο της ανάδυσης αυτής
συνιστά δημιουργικότητα». 

Οχι μόνο το ότι η δημιουργικό-
τητα καλλιεργείται, αλλά και το
ότι οι συμμετέχοντες είναι περισ-
σότερο δημιουργικοί απ’ ό,τι οι
ίδιοι νόμιζαν, απέδειξε και η κ.
Καρτσάνη μέσα από διαδραστικές
ασκήσεις. 

Οπως είπε, «σύμφωνα με τις τε-
λευταίες έρευνες της νευροεπι-
στήμης, η δημιουργική νοητική
λειτουργία περιλαμβάνει την ενερ-
γοποίηση συγκεκριμένων νευρω-
νικών οδών, η οποία μπορεί να
ενισχυθεί μέσα από συνειδητή
προσπάθεια και εξάσκηση».

Στην αξία και στη σημασία της
«ενεργού συμμετοχής» αναφέρ-
θηκε ο κ. Κούτσι, ο οποίος και την
αποκάλεσε «βηματοδότη των απο-
τελεσμάτων». Εξήγησε ότι ενεργός
συμμετοχή στη ζωή μας είναι «όταν
η δέσμευση και η δυναμική μας
συνδέονται για δράση». Χαρακτή-
ρισε δε ιδιαιτέρως σημαντικό το
«πρώτο βήμα», η δυναμική του
οποίου παράγει ενέργεια για κάθε
επόμενο βήμα. Και το οποίο, όχι
μόνο πρέπει να σχεδιάζεται αλλά
και να επικοινωνείται, ώστε η θε-
ωρία να γίνει πράξη. Επίσης, ότι
μέσα από την ενεργό συμμετοχή,
ο εφησυχασμός και η παράδοση

δίνουν τη θέση τους στην αυτο-
δέσμευση και στη συνεργασία.

Η έρευνα
Στο πλαίσιο του 3ου σεμιναρίου

ηγεσίας παρουσιάσθηκαν και τα
αποτελέσματα της εξειδικευμένης
ερευνας για τη «Δημιουργικότητα
στις Ελληνικές Επιχειρήσεις», την
οποία η Sargia Partners διεξήγαγε
τον Μάιο 2014 με τη συμμετοχή
252 ανώτατων και ανώτερων στε-
λεχών επιχειρήσεων –CEO, γενι-
κών διευθυντών, υπευθύνων Αν-
θρωπίνου Δυναμικού, Πωλήσεων
Μάρκετινγκ και Οικονομικών–
που διαστηριοποιουνται στην ελ-
ληνική αγορά. Σκοπός της έρευνας
ήταν τα αποτελέσματά της να ανα-
κοινωθούν και να σχολιασθούν
στο συγκεκριμένο βιωματικό work-
shop ώστε να δοθούν οι καλύτερες
απαντήσεις στους συμμετέχοντες
για το «πώς να πάρουν το ρίσκο
και να ακολουθήσουν αυτό που
ακόμη δεν έχουν σκεφθεί».

Τα στελέχη που συμμετείχαν
στην έρευνα –στην πλειονότητά
τους– απάντησαν ότι «χρειάζονται
τη δημιουργικότητα, γιατί τη θε-
ωρούν ανταγωνιστικό πλεονέκτη-
μα για την επιχείρησή τους» και
ότι συμβάλλει «στην οικονομική
ανάπτυξη και στην επιβίωσή της».
Στην ερώτηση κατά πόσον οι ίδιοι
είναι πρωτοποριακοί στη δουλειά
τους απάντησαν –στη συντριπτική
πλειονότητά τους– ότι χρησιμο-
ποιούν ένα μείγμα ιδεών από δια-
φορετικά πεδία και ότι προσαρ-
μόζουν ανάλογα τα εργαλεία που
έχουν στη διάθεσή τους. Οσο για
το «τι πυροδοτεί τη δημιουργικό-
τητά τους», προκύπτει από τις
απαντήσεις ότι πηγή έμπνευσής
τους είναι η συζήτηση με την ομά-
δα όταν μοιράζονται τις ιδέες τους
– eam brainstorming– αλλά και
το άμεσο οικογενειακό και φιλικό
περιβάλλον τους.

Η έκρηξη της τεχνολογίας της πληροφορίας και των επικοινωνιών μέσα από
τον κυβερνοχώρο και την παγκοσμιοποίηση έχει αλλάξει τον τρόπο που
μαθαίνουμε και που επιχειρούμε.

<<<<<<

«Η δημιουργικότητα εί-
ναι η κινητήριος δύναμη
που μας επιτρέπει να
διαπρέπουμε ακόμη και
σε δύσκολους καιρούς».

«Διαδικασία που μαθαίνεται η δημιουργικότητα» 
Διαδραστικό σεμινάριο για τεχνικές με τις οποίες «ξυπνούν» τα δημιουργικά χαρακτηριστικά οι συμμετέχοντες

ΑΡ
ΧΕ

ΙΟ
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗ

Δεν φαίνεται να έχουν τέλος οι δοκι-
μασίες για τις ελληνικές τράπεζες.
Η αισιοδοξία και ο ενθουσιασμός
που δημιούργησε η μεγάλη επιτυχία
των αυξήσεων κεφαλαίου των συ-
στημικών τραπεζών που πραγματο-
ποιήθηκαν πριν από λίγες εβδομάδες
αποδείχθηκαν βραχύβια.

Αυτή τη φορά, εστία ανησυχίας
είναι η άσκηση προσομοίωσης ακραί-
ων καταστάσεων (stress test) που
διενεργεί η ΕΚΤ σε συνεργασία με
την Ευρωπαϊκή Τραπεζική Αρχή
(ΕΒΑ), και η οποία γίνεται στο πλαίσιο
της τραπεζικής ενοποίησης. Το μέγα
ερώτημα δεν είναι άλλο από το ποιο
θα είναι το ύψος των κεφαλαιακών
αναγκών που θα προκύψουν από
την νέα άσκηση. Αν ο λογαριασμός
αποτελείται από αρκετά δισεκατομ-
μύρια ευρώ, η κατάσταση για τις
τράπεζες θα μπορούσε να περιπλεχθεί
ειδικά για τους ιδιώτες μετόχους που
συμμετείχαν στις πρόσφατες αυξή-
σεις κεφαλαίου.

Πρόκειται για την τρίτη άσκηση
ακραίων καταστάσεων που δοκιμάζει
τις αντοχές των ελληνικών τραπεζών
τα τελευταία χρόνια και τα επιτελεία
των τραπεζών φαίνεται πως διαθέ-
τουν περισσότερο χρόνο για να συλ-
λέγουν στοιχεία και να τα αποστέλ-
λουν στις Αρχές παρά για να αντι-
μετωπίζουν τα πραγματικά προβλή-
ματα.

Στελέχη τραπεζών εκφράζουν την
αισιοδοξία τους ότι οι κεφαλαιακές
ανάγκες του νέου test θα κυμανθούν
σε χαμηλά επίπεδα -τουλάχιστον για
τις περισσότερες τράπεζες- και θα
καλυφθούν με άνεση. Σημειώνουν
ότι στην πρώτη ανακεφαλαιοποίηση
οι συστημικές ενισχύθηκαν με 28,5
δισ. ευρώ (25 δισ. ευρώ από το ΤΧΣ
και 3,5 δισ. ευρώ από τον ιδιωτικό

τομέα) ενώ με τη δεύτερη ανακεφα-
λαιοποίηση που πραγματοποιήθηκε
τις προηγούμενες εβδομάδας οι συ-
στημικές τράπεζες ενίσχυσαν την
κεφαλαιακή τους βάση με 8,3 δισ.
ευρώ. Ετσι διαθέτουν ένα μεγάλο
κεφαλαιακό μαξιλάρι που δημιουργεί
αισιοδοξία. Είναι χαρακτηριστικό
ότι ο μέσος όρος του δείκτης Βασικών
Ιδίων Κεφαλαίων των συστημικών
τραπεζών ξεπερνά το 14%, τη στιγμή
που ο αντίστοιχος δείκτης των ευ-
ρωπαϊκών τραπεζών διαμορφώνεται
στο 10,5%. Επιτελικά στελέχη τρα-
πεζών υπογραμμίζουν ότι οι ελληνικές
τράπεζες έχουν υποστεί ένα άνευ
προηγουμένου σοκ από την 6ετή
ύφεση, έχουν αναπληρώσει σε με-
γάλο βαθμό τις απώλειες και εκτιμούν
ότι η ελληνική αγορά δεν μπορεί να
πάει χαμηλότερα.

Ηπιότερες παραδοχές
Σημειώνουν, επίσης, ότι όλα τα

στοιχεία δείχνουν ότι η οικονομία
βρίσκεται στο χαμηλότερο σημείο
και έχει ξεκινήσει η αντίστροφη μέ-

τρηση για την επιστροφή της χώρας
σε θετικούς ρυθμούς οικονομικής
ανάπτυξης. Μάλιστα κάποιες από
τις παραδοχές που ανακοίνωσε η
ΕΚΤ είναι ηπιότερες σε σχέση με αυ-
τές του stress test της ΤτΕ. Στο πλαί-
σιο αυτό προδικάζουν ότι οι όποιες
κεφαλαιακές ανάγκες προκύψουν
θα είναι περιορισμένες και διαχει-
ρίσιμες.

Ωστόσο πίσω από την αισιόδοξη
αυτή θεώρηση ελλοχεύει η ανησυχία.
Υπάρχουν αρκετά προειδοποιητικά
σήματα που δημιουργούν προβλη-
ματισμό με σημαντικότερο τη στάση
του ΔΝΤ. Υπενθυμίζεται ότι από το
πρόσφατο stress test που διενήργησε
η ΤτΕ προέκυψαν κεφαλαιακές ανάγ-
κες για τις τράπεζες ύψους 6,4 δισ.
ευρώ με βάση το βασικό σενάριο και
ανάγκες 9,4 δισ. ευρώ με βάση το
δυσμενές σενάριο. Ωστόσο το ΔΝΤ
από την πρώτη στιγμή διατύπωσε
έντονες αιτιάσεις για τις εκτιμήσεις
αυτές, κάτι που οδήγησε στην κα-
θυστέρηση της δημοσίευσης των
αποτελεσμάτων της άσκησης από

την ΤτΕ. Το ΔΝΤ δεν έμεινε μόνο
στο να εκφράσει διαφορετική γνώμη,
αλλά τη διατύπωσε και γραπτά στην
πρόσφατη έκθεσή του για την Ελ-
ληνική Οικονομία, υπογραμμίζοντας
ότι υπάρχει κίνδυνος οι κεφαλαιακές
ανάγκες των τραπεζών να διαμορ-
φωθούν τελικά σε υψηλότερα επίπεδα
λόγω μεγαλύτερων απωλειών από
τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια και
την επιδείνωση της πιστωτικής κουλ-
τούρας.

Σύμφωνα με το ΔΝΤ θα μπορού-
σαν, με βάση το δυσμενές σενάριο,
να προκύψουν πρόσθετες απώλειες
λόγω πιστωτικού κινδύνου ύψους 4
δισ. ευρώ, ενώ επιπλέον 2 δισ. ευρώ
είναι πιθανό να προκύψουν από τον
τομέα της στεγαστικής πίστης. Πρό-
κειται για νούμερα που προκαλούν
τρόμο στις τράπεζες. Το κρίσιμο είναι
ποια θα είναι η στάση της ΕΚΤ.

Υπογραμμίζουμε ότι ακόμα και αν
το stress test της ΕΚΤ εκτιμήσει ότι
οι κεφαλαιακές ανάγκες των εγχώ-
ριων τραπεζών διαμορφώνονται στο
(πολύ υψηλό) επίπεδο των 10 δισ.
ευρώ δεν δημιουργείται ζήτημα για
τη σταθερότητα του χρηματοπιστω-
τικού συστήματος (με άλλα λόγια
δεν κινδυνεύουν οι τράπεζες), καθώς
θα μπορούσε να καλυφθεί από το
κεφαλαιακό απόθεμα του ΤΧΣ που
σήμερα διαμορφώνεται στα 11 δισ.
ευρώ. Ωστόσο δημιουργείται μέγα
θέμα για τον ιδιωτικό χαρακτήρα
των τραπεζών. Ενα τόσο μεγάλο
ποσό θα είναι πολύ δύσκολο να κα-
λυφθεί και πάλι από ιδιώτες, κάτι
που θα οδηγούσε σε αύξηση της
συμμετοχής του κράτους στο μετο-
χικό κεφάλαιο των τραπεζών και
πρακτικά την εξόντωση των μετόχων
που συμμετείχαν στην ανακεφαλαι-
οποίηση. Πρόκειται για σενάριο που
οι τράπεζες δεν θεωρούν πιθανό,
όμως τους δημιουργεί ανησυχία.

Τα stress test της ΕΚΤ, ο επόμενος γρίφος
που καλούνται να επιλύσουν οι τράπεζες 
Οι κεφαλαιακές ανάγκες που θα προκύψουν είναι το μεγάλο ερώτημα
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Συνολικά κεφάλαια 1,17 δισ. ευρώ
επένδυσαν κατά τη διάρκεια του
Μαΐου οι Ελληνες πλοιοκτήτες για
την απόκτηση συνολικά 54 νέων
πλοίων. Εξ αυτών, 31 αφορούν πα-
ραγγελίες νεότευκτων πλοίων, συ-
νολικής χωρητικότητας 2,2 εκατ.
dwt και αξίας της τάξεως των 880
εκατ. ευρώ, ενώ τα υπόλοιπα 23
πλοία προκύπτουν από επενδύσεις
στην αγορά των μεταχειρισμένων
πλοίων, συνολικής χωρητικότητας
2 εκατ. dwt και αξίας της τάξεως
των 292 εκατ.

Τα στοιχεία αυτά προκύπτουν
από σχετική έρευνα του ναυλο-
μεσιτικού οίκου Golden Destiny
κι επιβεβαιώνουν την τάση που
έχει διαμορφωθεί από την αρχή
του 2014, αναφορικά με την εν-
τατικοποίηση των επενδύσεων
ανανέωσης του ελληνόκτητου στό-
λου. Είναι χαρακτηριστικό ότι κατά
το διάστημα Ιανουαρίου-Μαΐου,
οι Ελληνες πλοιοκτήτες έχουν το-
ποθετήσει συνολικά κεφάλαια 8,2
δισ. είτε για παραγγελίες νεότευ-
κτων πλοίων είτε για αγορές με-
ταχειρισμένων πλοίων. Συνολικά
έχουν προστεθεί στον ελληνόκτητο
στόλο 360 πλοία, εκ των οποίων
τα 189 αφορούν πλοία υπό ναυ-
πήγηση και τα υπόλοιπα 171 με-
ταχειρισμένα πλοία.

Σύμφωνα με τα σχετικά στοιχεία,
ιδιαίτερη έμφαση έχει δοθεί στις
ναυπηγήσεις νέων πλοίων. Μόνο
κατά το πρώτο τετράμηνο του
έτους υποβλήθηκαν παραγγελίες
για 148 πλοία, συνολικής χωρητι-
κότητας 15,8 εκατ. dwt, τη στιγμή
που κατά την αντίστοιχη περσινή
περίοδο είχαν παραγγελθεί «μόλις»
56 νέα πλοία, συνολικής χωρητι-
κότητας 5,5 εκατ. dwt. Εν ολίγοις,
καταγράφεται αύξηση 164% με
βάση τον αριθμό των πλοίων και
186% με βάση τη χωρητικότητα,
σε σχέση με το περσινό πρώτο τε-

τράμηνο του έτους. Με την προ-
σθήκη και των στοιχείων του Μαΐ-
ου, οι συνολικές επενδύσεις από
την αρχή του έτους σε νέες πα-
ραγγελίες πλοίων αγγίζουν τα 3,7
δισ. για 189 νέα πλοία συνολικής
χωρητικότητας 18 εκατ. dwt. Πάν-
τως, κατά τον Μάιο καταγράφηκε
πτώση της τάξεως του 48% σε ό,τι
αφορά τον αριθμό των πλοίων που
υποβλήθηκαν, συγκριτικά με τον
αμέσως προηγούμενο μήνα (Απρί-
λιος). Ωστόσο, σύμφωνα με ναυ-
τιλιακούς κύκλους, η εξέλιξη αυτή
θεωρείται φυσιολογική, δεδομένου
ότι πολλές συμφωνίες οριστικο-
ποιήθηκαν τον Ιούνιο, με αφορμή
τη διεθνή έκθεση των Ποσειδω-
νίων, όταν και υπεγράφη σειρά
νέων συμβολαίων. Ανάλογη εικόνα
καταγράφεται και στην αγορά με-
ταχειρισμένων. Συγκεκριμένα,
σύμφωνα με τα στοιχεία της Gold-
en Destiny, οι Ελληνες πλοιοκτήτες
απέκτησαν 148 πλοία, συνολικής
χωρητικότητας 12 εκατ. dwt, επεν-
δύοντας συνολικά 1,7 δισ. Μαζί
με τις αγορές του Μαΐου, ο συνο-
λικός αριθμός από την αρχή του
έτους διαμορφώνεται σε 171 πλοία
συνολικής χωρητικότητας 14 εκατ.
dwt. Αξίζει να σημειωθεί ότι με
βάση τα στοιχεία της Ενωσης Ελ-
λήνων Εφοπλιστών, στο τέλος Δε-
κεμβρίου 2013, οι παραγγελίες νε-
ότευκτων πλοίων ελληνικών συμ-
φερόντων διαμορφώνονταν σε
371 πλοία συνολικής χωρητικό-
τητας 32,6 εκατ. dwt. Από τα πλοία
αυτά, 169 είναι φορτηγά που αν-
τιστοιχούν στο 15% της συνολικής
ναυπηγούμενης χωρητικότητας,
όπως επίσης και 48 πλοία μετα-
φοράς εμπορευματοκιβωτίων που
αντιστοιχούν στο 7,08% της ναυ-
πηγούμενης χωρητικότητας (dwt).
Τα ελληνικά συμφέροντα συνεχί-
ζουν τις επενδύσεις τους, καθώς
οι τιμές των πλοίων παραμένουν
σε χαμηλό επίπεδο, ευνοώντας
την ανανέωση του στόλου.

Πολλά δισεκατομμύρια
για αγορά πλοίων
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ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Της ΚΑΤΕΡΙΝΑΣ ΣΩΚΟΥ

Μπορεί να είναι ένα αμφιλεγόμενο
πρόσωπο λόγω των επιλογών του
κατά τη διάρκεια της χρηματοοι-
κονομικής κρίσης, αλλά στην τε-
λευταία δημόσια παρουσία του
στην Ουάσιγκτον, ο Τίμοθι Γκάιτνερ
έτυχε υποδοχής σταρ, αν όχι ήρωα.
Το πλήθος είχε από νωρίς γεμίσει

την αίθουσα μιας συναγωγής στην
Τσάιναταουν, όπου ο πρώην υπουρ-
γός Οικονομικών των ΗΠΑ παρου-
σίασε το βιβλίο του «Stress Test».
Η γεμάτη έξαψη αναμονή, το πα-
ρατεταμένο χειροκρότημα, τα
αστεία που ζέσταναν το κοινό ήταν
όλα μέρος μιας ελεύθερης, φαινο-
μενικά, συζήτησης με τον πρώην
κεντρικό τραπεζίτη των ΗΠΑ Μπεν
Μπερνάνκι.

Γενικές ερωτήσεις
Οι ερωτήσεις του Μπερνάνκι, ενός
ακόμη βετεράνου της χρηματοοι-
κονομικής κρίσης, προς τον Γκάιτ-
νερ ήταν πολύ γενικές, και γι’ αυτό
λίγο βαρετές: Πέρασαν τόσο πολλά
μαζί που υποψιάζεται κανείς ότι
δεν αγγίζουν παρά την επιφάνεια

όσων έχουν μοιραστεί. Το φανε-
ρώνουν αυτό τα αστεία τους: «Είναι
τόσο περίεργο να είμαι εδώ μαζί
σου, μου φέρνεις πίσω δυσάρεστες
αναμνήσεις», τον πείραξε ο Μπερ-
νάνκι. Διαβάζοντας το βιβλίο, μά-
λιστα, είπε ότι «ίδρωσαν οι παλάμες
του» καθώς άκουγε τη «φωνή» του
Γκάιτνερ να λέει τα αγαπημένα του
αποφθέγματα «ένα σχέδιο δεν είναι
σχέδιο» και «υπάρχουν πάντα εναλ-
λακτικές». Ο Γκάιτνερ σήκωσε το
γάντι: «Ο Μπερνάνκι ήταν στο επί-
κεντρο όλων των κρίσεων, αλλά
δεν προκάλεσε τις κρίσεις. Εκείνες
τον προκάλεσαν».

Οι New York Times, που παρα-
κολούθησαν μια αντίστοιχη εκδή-
λωση στη Νέα Υόρκη, χαρακτήρι-
σαν το ακροατήριο «φιλικό» προς
τον Γκάιτνερ. Αν και η εκδήλωση
ήταν ανοιχτή στο κοινό, γεγονός
είναι ότι τα εισιτήρια εξαντλήθηκαν
αμέσως, ενώ πολλές προσκλήσεις
είχαν διατεθεί από το γραφείο επι-
κοινωνίας που διατηρεί ο πρώην
υπουργός. 

Επίσης, οι ερωτήσεις του κοινού,
οι οποίες κατατέθηκαν γραπτώς,
ήταν εύκολες και καθόλου δηκτικές
για τις επιλογές του ή για τη συ-
νεχιζόμενη αδυναμία των εποπτι-
κών αρχών να ελέγξουν τη Wall
Street. Κάπως έτσι έμεινε αναπάν-
τητη και η ερώτηση της «Κ» για
την πρόταση που γράφει ότι του
παρουσίασε ο Γερμανός υπουργός
Οικονομικών Βόλφγκανγκ Σόιμπλε
για έξοδο της Ελλάδας από την Ευ-
ρωζώνη, υπέρ ερωτήσεων του τύ-
που «τι θα κάνατε διαφορετικά,
εάν είχατε την ευκαιρία»; («Πάρα

πολλά», σύμφωνα με την απάντησή
του – αλλά τίποτε αρκετά σαφές.)

Ο Γκάιτνερ υπεραμύνθηκε της
απόφασης να στηριχθεί ο τραπε-
ζικός κλάδος πάση θυσία. «Οταν
κατέρρευσε η Lehman, οι New York
Times και η Wall Street Journal
υποστήριζαν ότι αυτό ήταν επιθυ-

μητό, με την εντύπωση ότι οι συ-
νέπειες της πτώσης δεν θα έφταναν
στην πραγματική οικονομία». Σύν-
τομα όμως οι εκτιμήσεις για τις ζη-
μίες εκτινάχθηκαν στα ύψη, θυ-
μάται, καθώς επικράτησε ο φόβος
ότι η κατάσταση γινόταν ανεξέ-
λεγκτη και το σύστημα θα κατέρρεε.

«Οι επιχειρήσεις ετοιμάζονταν για
την πιθανότητα να τα κάνουμε θά-
λασσα και έκαναν περικοπές από
παντού», θυμήθηκε.

«Δεν θέλουμε να παραδεχτούμε
αυτή τη βασική παραδοχή για το
χρηματοοικονομικό σύστημα διότι
είναι άβολη, αλλά αν πληγεί η εμ-
πιστοσύνη τα πάντα σταματούν»,
εκτίμησε ο Γκάιτνερ σε μία στιγμή
κριτικής στο σύστημα που βοήθησε
να επιπλεύσει. 

Ο Μπερνάνκι τον ρώτησε για τις
αναφορές στο βιβλίο του για τη
«δικαιοσύνη Παλαιάς Διαθήκης»
και τον «ηθικολογικό φονταμεν-
ταλισμό» που αντιμετώπισε, για
να λάβει την απάντηση ότι «στον
ακραίο πανικό, τα πράγματα που
πρέπει να κάνεις για να μειώσεις
τον κίνδυνο φαίνονται πολύ άδικα
και εναντίον της κοινής λογικής»,
καθώς δείχνουν να ευνοούν τις
τράπεζες. Ο Γκάιτνερ είναι πεπει-
σμένος πως σε τέτοια κατάσταση
πανικού, «το να περιμένεις να σβή-
σει από μόνη της η φωτιά, όπως
έκαναν πολλοί πολιτικοί και κάποιες
κεντρικές τράπεζες, είναι κατα-
στροφικό».

Συγκεκριμένα, ψέγει τους Ευρω-
παίους ότι άφησαν την κατάσταση
να εξελιχθεί σε πανικό ξανά και
ξανά, «επειδή δεν ήθελαν να λάβουν
τα μέτρα που θα τιθάσευαν τις χρη-
ματοοικονομικές φωτιές». Οπως
τονίζει, «έκαναν διαφορετικές επι-
λογές και τις ακολούθησαν για τρία
πολύ ζημιογόνα χρόνια, κατά τα
οποία προσπάθησαν να επιβάλουν
γενικευμένη λιτότητα σε μια εποχή
που οι οικονομίες τους κατέρρεαν.

Είναι σαν να πατάς το φρένο όταν
θα έπρεπε να επιταχύνεις... ακριβώς
το αντίθετο από ό,τι θα έπρεπε να
κάνεις σε μια τέτοια κατάσταση».

Ο κ. Γκάιτνερ εκτιμά ότι πλέον
η κατάσταση βελτιώνεται, αλλά
όπως λέει χαρακτηριστικά, «δεν
θα άλλαζα τα προβλήματά μας με
τα δικά τους», καθώς θεωρεί ότι οι
προκλήσεις της επιτάχυνσης της
ανάπτυξης και της δημοσιονομικής
βιωσιμότητας είναι μεγαλύτερες
στην Ευρώπη. «Είναι εξαιρετικός,
ήμασταν τόσο τυχεροί που ήταν
εκείνος που διαχειρίστηκε την κρί-
ση», έλεγε μία κυρία φεύγοντας.
Μέχρι την τελευταία λεπτομέρεια,
ο Γκάιτνερ αντιμετωπίστηκε ως
σταρ. Συνέβαλαν σε αυτό τα κα-
μαρίνια όπου κατέφυγαν οι δύο
άνδρες μετά την εκδήλωση, που
πάντως δεν απέτρεψαν τα selfies
των θαυμαστών του. Κατεβαίνοντας
τα σκαλιά μιας πλαϊνής πόρτας για
το τεράστιο μαύρο SUV που τον
περιμένει, τον πλησιάζουν οι πιο
τολμηροί: Κάποιοι του ζητούν να
υπογράψει το βιβλίο του (η πρό-
σκληση ήταν σαφής ότι δεν θα
υπέγραφε βιβλία) και ένας-δύο βγά-
ζουν φωτογραφία μαζί του. Σε ένα
λεπτό θα έχει ήδη κρυφτεί πίσω
από τα σκούρα τζάμια του αυτοκι-
νήτου που απομακρύνεται.

«Ποιος ήταν αυτός», ρωτάει ένας
περαστικός. Οταν ακούει το όνομα,
κουνάει το κεφάλι αδιάφορα και
συνεχίζει τον δρόμο του. Παρά την
ειδωλοποίησή του σε κάποιους κύ-
κλους, η ιστορία του Γκάιτνερ για
την κρίση θα αργήσει να αγγίξει
το ευρύ κοινό.

Το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο
(ΔΝΤ) εξακολουθεί και σήμερα,
σχεδόν 70 χρόνια μετά την ίδρυσή
του, να λειτουργεί ως μια λέσχη
πλουσίων χωρών, όπως αναφέρει
ο εσωτερικός ελεγκτής του ίδιου
του οργανισμού, δηλαδή το Γραφείο
Ανεξάρτητης Αξιολόγησης. 

Στην τελευταία του έκθεση, επι-
σημαίνει πως η ιδιομορφία αυτή
του ΔΝΤ κλονίζει και περιορίζει
την εμπιστοσύνη των λοιπών κρα-
τών-μελών του ως προς το εάν οι
συμβουλές που τους δίνει είναι αν-
τικειμενικές. Ειδικά οι πιστώσεις,
οι οποίες χορηγήθηκαν προς τις
υπερχρεωμένες χώρες της Ευρω-
ζώνης, ενέτειναν περαιτέρω την
αντίληψη περί άνισης μεταχείρισης
και διακρίσεων. Το Γραφείο Ανε-

ξάρτητης Αξιολόγησης εξέτασε τις
εκθέσεις τις οποίες το ίδιο είχε συν-
τάξει κατά την προηγούμενη δε-
καετία. Συμπέρανε, λοιπόν, ότι
κάθε φορά που το Διεθνές Νομι-
σματικό Ταμείο είχε αστοχίες στην
εφαρμογή των προγραμμάτων του,
υπήρχε πάντα το ίδιο μοντέλο συμ-
περιφοράς.

Επιπλέον, στην ελεγκτική έκθεση
εγείρονται ερωτήματα σχετικά με
το πόσο καλά ασκεί τη διοίκηση
του οργανισμού το Εκτελεστικό
του Συμβούλιο. Το γραφείο διαπί-
στωσε ορισμένες περιπτώσεις
ακραιφνούς «ασύμμετρης μεταχεί-
ρισης», παρατηρώντας ταυτόχρονα
ότι είναι δύσκολο να μετρηθεί τι
σημαίνει εμπράκτως αντικειμενική
προσέγγιση. Εντούτοις, πολλές από

τις 188 χώρες-μέλη του ΔΝΤ πι-
στεύουν πως ο οργανισμός έχει
δύο μέτρα και δύο σταθμά: δηλαδή,
αντιμετωπίζει με περισσότερη ανε-
κτικότητα και επιείκεια τους με-
γάλους μετόχους του, όπως οι Ηνω-
μένες Πολιτείες και η Ευρώπη, εν
συγκρίσει με τους άλλους.

Αυτολογοκρισία
Λόγου χάριν, ο εσωτερικός ελεγ-

κτής διαπίστωσε ότι τα ίδια τα στε-
λέχη του αυτολογοκρίνονταν, απο-
φεύγοντας να διατυπώσουν ευκρι-
νώς τους κινδύνους που ελλοχεύουν
στις ανεπτυγμένες οικονομίες. Αν-
τιθέτως, στις μικρότερες και φτω-
χότερες οικονομίες δεν είχαν ανά-
λογες αναστολές. Η αντίληψη αυτή
έλαβε μεγαλύτερες διαστάσεις όταν

το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο
διοχέτευσε δάνεια δισεκατομμυ-
ρίων δολαρίων σε προβληματικές
ευρωπαϊκές χώρες, όπως η Ελλάδα,
η Πορτογαλία και η Ιρλανδία. Τα
δάνεια αυτά ήταν πολύ μεγαλύτερα
από τις οικονομίες των αντίστοιχων
χωρών. 

Σύμφωνα με την έκθεση του Γρα-
φείου Ανεξάρτητης Αξιολόγησης,
«τα προγράμματα προσαρμογής
των χωρών της Ευρωζώνης δια-
μόρφωσαν την αντίληψη ότι τα ευ-
ρωπαϊκά κράτη-μέλη του οργανι-
σμού έχουν υπερβολικό βάρος στη
λήψη των αποφάσεων του ΔΝΤ σε
συσχετισμό με την οικονομική τους
δύναμη».

Επί σειρά ετών τα αναπτυσσό-
μενα κράτη αντιμετωπίζουν το Διε-

θνές Νομισματικό Ταμείο με κα-
χυποψία επειδή προωθεί καταστρο-
φικές ιδιωτικοποιήσεις οι οποίες
περιπλέκουν τη μετάβαση χωρών
στην οικονομία της αγοράς. Αυτό
συνέβη στις αρχές της δεκαετίας
του 1990, όταν οι πρώην κομμου-
νιστικές χώρες μετασχηματίζονταν.
Λίγα δε χρόνια αργότερα, προς τα
τέλη της δεκαετίας εκείνης, ο διε-
θνής οργανισμός υπαγόρευσε δρα-
ματικές περικοπές στις δημόσιες
δαπάνες, οι οποίες επιδείνωσαν
την ήδη σοβαρότατη κρίση χρέους
στην Ασία και μετά λίγα χρόνια
και στη Λατινική Αμερική. Το κλίμα
καχυποψίας έχει οξυνθεί και από
τη δομή του οργανισμού, η οποία
επιτρέπει σε πολλές ευρωπαϊκές
χώρες να έχουν λόγο συγκριτικά

βαρύτερο από ό,τι το μέγεθος των
οικονομιών, ειδικά εάν συγκριθούν
με την Κίνα, την Ινδία ή τη Βραζι-
λία.

Παραδοσιακά το Διεθνές Νομι-
σματικό Ταμείο έχει έδρα στην
Ουάσιγκτον και διοικείται από Ευ-
ρωπαίο, ενώ η Παγκόσμια Τράπεζα,
ο αδελφός οργανισμός, από Αμε-
ρικανό. Τα τελευταία χρόνια
ασκούνται πιέσεις από τις αναδυό-
μενες ισχυρές οικονομίες για ενί-
σχυση του ρόλου τους εντός των
κόλπων του ΔΝΤ και οι σχετικές
μεταρρυθμίσεις έχουν προωθηθεί.
Ωστόσο, δεν έχουν τύχει ακόμα
της έγκρισης του Κογκρέσου στις
ΗΠΑ, οι οποίες καταβάλλουν και
την υψηλότερη συνεισφορά στον
οργανισμό.

<<<<<<<

Μονοπώλησε το ενδια-
φέρον στη Νέα Υόρκη 
η ανοικτή συζήτηση 
του κ. Γκάιτνερ με τον
πρώην πρόεδρο της
Fed, Μπεν Μπερνάνκι.

Ο Τίμοθι Γκάιτνερ υπεραμύνθηκε της απόφασης να στηριχθεί ο τραπεζικός
κλάδος πάση θυσία.

Το ΔΝΤ εδώ και χρόνια μεροληπτεί υπέρ των πλούσιων μελών του
Περιπτώσεις «ασύμμετρης αντιμετώπισης» εντόπισε ο ανεξάρτητος ελεγκτής του διεθνούς οργανισμού

Οι κινεζικές τράπεζες καταλαμβάνουν τέσ-
σερις θέσεις στη δεκάδα των κορυφαίων
τραπεζών του κόσμου, στο πλαίσιο με-
γάλων ανακατατάξεων στον παγκόσμιο
κλάδο συγκριτικά με τα δεδομένα που
ίσχυαν προ χρηματοπιστωτικής κρίσης
2007-09, σύμφωνα με την εξειδικευμένη
έκδοση The Banker. Ο κινεζικός τραπε-
ζικός κλάδος, συνολικά, εξελίσσεται με
ταχύτερους και ισχυρότερους ρυθμούς
συγκριτικά με τη Δύση, παίζοντας καθο-

ριστικό ρόλο στα κέρδη ρεκόρ των 920
δισ. δολαρίων που καταγράφηκαν στον
παγκόσμιο κλάδο το 2013, αντανακλώντας
άνοδο 23% σε σχέση με έναν χρόνο πριν.
Η φετινή κατάταξη του The Banker βα-
σίζεται στα οικονομικά στοιχεία του 2013
των 1.000 ισχυρότερων τραπεζών του κό-
σμου.

Ο Μπράιαν Κάπλεν, επικεφαλής του
The Banker, δήλωσε ότι «είναι η πρώτη
φορά που παρατηρείται μια τόσο ισχυρή
αύξηση στα τραπεζικά κέρδη μετά τη
χρηματοπιστωτική κρίση του 2007-09.

Πέραν της Κίνας, η συνεισφορά των αμε-
ρικανικών τραπεζών είναι αρκετά ικανο-
ποιητική και φαίνεται να έχουν ανακάμψει
ταχύτερα από την κρίση συγκριτικά με
τις ευρωπαϊκές». Σε συνολική βάση, τα
κέρδη προ φόρων των κινεζικών τραπεζών
διαμορφώθηκαν στα 292 δισ. δολάρια,
των αμερικανικών στα 183,242 δισ., των
ιαπωνικών στα 64,127 δισ., των καναδικών
στα 39 δισ., των γαλλικών λίγο χαμηλότερα
στα 38 δισ. και των βρετανικών αρκετά
χαμηλότερα στα 21 δισ. δολάρια.

Σημαντικές αλλαγές έχουν, πράγματι,
συντελεστεί στην ισορροπία δυνάμεων
των ευρωπαϊκών τραπεζών. Ενδεικτικό
είναι ότι τα κέρδη των βρετανικών τρα-
πεζών αντιστοιχούν στο 2,37% του παγ-
κόσμιου συνόλου αντί του 11% που είχε
καταγραφεί το 2007. Παρομοίως, τα κέρδη
των τραπεζών της Ευρωζώνης αναλογούν
σήμερα στο 3% από το 25% που ίσχυε
προ της χρηματοπιστωτικής κρίσης. Οι
τράπεζες στον ευρωπαϊκό Νότο, ειδικό-
τερα, εξακολουθούν να είναι αδύναμες
λόγω της βραδείας και μετ’ εμποδίων ανά-
καμψης της Ευρωζώνης. Τις μεγαλύτερες
ζημίες παρουσίασαν οι ιταλικές τράπεζες,
φθάνοντας τα 35 δισ. δολάρια. Λιγότερες
ζημίες, της τάξεως των 4 δισ. δολαρίων,
παρουσίασαν οι πορτογαλικές αλλά και
οι ιρλανδικές τράπεζες.

Aισιόδοξο είναι, από την άλλη πλευρά,
το γεγονός ότι αποκαταστάθηκε πέρυσι

η κερδοφορία των ισπανικών τραπεζών
στα 12 δισ. δολάρια από ζημίες 68 δισ.
δολαρίων που είχαν παρουσιαστεί έναν
χρόνο πριν. Στο 24%, οι αφρικανικές τρά-
πεζες παρουσίασαν τις υψηλότερες απο-

δόσεις κεφαλαίων, υπερβαίνοντας το αν-
τίστοιχο 4% στην Ευρώπη. Οι υψηλές
αποδόσεις των τραπεζών της Αφρικής
προκαλούν ακόμη μεγαλύτερη αίσθηση
διότι κατέχουν μόνον το 1% των κεφα-

λαίων στον παγκόσμιο τραπεζικό κλάδο.
Οι τράπεζες της Κεντρικής και Νότιας
Αμερικής εμφάνισαν αποδόσεις κεφαλαίων
23%, ακολουθώντας τις αφρικανικές.

Στις δέκα ισχυρότερες τράπεζες με
βάση τον δείκτη βασικών ιδίων κεφαλαίων
(Tier 1) περιλαμβάνονται από την Κίνα
η ICBC και η China Construction Bank
στην πρώτη και δεύτερη θέση αντίστοιχα.
Επίσης, η Bank of China που αναβαθμί-
στηκε στην έβδομη θέση από την ένατη
και η Agricultural Bank of China που
αναρριχήθηκε από τη δέκατη θέση στην
ένατη. Οι JPMorgan, Bank of America
και Wells Fargo είναι οι αμερικανικές
τράπεζες που περιλαμβάνονται στη δε-
κάδα των ισχυρότερων ομίλων. Στην πέμ-
πτη θέση κατατάσσεται η βρετανική
HSBC και στη δέκατη η ιαπωνική Mitsu-
bishi UFJ Financial Group. Προ εξαετίας,
η HSBC θεωρούνταν η τρίτη ισχυρότερη
τράπεζα του κόσμου και όχι η πέμπτη
όπως φαίνεται στην τελευταία κατάταξη,
μια υποχώρηση που αποδίδεται στην επι-
βολή αυστηρότερων κανόνων που θεσπί-
στηκαν σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Από την
κρίση του 2007-09, το θεσμικό πλαίσιο
του ευρωπαϊκού τραπεζικού κλάδου έχει
υπάρξει σημείο τριβής ανάμεσα στη Βρε-
τανία και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Αξίζει
να σημειωθεί ότι ο δείκτης βασικών ιδίων
κεφαλαίων ή δείκτης Tier 1 απαρτίζεται,
επί το πλείστον, από κοινές μετοχές

Κέρδη ρεκόρ για το παγκόσμιο τραπεζικό σύστημα

Οι Ευρωπαίοι δίστασαν να λάβουν μέτρα
Η «Κ» παρακολούθησε την παρουσίαση του βιβλίου του πρώην υπ. Οικονομικών των ΗΠΑ Τίμοθι Γκάιτνερ

<<<<<<<

Εξελίσσεται με ταχύτερους
και ισχυρότερους ρυθμούς
συγκριτικά με τη Δύση, ο κι-
νεζικός τραπεζικός κλάδος.
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Ο κίνδυνος αφερεγγυότητας παρα-
μένει σε υψηλά επίπεδα στην Ευ-
ρώπη και απαιτείται ιδιαίτερη προ-
σοχή έναντι της συναλλακτικής
συμπεριφοράς των oφειλετών.

Σύμφωνα με τους συμμετέχοντες
στην έρευνα Atradius Payment
Practices Barometer, για την Ανα-
τολική Ευρώπη προβλέπεται μικρή
επιδείνωση των προοπτικών οικο-
νομικής ανάπτυξης, σε σύγκριση
με το προηγούμενο έτος. Κατά συ-
νέπεια, ενδέχεται να παρουσιαστεί
αύξηση εταιρικών πτωχεύσεων,
αν και τα περιστατικά αφερεγγυό-

τητας κυμαίνονται σε σχετικά μέ-
τρια επίπεδα. Αυτό εξηγεί το γεγο-
νός γιατί οι περισσότεροι από τους
ερωτηθέντες (41,7%) θεωρούν τη
διατήρηση ικανοποιητικών ταμει-
ακών ροών μία από τις μεγαλύτερες
προκλήσεις όσον αφορά την κερ-

δοφορία το 2014 (ποσοστό αντί-
στοιχα για τους ερωτηθέντες σε
όλη τη Δυτική Ευρώπη: 29,6%).

Οσον αφορά τους –κατά μέσο
όρο– χρόνους πληρωμής των τιμο-
λογίων, σχεδόν το ένα τρίτο (31,9%)
της συνολικής αξίας των τιμολογίων
που εκδίδονται από συμμετέχοντες
στην έρευνα στην Ανατολική Ευ-
ρώπη αποπληρώνεται μετά το πέ-
ρας της ημερομηνίας λήξης τους.
Σε επίπεδο χώρας, η Σλοβακία εμ-
φανίζει, κατά μέσο όρο, τις μεγα-
λύτερες καθυστερήσεις πληρωμών.

Κατά μέσο όρο, το 1,2% της συ-

νολικής αξίας των απαιτήσεων των
ερωτηθέντων στην Ανατολική Ευ-
ρώπη διεγράφη ως ανείσπρακτο
κατά το παρελθόν έτος. Με δεδο-
μένο ότι το 3,5% της αξίας των
απαιτήσεων, κατά μέσο όρο, ανα-
φέρθηκε ως ανείσπρακτο σε διά-
στημα 90 ημερών από την ημερο-
μηνία λήξης του, μπορεί κανείς να
εξάγει το συμπέρασμα ότι, κατά
μέσο όρο, οι επιχειρήσεις στην
Ανατολική Ευρώπη χάνουν περίπου
το 34% της αξίας των μη πληρω-
θεισών, εντός 90 ημερών, απαιτή-
σεών τους.

Αυξάνονται οι κακοπληρωτές στην Ευρώπη

Αύξηση
δαπανών 
υγείας
στα μέλη ΟΟΣΑ
Οι δαπάνες για την υγεία ανέκαμψαν
το 2012 στις χώρες του Οργανισμού
Οικονομικής Συνεργασίας και Ανά-
πτυξης (ΟΟΣΑ), αλλά εξακολουθούν
να είναι χαμηλές στην Ευρώπη και
αυτό συμβαίνει κυρίως λόγω της
μείωσης των δαπανών για τα φάρ-
μακα, η οποία συνεχίζεται, σύμ-
φωνα με στατιστικά στοιχεία που
δόθηκαν χθες στη δημοσιότητα
από τον Oργανισμό.

Μετά τη στασιμότητα ή τη μεί-
ωση λόγω της κρίσης, οι δαπάνες
για την υγεία ανήλθαν το 2012 στο
9,3% του ΑΕΠ κατά μέσον όρο στις
34 χώρες-μέλη του ΟΟΣΑ, έναντι
ποσοστού 9,2% το 2011. Αυτές αυ-
ξήθηκαν ωστόσο σε σχέση με τα
επίπεδα στα οποία βρίσκονταν πριν
από την κρίση (8,6%), σύμφωνα με
τα στατιστικά στοιχεία του ΟΟΣΑ.

Στη Γαλλία το ποσοστό αυτό
ανερχόταν σε 11,6% του ΑΕΠ το
2012, δηλαδή στο πιο ανεβασμένο
επίπεδο μεταξύ των χωρών του
ΟΟΣΑ, μετά τις ΗΠΑ (16,9%) και
την Ολλανδία (11,8%).

Οι δαπάνες για την υγεία συνέ-
χισαν να υποχωρούν το 2012 στην
Ελλάδα, την Ιταλία, την Πορτογαλία
και την Ισπανία, όπως και στην
Τσεχία και την Ουγγαρία. Στην Ελ-
λάδα ήταν σε πραγματικές τιμές
(δηλαδή πέραν του πληθωρισμού)
κατώτερες κατά 25% από το επί-
πεδό τους το 2009, «κυρίως λόγω
των περικοπών στις δημόσιες δα-
πάνες».

Σε άλλες περιοχές του κόσμου,
η τάση ήταν ωστόσο ανοδική: στη
Χιλή και στο Μεξικό για παράδειγ-
μα, με αυξήσεις στις δαπάνες για
την υγεία το 2012 ύψους 6,5% και
8,5% αντίστοιχα, οι οποίες συνδέ-
ονται κατά μεγάλο μέρος «με τη
συνέχιση των προσπαθειών για να
διασφαλιστεί μια καθολική κάλυψη
της ιατρικής ασφάλισης και η πρό-
σβαση όλων στην περίθαλψη», δι-
ευκρινίζει ο ΟΟΣΑ.

Σχεδόν τα δύο τρίτα των χωρών
του ΟΟΣΑ καταγράφουν πτώση σε
πραγματικές τιμές των δαπανών
τους για φαρμακευτικά προϊόντα
από το 2009 και η μείωση αυτή συ-
νέβαλε στη γενική επιβράδυνση
των δαπανών για την υγεία τα τε-
λευταία χρόνια.

«Οι μειώσεις αυτές εξηγούνται
κυρίως από τον περιορισμό της
επιστροφής των χρημάτων για ορι-
σμένα φάρμακα, τις μειώσεις της
τιμής ορισμένων φαρμάκων και
της ανάπτυξης της αγοράς γενο-
σήμων, η οποία συνδέεται ταυτο-
χρόνως με την εκπνοή των δικαιω-
μάτων ευρεσιτεχνίας για ορισμένα
φάρμακα και την προώθηση της
χρήσης γενοσήμων μεταξύ των
ασθενών, των γιατρών και των φαρ-
μακοποιών», σύμφωνα με τον Ορ-
γανισμό.

Την ώθηση
θα δώσουν
οι ανεπτυγμένες
οικονομίες

Η παγκόσμια οικονομία θα συ-
νεχίσει να αναπτύσσεται το
2014 και 2015, εκτιμά σε έκθε-
σή της η Fitch, προειδοποιών-
τας, ωστόσο, ότι οι κίνδυνοι δεν
έχουν εκμηδενιστεί.
Σύμφωνα με έκθεση του οίκου
αξιολόγησης, η ανάκαμψη των
ανεπτυγμένων οικονομιών εί-
ναι ο κινητήριος μοχλός πίσω
από την επιτάχυνση της παγ-
κόσμιας ανάπτυξης το 2014,
την ώρα που επιβραδύνονται
οι αναδυόμενες οικονομίες.
Ο διεθνής οίκος αξιολόγησης
προβλέπει ότι η παγκόσμια
οικονομία θα αναπτυχθεί με
ρυθμό 2,7% το 2014 και 3,1%
το 2015 και 2016, από 2,4%
το 2013.
Η Fitch προειδοποιεί ότι ο
αποπληθωρισμός στην Ευρω-
ζώνη αποτελεί σημαντικό ρί-
σκο, ενώ η έξοδος της Fed
από τα μέτρα επεκτατικής νο-
μισματικής πολιτικής μπορεί
να αυξήσει τη μεταβλητότητα
στις διεθνείς αγορές.
Οσον αφορά τις ΗΠΑ, η Fitch
αναμένει άμεση ανάκαμψη
της οικονομίας από την ανα-
πάντεχη συρρίκνωση το πρώ-
το τρίμηνο, με την αύξηση του
ΑΕΠ να υπολογίζεται στο 2%
για το 2014, στο 3,1% για το
2015 και στο 3% για το 2016.
Στην Ευρωζώνη η ανάκαμψη
παραμένει εύθραυστη σύμ-
φωνα με τη Fitch, με τα στοι-
χεία να διαφέρουν σημαντικά
μεταξύ των κρατών-μελών. Ο
οίκος αξιολόγησης προβλέ-
πει ανάπτυξη 1,1% το 2014,
1,5% το 2015 και 1,6% το
2016. Η Γερμανία και η Ισπα-
νία αναμένεται να αναπτυχ-
θούν με ταχύτερο ρυθμό από
τη Γαλλία και την Ιταλία κατά
τα επόμενα τρίμηνα. H Fitch
προβλέπει πως θα ακολουθή-
σει μια παρατεταμένη περίο-
δος πολύ χαμηλού πληθωρι-
σμού (0,9% το 2014, 1,3% το
2015 και 1,5% το 2016), αλλά
θα αποφευχθεί ο κίνδυνος
αποπληθωρισμού.
Ο ρυθμός ανάπτυξης της κι-
νεζικής οικονομίας θα υπο-
χωρήσει στο 7,3% το 2014,
στο 7% το 2015 και στο 6,7%
το 2016, εκτιμά η Fitch.
Oι αναδυόμενες οικονομίες
αναμένεται να αναπτυχ-
θούν με 4,3% το 2014, από
4,7% το 2013. Το 2015 ο
ρυθμός ανάπτυξης θα επι-
ταχυνθεί στο 4,8% και το
2016 στο 4,9%.

Οσον αφορά τους –κατά μέσο όρο– χρόνους πληρωμής των τιμολογίων, σχεδόν
το ένα τρίτο (31,9%) όσων εκδίδονται από συμμετέχοντες στην έρευνα στην
Ανατολική Ευρώπη αποπληρώνεται μετά το πέρας της ημερομηνίας λήξης τους.
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Οι δαπάνες για την υγεία ανήλθαν,
κατά μέσο όρο, το 2012 στο 9,3% του
ΑΕΠ στις 34 χώρες-μέλη του ΟΟΣΑ.

<<<<<<

Ο κίνδυνος
αφερεγγυότητας
παραμένει σε υψηλά
επίπεδα στην Ευρώπη.

Οι 33 δισεκατομμυριούχοι στην αυστριακή αγορά
Στην Αυστρία υπάρχουν σήμερα 33
δισεκατομμυριούχοι, οι οποίοι δια-
θέτουν συνολικά περιουσία που
φθάνει τα 119 δισεκατομμύρια ευ-
ρώ, αυξημένη κατά 9% σε σχέση
με πέρυσι, όπως προκύπτει από τα
στοιχεία που δημοσιεύει στο νέο
τεύχος του το αυστριακό οικονο-
μικό περιοδικό «Τρεντ» στο πλαίσιο

της ετήσιας έρευνάς του «Οι 100
πλουσιότεροι Αυστριακοί».

Στην κορυφή του καταλόγου βρί-
σκεται η οικογένεια Πόρσε-Πίεχ,
η περιουσία της οποίας υπολογί-
ζεται πως ανέρχεται σε 44,8 δισε-
κατομμύρια ευρώ, που μόνον από
την άνοδο των μετοχών της οικο-
γένειας στην αυτοκινητοβιομηχα-

νία Φολκσβάγκεν αυξήθηκε μέσα
στο 2013 κατά τέσσερα δισεκα-
τομμύρια ευρώ.

Ο δεύτερος πλουσιότερος πολί-
της της Αυστρίας είναι ο ιδιοκτήτης
της εταιρείας Ρεντ Μπουλ Ντίτριχ
Μάτεσιτς με 7,5 δισεκατομμύρια,
ενώ στην τρίτη θέση βρίσκεται η
οικογένεια Φλικ με 6,9 δισ. ευρώ.

Οπως αναφέρει το περιοδικό, οι
100 πλουσιότεροι Αυστριακοί δια-
θέτουν σήμερα περιουσία συνο-
λικής αξίας 160 δισεκατομμυρίων
ευρώ και σε αυτούς συγκαταλέγε-
ται και ο γνωστός πρώην παγκό-
σμιος πρωταθλητής της F1 Νίκι
Λάουντα, με περιουσία άνω των
200 εκατ. ευρώ.

Της ΖΩΡΖΕΤ ΖΟΛΩΤΑ

Φθηνά δάνεια έως ένα τρισ. ευρώ
υποσχέθηκε ο πρόεδρος της Ευρω-
παϊκής Κεντρικής Τράπεζας (ΕΚΤ)
Μάριο Ντράγκι στις τράπεζες της
Ευρωζώνης για την επόμενη τριετία,
αλλά μόνον εάν οι πιστώσεις αυτές
περάσουν στην πραγματική οικο-
νομία, ειδικότερα στις μικρομεσαίες
επιχειρήσεις. Ειδάλλως, οι τράπεζες
που δεν θα έχουν συμμορφωθεί με
τους όρους της ΕΚΤ θα πρέπει να
αποπληρώσουν άμεσα τα δάνειά
τους. Στόχος του κ. Ντράγκι είναι
να μη χρησιμοποιηθούν αυτά τα
δάνεια για άλλους σκοπούς όπως
είχε συμβεί με τα προηγούμενα προ-
γράμματα LTRO -1 και LTRO-2. Τον
Ιανουάριο και τον Φεβρουάριο του
2012, οι τράπεζες δανείστηκαν συ-
νολικά ένα τρισ. ευρώ για να αγο-
ράσουν κρατικά ομόλογα των κυ-
βερνήσεών τους, αντί να αυξήσουν
τον δανεισμό στην πραγματική οι-
κονομία.

Αυτή τη φορά, όμως, ο κ. Ντράγκι
και τα υπόλοιπα μέλη του διοικη-
τικού συμβουλίου της ΕΚΤ δεν έχουν
την πολυτέλεια ούτε να χρονοτρι-
βήσουν ούτε να παραβλέψουν το
μέγεθος του προβλήματος. Οπως
είπε ο κ. Ντράγκι στη συνέντευξη
Τύπου μετά τη συνεδρίαση της πε-
ρασμένης Πέμπτης, ο πληθωρισμός
στην Ευρωζώνη ήδη κινείται σε
«ζώνη επικινδυνότητας». Εάν υπο-
χωρήσει περαιτέρω, προσέθεσε ο
ίδιος, η ΕΚΤ θα βγάλει ένα ακόμη
νομισματικό εργαλείο από το οπλο-
στάσιο, που είχε προαναγγείλει τον
περασμένο μήνα. Στην προκειμένη
περίπτωση αναφερόταν σε μέτρα

ποσοτικής χαλάρωσης, δηλαδή της
απαλλαγής των τραπεζών από προ-
βληματικά περιουσιακά στοιχεία.

Γεγονός είναι ότι η ΕΚΤ τείνει να
γίνει ιδιαίτερα εξωστρεφής. Ο κεν-
τρικός τραπεζίτης της Ευρωζώνης
ανακοίνωσε, επίσης, πως η ΕΚΤ θα
συνεδριάζει κάθε έξι εβδομάδες
αντί για την πρώτη Πέμπτη κάθε
μήνα, ενώ τα πρακτικά της θα δη-
μοσιοποιούνται σε τακτική βάση.
Συν τοις άλλοις, η ΕΚΤ παρουσίασε
αναλυτικά τον τρόπο λειτουργίας
των νέων προγραμμάτων δανείων
ΤLTRO3 και ΤLTRO4 (Targeted Long-
Term Refunding Operations). Βέ-

βαια, το τελικό αποτέλεσμα θα κριθεί
στην πράξη.

Η δημοσιοποίηση των νέων προ-
γραμμάτων φθηνών δανείων TLTRO-
3 και TLTRO-4 είχε θετικό αντίκτυπο
στις αγορές. Ομως, αιωρείται το
ερώτημα για το εάν οι τράπεζες της
Ευρωζώνης θα μπορούν να αυξή-
σουν τον δανεισμό τους ενόψει των
τεστ κοπώσεως και της ποιοτικής
αξιολόγησης των ισολογισμών τους
από την ΕΚΤ, δύο δοκιμασίες που
είναι δρομολογημένες να γίνουν
αυτό το φθινόπωρο. Από τον Σε-
πτέμβριο, όμως, οι τράπεζες της Ευ-
ρωζώνης μπορούν να δανειστούν
έως και ένα τρισ. ευρώ, υποβάλλον-

τας αιτήσεις είτε σε μεμονωμένη
βάση, είτε μαζί με άλλες τράπεζες
εάν δεν πληρούν μόνες τους τα κρι-
τήρια της ΕΚΤ. Αυτή η πρόβλεψη
σχεδιάστηκε για να καλύπτονται οι
αδύναμες τράπεζες στην περιφέρεια
της Ευρωζώνης. Από τα δύο προ-
γράμματα TLTRO-3 και TLTRO-4,
οι τράπεζες θα μπορούν να δανει-
στούν έως και το 7% του δανείων
που έχουν χορηγήσει σε επιχειρή-
σεις και νοικοκυριά, πλην των στε-
γαστικών.

Ωστόσο, οι τράπεζες θα έχουν
πρόσβαση στο TLTRO-4 μόνον εάν
έχουν συμμορφωθεί με τα κριτήρια
του TLTRO-3. Διαφορετικά θα πρέπει
να αποπληρώσουν τα δάνεια νωρί-
τερα, δηλαδή έως τον Σεπτέμβριο
του 2016 και όχι μέχρι το 2018 που
είναι η προθεσμία αποπληρωμής
των δανείων στα δύο προγράμματα.
Στο πρώτο πρόγραμμα δανεισμού
TLTRO-3, το οποίο έχει δυνατότητα
παροχής πιστώσεων έως και 400
δισ. ευρώ, η πρόσβαση των τραπε-
ζών εξαρτάται από τον καθαρό δα-
νεισμό τους. Δηλαδή εάν μια τρά-
πεζα έχει αυξήσει τον καθαρό δα-
νεισμό της μέχρι τον Απρίλιο του
2014 τότε θα μπορεί να δανειστεί
τριπλάσια κεφάλαια από τις πρό-
σθετες πιστώσεις της. Εάν μια τρά-
πεζα έχει μειώσει τον δανεισμό της
μέχρι τον Απρίλιο του 2014 τότε η
ΕΚΤ υποθέτει πως θα συνεχίσει να
το κάνει μέχρι τον Απρίλιο του 2015.
Και αυτό θα χρησιμοποιείται ως ση-
μείο αναφοράς. Εάν το χαρτοφυλά-
κιο δανείων τους είναι, όμως, με-
γαλύτερο στην εκάστοτε δημοπρα-
σία δανείων τότε θα μπορούν να
δανειστούν το τριπλάσιο ποσό.

Αφήνοντας το βασικό επιτό-
κιο στο ιστορικό χαμηλό του
0,15%, η ΕΚΤ παρέχει τη δυ-
νατότητα στις τράπεζες της
Ευρωζώνης να αξιοποιήσουν
τα νέα προγράμματα φθηνών
δανείων κάτω από ιδιαίτερα
ευνοϊκούς όρους. Η πρόσβα-
ση σε φθηνά δάνεια θα είναι
απεριόριστη μέχρι τον Απρί-
λιο του 2016, οπότε η ΕΚΤ θα
εξετάσει εξονυχιστικά κατά
πόσο έχει αυξηθεί ο καθαρός
δανεισμός των τραπεζών που
συμμετείχαν σε αυτά τα προ-
γράμματα. Εάν η εικόνα τους
είναι απογοητευτική τότε θα
αποκλειστούν από τη δεύτερη
φάση TLTRO-4.
Στη συνέντευξη Τύπου αυτής
της εβδομάδας, ο κ. Ντράγκι
έθιξε, επίσης, το επίμαχο ζήτη-
μα της ισοτιμίας του. Ξεκαθαρί-
ζοντας πως η ισοτιμία του ευ-
ρώ δεν περιλαμβάνεται στην
ατζέντα της ΕΚΤ, είπε ωστόσο
ότι «παρακολουθείται στενά»,
καθώς είναι μια σημαντική πα-
ράμετρος για τη σταθερότητα
των τιμών. Σε ένα «υπερτιμη-
μένο» ευρώ αναφέρθηκε μια
ημέρα πριν από τη συνεδρίαση
της ΕΚΤ, ο Γάλλος πρωθυπουρ-
γός Μανουέλ Βαλς, ανταπαν-
τώντας εμμέσως στην κριτική
που ασκείται για την ανταγωνι-
στικότητα της οικονομίας στη
χώρα του.

Ενεση ρευστότητας έως 1 τρισ. ευρώ
στην πραγματική οικονομία 
Φθηνά δάνεια στις τράπεζες από ΕΚΤ αρκεί να χρηματοδοτήσουν επιχειρήσεις

Οι όροι του Ντράγκι

<<<<<<

Αν ο πληθωρισμός
παραμείνει σε χαμηλά
επίπεδα, τότε η ΕΚΤ 
θα προχωρήσει σε
ποσοτική χαλάρωση.
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Info
Συναυλία «Αφιέρωμα στον Γιώρ-
γο Κοτσώνη» με τη Δημοτική Χο-
ρωδία Δερύνειας και επταμελή
ορχήστρα. Θα παρουσιαστεί το
έργο « Ύμνος και Θρήνος για την
Κύπρο» σε ποίηση Γιάννη Ρίτσου
και επιλογές τραγουδιών από το
ευρύτερο έργο του συνθέτη. Τρα-

γουδούν: Κώστας Καμένος, Δη-
μήτρης Φανής και οι σολίστες της
Χορωδίας Αργυρώ Χριστοδού-
λου, Μαρία Κοκκώνη και Κώστας
Κάτζης. Ερμηνεία κειμένων:
Σταύρος Λούρας. Παρασκευή 11
Ιουλίου Δημοτικό Αμφιθέατρο
Δερύνειας στις 8:15 μ.μ. 

Του ΑΝΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ* 

Τον Γιώργο Κοτσώνη τον «γνώρισα», μικρό
παιδί ακόμα, μέσα σ’ εκείνες τις ταραγ-
μένες μέρες του 1964, που εμφανίστηκε
μαζί με «τα παιδιά της γειτονιάς μας» στα
ερτζιανά του ΡΙΚ. Ήταν λες κι από την
μπόρα που «άρπαξε τα παιδιά» που είχαν
καταταγεί στην κυπριακή εθνοφρουρά
αμούστακα κι επέστρεφαν μέσα στα μαύρα
φέρετρα από την Τηλλυρία, «το παιδί με
την κιθάρα», να«ιχνογραφούσε τη μορφή»
της πρώτης πολιτιστικής άνοιξης, της
ανεξάρτητης Κύπρου. Από τότε η αγάπη
μου για τη μουσική δημιουργία του Κο-
τσώνη ολοένα και μεγάλωνε, καθώς την
πότιζε εξ ακροάσεως κι εξ αποστάσεως,
με έργα επικά όπως η «Αγία Τηλλυρία»
(Σπ. Παπαγεωργίου), « Η Κυρά των Αμ-
πελιών» και «Ύμνος και θρήνος για την

Κύπρο» (Γ. Ρίτσου) αλλά και τραγούδια
ερωτικά, όπως το «Σάββατο πικροσάβ-
βατο» (Μ. Πασιαρδής) και το μελωδικότερο
όλων, «Κατέβα σαν βροχούλα» (Γ. Κακου-
λίδης). Έτσι καθώς η ζωή συνθέτει τα
δικά της άσματα, έμελλε να συνθέσει και
τη γνωριμία μου με τον Γιώργο Κοτσώνη,
όχι τον συνθέτη που «γνώριζα» εξ απο-
στάσεως αλλά τον άνθρωπο, τον συνερ-
γάτη, τον προϊστάμενο και τελικά τον
φίλο. Η συνάντηση έγινε στο Τρίτο Πρό-
γραμμα του ΡΙΚ όπου άρχισα να εργάζομαι
το 1990. Ο Κοτσώνης δεν εργαζόταν απλώς
στο Τρίτο, έμοιαζε να είχε ρίξει ρίζες μέσα
εκεί, αφού ακόμα και τις λίγες ώρες που
πήγαινε να ξεκουραστεί είχε τ’ αφτί κολ-
λημένο στο ραδιόφωνο και πολύ συχνά
τηλεφωνούσε τις μεταμεσονύχτιες ώρες,
να δώσει κάποια οδηγία ή απλά για να
πει ένα «μπράβο» για κάτι ωραίο που

ακούστηκε. Ο Κοτσώνης ποτέ δεν θύμωνε.
Φουρτούνιαζε όμως. Για μερικές μόνο
στιγμές και μετά γαλήνευε κι άφηνε το
χαρακτηριστικό εκείνο γέλιο του να φέρει
τη γαλήνη. Ο Γιώργος Κοτσώνης ήταν
ένας μεγάλος δημιουργός, ένας καλλιτέ-
χνης που ενέπνεε και βοηθούσε τους
νέους δημιουργούς. Εξού και ο «Διαγω-
νισμός Κυπριακού Τραγουδιού», που είναι
δημιούργημά του και διάγει πλέον την
τρίτη δεκαετία ύπαρξης. Ήταν όμως κι
ένας άνθρωπος με καρδιά μικρού παιδιού,
μεγαλόψυχος και αφειδώλευτος στην αγά-
πη του και μ’ ένα χαμόγελο που είμαι σί-
γουρος, ότι το έφερε μαζί του από τη
μήτρα της μάνας του. Ε, αυτό το χαμόγελο
θα μου λείψει πολύ… 

*Ο κ. Ανδρέας Παράσχος είναι ο διευθυντής της
«Καθημερινής».

Οι φίλοι αποχαιρετούν
τον Γιώργο Κοτσώνη 

Τέσσερεις άνθρωποι γράφουν για τον μουσικό, τον επαναστάτη, τον μουσικό παραγωγό, τον δικό τους άνθρωπο

Επιμέλεια: ΜΙΧΑΛΗΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 

Ο Γιώργος Κοτσώνης, «έφυγε» από κον-
τά μας αφήνοντας πίσω του ένα τε-
ράστιο, ογκώδες έργο. Τέσσερεις άν-
θρωποι που τον έζησαν, τον γνώρισαν
και βρέθηκαν δίπλα του γράφουν και
μιλούν για τον Γιώργο Κοτσώνη, τον
δικό τους άνθρωπο, τον συνθέτη, τον
αγωνιστή, τον ευτυχή επαναστάτη. 

Ο νεοκυματικός
συνθέτης
της Κύπρου
Του ΜΙΜΗ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ*

Ο συνθέτης Γιώργος Κοτσώνης έκλεισε τον
κύκλο της ζωής του και άρχισε ο κύκλος του
βίου του, δηλαδή εκείνη η μακρά περίοδος,
έξω από τον χρόνο, όπου το δημιουργικό έργο
ενός ανθρώπου θα αναμετρηθεί με την αι-
ωνιότητα. Θα πρέπει να δούμε τον Κοτσώνη
από το πρώτο του έργο μέχρι το τελευταίο,
ακόμα και τα αθησαύριστα και τα ανέκδοτα.
Έτσι, εκτιμώ πως θα πρέπει να μελετηθεί πια
όλο το φάσμα της καλλιτεχνικής προσφοράς
του: o κιθαρωδός, ο μελωδός, ο συνθέτης, ο
μαέστρος, ο μουσικός παραγωγός του ΡΙΚ, ο
ακτιβιστής του πολιτισμού. Με το έργο των
πρώτων του χρόνων, και κυρίως τα λυρικά
του τραγούδια του, άνοιξε νέους δρόμους που
αρκετοί νέοι συνθέτες στην Κύπρο, που έγρα-
ψαν τραγούδια ή κύκλους τραγουδιών λίγο
πριν και λίγο μετά το 1974, όλο και κάτι έχουν
πάρει κάτι από το έργο του, γιατί η μουσική
του αποτελεί ένα γενετικό μουσικό «κλώνο»
στην ιστορία της μουσικής της Κύπρου. Η
μουσική του καθώς και οι μουσικές του ανα-
ζητήσεις κινούνται σε μια ευρεία κλίμακα που
ξεκινά από το απλό, καθημερινό τραγούδι,
φτάνει στη δημώδη μουσική, στη μελοποίηση
του «Βούττημαν Ήλιου» του Λιπέρτη, αναζητεί
την ορχηστρική, χωρίς λόγια μουσική γραφή
για ντοκιμαντέρ, ταινίες και τηλεοπτικές σειρές,
απλώνεται στην έντεχνη με βάση Κύπριους
ποιητές σε έργα κλασικής μουσικής που έγραψε
όσο φοιτούσε στο Ωδείο όπως τα «Κυπριακά
Σκίτσα» και σονάτες για βιολί καθώς και τον
«Τάφο» του Παλαμά (επηρεασμένος προφανώς
από τον δάσκαλό του, τον Μανώλη Καλομοίρη
και την Εθνική Μουσική Σχολή, και, ολοκλη-
ρώνεται σ’ αυτό που ο ίδιος ονόμασε κάποια
έργα του ως «λαϊκά ορατόρια» (Σεφέρης, Ελύτης,
Ρίτσος, Σπ. Παπαγεωργίου). Όλα όμως σε κύ-
κλους τραγουδιών, κατά το πρότυπο του έργου
του Μίκη Θεοδωράκη. Όποια περίοδο της μου-
σικής του κι αν μελετήσει κανείς προσεκτικά,
θ’ ακούει ήχους βγαλμένους από τη μουσική
ιστορία του εν γένει μείζονος ελληνισμού, που
διαθέτει όμως το ηχόχρωμα της Κύπρου. Το
έργο του, ιδίως το «Η Κληρονομιά της Αφρο-
δίτης» (1979) από τη γνωστή σειρά τηλεοπτική
σειρά του BBC, στηρίζεται μουσικολογικώς
σε μια κυπριακή «εντοπιότητα» η οποία αξίζει
τον κόπο να την εξετάσει κανείς ενδελεχώς.
Η εντοπιότητα, καθώς αναφέραμε και πιο
πριν, είναι αυτή η δημιουργική ιδιότητα που
έχουν οι καλλιτέχνες να αντλούν από τα «χρώ-
ματα και τα αρώματα του τόπου τους». Εκτιμώ
ότι αυτός ο δίσκος πρέπει να μελετηθεί και
να του γίνει ακρόαση συγχρόνως, με το «Νησί
της Αφροδίτης» του Θεοδωράκη και τη «Φον-
τάνα Αμορόζα», του Μάριου Τόκα, για να εμ-
πεδώσουμε, επιτέλους, ποιος είναι ο «ήχος
της Κύπρου», όσοι τον ακούν εκείνοι που είναι
ευαίσθητοι δέκτες και δυναμικοί, καλλιτεχνικοί
πομποί. Έτσι ξεκίνησε να κάνει μουσική ο
Γιώργος Κοτσώνης, γράφοντας για την Κύπρο. 

*Ο κ. Μίμης Σοφοκλέους είναι ο επιστημονικός διευ-
θυντής του Παττίχειου Δημοτικού Μουσείου-Ιστορικού
Αρχείου και Κέντρου Μελετών Λεμεσού. Ολόκληρο το
κείμενο του κ. Σοφοκλέους θα δημοσιευτεί στο
www.kathimerini.com.cy 

Ο ευτυχής
επαναστάτης 
Του ΚΩΣΤΑ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ*

Ο ΓιώργοςΚοτσώνης τον Νοέμβριο του 2009
παραχώρησε μία από τις τελευταίες του
συνεντεύξεις στον Κώστα Σωτηρόπουλο
για την «Καθημερινή». Ο Κώστας Σωτη-
ρόπουλος έγραφε τότε στην εισαγωγή του
για τον φίλο του Γιώργο Κοτσώνη: «Έψαχνα
να βρω τίτλους για τις εκπληκτικές φάσεις
της ζωής του: Ο αντάρτης της Λευκωσίας
του ’56, ο δραπέτης του Καΐρου, ο βομβιστής
των Αθηνών, ο αγαπημένος μαθητής του
Μανώλη Καλομοίρη, ο συνθέτης της νεο-
λαίας του ’74, ο εμψυχωτής του Τρίτου
Προγράμματος, ο κλασικός αιώνιος έφη-
βος… Έζησα δίπλα του πάνω από επτά
χρόνια στο «άτακτο» Τρίτο του ΡΙΚ. Δεν
θυμάμαι πότε έφυγε, γιατί μάλλον δεν
έφυγε ποτέ. Θυμάμαι όμως ότι μας απα-
γόρευε να παίζουμε τα τραγούδια του από
τα προγράμματά μας. Και κάποιοι, περισ-
σότερο από πίκα για την «απαγόρευση»,
αρχίσαμε να τα μεταδίδουμε στις επετείους
–συνήθως μαύρες κι άραχνες– και έτσι
μας έμεινε ως συνθέτης βαρύς και επετει-
ακός. Ό,τι αντίθετο με την ευθυμία, το
τρανταχτό γέλιο, τις ενθουσιώδεις φωνές,
την μποέμικη εμφάνιση, τις πεισματικές
αντιπαραθέσεις, τις δημιουργικές εκρήξεις
του. Άριστος χειριστής και κριτής του προ-
φορικού λόγου, αδιαφορούσε για το φαί-
νεσθαι και επέμενε στο ακούεσθαι. Αγκά-
λιαζε, υπερθεματίζοντας, κάθε πρωτότυπη
ιδέα και κονταροχτυπιόταν ασταμάτητα
με τις απολιθωμένες νοοτροπίες του ιδρύ-
ματος και όλους όσοι επέμεναν να κλείσει
το μοναδικό κρατικό ραδιόφωνο που ανέ-
τρεπε τις ευρωπαϊκές στατιστικές, παρα-
μένοντας σταθερά πρώτο στις ακροαματικές
έρευνες. Όταν, κλείνοντας την κουβέντα
μας, τον ρώτησα τι πήρε από τα τόσα
χρόνια από το ΡΙΚ, μου απάντησε: «Το
Τρίτο, τίποτε άλλο». Και, όμως, μόνο γι’
αυτό το ψυχοπαίδι του δεν μιλήσαμε...». 

*Ο κ. Κώστας Σωτηρόπουλος είναι ραδιοφωνικός
παραγωγός στο Τρίτο του ΡΙΚ. Ολόκληρη η συνέν-
τευξη «Ο ευτυχής επαναστάτης» είναι δημοσιευ-
μένη στο www.kathimerini.com.cy. 

Γιώργος Καλογήρου

Σύγχρονο και σημερινό το έργο του

Ο Γιώργος Κοτσώνης είναι μια εποχή

Ο μαέστρος Γιώργος Καλογήρου μίλησε στην
«Κ» για τον άνθρωπο και μουσικό Γιώργο Κο-
τσώνη όπως τον γνώρισε κυρίως τον τελευταίο
χρόνο που προετοίμαζε μία μεγάλη συναυλία
προς τιμήν του. «Εδώ και ένα χρόνο γίνεται η
καταγραφή του έργου και της ζωής του.

Ήθελα, πάρα πολύ να κάνω αυτή τη συναυλία
προς τιμήν του αλλά σήμερα μετά τον θάνατό
του η συναυλία θα πραγματοποιηθεί εις μνήμην
του στις 11 Ιουλίου». Ο κ. Καλογήρου ανέφερε
πως ο Γιώργος Κοτσώνης ήταν πάρα πολύ χα-
ρούμενος για αυτή τη συναυλία και εξέφραζε
με ευχαρίστηση την άποψή του για τα τραγούδια,
τη σειρά που θα τραγουδηθούν αλλά και για
τα κείμενα που θα τα συνοδεύουν. Παρά τη
βεβαρυμμένη κατάσταση της υγείας του βοη-
θούσε πάρα πολύ σε αυτή μου την προσπάθεια.
Για ένα ολόκληρο χρόνο μάζευα το υλικό και

τους τελευταίους έξι μήνες δούλευα πάνω στη
συναυλία στην οποία είχα την πολύτιμη βοήθεια
των Κώστα Καμένου, Ευαγόρα Καραγιώργη
και Άδμητου Πιτσιλλίδη.

Στη συναυλία θα τραγουδηθούν κομμάτια
του Γιώργου Κοτσώνη που δεν εκδόθηκαν ποτέ
σε δίσκο, όπως ο «Άτταλος» που είναι από ένα
θεατρικό του έργο». Κρίνοντας το σύνολο του
έργου του ο κ. Καλογήρου ανέφερε πως: «Κάθε
έργο για να τύχει αντικειμενικής κριτικής
πρέπει να κρίνεται στον τόπο και στον χρόνο
που δημιουργήθηκε. Το έργο του κράτησε όρθιο
τον λαό του τόπου μας το 1974. Αν και ο ήχος
του είναι άλλων δεκαετιών εντούτοις είναι
πέρα για πέρα σύγχρονο, σημερινό αλλά και
αναγκαίο. Σήμερα στην εποχή που ζούμε το
έργο του Κοτσώνη είναι απόλυτα σύγχρονο
και αυτό πρέπει να το συνειδητοποιήσουμε». 

Μία ιστορική φωτογραφία με τον Γιώργο Κοτσώνη στο «Αντωνάκης μπαρ» με τους Βλαδίμηρο Καυκαρίδη, Γιώργο Ψαρούδη και τον Αντω-
νάκη πίσω από το μπαρ.
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Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Φίλε μου, αν και βασανίστηκες στα
τελευταία σου με τα οξυγόνα, άξια τα-
ξίδεψες και θριάμβεψες στο «πέρασμα»
αυτό που λέγεται ζωή. Εάν υπάρχει δι-
δαχή από σένα να οι λέξεις: Ζήσε άξια
και δυνατά. Η σύνοψη μιας ζωής γεμάτη
δράση, περιπέτειες και απίθανες συγ-
κινήσεις. Με τόλμη και ευγενές θράσος,
που οπλιζόντουσαν από το πάθος για
ελευθερία, για αξιοπρέπεια, για δημι-
ουργία, για έρωτα με τη ζωή.

Ποιος δεν ζήλεψε την τύχη σου, να
μιλήσεις με τους μεγαλύτερους ποιητές,
τον Σεφέρη, τον Ελύτη, τον Ρίτσο, τον
Μόντη, τον Πασιαρδή, και να δεθείς αι-
ώνια μαζί τους, μελοποιώντας τις δημι-
ουργίες τους; Ποιος δεν σημαδεύτηκε
σε αυτόν το τόπο από τα τραγούδια και
τους ύμνους σου μέσα από την επική
φωνή του Κώστα Καμένου;

Ποιος δεν έμεινε αποσβολωμένος δια-
βάζοντας για την περιπέτεια της από-
δρασής σου στο Κάιρο, μέσα από τα
χέρια των Άγγλων αποικιοκρατών που
σε οδηγούσαν στην κρεμάλα των Κεν-

τρικών Φυλακών της Λευκωσίας; Και
ποιος δεν θαύμασε την ταπεινότητά
σου, που φτάσαμε στα τελευταία σου
χρόνια για να αξιωθούμε να μάθουμε γι’
αυτή και τις μετέπειτα περιπέτειές σου
στην Αθήνα, με την πείνα και τις παρα-
κολουθήσεις, τις φυλακές Αβέρωφ και
την παραλίγο παράδοσή σου από τον
τυχαίως ομώνυμο τότε υπουργό στην
αγγλική διοίκηση της Κύπρου, πάλι για
κρεμάλα…

Δεν τα έγραψα όλα φίλε. Ο δικός σου
απέριττος τρόπος, με το τρανταχτό γέλιο,
που σαν μικρό παιδί αντιμετώπιζες τη
νεανική σου αλλοφροσύνη ως κάποια
«αταξία» με πιθανότητα θανάτου –έτσι
απλά– , με έκανε να σε σκέφτομαι σαν
τον εξάχρονο επάνω στον μαντρότοιχο,
που ισορροπεί με ανοιχτά τα χέρια, για
να είναι πιο ψηλά, πιο λεύτερος κι ας
ταλαντεύεται συνεχώς προς την πτώ-
ση…

Σκέφτηκα την περίπτωση που κάποιοι
κληρονόμοι της μεγαλοοικογένειας των
πολιτικών, θα ξεκίναγαν διαμαρτυρίες

και που να τρέχεις στα γεράματα… Γι’
αυτό το άφησα πίσω, κι αυτό και άλλα
που έμειναν να ξέρουν πια μόνο οι κολ-
λητοί σου. Άλλωστε το μαγνητοφωνάκι
έγραψε τόσα πολλά, που τέσσερις σελίδες
της μεγάλης Καθημερινής –τα σεντό-
νια–, θα μπορούσα να γεμίσω. 

Φίλε μου, για εμένα και τα παιδιά του
Τρίτου –ακόμα «παιδιά» αποκαλούμαστε
χάρη και σε σένα, μετά από 25 χρόνια…
– ήσουν ένας υπέροχος, ενθουσιώδης
τρελός! Ο μεγάλος συνθέτης, που έπαιζε
μαζί με εμάς τους κοινούς θνητούς, στο
ίδιο τραπέζι της δημιουργίας, της πρω-
τοτυπίας, του χιούμορ, της μουσικής,
της φιλοσοφίας και της επιστήμης. Αυτός,
που μας απελευθέρωνε ηθικά γιατί μας
έμοιαζε, γιατί μιλούσαμε την ίδια γλώσσα
των τραγουδιών και της καρδιάς. Αυτός,
που γινόταν βράχος και λιοντάρι όταν
μας κτυπούσαν από παντού, από μέσα
κι απ’ έξω. 

Δημητράκη Κυπριανού, Χριστάκη Κα-
ραγιώργη, Χρύση Δημητριάδη, Μάριε
Ηλιάδη, Τίτο Κολώτα, σας ευχαριστούμε

όλους για την έμπνευση του Τρίτου, την
ευκαιρία και την υποστήριξη. Όπως φυ-
σικά και τον δημοσιογράφο και διευθυντή
ραδιοφώνων στην Αθήνα ( 9,84 και Sky)
Τάσο Παπαδόπουλο, που σχεδίασε μαζί
σας τη δομή του και το επόπτευε τα πρώ-
τα χρόνια.

Αλλά στα μουσικά και ψυχαγωγικά
προγράμματα, ο προπονητής που ήθελε
και ήξερε να παίρνει συνεχώς πρωτά-
θλημα ήταν «ο Γιώργης ο Κωτσονάτος
μας». Καθιέρωσε το άνοιγμα στον λαϊκό
κόσμο και ένωσε φωνές αποδήμων απ’
όλον τον πλανήτη μέσα από το Τρίτο.
Πήρε την επιτυχία του φρέσκου και αξιο-
περίεργου και την έκανε διαχρονική.
Έκανε πρωταθλητισμό υπό καθεστώς
κρατικής ραδιοφωνίας, αντιμετωπίζοντας
τους ιδιωτικούς ραδιοσταθμούς με πρω-
τοφανή αποτελέσματα σε πανευρωπαϊκό
επίπεδο. Έπαιξε κι αυτό το παιχνίδι και
κέρδισε… Άξιος!

Υ.Γ. Ποιος θα κάνει ταινία, αυτό το απίθανο
σενάριο ζωής;

Για τον Κοτσώνη μας
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Aτζέντα

ΘΕΑΤΡΟ
«Λυσιστράτη»,
σε διασκευή Κώστα Μόντη
Το 18ο Διεθνές Φεστιβάλ Αρχαίου Ελληνικού Δρά-
ματος τιμά τον Κύπριο ποιητή Κώστα Μόντη και πα-
ρουσιάζει ως παράλληλη εκδήλωση στο Φεστιβάλ
για το « Έτος Μνήμης Κώστα Μόντη», τη Λυσιστράτη
του Αριστοφάνη στην εμπνευσμένη και ευρηματική
διασκευή του Κώστα Μόντη, από το Θ.Ε.ΠΑ.Κ (Θεα-
τρικό Εργαστήριο Πανεπιστημίου Κύπρου) σε σκη-
νοθεσία Μιχάλη Πιερή. Η είσοδος θα είναι ελεύθε-
ρη. Όλες οι παραστάσεις Φεστιβάλ Αρχαίου Ελληνι-
κού Δράματος εντάσσονται στο πρόγραμμα εκδη-
λώσεων του ΠΑΦΟΣ 2017. Δευτέρα 7 και Τρίτη 8
Ιουλίου, αρχοντικό οδού Αξιοθέας στην Παλιά Λευ-
κωσία στις 9:00 μ.μ. Πληρ. 22894531, 22894532

ΜΟΥΣΙΚΗ
Show festival 
Τρία κυπριακά μουσικά συγκροτήμα-
τα τα φάλτσα όνειρα, Groovy Pigeons
και Pixides εμπνεύστηκαν τη δημιουρ-
γία ενός φεστιβάλ όπου θα προβάλ-
λονται νεανικά κυπριακά μουσικά σχή-
ματα. Το όνομα της εκδήλωσης είναι
εμπνευσμένο από το ομότιτλο κομμάτι
του Παύλου Σιδηρόπουλου, αφού το
μουσικό πρόγραμμα των τριών κυ-
πριακών συγκροτημάτων κινείται στο
φάσμα του ελληνικού ροκ. Το φεστι-
βάλ ανοίγει τις πόρτες του στο κοινό η
ώρα 5:30 μ.μ. με live dj Set. Πέμπτη 10
Ιουλίου στο Σκαλί Αγλαντζιάς Λευκω-
σία στις 5:30 μ.μ. και η μουσική στις
8:00 μ.μ. Πληρ.22462233. 

Η sold-out θεατρική παράσταση στην Ελλάδα «Η
Σεξουαλική ζωή του κυρίου και της κυρίας Νικο-
λαΐδη» της Δήμητρας Παπαδοπούλου παρουσιά-
ζεται στην Κύπρο. Σε ένα ξεκαρδιστικό group
therapy ο ψυχολόγος μαζί με τη βοήθεια του
κοινού καλείται να δώσει λύση στα προβλήματα
του ζευγαριού. Ο κύριος και η κυρία Νικολαΐδη
περνούν σεξουαλική κρίση μέσα στην οικονομι-
κή κρίση και o πιο φημισμένος ψυχοσεξολόγος
της Ελλάδας αναλαμβάνει να λύσει το πρόβλη-
μα, βάζοντάς τους σε ένα group therapy στο
οποίο... συμμετέχει και το κοινό. Κοινό και ηθο-
ποιοί γίνονται μία ομάδα ψυχοθεραπείας υπό τη
διεύθυνση του αλλόκοτου γιατρού, ο οποίος
τους καθοδηγεί όλους μαζί σε μία σεξουαλική
ευτυχία. Κυριακή 6 Ιουλίου, Αρχαίο Ωδείο Πά-
φου στις 9:00 μ.μ. και Πέμπτη 10 Ιουλίου, Δημο-
τικό Θέατρο Λάρνακας. Πληρ. 24665795.

ΒΑΡΚΕΛΩΝΗ
ΦΕΣΤΙΒΑΛ
Festival Grec de Barcelona
www.grec.bcn.cat
To Festival Grec, ένα από τα σημαντικότε-
ρα διεθνή φεστιβάλ στην Ευρώπη, περι-
λαμβάνει φέτος στο πρόγραμμά του μια
πλειάδα παραστάσεων –μουσική, θέατρο,
χορός, τσίρκο– με τη συμμετοχή δημιουρ-
γών και καλλιτεχνικών σχημάτων από την
Ισπανία (την Καταλωνία ιδιαίτερα) και πολ-
λές άλλες χώρες. Ανάμεσα στους συμμε-
τέχοντες, η Αμερικανίδα χορογράφος Αν-
τρέα Μίλερ παρουσιάζει το έργο της
«Wonderland» (φωτ.), με θεματική ανα-
φορά στη «νοοτροπία της αγέλης», εμ-
πνευσμένο από εγκατάσταση του Κινέζου
καλλιτέχνη Κάι Γκουό Κιανγκ. O Ντεκλάν
Ντονελάν επανερμηνεύει το έργο του Αλ-
φρέ Ζαρί «Ubu Roi» τοποθετώντας το στο
πλαίσιο μιας σύγχρονης μεσοαστικής οι-
κογένειας στη Γαλλία, οι Cacophonic Pic-
tures Orkestar παρουσιάζουν το θέαμα
«Disbarat!/Disparate!», μια «μουσικο-
ακροβατική εμπειρία» με αφετηρία το
τσίρκο, ενώ ο Καταλανός συγγραφέας και
σκηνοθέτης Ζοζέπ Μαρία Μιρό συμμετέ-
χει με το πρόσφατα βραβευμένο έργο του
«Nerium Park». Το φεστιβάλ θα διαρκέσει
έως τις 31 Ιουλίου.

ΒΑΣΙΛΕΙΑ
ΕΚΘΕΣΗ
Fondation Beyeler
www.fondationbeyeler.ch
«Γκέρχαρντ Ρίχτερ: Εικόνες/Σειρές». Στη
διάρκεια της 60χρονης σταδιοδρομίας
του, ο Γερμανός ζωγράφος Γκέρχαρντ Ρί-
χτερ (γεν. 1932) δημιούργησε ένα έργο
με μεγάλο εύρος και ποικιλία, τόσο από
την άποψη του ύφους και της θεματολο-
γίας όσο και των τεχνικών που έχει χρη-
σιμοποιήσει (εδώ ο καλλιτέχνης ενώ ζω-
γραφίζει τον «Αφαιρετικό πίνακα 910-
1»). Η έκθεση προσφέρει ένα μεγάλο
οδοιπορικό στο σύνολο της δημιουργικής
πορείας του, παρουσιάζοντας παραστατι-
κές προσωπογραφίες (με το χαρακτηρι-
στικό για τον Ρίχτερ στυλ του φωτογραφι-
κού πορτρέτου), αφαιρετικούς πίνακες,
τοπία και πιστές αναπαραστάσεις έργων
αναγεννησιακών ζωγράφων. Παρουσιά-
ζονται επίσης έργα που ο Ρίχτερ δημι-
ούργησε ως σειρές, κύκλους και «δωμά-
τια», σε διαφορετικές περιόδους, εξε-
ρευνώντας ένα συνεχώς μεταβαλλόμενο
ρεπερτόριο σχημάτων και χρωμάτων.
Εως τις 7 Σεπτεμβρίου.

ΡΩΜΗ
ΕΚΘΕΣΗ
Fondazione Roma 
Museo-Palazzo Schiarra
www.pitturaingleseroma.it
«Hogarth Reynolds Turner. Pittura ingle-
se verso la modernita». Παρουσιάζον-
τας ένα σύνολο 100 έργων, η έκθεση
παρακολουθεί πώς εξελίχθηκε η ζωγρα-
φική στη Βρετανία κατά τον 18ο και τον
19ο αιώνα, καθώς η βρετανική αυτοκρα-
τορία εξάπλωνε την επιρροή της στον
κόσμο. Η άνοδος που σημειώθηκε στο
πολιτικό και οικονομικό πεδίο είχε τον
αντίκτυπό της στην καλλιτεχνική ζωή
μιας χώρας η οποία είχε μείνει πίσω σε
σχέση με τα κέντρα της ηπειρωτικής Ευ-
ρώπης όσον αφορά την καλλιτεχνική πα-
ραγωγή. Τα έργα που παρουσιάζονται,
με την υπογραφή καλλιτεχνών όπως ο
Ουίλιαμ Χόγκαρθ, ο Σάμιουελ Σκοτ, ο
Τζόσουα Ρέινολντς, ο Τόμας Γκένσμπο-
ροου, ο Τζον Κόνσταμπλ, ο Τ.Μ.Ο. Τέρ-
νερ (εδώ ο πίνακάς του «Τοπίο στο Νέπι
του Λάτσιο, με υδραγωγείο και καταρρά-
χτη», 1828), δείχνουν πώς η βρετανική
ζωγραφική έφτασε να αποκτήσει εθνικό
στυλ, με ιδιαίτερη έμφαση στα τοπία, τις
θαλασσογραφίες και τα πορτρέτα. Εως
τις 20 Ιουλίου.

MATIEΣ ΣΤΟΝ ΚΟΣΜΟ

Eπιμέλεια: ΜΙΧΑΛΗΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 
art@kathimerini.com.cy

ΣΥΝΑΥΛΙΑ

Ο Πάριος γιορτάζει με την ΑΕΚ Λάρνακας 

Ο Έλληνας τραγουδιστής θα βρεθεί στη Λάρνακα για τους εορτασμούς των 20 χρόνων της ΑΕΚ. 

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ 
Καλοκαίρι στην
«Αποκάλυψη»
Η γκαλερί Aποκάλυψη θα παρουσιάζει
μέχρι τις 20 Σεπτεμβρίου μια μεγάλη
ομαδική έκθεση με έργα τέχνης που
καλύπτουν ένα μεγάλο φάσμα θεματο-
λογίας και τεχνοτροπίας. Η έκθεση αυ-
τή είναι γνωστή στο φιλότεχνο κοινό
εφόσον οργανώνεται από την γκαλερί
κάθε χρόνο αυτή την εποχή και αποχαι-
ρετά την σεζόν που πέρασε. Αποτελεί
εκτός των άλλων μία ανακεφαλαίωση
των δραστηριοτήτων και εκθέσεων
που πέρασαν από τον προηγούμενο
Σεπτέμβριο έως τον Ιούνιο. Μέχρι τις
20 Σεπτεμβρίου, γκαλερί Αποκάλυψη
στη Λευκωσία. Για τους καλοκαιρινούς
μήνες η γκαλερί ανοίγει κατόπιν ραν-
τεβού. Πληρ. 22300150, 22300000. 

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ
Ο Stefano Bonacci
στην Κύπρο 
Ο Ιταλός εικαστικός καλλιτέχνης Ste-
fano Bonacci έρχεται για πρώτη φορά
στην Κύπρο, παρουσιάζοντας μέρος
της δουλειάς του στην IsNotGallery. Ο
καλλιτέχνης τιμήθηκε φέτος με το ευ-

ρωπαϊκό βραβείο
Jackson Pollock
που απονέμεται σε
καλλιτέχνες για το
σύνολο της δουλει-
άς τους από το
ίδρυμα Pollock.
Κομμάτια του συγ-

κεκριμένου καλλιτέχνη εκτέθηκαν
στην Μπιενάλε Βενετίας του 2011.
Στην Κύπρο θα παρουσιάσει κομμάτια
από όλες τις πτυχές της δουλειάς του,
ενώ η έκθεση θα επιμεληθεί από τον
ίδιο τον καλλιτέχνη και τον Άντρο Ευ-
σταθίου. Εγκαίνια την Τετάρτη 9 Ιουλί-
ου στις 8:00 στην IsNotGallery, Παλιά
Λευκωσία. Η έκθεση θα διαρκέσει μέ-
χρι τις 30 Ιουλίου. Πληρ. 22343670.

Το έργο έγραψε η Δήμητρα Παπαδοπούλου και παίζουν οι Ιεροκλής Μιχαηλίδη,
Λευτέρης Ζαμπετάκης και Χριστίνα Μαρούχου σε σκηνοθεσία Αθηνάς Ξενίδου.

ΘΕΑΤΡΟ 

Η σεξουαλική
ζωή του κύριου
και της κυρίας
Νικολαΐδη 

Ένα από τα μεγαλύτερα
ονόματα του ελληνικού
πενταγράμμου, τον Γιάννη
Πάριο, επέλεξαν οι ιθύ-
νοντες της ΑΕΚ για να φέ-
ρουν στην Κύπρο στο πλαί-
σιο μιας μεγάλης συναυ-
λίας που θα διοργανώσουν
για τα 20χρονα του σωμα-
τείου τους. Ο τροβαδού-
ρος του έρωτα θα ερμη-
νεύσει όλες τις μεγάλες
του επιτυχίες αλλά και
κομμάτια που όλοι αγαπή-
σαμε για τους οπαδούς
της ΑΕΚ Λάρνακας και όχι
μόνο. Όλα τα έσοδα από
τη συναυλία αυτή θα δια-
τεθούν για τη χρηματοδό-
τηση του ιδιόκτητου γηπέ-
δου που προγραμματίζει
να ανεγείρει η ΑΕΚ στον
χώρο του νέου ΓΣΖ. Κυρια-
κή 6 Ιουλίου, Παττίχειο
Αμφιθέατρο Λάρνακας
στις 9:00 μ.μ.
Πληρ. 99064553. 

ΘΕΑΤΡΟ
Οι « Όρνιθες» σε
Πάφο και Λάρνακα
Ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου
υποδέχεται το καλοκαίρι του 2014

παρουσιάζον-
τας στο θεα-
τρόφιλο κοινό
την κωμωδία
του Αριστο-
φάνη Όρνι-
θες. Τετάρτη
9 και Πέμπτη
10 Ιουλίου
στο αρχαίο
ωδείο Πάφου

και το Σάββατο 12 Ιουλίου στο Παττί-
χειο Αμφιθέατρο Λάρνακας στις 9:00
μ.μ. Πληρ. 77772717.
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Συνέντευξη στον
ΜΙΧΑΛΗ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 

Φέτος, η ΕΘΑΛ συμμετέχει για
πρώτη φορά στο Φεστιβάλ Αρ-
χαίου Ελληνικού Δράματος με
ένα εμβληματικό έργο της παγ-
κόσμιας γραμματείας, τον «Φι-
λοκτήτη» του Σοφοκλή, ιδωμένο
μέσα από μία άλλη οπτική, σε
σκηνοθεσία και δραματουργική
προσαρμογή του Μηνά Τίγκιλη
και μετάφραση του βραβευμένου
Έλληνα ποιητή Γιώργου Μπλάνα.
Το έργο του Σοφοκλή περιστρέ-

φεται γύρω από την εκστρατεία
του Φιλοκτήτη μαζί με τους υπό-
λοιπους Έλληνες εναντίον της
Τροίας. Σε μία στάση που κάνουν
στη Λήμνο ο Φιλοκτήτης δαγκώ-
νεται από ένα φίδι και το τραύμα
δεν θεραπεύεται γεγονός που
τρομάζει τους Έλληνες. Με προ-
τροπή του Οδυσσέα, ο Φιλοκτή-
της εγκαταλείπεται στο έρημο
νησί της Λήμνου και παραμένει
εκεί για δέκα χρόνια. Πριν όμως
λήξει ο πόλεμος ένας χρησμός

λέει στους Έλληνες πως για να
κατακτήσουν την Τροία χρειάζε-
ται η άμεση βοήθεια του ανίκητου
τόξου του Ηρακλή, το οποίο κα-
τείχε ο Φιλοκτήτης. Έτσι, οι Έλ-
ληνες επιστρέφουν δέκα χρόνια
μετά στο νησί που εγκατέλειψαν
τον σύντροφό τους για να ζητή-
σουν τη βοήθειά του. Εκεί όμως
έρχονται αντιμέτωποι με την άρ-
νηση του Φιλοκτήτη και το μίσος
του απέναντί τους.

Στον ρόλο του «Φιλοκτήτη» θα
δούμε τον ηθοποιό Ευτύχιο Πουλ-
λαΐδη, ο οποίος λίγες μέρες πριν
από την πρεμιέρα, σε ένα διά-
λειμμα από τις εξαντλητικές πρό-
βες, μίλησε στην «Κ» για το βάρος
της ευθύνης να υποδυθεί αυτό
τον απαιτητικό ρόλο, δίνοντας
και τη δική του προσέγγιση στο
έργο του Σοφοκλή αλλά και τη
δραματουργική προσαρμογή του
Μηνά Τίγκιλη. Η συνεργασία του
Ευτύχιου Πουλλαΐδη με την ΕΘΑΛ
ξεκίνησε με το έργο «Ωχ, τα νεφρά
μου» στην οποία έπαιζε και σκη-
νοθετούσε. Έπειτα ακολούθησαν
τα έργα «Λίστα γάμου» και η «Πόρ-
νη του Οχάιο» και σήμερα ο «Φι-
λοκτήτης» του Σοφοκλή. Συζη-
τώντας με τον κ. Πουλλαΐδη, αν-
τιλαμβάνομαι τη σοβαρότητα με
την οποία αντιμετωπίζει τόσο το
κείμενο του Σοφοκλή όσο και την
ερμηνεία του ρόλου τού Φιλο-
κτήτη. «Από το 1980 που ανεβά-
σαμε τις ‘‘Ικέτιδες’’ σε σκηνοθεσία
του Νίκου Χαραλάμπους με τον
ΘΟΚ μέχρι τη μέρα που έφυγα
από τον ΘΟΚ θα έλεγα ότι αυτά

τα έργα χρειάζονται 8 με 10 ώρες
δουλειάς», μου εξομολογήθηκε.
«Θεωρώ πως για να κάνεις τέτοια
έργα πρέπει να έχεις και τις ανά-
λογες εμπειρίες ζωής ώστε να κα-
ταφέρεις να τα αποδώσεις».

Ο ίδιος, όμως μου είπε, πιστεύει
ότι βρίσκεται σε μία φάση της
ζωής του με την οποία νιώθει
ασφάλεια με αυτό το έργο. «Να
σου πω επίσης ότι όταν προέκυ-
πταν τέτοια κείμενα, το θέμα δεν
ήταν μόνο να βρεις τις συμπερι-
φορές αλλά χρειαζόταν και το
ανάλογο υποκριτικό εκτόπισμα
για να καλύψεις αυτούς τους τε-
ράστιους συγγραφείς. Είναι απα-
ραίτητες κάποιες τεχνικές τις
οποίες πρέπει να τις αναπτύξεις
πάνω στη σκηνή, κάποιες ασκή-
σεις που πρέπει να κάνεις πάνω
στο ίδιο το κείμενο. Με λίγα λόγια
ακροβατείς και πάντα υπάρχει ο
κίνδυνος να βουλιάξεις και να μη
σου βγει τίποτα» μου εξηγεί ο κ.
Πουλλαΐδης ο οποίος έχει παθια-
στεί ιδιαίτερα με τη συγκεκριμένη
παράσταση. «Με αυτούς τους φό-
βους, αγωνίες και ανησυχίες αλλά
και με την καταπληκτική προ-
σέγγιση του Μηνά Τίγκιλη προ-
χωράμε στο καλύτερο δυνατό
αποτέλεσμα» μου λέει. Το έργο
που ανεβάζει η ΕΘΑΛ, όπως εξή-
γησε και ο ίδιος ο ηθοποιός, είναι
εν μέρει ο «Φιλοκτήτης» του Σο-
φοκλή, αφού υπάρχει μία άλλη
προσέγγιση η οποία αναπτύσσε-
ται επί σκηνής που ο ίδιος τη χα-
ρακτηρίζει ως μια πολιτικοκοι-
νωνική, ουμανιστική αντίληψη

του «Φιλοκτήτη». «Δεν αναπτύσ-
σουμε το τραγικό δέος στη σκηνή
αλλά γίνεται πολιτική, κοινωνική
πράξη. Παρακολουθούμε το έργο
μέσα από πολλές διαφορετικές
πτυχές και οπτικές. Αυτό κατα-
θέτουμε πάνω στη σκηνή και
ομολογώ πως πρόκειται για ένα
πάρα πολύ δύσκολο εγχείρημα».
Ο πρωταγωνιστής της παράστα-
σης εξομολογήθηκε πως με τις
πρώτες αναγνώσεις του έργου
είχε αμφιταλαντευτεί με το πού
θα οδηγούσε αυτή η προσέγγιση.
«Πραγματικά, όμως, ο σκηνοθέτης
ήταν τόσο ξεκάθαρος που με έπει-

σε», καταλήγει. «Ας μην ξεχνάμε
πως σκηνοθετική προσέγγιση
ενός έργου και μάλιστα τέτοιου
μεγέθους είναι ένα μεγάλο ρίσκο»,
εξηγεί και συμπληρώνει πως «το
κείμενο έχει αυτή την πολυεδρι-
κότητα και το μέγεθος και οφείλεις
προσεγγίζοντάς το να κάνεις κά-
ποιες προσθαφαιρέσεις».

Σε αυτό το έργο θα δούμε από
τη μία την ουμανιστική του πτυχή
και από την άλλη τον Φιλοκτήτη,
ένα άνθρωπο καταδυναστευόμε-
νο από εξωγενή στοιχεία, θύμα
ενός αμαρτήματος που εύλογα
το τοποθετεί ο Σοφοκλής στην

αρχή, χωρίς όμως να το αναπτύσ-
σει. Ο Σοφοκλής μέσα από αυτό
το αμάρτημα, όπως ανέλυσε ο κ.
Πουλλαΐδης, επιθυμεί να βγάλει
άλλα στοιχεία στην επιφάνεια.
Μιλώντας για τη δική του προ-
σέγγιση στον ρόλο του Φιλοκτήτη
ο κ. Πουλλαΐδης εκμυστηρεύτηκε
πως τον προβλημάτισε ιδιαίτερα
η υποκριτική του προσέγγιση και
οι τεχνικές που θα ακολουθούσε,
διότι στον «Φιλοκτήτη» τα πράγ-
ματα είναι πολύ διαφορετικά.
«Εδώ, ο ήρωας αυτός εξαφανίζεται
από προσώπου γης και γίνεται
έρμαιο των βασανιστών του, με
την υπόθεση του έργου να εκτυ-
λίσσεται στη Λήμνο, ένα χώρο
έρημο που μοιάζει με χώρο εξο-
ρίας παραπέμποντάς μας στη Μα-
κρόνησο.

Ο Φιλοκτήτης βρίσκεται εκεί
με όλους τους παρακρατικούς, οι
οποίοι υποφέρουν από το σύστη-
μα. Έργα τέτοιου μεγέθους προ-
σφέρουν τη δυνατότητα να ασκη-
θείς πάνω τους». Το στοιχείο που
τον δυσκόλεψε, όπως ανέφερε,
στην προσέγγιση του ρόλου ήταν
η συνύπαρξη του χθες με το σή-
μερα. «Αν ο ηθοποιός, όμως, συ-
νειδητοποιήσει τι πρέπει να κάνει
τεχνικά πάνω στη σκηνή, δεν
βρίσκεται πολύ μακριά από το
ζητούμενο. Με τους άλλους ηθο-
ποιούς συζητήσαμε πολύ την
πρόταση του Μηνά Τίγκιλη και
προσπαθήσαμε να αφαιρέσουμε
πολλά στομφώδη στοιχεία που
είναι παγίδες σε τέτοιου μεγέθους
έργα». 

Ακροβατώντας
με τον «Φιλοκτήτη»
Ο Ευτύχιος Πουλλαΐδης πρωταγωνιστεί στην παράσταση
της ΕΘΑΛ σε ένα ιδιαίτερα απαιτητικό ρόλο  

Πώς όμως επιταχύνεται η κά-
θαρση στον «Φιλοκτήτη» μέσα
από τη διαφορετική προσέγγιση
της ΕΘΑΛ; Ο κ. Πουλλαΐδης,
απαντώντας σε αυτό το ερώτη-
μα, αναφέρει πως η κάθαρση
έρχεται μέσα από έναν άλλο
τρόπο και όχι από εκείνον που
περιμένει το κοινό με την πα-
ρουσία ενός από μηχανής θεού.
«Η κάθαρση του ήρωα έρχεται
με έναν άλλο τρόπο, που δεν
θα τον αποκαλύψω, θα το δείτε
στην παράσταση. Μπορώ όμως
να σας πως ότι υπάρχει μια μα-
ταιοδοξία και μια απορία στο
τέλος, γιατί γίνεται αυτό το
πράγμα. Μπορούμε να πούμε
ότι στην ουσία στο τέλος ο Φι-

λοκτήτης απελευθερώνεται από
τον ίδιο του τον εαυτό. Διαβά-
ζοντας την τραγωδία πάρα πολ-
λές φορές κατέληξα στο συμ-
πέρασμα ότι το πρόβλημα του
Φιλοκτήτη δεν είναι σωματικό,
αφού τραυματίζεται από το φίδι
αλλά ψυχολογικό. Το σωματικό,
όμως, πρόβλημα εκφράζεται μέ-
σα από τις εκρήξεις και τις εν-
τάσεις του.

Ο Σοφοκλής ως πολιτικός και
στρατιωτικός μέσα από το έργο
του αυτό έστελλε κάποια μη-
νύματα σχετικά με την άσκηση
της Δημοκρατία, όπως ακριβώς
και σήμερα. Ο Σοφοκλής χρη-
σιμοποίησε τον μύθο για να
βγάλει στην επιφάνεια την κα-
ταδυνάστευση κάποιων ανθρώ-
πων. Σε κάθε στιγμή μέσα στο
έργο ο Σοφοκλής τονίζει την
έλλειψη της Δημοκρατίας και
την κρίση που περνούσε το πο-
λίτευμα.

Αυτό ακριβώς που ζούμε και
σήμερα». Λίγο πριν από την
πρεμιέρα, ο πρωταγωνιστής της

παράστασης Ευτύχιος Πουλ-
λαΐδης παρά τους φόβους και
το άγχος της πρώτης εκφράζει
τη μεγάλη του ευθύνη απέναντι
στο κείμενο του Σοφοκλή αλλά
και στο κοινό που θα παρακο-
λουθήσει την τραγωδία. Στο τέ-
λος της κουβέντας ο κ. Πουλ-
λαΐδης καταλήγει στα συμπε-
ράσματά του. «Ο Φιλοκτήτης
έχει μια αλήθεια και η αλήθεια
δεν αντέχεται ούτε και σήμερα.
Η ακεραιότητά του δεν αντέ-
χεται. Δεν μπορούσε αυτός ο
ήρωας να βάλει νερό στο κρασί
του, ένιωθε ατέλειωτο μίσος.
Για εμένα αυτό το έργο και γε-
νικότερα το να ανεβαίνω στη
σκηνή είναι τεράστια ευθύνη.
Και όταν κοιμάμαι ακόμα πολλές
φορές λέω τα λόγια.

Έπαθα πολλές φορές κατά-
πτωση επειδή ο ρόλος είναι πο-
λύ κουραστικός. Αλλά επιθυμία
μου είναι η κάθε παράσταση
να είναι καλύτερη από την προ-
ηγούμενη και αυτό πιστεύω θα
το καταφέρουμε».  

Η κάθαρση για τον Φιλοκτήτη, είναι
η απελευθέρωση από τον εαυτό του

Οι συντελεστές της παράστασης «Φιλοκτήτης» που ανεβάζει η ΕΘΑΛ. 

“Για εμένα αυτό το έργο και
γενικότερα το να ανεβαίνω
στη σκηνή είναι τεράστια ευ-
θύνη. Και όταν κοιμάμαι
πολλές φορές λέω τα λόγια.

i n f o

«Φιλοκτήτης» του Σοφοκλή από την
ΕΘΑΛ, πρεμιέρα Τρίτη 8 Ιουλίου, Αρχαίο
Θέατρο Κουρίου, Λεμεσός στις 9:00 μ.μ.
και Τετάρτη 9 Ιουλίου, Αρχαίο Ωδείο Πά-
φου στις 9:00 μ.μ. Πληρ. 70002414 

Ο Ευτύχιος Πουλλαΐδης στον ρόλο του Φι-
λοκτήτη, τον οποίο θεωρεί σύμβολο αντί-
στασης και αλήθειας. 
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ΜΕΛΕΤH
ΔΗΜΗΤΡΗΣ Ι. ΚΥΡΤΑΤΑΣ
Μαθήματα από την αθηναϊκή δημοκρατία
Εκδόσεις του Εικοστού Πρώτου
σελ. 154

Στην ολοκληρωμένη της
μορφή, η αθηναϊκή δημο-
κρατία λειτούργησε λιγό-
τερο από δύο αιώνες. Η
ιδέα της, ωστόσο, αναγεν-
νάται διαρκώς προσφέ-
ροντας διδάγματα και
πρότυπα για προβληματι-

σμό και μίμηση. Το βιβλίο περιστρέφεται γύ-
ρω από σημαντικά προβλήματα του πολιτεύ-
ματος. Εξετάζει τις απαρχές και την κατάρ-
ρευσή του, τη διαπλοκή της πολιτικής με την
οικονομία, τη θέση των δούλων και της θρη-
σκείας, με ιδιαίτερη αναφορά στην καταδίκη
του Σωκράτη.

ΜΕΛΕΤH
ΓΙΩΡΓΗΣ Α. ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ
Το ίαμα κάνναβη
εκδ. Κέδρος, σελ. 312

Ειδικός στις φαρμακευτι-
κές απεξαρτήσεις και τα
ναρκωτικά, ο ψυχίατρος
Γιώργης Α. Οικονομόπου-
λος γράφει για το κυνηγη-
μένο βοτάνι και τις εντυ-
πωσιακές θεραπευτικές
εφαρμογές του. Και επι-

καλείται τα συμπεράσματα του τμήματος
Βιοχημείας και Μοριακής Βιολογίας του Πα-
νεπιστημίου Cumplutence της Μαδρίτης
που υποστηρίζουν ότι πειραματικές ενδεί-
ξεις της τελευταίας δεκαετίας δεικνύουν
πως τα κανναβοειδή έχουν αντικαρκινικές
ιδιότητες. Οι ουσίες αυτές ασκούν δράση
ενάντια στην αναπαραγωγή, στη μετανά-
στευση και στη διήθηση.

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
JUAN GABRIEL VASQUEZ
Ο ήχος των πραγμάτων όταν πέφτουν
μετ. Αχιλλέας Κυριακίδης
εκδ. Ικαρος, σελ. 296

Κολομβία, 2009. Ο νεαρός
καθηγητής της Νομικής Αν-
τόνιο Γιαμάρα διαβάζει σε
ένα περιοδικό την εξόντω-
ση ενός ιπποποτάμου που
είχε δραπετεύσει από τον
ζωολογικό κήπο του δια-
βόητου Πάμπλο Εσκομπάρ.

Το άρθρο τον πηγαίνει πίσω στα μέσα της δε-
καετίας του 1990, όταν ο πόλεμος της κολομ-
βιανής κυβέρνησης με το καρτέλ κοκαΐνης
του Εσκομπάρ μαινόταν στους δρόμους, στα
δάση και στους ουρανούς της Κολομβίας. Η
γνωριμία του Γιαμάρα με έναν μοναχικό μπι-
λιαρδόρο που θα δολοφονηθεί, θα τον ωθή-
σει σε έναν αγώνα εξιχνίασης του φόνου.

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
DONNA TARTT
Η καρδερίνα
μετ. Χριστιάννα Ελ. Σακελλαροπούλου
εκδ. Α.Α. Λιβάνη, σελ. 992-19,90 ευρώ

Γιος μιας αφοσιωμένης
μητέρας και ενός ασυλλό-
γιστου κι απόντος πατέρα,
ο Θίο Ντέκερ επιζεί ως εκ
θαύματος στα δεκατρία
του χρόνια από ένα τραγι-
κό συμβάν που του ρημά-
ζει τη ζωή. Μόνος και

απροστάτευτος στη Νέα Υόρκη θα βρει κα-
ταφύγιο στην οικογένεια ενός πλούσιου φί-
λου. Θαμπώνεται από το καινούργιο σπιτικό
του στην Παρκ Αβενιου, βασανίζεται από
αβάσταχτη νοσταλγία για τη μητέρα του και
όσο περνάει ο καιρός αγκιστρώνεται όλο
και περισσότερο από αυτό που διατηρεί πιο
έντονη τη θύμησή της.

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΕΜΙΛΙ ΜΠΑΡ
Νυχτερινή Ριβιέρα
μετ. Χρήστος Καψάλης
εκδ. Ψυχογιός, σελ. 448

Νυχτερινή Ριβιέρα λέγε-
ται το τρένο που συνδέει
το Λονδίνο με την Κορ-
νουάλη. Αυτό το τρένο
παίρνει κάθε βδομάδα η
Λάρα Φιντς για να επι-
στρέψει στη φαινομενικά
τέλεια, κι ωστόσο αφόρη-

τα βαρετή ζωή της με τον Σαμ. Κι εκεί θα
γνωρίσει τον Γκάι που θα γίνει ο παράνομος
δεσμός της. Μια νύχτα ωστόσο που ένας
φόνος θα ταράξει τη ρουτίνα της Νυχτερι-
νής Ριβιέρας, η Λάρα θα εξαφανιστεί χωρίς
ίχνος. Η φίλη της Αϊρις θα την αναζητήσει
για να οδηγηθεί σε μια περιπέτεια γεμάτη
σκοτεινά μυστικά.

ΝΕΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ

500ΛΕΞΕΙΣ ΜΕ ΤΟΝ ΓΙΩΡΓΟ ΓΚΟΖΗ

Γεννήθηκε το 1970 στη Θεσσαλονίκη. Σπού-
δασε Θεολογία στο ΑΠΘ, με μεταπτυχιακό
τίτλο στην Εκκλησιαστική Ιστορία, Χριστια-
νική Γραμματεία, Αρχαιολογία και Τέχνη,
και ειδίκευση στην Αγιολογία. Εργάζεται
στον χώρο της ναυτιλίας. Το διήγημά του
«Νυχτερινός στο βάθος» βραβεύτηκε στον
διαγωνισμό διηγήματος της Ελευθεροτυπίας
2001. Πρώτο του βιβλίο, η συλλογή διηγη-
μάτων «Ο νυχτερινός στο βάθος» (εκδ. Νε-
φέλη, 2004) και δεύτερο, και πιο πρόσφατο,
η συλλογή διηγημάτων «Αφήστε με να ολο-
κληρώσω» (εκδ. Πόλις).
Ποια βιβλία έχεις αυτόν τον καιρό πλάι στο
κρεβάτι σου;
Αυτές τις ημέρες αισθάνομαι ειλικρινά ζάμ-
πλουτος, έχω για προσκέφαλο βιβλία-χρυ-
σωρυχεία: Παναγιώτης Γούτας, «Μικρό παι-
δί σαν ήμουνα», Γιάννης Παλαβός,
«Αστείο», Χρήστος Αστερίου, «Ισλα Μπόα»,
Μάκης Τσίτας, «Μάρτυς μου ο Θεός», Γιάν-
νης Ατζακάς, «Διπλωμένα φτερά», Χριστίνα
Καράμπελα, «Καιροί Τέσσερεις».
Και ποια είναι τα αγαπημένα σας βιβλία όλων
των εποχών;
Θα έλεγα το «...καλά, εσύ σκοτώθηκες νω-
ρίς» του αγίου των γραμμάτων μας Χρόνη
Μίσσιου, στον οποίο άλλωστε οφείλω και τον
λόγο για τον οποίο γράφω. Ο μάρτυρας Χρό-
νης είχε εν πολλοίς κοινά βιώματα με εκείνα
του πατέρα μου όπως μας τα είχε αφηγηθεί
στα χρόνια, όταν όμως είδα πώς το αί-
μα του το έκανε μελάνι με τόσο
γενναιόδωρο τρόπο, πώς συνετρί-
βη ο ίδιος εξαιτίας της αγάπης του
για τον Ανθρωπο, τότε συνέθλιψε
και την αποστειρωμένη εικόνα
που είχα –κακώς– σχηματίσει για
τους συγγραφείς ως απρόσιτους.
Προτιμάτε ένα συγκεκριμένο είδος λο-
γοτεχνίας;
Αγαπώ ιδιαίτερα τη μικρή φόρ-
μα, οπότε προτιμώ τα διηγήμα-
τα, μοιάζουν κάπως σαν φέ-
τες της ζωής, ένα παιχνί-

δισμα του μυαλού φαινομενικά αντιφατικό
– μόνο φαινομενικά όμως.
Ποιο ήταν το τελευταίο βιβλίο που σας έκανε
να θυμώσετε;
Αυτό του τρομοκράτη, κατά συρροή και συ-
νειδητού δολοφόνου που ούτε το όνομά του
ή τον τίτλο του βιβλίου του θέλω να αναφέ-
ρω. Δεν μιλώ για το δικαίωμα στη γραφή, αλ-
λά επειδή εξακολουθεί ακόμα να περιγράφει
τόσο ωμά την αφαίρεση της ζωής με ρουκέ-
τες και βλήματα, ενώ για ξεκάρφωμα της
γεύσης της σκοτωμένης ανθρώπινης σάρκας
σκεπάζει τη γεύση του αίματος με μπόλικα
μπαγιάτικα μπαχάρια ενός κατ’ επίφαση λαϊ-
κού αγώνα.
Και το τελευταίο που σας συγκίνησε;
Το «Κάτι θα γίνει, θα δεις» του Χρήστου Οι-
κονόμου. Η πατρίδα της ευρωπαϊκής οικο-
νομικής κρίσης στο γεωγραφικό ανάγλυφο
του Πειραιά. Το στοιχείο που με συγκίνησε
είναι ότι ανάμεσα στα μαβιά σύννεφα του
αστικού κέντρου υπάρχει πάντα η ελπίδα
για το Φως.
Κάποιο κλασικό βιβλίο που δεν αντέξατε κα-
θόλου;
Το «Ελλήνων Εγερσις» του Αδώνιδος παύλα
Σπυρίδωνος Γεωργιάδη. Μα καθόλου.
Εχετε fb, τουίτερ;
Είμαι μέλος μόνον της Βίβλου των Προσώ-
πων σε επιδερμικό επίπεδο, χρήσης δηλαδή
αντί κατάχρησης. Κοινώς, ως κορνίζα, για να

κοινοποιώ μέσω αυτής τη δουλειά μου.
Ενα τέταρτο την ημέρα το

χαλαλίζω, περισσότερο
δεν, διότι στην αληθινή
ζωή έχει πάντα τόσο ωραι-
ότερα πράγματα να κάνει ο
καθένας μας, που δεν θα
αντάλλασσα αυτή την επο-
χή ας πούμε τον αέρα της
άνοιξης στην πόλη για ένα
like. Προσωπικά, πίσω από
τα δίκτυα αναζητώ και αγα-
πώ τους ανθρώπους. Γι’
αυτούς γράφω.

Τσεχοφικά «διαμάντια»
δικαιωμένα με Νομπέλ
Η Alice Munro αποκαθιστά τη λογοτεχνική τιμή της μικρής φόρμας

ALICE MUNRO
Ακριβή μου ζωή
μτφρ.: Σοφία Σκουλικάρη
εκδ. Μεταίχμιο, σελ. 328

Tης ΣΤΑΥΡΟΥΛΑΣ ΣΚΑΛΙΔΗ

Κλέβει την παράσταση για αιώνες στον
δυτικό πολιτισμό το μυθιστόρημα,
ωστόσο εκείνα τα τσεχοφικά κομψο-
τεχνήματα της διηγηματικής γραφής
έχουν περάσει στο πάνθεον της ανα-
γνωστικής απόλαυσης. Μια γυναίκα
που κυρίως αφιερώθηκε στις μικρές
της ιστορίες, ήρθε το 2013 να δικαιωθεί
για την επιλογή της. Με το Νομπέλ
λογοτεχνίας. Η Alice Munro.

Ισως να έφτασε και η εποχή που η
μικρή φόρμα να δελεάζει τον αναγνώστη,
το συνηθισμένο στην κατακερματισμέ-
νη, αποσπασματική γραφή του Διαδι-
κτύου. Το μυθιστόρημα ξεκίνησε την
περιπετειώδη διαδρομή του στην Ευ-
ρώπη, διέσχισε τον Ατλαντικό και ξα-
ναγύρισε πίσω, μέσω του μαγικού ρε-
αλισμού της Λατινικής Αμερικής, κα-
τακτώντας τον κόσμο. Από τον Δον Κι-
χώτη του Θερβάντες, τον Ουγκό, τον
Φλομπέρ, τον Σταντάλ, τον Ντίκενς, μέ-
χρι τον Χόθορν και τον Μέλβιλ, τον Τολ-
στόι και τον Ντοστογιέφσκι φτάσαμε
στον Μάρκες. Οι μεγάλες αφηγήσεις
καταπίνουν και χωνεύουν την Ιστορία.
Εγιναν τα μεγάλα σύγχρονα έπη.

Οι μικρές όμως; Αυτές διασώζουν
άλλα πολύτιμα κομμάτια του κόσμου.

Το επιβεβαιώνει με κατηγορηματικό
τρόπο η Alice Munro. Μια γυναίκα που
γεννήθηκε το 1931 στον Καναδά, με τη
ματιά της φωτίζει το φαινομενικά ασή-
μαντο, το καθημερινό, το τόσο προφανές
που τελικά περνάει απαρατήρητο. Το
ανεβάζει στη σκηνή και παίρνει όλο το
χειροκρότημα. Μόλις κυκλοφόρησε στα
ελληνικά από τις εκδόσεις Μεταίχμιο,
σε μετάφραση της Σοφίας Σκουλικάρη,
η συλλογή διηγημάτων της, με τίτλο
«Ακριβή μου ζωή». Ενα βιβλίο που πε-
ριλαμβάνει και τέσσερα κείμενα στα
οποία η ίδια η συγγραφέας θεωρεί ότι
υπάρχει η αίσθηση της αυτοβιογραφίας.
Ωστόσο, ο προσεκτικός αναγνώστης
θα διαπιστώσει ότι στο «Πάρα πολλή
ευτυχία» (εκδόσεις Μεταίχμιο 2010,
μετάφραση Σοφία Σκουλικάρη) η δη-
μιουργός έχει σπείρει τα πιο επώδυνα
και πραγματικά κομμάτια του εαυτού
της ή τουλάχιστον έτσι σε αφήνει να
νομίζεις. Με τα μικρά κατά συνθήκη
ψεύδη της αφήγησης, η Munro φέρνει

στην επιφάνεια μεγάλες αλήθειες. Οχι
εν είδει ηθικών διδαγμάτων. «Κανένα
ψέμα δεν έχει τόση δύναμη όσο τα ψέ-
ματα που λέμε στον εαυτό μας». Ανα-
τέμνει την ανθρώπινη ψυχή χωρίς να
στάξει στάλα αίμα. Με έντιμη ευαισθη-
σία. Με απαλότητα ροδοπέταλου από
τη μια πλευρά και την αιχμηρότητα
σπαθιού σαμουράι από την άλλη. Η γυ-
ναικεία της ματιά συνίσταται στη συμ-
φιλίωση με τον πόνο. Με μια βαθιά εν-
συναίσθηση του άλλου, εντάσσει τον
αναγνώστη μέσα στις ιστορίες της, δα-
νείζοντάς του την οπτική του αφηγητή.
Σου εκμυστηρεύεται κάτι ανομολόγητο
για να σε κάνει να την εμπιστευτείς και
να της παραδοθείς άνευ όρων. Και τότε
σε κάνει συνένοχό της.

Οι ιστορίες της, άλλοτε πυροτεχνή-
ματα που σκάνε στο στήθος σου κι άλ-
λοτε βαριά μυστικά που σε πνίγουν
μέσα σε μπουρμπουλήθρες σιωπής. Το
δικό της σαγηνευτικό προσωπείο: η
ειλικρίνεια. Η απώλεια, ο θάνατος, η
διαφορετικότητα, ο έρωτας, η αγάπη,
η δύναμη ή η αδυναμία να αντιμετωπίζει
κανείς τη ζωή του, στα διηγήματά της
αποκτούν νέες διαστάσεις. Εξ ολοκλή-
ρου ανθρώπινες. Η ανατροπή στις ιστο-
ρίες της κυριαρχεί. Δεν μπορείς να προ-
βλέψεις το τέλος ούτε την εξέλιξη. Γι’
αυτό και κρατάει το αναγνωστικό εν-
διαφέρον μέχρι τέλους, με την υπόγεια,
υπονομευτική της γραφή. «Η ζωή ολό-
γυρα βγάζει για σένα συμπεράσματα
από οπτικές γωνίες που δεν θα μπο-
ρούσες να τις δεις».

Οι καθημερινοί άνθρωποι σημαδε-
μένοι από την ίδια τους την προσπάθεια
όχι μόνο να επιβιώσουν, αλλά και να
υπάρξουν, γίνονται οι ήρωες της διη-
γηματογράφου. Τους περιβάλλει με
άφατη τρυφερότητα, αλλά και είναι
έτοιμη ανά πάσα στιγμή να τους φορ-
τώσει την ενοχή ή την αθωότητα που
τους αναλογεί. Η ζωή κοχλάζει μέσα
στα καζάνια των ιστοριών της κι εκείνη
μαγεύει με το φίλτρο του απαστρά-
πτοντος ταλέντου της.

“Οι ιστορίες της, άλλοτε πυροτε-
χνήματα που σκάνε στο στήθος
σου κι άλλοτε βαριά μυστικά που
σε πνίγουν. Το δικό της σαγηνευ-
τικό προσωπείο: η ειλικρίνεια.

Η Καναδή Alice Munro, τιμημένη με το βραβείο Νομπέλ Λογοτεχνίας. Η απώλεια, ο θάνατος, η διαφορετικότητα, ο έρωτας, η
αγάπη, η δύναμη ή η αδυναμία να αντιμετωπίζει κανείς τη ζωή του, στα διηγήματά της αποκτούν νέες διαστάσεις.

Η ελληνική έκδοση της συλλογής «Ακρι-
βή μου ζωή», στη μετάφραση της Σοφίας
Σκουλικάρη.
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Οι μουσικές του κόσμου στη Λεμεσό
Για ακόμη μία χρονιά το Cyprus Rialto World Music Festival θα λάβει χώρα στην πλατεία Ηρώων

Monsieur Doumani
Τρίτη 08 Ιουλίου, Πλατεία Ηρώων
Λεμεσός

Το σχήμα ιδρύθηκε το 2011, διαγράφον-
τας ήδη μια επιτυχημένη πορεία στην Κύ-
προ και το εξωτερικό, με σημαντική επι-
τυχία τη διεκδίκηση του τίτλου ως καλύ-
τερου νεοεισερχόμενου σχήματος στα
Songlines Music Awards το 2014. Ενορ-
χηστρώνοντας εκ νέου κυπριακά παρα-
δοσιακά τραγούδια, προσθέτουν το δικό
τους προσωπικό χρώμα και συναίσθημα
ενώ ταυτόχρονα συνθέτουν τραγούδια
στην κυπριακή διάλεκτο, εμπνευσμένα
από τη σύγχρονη ζωή της Κύπρου.

Korrontzi
Τετάρτη 9 Ιουλίου, Πλατεία του Έρω-
τα, Πάφος 
Πέμπτη 10 Ιουλίου, πλατεία Ηρώων
Λεμεσός

Αναδεικνύοντας τη μουσική παράδοση
των Βάσκων μέσα από τα παραδοσιακά
όργανα, το σχήμα Korrontzi έγινε γνωστό

για το δυναμικό και συνάμα σύγχρονο
αποτέλεσμα του που μοιάζει με αυτό της
κέλτικης μουσικής.

Ensemble Lingua Franca
Δευτέρα 14 Ιουλίου, πλατεία Ηρώων
Λεμεσός 

Μία περιπλάνηση, όπου η πλούσια μου-
σική παράδοση της ανατολικής Μεσογεί-
ου συναντά δυτικά μουσικά στοιχεία συν-
θέτοντας ένα πολύχρωμο μουσικό τοπίο.
Διαφορετικές μουσικές δημιουργίες και
παραδόσεις οδηγούν το κοινό σε ένα τα-
ξίδι συναισθημάτων που προκαλεί γνή-
σια ευφορία. 

Trio Constantinople
Πέμπτη 17 Ιουλίου, πλατεία Ηρώων
Λεμεσός
Δευτέρα 21 Ιουλίου, Γεροσκήπου 

Τα αδέλφια Kiya και Ziya Tabassian περ-
σικής καταγωγής ασχολούνται με την

έρευνα και ερμηνεία μουσικών παραδό-
σεων της Ανατολής. Εστιάζοντας σε Ανα-
τολή και Δύση, το σχήμα ιδρύθηκε το
1998 στο Μόντρεαλ ως ένα φόρουμ για
δημιουργία και διασταύρωση παραδόσε-
ων. Κατά την τελευταία δεκαετία, η ομά-
δα έχει αναπτύξει πάνω από 35 νέα έργα
σε περίπου 120 πόλεις σε 22 χώρες. Οι
δεξιοτέχνες μουσικοί στο setar και tobak
συνεργάζονται με σπουδαίους οργανο-
παίχτες από όλο τον κόσμο, όπως τον
βιρτουόζο στο ούτι και συνθέτη Κυριάκο
Καλαϊτζίδη από τη Θεσσαλονίκη. 

Ριάλτο Residency/Πλάτρες
Σάββατο 19 Ιουλίου, Πολιτιστικό Κέν-
τρο Πλατρών 

Ο θεσμός του Rialto Residency συνεχίζε-
ται για ακόμη μία χρονιά. Οι μουσικές πα-
ραδόσεις της Περσίας και της Ανατολής
αποτελούν φέτος σημείο αναφοράς και
τόπο συνάντησης των διαφορετικών
μουσικών από την Περσία, την Ελλάδα
και την Κύπρο. Μέσα από την παραμονή
και κοινή μελέτη των καλλιτεχνών, ανα-
πτύσσεται μια ανανεωμένη ανάγνωση
διαφόρων μουσικών παραδόσεων, με
στόχο μια νέα κοινή προσέγγιση τους. 

Neta Elkayam
Σάββατο 19 Ιουλίου Κούκλια 
Δευτέρα 21 Ιουλίου, Λευκωσία
Τρίτη 22 Ιουλίου, πλατεία Ηρώων, Λε-
μεσός

Η Neta Elkayam είναι μία ανερχόμενη
καλλιτέχνιδα και μουσικός, η οποία μετά
τις περιπλανήσεις της σε όλο τον κόσμο
ζει στην Ιερουσαλήμ. Οι μουσικές της
συνθέσεις και ερμηνείες αναδεικνύουν
τις διαφορετικές μουσικές επιδράσεις
στο Ισραήλ, αναβιώνοντας την παραδο-
σιακή μουσική της βόρειας Αφρικής, με
έμφαση στη μουσική των Εβραίων του
Μαρόκο.

The Amalgamation project
Παρασκευή 25 Ιουλίου, πλατεία
Ηρώων, Λεμεσός 

Το σχήμα δημιουργήθηκε από τη Βασιλι-
κή Αναστασίου και ερμηνεύει δικές της
συνθέσεις αλλά και ενορχηστρώσεις και
προσαρμογές παραδοσιακών μελωδιών
από χώρες της Μεσογείου αλλά και των
Βαλκανίων. Οι μουσικοί του Project μοι-
ράζονται τις εμπειρίες τους από την τζαζ,

την κλασική και την παραδοσιακή μουσι-
κή, φτιάχνοντας καινούργιους ήχους. 

Saffran
Τετάρτη 30 Ιουλίου, πλατεία Ηρώων,
Λεμεσός 

Ένα σχήμα που δεν μπορεί να χαρακτηρι-
στεί τίποτε άλλο εκτός από μεσογειακό.
Οι μουσικές σχολές, οι επιρροές καθώς
και η καταγωγή των πέντε μουσικών από
την Αυστρία, την Ιταλία, τη Γαλλία και τη
Χώρα των Βάσκων συνθέτουν ένα απί-
στευτο και ενθουσιώδες μείγμα ρυθμών
και τραγουδιών που ενθουσιάζουν το
κοινό από όπου και αν προέρχεται. 

Το θέατρο Ριάλτο υποδέχεται και φέτος,
όπως κάθε καλοκαίρι τον Ιούλιο, σχήματα
και μουσικούς του κόσμου στην πλατεία
Ηρώων. Μεταφέροντας τη σκηνή του
σ’ όλη την Πλατεία μοιράζεται με ένα
κοινό που ολοένα και μεγαλώνει, μου-
σικές που εκπορεύονται μεν από την
παράδοση, αλλά φτάνουν στο σήμερα,
στο μουσικό παρόν. Αναδεικνύονται
έτσι μουσικές με κοινές αφετηρίες και
επιρροές, που αντλούν την έμπνευσή

τους από την παράδοση της κάθε χώρας,
κυρίως από την περιοχή της Μεσογείου
και βεβαίως η Κύπρος προβάλλει ως γέ-
φυρα μεταξύ τους.

Το φεστιβάλ έχοντας ως βάση του την
πλατεία Ηρώων στη Λεμεσό μεταφέρεται
σε πλατείες και άλλων πόλεων αλλά και
σε ορεινές περιοχές της Λεμεσού, όπου
άρχισε από το 2012 ο θεσμός του Rialto
Residency. Τα τελευταία χρόνια ο θεσμός
πραγματοποιείται με τη συνεργασία της

κοινότητας των Πλατρών. Πρόκειται για
ένα πρόγραμμα μουσικής συνεύρεσης,
όπου Κύπριοι μουσικοί συναντώνται και
συνεργάζονται με φιλοξενούμενους καλ-
λιτέχνες από το εξωτερικό. Μέσα από
την παραμονή και κοινή μελέτη των
καλλιτεχνών, αναπτύσσεται μία ανανε-
ωμένη ανάγνωση διαφόρων μουσικών
παραδόσεων, με στόχο μία νέα κοινή
προσέγγισή τους. Το αποτέλεσμα του
Residency θα παρουσιαστεί και φέτος

στις Πλάτρες, μεταξύ άλλων εκδηλώσεων
της κοινότητας, στις 19 Ιουλίου. Ιδιαίτερη
σημασία αποκτούν στο πρόγραμμα του
2014 οι συνέργειες με τη Λευκωσία και
τον Οργανισμό Πολιτιστική Πρωτεύουσα
της Ευρώπης-Πάφος 2017 στους οποίους
και μεταφέρεται μέρος των συναυλιών.
Επίσης, το θέατρο Ριάλτο συνεργάζεται
φέτος με το Αnimafest, το Διεθνές Φε-
στιβάλ Κινουμένων Σχεδίων, που ανε-
βαίνει προς Πάφο μεριά και εγκαθίσταται

πια στη Μεσαιωνική Αγρέπαυλη στα
Κούκλια, με τη συνεργασία της Πολιτι-
στικής Πρωτεύουσας της Ευρώπης Πά-
φος 2017. Με όλες τις εκδηλώσεις του
Έθνικ Φεστιβάλ να είναι ανοικτές στο
κοινό, το φετινό πρόγραμμα περιλαμ-
βάνει ήχους και μελωδίες από τον χώρο
της Μεσογείου από σχήματα και σπου-
δαίους μουσικούς από την Κύπρο αλλά
και τη μακρινή χώρα των Βάσκων και
την Περσία. 

i n f o

Cyprus Rialto World Music Festival, από τις 8 μέ-
χρι τις 30 Ιουλίου, πλατεία Ηρώων, Λεμεσός.
Ώρα έναρξης παραστάσεων 20:30. Είσοδος
ελεύθερη. Πληρ. 77777745.
www.cyprusrialtoworldmusic.com
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07.30 Θεία λειτουργία
10.30 Στην άκρη του 

παράδεισου - (E)
Επεισόδια 54ο-56ο.

12.15 H ύπαιθρος 
Εβδομαδιαία εκπομπή
με θέματα από την
κυπριακή αγροτική ζωή. 

12.45 Kύπρος ένα ταξίδι 
Ένα οδοιπορικό
στην Κύπρο του χθες
και του σήμερα. 

13.15 Eίμαστε εδώ - (Ε)
Νεανική εκπομπή.  

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 Σάββατο 

κι απόβραδο - (E)          
16.00 Τετ-Α-Τετ - (E)
17.00 Η παροικία μας 

Μια εκπομπή με 
πρωταγωνιστές τους 
απόδημους Κυπρίους.    

17.30 Ασπασίας 10
Μίνι κυπριακή 
κωμική σειρά. Επεισ. 2ο.                

18.00 EIΔHΣEIΣ 
18.15 Πατάτες 9 - (E)

Σατιρική εκπομπή.
18.50 Χωρίς αποσκευές - (E)

Ταξιδιωτική εκπομπή, με 
την Αλεξία Αναστασίου.   

19.20 Κυπριώτικο σκετς - (E) 
«Το μυστικόν». Μέρος Β.  

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Νόρα Ρόμπερτς: Τα

μυστικά του Μάνετ Χολ
Tηλεταινία μυστηρίου.    

23.00 EIΔHΣEIΣ
23.15 Πατάτες 9 - (E)
00.00 Χωρίς αποσκευές - (E)
00.30 Πατάτες 9 - (E)
01.00 Η παροικία - (E)
01.30 EIΔHΣEIΣ - (E)
03.00 Κύπρος ένα ταξίδι - (E)

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000

07.00 MAD Music 
Μουσική εκπομπή.

09.00 Παιδική ζώνη
α. To κόκκινο λεωφορείο
β. Τόμας το τρενάκι
γ. Ποκόγιο. δ. Μπομπ ο
μάστορας. ε. Μπάρνι
στ. Κλίφορντ. ζ. The big
Cartoonie show. η. Tα
τρελά Καρτούνς. θ. Στη
χώρα του γιατί.       

13.10 Παγκόσμιο Κύπελλο
(Επανάληψη αγώνα 
για την προημιτελική
φάση).

15.10 Παγκόσμιο Κύπελλο
(Επανάληψη αγώνα 
για την προημιτελική
φάση).

17.10 Στην πράξη
Εκπομπή με 
την Σύλβια Κλιμάκη.

18.00 Η Κύπρος 
κοντά σας - (Ε)   
Μια ζωντανή γέφυρα
επικοινωνίας με τους 
όπου γης Κύπριους 
συμπατριώτες μας.        

19.00 MAD Music
Μουσική εκπομπή.

20.40 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
20.50 EIΔHΣEIΣ (τουρκική) 
21.00 Euromaxx

Τηλεοπτικό περιοδικό 
που παρουσιάζει 
διάφορα γεγονότα 
και εκδηλώσεις.

21.30 Παγκόσμιο Κύπελλο 
(Αθλητική εκπομπή) 

22.30 Ταξίδι στο χρόνο - (E)
Εκπομπή με την 
Αγγέλα Νικηφόρου. 

23.30 EIΔHΣEIΣ - (E)
03.25 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειτουργία
Απευθείας μετάδοση.

10.00 Mπουκιά
και συχώριο - (E)
Εκπομπή μαγειρικής.     

11.00 Dr. Cook - (Ε)
Eκπομπή μαγειρικής
με τον Γιάννη Λουκάκο. 

12.00 Σαββατογεννημένες - (Ε)
Ελληνική σειρά

13.00 Περνάμε καλά - (Ε)
Ψυχαγωγική 
εκπομπή με την 
Χριστιάνα Αριστοτέλους.

15.10 Οι αταίριαστοι - (Ε)
15.50 Επτά θανάσιμες 

πεθερές - (Ε)
18.10 EIΔHΣEIΣ
18.30 Celebrity 

Game Night - (Ε)
Τηλεπαιχνίδι με την 
Σμαράγδα Καρύδη.        

19.30 Είσαι το ταίρι μου - (Ε)
Ελληνική σειρά 
με τους Κατερίνα Λέχου, 
Αλέκο Συσσοβίτη, κ.ά.

20.20 EIΔHΣEIΣ
21.20 Μουσικό κουτί Live - 

O μεγάλος τελικός
Μουσικό τηλεπαιχνίδι, 
με τον Γιώργο Ρούσσο. 

23.20 Στην άκρη του νήματος
(Edge of darkness)
Θρίλερ με τους Μελ
Γκίμπσον, Ρέι Γουίνστο-
ουν, κ.ά.     

00.10 EIΔHΣEIΣ
00.20 Η έξαψη (Body heat).

Θρίλερ. 
02.30 O μεγάλος θυμός - (E) 
03.20 Τηλεμπόρα - (E)

Ελληνική σειρά.    
04.20 Όλα τα κακά 

της μοίρας μου - (E)

MEGA        ΤHΛ.: 22477777

06.20 Πρωινή ενημέρωση
Ενημερωτική εκπομπή.

07.00 Tα φιλαράκια - (E) 
Ελληνική σειρά. 

08.00 Οι Μεν και οι Δεν - (E)
Ελληνική σειρά. 

08.30 Μax Magilica
09.00 Άκρως οικογενειακόν

Ελληνική σειρά.  
10.30 Λίτσα.com - (E)

Ελληνική σειρά. 
11.20 Santa Γιολάντα - (E)

Κυπριακή σειρά. 
12.10 Extreme makeover - (E)
13.00 Οne Love Tema

(Αction Aid με τον
Αντώνη Κανάκη)

14.50 The voice - (E)
Blind Auditions.

16.50 Mπρούσκο - (E)
Κυπριακή σειρά.

17.55 Tα νέα του ANT1 σε 10’ 
18.10 Συνέχεια της σειράς
19.30 Την πάτησα - (E)

Κυπριακή σειρά.
20.20 Tα νέα του ANT1 
21.20 Γάμος αλά πλάγια

Θεατρικό με τον Μάρκο 
Σεφερλή.

00.15 Tίτλοι ειδήσεων
00.20 Αθλητικές ειδήσεις 
00.30 Grey’s Anatomy, VI 

Ξένη ιατρική σειρά. 
Eπεισόδιο 17ο. 
«Push».          

01.20 Πόσο γλυκά 
με σκοτώνεις - (Ε) 
Ελληνική σειρά.

02.10 Ο γητευτής - (Ε)
Ελληνική σειρά.

03.00 Tα νέα του ANT1 - (Ε)
04.00 Οι χωραΐτες - (Ε)

Κυπριακή σειρά.
04.40 H αγάπη είναι light - (Ε)

ANT1         ΤHΛ.: 22200200

06.15 Οι Τάκκοι - (E)
Kυπριακή σειρά. 

07.00 Zωή ποδήλατο - (E)
Κυπριακή σειρά. 

07.50 Βουράτε γειτόνοι - (E)
Κυπριακή σειρά.

08.40 Μπάρμπι: H πριγκίπισσα
και η ποπ σταρ
Παιδική ταινία.                  

10.00 Mες στην καλή χαρά
Ψυχαγωγική εκπομπή με
την Κατ. Καραβάτου.

14.00 Θα σε δω στο πλοίο - (Ε)
14.50 Mην αρχίζεις 

τη μουρμούρα - (Ε)
Ελληνική σειρά. 

16.10 Τhe cooKing
(Τελευταίο) 

16.40 7 ουρανοί και 
σύννεφα αλήτες - (Ε)
Κυπριακή σειρά.

17.55 Tομές στα γεγονότα
18.05 Τί θα φάμε 

σήμερα μαμά; - (Ε) 
Εκπομπή μαγειρικής.

18.40 Πάμε πακέτο - (E)
Εκπομπή με τη
Βίκυ Χατζηβασιλείου.            

20.20 Tομές στα γεγονότα
21.20 Άκου τι είπαν - (Ε) 

Τηλεπαιχνίδι με τον 
Χρήστο Φερεντίνο. 

22.05 Café 
Δραματική ταινία, 
με τους Τζένιφερ 
Λαβ Χιούιτ, 
Ντάνιελ Γκολντ, κ.ά.       

23.45 Rules of 
engagement
Ξένη σειρά.

00.20 Γεγονότα σε τίτλους
00.25 Οι ιστορίες του 

αστυνόμου Μπέκα - (Ε)
01.15 Μες στην καλή χαρά - (Ε)

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 TV PLUS    ΤHΛ.: 22600600

07.30 Ένας ιππότης με τσαρού-
χια (Ελληνική ταινία)

09.20 Παιδική ζώνη 
12.00 Tηλεαγορά 
13.45 Αρμονία & φύση - (Ε)
14.00 Κουζίνα με άποψη - (Ε)
14.30 Τηλεαγορά
16.35 H Λουίζα και η παρέα της
17.00 Stranded

Δράμα.
20.05 Εσμεράλδα - (Ε)
21.00 Killer Flood: The Day 

The Dam Broke
(Δραματικό θρίλερ)       

22.55 China moon 
00.45 Hyper sonic
02.30 Made men
04.05 Gale force

CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577

ΕXTRA
07.15 Εxtra Kids 11.05 Extra μα-
γειρική 12.00 Ελληνική ταινία
14.00 Tαξίδι ζωής 16.00 Το
πάρτι της ζωής σου 16.45 EI-
ΔHΣEIΣ(νοηματική) 17.00 Ελ-
ληνική ταινία 18.45 EIΔHΣEIΣ
19.30 Ελληνική ταινία 21.00 7
μέρες Κύπρος 22.30 Ελληνική
ταινία 23.55 Ξένη ταινία 01.00
ΕΙΔΗΣΕΙΣ 01.45 Ελληνική ταινία
03.15 Το πάρτι της ζωής σου

NOVACINEMA 1
05.00 The Big Chill 06.45 Μογ-
κάμπο 08.45 Hannah’s Law
10.15 Hope Springs 11.50 The
English Teacher 13.25 42 15.40
Burn Notice, VII 16.30 Cedar
Cove 17.20 Satisfaction 17.50
Cine News 18.05 Ain’t Them
Bodies Saints 19.50 Beautiful
Creatures 22.00 The Hangover
- Part IΙΙ 23.50 Lay The Favorite
01.30 Hannibal 02.25 Scary
Movie 5 03.55 Cine News 04.35
The Boxer

NOVASPORTS 1
15.00 Στιγμιότυπα Nascar Sprint
Cup Series - Kentucky Speedway
(Ε) 21.00 Ο Δρόμος προς το Ρίο
(Ε) 21.30 Αγώνες Αυτοκινήτων
Blancpain Sprint Series - Zand-
voort/Ολλανδία - Championship
Race

LTV SPORTS 1
07.00 Γερμανικό Πρωτάθλημα
Ποδοσφαίρου (Ε) 09.00 Αγγλικό
Πρωτάθλημα Ποδοσφαίρου (Ε)
11.00 Ευρωπαϊκό Πρωτάθλημα
Ράλι (Ε)11.30 Τρελά και απίθανα
σπορ (E)14.00 Στιγμιότυπα Πρέ-
μιερ Λιγκ (Ε) 15.00 Χωρίς πα-
ρωπίδες (Ε) 15.45 Ιπποδρομίες
(Live) 21.00 Πόκερ 23.00 Τρελά
και απίθανα σπορ (Ε) 03.15 Αγ-
γλικό Πρωτάθλημα Ποδοσφαί-
ρου (Ε) 05.00 Αγγλικό Πρωτά-
θλημα Ποδοσφαίρου (Ε)

MAD          ΤHΛ.: 22472472

08.00 The English patient
11.00 A little princess
12.45 Τhe call
14.20 Close Up
15.00 Serendipity
16.30 Close Up
17.00 The music never stopped
19.00 Love and other 

impossible pursuits

23.50 My life so far
01.30 Zώνη ενηλίκων
04.30 Ironclad

LTV            ΤHΛ.: 22357272

21.00 Nora Roberts 21.30 Παγκόσμιο Κύπελλο 21.20 Μουσικό κουτί - τελικός 21.20 Γάμος αλά πλάγια 22.05 Café 22.10 Gods and general 17.30 Fashion Music Project

21.00 Killer Flood

21.00 Gangs of New York

08.05 Παιδική ζώνη
14.00 Φ+Μ Live - (Βest of)
14.30 Επίκαιρα - (Ε)    
16.00 Τηλεαγορά
17.00 Μεταξύ μας
17.45 Μίλα - (Βest of)
18.45 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
19.00 Η γυναίκα 

τού κουμπάρου μου
Ελληνική ταινία με τους 
Γιάννη Γκιωνάκη,
Ηλία Κωνσταντίνου, κ.ά.

20.30 Τhe big funny show - (E)
20.55 ΕΙΔΗΣΕΙΣ 
21.10 Τhe big funny show
22.10 Gods and general 

Πολεμικό δράμα. 
01.30 EIΔHΣEIΣ (Aπό το Star)
02.05 Μίλα - (Ε) 
03.30 Φ+Μ Live - (Ε)

08.00 Breakfast
11.00 Greeks Only Mixer
12.00 MAD Greekz Top 10
13.00 Greeks Only Mixer
14.00 Breaking MAD 
15.00 Zone M
17.00 Mixer
17.30 Fashion Music Project    
18.00 Λάικ στα ελληνικά   
19.00  Hits Non Stop
20.00 MAD VMA 2014 

Backstage   
20.30 MAD VMA 2014 

Red Carpet
21.00 MAD VMA 2014

Δύο φαντάσματα πάνω από τη Βραζιλία
Επισκιάζουν τα ανακαινισμένα στάδια, τις φαβέλες, τα αστικά κέντρα, τις παραλίες και τα τροπικά δάση του Αμαζονίου

Του ΚΩΣΤΑ Θ. ΚΑΛΦΟΠΟΥΛΟΥ

Δύο φαντάσματα πλανώνται πάνω από
τη Βραζιλία, λίγες ώρες πριν, λίγες ώρες
μετά το εναρκτήριο λάκτισμα στην Are-
na Corinthians του Σάο Πάολο, όπου η
οικοδέσποινα Βραζιλία υποδέχθηκε την
Κροατία, στην αυλαία του Παγκοσμίου
Κυπέλλου 2014: το «φάντασμα του Μο-
ασίρ Μπαρμπόζα», του τερματοφύλακα
της Σελεσάο (και «εθνικού» αποδιοπομ-
παίου τράγου), που θα χάσει μέσα στο
Μαρακανά το τρόπαιο από την Ουρου-
γουάη (1-2), την «αποφράδα ημέρα» της
16ης Ιουλίου του 1950, και το «φάντασμα
του Nao vai ter Copa» («Δεν θα γίνει
Παγκόσμιο Κύπελλο»), το σύνθημα που
συνόδευσε τις διαμαρτυρίες και διαδη-
λώσεις ενόψει της διοργάνωσης.

Σαν νέφη αιθαλομίχλης αυτά τα δύο
«φαντάσματα» θα επισκιάζουν ύπουλα
τα ανακαινισμένα στάδια, τις φαβέλες
και τα αστικά κέντρα, τις παραλίες και
τα αποψιλωμένα τροπικά δάση του Αμα-
ζονίου, μέχρι τον τελικό που πλησιάζει,
στις 13 Ιουλίου, για να διαλυθούν ορι-
στικά ή να πυκνώσουν επικίνδυνα 64
χρόνια μετά, πάλι στο ανακαινισμένο
«Estadio Jornalista Mario Filho», το
κατά κόσμον Μαρακανά.

Πέντε εχθροί
Στα γήπεδα της Βραζιλίας δεν ανα-

βιώνει απλώς ακόμα μια φορά ο πο-
δοσφαιρικός μύθος, που προκαλεί αμη-
χανία (ή και ανακούφιση) στις γυναίκες,
αλλεργία στους «πολιτικοποιημένους»
και υπεροψία στους εστέτ. Ακόμα μια
φορά, το ποδόσφαιρο ή, έστω, το με-

ταλλαγμένο προϊόν από το πάλαι ποτέ
«μπαλέτο της εργατικής τάξης», έχει
ν’ αντιπαρατεθεί με τους πέντε μεγά-
λους εχθρούς του: τον λειτουργισμό
των ασφυκτικών συστημάτων, την τη-
λεοπτική εικόνα, την εμπορευματο-
ποίηση, το παράνομο στοίχημα και
την πολιτική. Οι κινητοποιήσεις που
εκδηλώθηκαν ήδη από το Κύπελλο Συ-
νομοσπονδίας 2013 δεν στρέφονται
κατά του θεσμού, πόσο μάλλον κατά

της Σελεσάο. Αναδεικνύουν όμως επί-
μαχα κοινωνικά ζητήματα ενός έθνους,
που ως ισότιμος εταίρος των BRIC
(Βραζιλία, Ρωσία, Ινδία, Κίνα), πρωτα-
γωνιστεί στις παγκόσμιες αγορές, χωρίς
ταυτόχρονα να αμβλύνονται οι κοι-
νωνικές ανισότητες και τα δομικά προ-
βλήματα της άνισης ανάπτυξης,  ενώ
κυριαρχεί  επί  δεκαετίες  στα  Μουν-
τιάλ.

Είναι ίσως η πρώτη φορά, μετά το

Παγκόσμιο Κύπελλο του 1978, στην Αρ-
γεντινή του στρατηγού Βιντέλα, όταν
το ποδόσφαιρο αναμείχθηκε με την πο-
λιτική, θυμίζοντας εποχές περονισμού
και Μεσοπολέμου, που γνώριζε να αι-
σθητικοποιεί τον πόλεμο και να πολι-
τικοποιεί τον αθλητισμό, και φέρνοντας
σε δίλημμα τους φίλους του αθλήματος
και τους τηλεθεατές, όπου η κορυφαία
διοργάνωση του παγκοσμι (οποιημέν)ου
ποδοσφαίρου κλυδωνίζεται από ένα

κλίμα αβεβαιότητας και ανησυχίας στη
διοργανώτρια χώρα. Και είναι, επίσης,
η πρώτη φορά, μετά την απρόσμενη
ήττα της «Ελαφράς Ταξιαρχίας» από
τους Γερμανούς του Ζεπ Χέρμπεργκερ,
το 1954, όταν συσσώρευσε βουβή οργή,
η οποία περίμενε να εκτονωθεί στην
Ουγγρική Επανάσταση δύο χρόνια αρ-
γότερα, που η πορεία μιας εθνικής ομά-
δας ενδέχεται να επηρεάσει, άμεσα ή
έμμεσα, τις εξελίξεις στη διοργανώτρια
χώρα, καθώς δύο χρόνια μετά θα φιλο-
ξενήσει και τους Ολυμπιακούς Αγώνες:
ενδεχόμενη αποτυχία, δηλ. αν τυχόν
αποκλειστεί από τον τελικό, μπορεί να
πυροδοτήσει ανεξέλεγκτες καταστάσεις
(και είδαμε ότι, έως τώρα, αγωνιστικά
μιλώντας, η εθνική ομάδα της Βραζιλίας
δυσκολεύεται πολύ...).

Αν, αντιθέτως, η Σελεσάο διώξει με
το σφύριγμα της λήξης του τελικού το
«φάντασμα του Μαρακανά», αυτό θα
επιφέρει, μαζί με την εθνική υπερηφά-
νεια και την ανακούφιση, μία, έστω
πρόσκαιρη, πτώση του κοινωνικού θερ-
μόμετρου, και το κάποτε ανέμελο «Κο-
ρίτσι της Ιπανέμα» (Garota de Ipanema,
1962), όπως στο ομότιτλο σουξέ της
εποχής (από τον Χουάν Κάρλος Τζομπίμ,
που ανέδειξε με το κουλ σαξόφωνό του
ο Σταν Γκετζ, και με τις φωνές των Τζάο
και Αστρούντ Τζιλμπέρτο, το 1964), θα
κινηθεί πάλι με χάρη στους ρυθμούς
της μπόσα νόβα μέχρι τους επόμενους
Ολυμπιακούς Αγώνες.

Σε κάθε περίπτωση, και παρά τις δυ-
σκολίες που αντιμετωπίζει η ομάδα, η
ευχή είναι μία: Καλή Επιτυχία Βραζιλία!
Sucesso Brasil!

Ο Ιησούς του Ρίο και στο βάθος το ανακαινισμένο «Estadio Jornalista Mario
Filho», το κατά κόσμον Μαρακανά.

Το «Κορίτσι από την Ιπανέμα» σε μια βραζιλιάνικη παραλία. Το ποδόσφαιρο, το μεταλλαγμένο προϊόν από το πάλαι ποτέ
«μπαλέτο της εργατικής τάξης», έχει ν’ αντιπαρατεθεί με τον λειτουργισμό των ασφυκτικών συστημάτων, την τηλεοπτική εικό-
να, την εμπορευματοποίηση, το παράνομο στοίχημα και την πολιτική.

Η «αποφράδα ημέρα» της 16ης Ιουλίου του 1950: η Σελεσάο χάνει μέσα
στο Μαρακανά το τρόπαιο από την Ουρουγουάη με 1-2.

Nao vai ter Copa («Δεν θα γίνει Παγκόσμιο Κύπελλο»). Το σύνθημα που συ-
νόδευσε τις διαμαρτυρίες και διαδηλώσεις ενόψει της φετινής διοργάνωσης.
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ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ

Ενοικιάζεται στην Έγκωμη απέναντι από τα φώτα
του Hilton Park χώρος 2200τ.μ. από τα οποία τα
1000τ.μ. είναι στεγασμένα. Ιδανικός χώρος για οποι-
αδήποτε εργασία. Τηλ. 22673403, 99908143.

Ενοικιάζεται μοντέρνο διαμέρισμα στην Έγκωμη
80τμ, 2 υπνοδωμάτια, 2ος όροφος, κατασκευή:2009,
Πλήρως επιπλωμένο, Κεντρική Θέρμανση, Κλιμα-
τισμός, Αποθήκη, Στεγασμένος Χώρος Στάθμευσης,
Δίπλα από Πανεπιστήμιο Λευκωσίας. Tιμή: 750€.
99689498.

Ενοικιάζεται οροφοδιαμέρισμα στο Καϊμακλί. Απο-
τελείται από τρία υπνοδωμάτια en suite και κοινό-
χρηστη κουζίνα, τραπεζαρία και σαλόνι. Mε πλήρη
επίπλωση ή χωρίς έπιπλα. Τηλέφωνο 99327245.

Ενοικιάζεται διαμέρισμα 2 υπνοδωματίων, 80 τ.μ.,
με 2 βεράντες και ιδιωτικό χώρο στάθμευσης σε
ολοκαίνουργια πολυκατοικία, στη περιοχή Αγαπή-
νωρος στην Κάτω Πάφο. Τιμή ευκαιρίας. Περισ-
σότερες πληροφορίες στα τηλέφωνα 99632077,

99328326.

Ενοικιάζεται ρετιρέ 180τ.μ. με απρόσκοπτη θέα,
στην Αγλαντζιά, παρά το ΚΕΜΑ. Διαθέτει 3 υπνο-
δωμάτια, 2 αποχωρητήρια, αποθήκη, κεντρική θέρ-
μανση, κλιματιστικά σε όλους τους χώρους, φούρνο
και κεραμική εστία, ψυγείο και πλυντήριο ρούχων.
Τιμή: 650 ευρώ (συζητήσιμη). Ιάκωβος 99-606-586.

Ενοικιάζεται αποθήκη με εμβαδό 350 τ.μ. εις Βιομ.
περιοχή Αραδίππου. Διαθέτει γραφείο - κουζίνα -
και 2 αποχωρητήρια. Διαθέτει πόρτα ασφαλείας
και εύκολη και γρήγορη πρόσβαση στον αυτοκινη-
τόδρομο. Τηλ. 99634136. Λάρνακα.

Ενοικιάζεται ανεξάρτητη μονοκατοικία στην περιοχή
Ζακάκι. Είναι 150 τετραγωνικά μέτρα με 3 υπνο-
δωμάτια. Για περισσότερες πληροφορίες επικοι-
νωνήστε στο τηλέφωνο 99552063.

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΟΙΚΟΠΕΔΑ

Πωλείται οικιστικό τεμάχιο, 724 τ.μ., στην Αλάμπρα,
μεταξύ Παλαιού και Νέου δρόμου Λ/σίας- Λεμεσού.

Τιμή: € 150.000  τηλ.99622427

ΠΩΛΕΙΤΑΙ εξαιρετικό οικόπεδο 661 τ.μ στην περιοχή
Coloumbia-Γερμασόγεια. Εφάπτεται πεζόδρομου
και μεγάλου διαμορφωμένου χώρου πρασίνου.Με
τίτλο κι όλες τις παροχές. ΣΔ 100%. Μέχρι τρεις
ορόφους. Τιμή 370.000 ευρώ (συζητήσιμη). Τηλ
97742121.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο στην περιοχή της Αγίας Φύλας,
776τ.μ. με τίτλο ιδιοκτησίας, 90% ΣΔ, 3 ορόφοι.
Τιμή 290.000 ευρώ. Τηλ 99787862. Email:
e.zoidou@gmail.com

ΠΩΛΕΙΤΑΙ oικόπεδο στο χωριό Ποταμιά, 580 τ.μ.
με τίτλο ιδιοκτησίας, 90% Συντελεστή Δόμησης,
σε εξαιρετική περιοχή με νέες κατοικίες. Τιμή
130.000 ευρώ. Τηλ. 99574611.

ΠΩΛEITAI ΟΙΚΙΣΤΙΚΟ ΤΕΜΑΧΙΟ ΚΑΤΑΛΛΗΛΟ ΓΙΑ
ΕΠΕΝΔΥΣΗ. Το οικιστικό τεμάχιο βρίσκεται στην
περιοχή Φοινικαριά. Ολικο εμβαδο 5,686 με Σ.Δ
20%.Τηλ : 96885030 ιδιοκτήτης.

Πωλείται σε νεόκτιστη περιοχή οικόπεδο 533 τ.μ.
στην περιοχή Αγ. Κων/νου και Ελένης, Ηλιούπολη
στο Δάλι Λευκωσίας. Το οικόπεδο εφάπτεται με
πεζόδρομο και έχει τίτλο ιδιοκτησίας. Για πληροφορίες
τηλ. 99458745

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΚΙΝΗΤΑ

Πωλείται καινούργια, 2όροφη κατοικία, 4 υπν., 214
τ. μ. σε 600 τ.μ. οικιστικό τεμάχιο, στην Αλάμπρα,
πάνω στον παλιό δρόμο Λευκωσίας- Λεμεσού. Τιμή:
€ 265.000   τηλ. 99622427

Πωλείται καινούργιο διαμέρισμα, ισόγειο 2 υπνο-
δωματίων με A/C κοινή πισινα,2 parking και μεγάλη
βεράντα με κήπο στην περιοχή Τάφοι των Βασιλέων,

με τίτλο ιδιοκτησίας στην Παφο.Τιμη:130.000 Τηλ.
99425558 

Πωλείται διαμέρισμα 2 υπνοδωματίων στο Κολόσσι
επιπλωμένο, με κλιματισμό σε όλους τους χώρους.
Διαθέτει αποθήκη και καλυμμένο χώρο στάθμευσης
σε πολύ καλή τιμή. Πληροφορίες 99009501

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΑ

OPEL VECTRA 18CC, registration DAF, 1993,
manual, airbags, air-condition, car radio, silver color,
special price: 800 euro only! Call 22101858.

Πωλείται GolF IV Tdi Van 110 hp χρώματος ασήμι
3.500 ευρώ. Τηλ. 99997147.

Πωλείται Toyota Starlet Glanza 13άρι turbo, χρώματος
ασημί, γραμμένο και επιθεωρημένο, 4.500 ευρώ.
Τιμή συζητήσιμη! 96766150 Λεμεσός.

Πωλείται Mercedes e 220 CDI μοντέλο 2001 silver,

MOT 5/2014, πρόσφατο γενικό service, full extra,
5.500 ευρώ, λόγω αναχώρησης στο εξωτερικό. Για
περισσότερες πληροφορίες 99177507.

Πωλείται αμάξι Renault Megane Cabrio, έτος 2006
16 άλογα, αρ. εγγραφής KJY, περασμένο ΜΟΤ,
σύστημα triptonic, leather, με αρκετά extra. Τιμή
5.800 ευρώ. Τηλ. 99850944 Λεμεσός.

ΔΙΑΦΟΡΑ

Πωλείται περίπτερο money gram dvd club. Πωλείται
επικερδής επιχείρηση στον ίδιο χώρο λειτουργεί

υπηρεσία money gram, υπάρχει ενσωματωμένο
dvd club και τεράστιο περίπτερο. Επίσης στον ίδιο
χώρο λειτουργεί και κατάστημα αθλητικών παπου-
τσιών. Πλούσιο stock. Πωλείταιλόγο άλλων ασχολιών
των ιδιοκτήτων. Τηλ. 99843498.

Πωλείται επικερδής επιχείρηση (Πάρκο Καφεστια-
τόριο) με όλο τον εξοπλισμό, λόγο άλλων ασχολιών
του ιδιοκτήτη. Υπαίθρια παιχνιδούπολη και κλειστή
αίθουσα παιχνιδιών. Κατάλληλο για διοργάνωση
εκδηλώσεων (γάμων, βαφτίσεων κ.α). Τηλ: 99843498.

Ε Π Ι Σ Τ Η Μ Η - Τ Ε Χ Ν Ο Λ Ο Γ Ι Α

Ενοικιάζεται
διαμέρισμα

Ενοικιάζεται στην Έγκωμη δια-
μέρισμα δύο υπνοδωματίων,
στον πρώτο όροφο, επιπλωμένο,
με κεντρική θέρμανση και κλι-
ματισμό. Στεγασμένος χώρος
στάθμευσης. Για πληροφορίες
στο τηλ. 99429291.

Rent for your wedding. Info 99626987, Angelos

SAMSUNG

Ταμπλέτες με
κορυφαίες επιδόσεις
Χάρις στη Super Amoled οθόνη τους,
οι δύο νέες ταμπλέτες Galaxy Tab S
της Samsung υπόσχονται κορυφαία
απόδοση χρωμάτων και επαρκή φω-
τεινότητα ακόμη και σε εξωτερικούς
χώρους. Επιπλέον, η οθόνη υποστη-
ρίζει ανάλυση 2560 x 1600 pixel και,
επειδή δεν χρειάζεται οπίσθιο φωτι-
σμό, αυξάνει τη διάρκεια «ζωής» της
μπαταρίας. Τα δύο tablet έχουν λει-
τουργικό Android και διαστάσεις
10,5΄΄ και 8,4΄΄, ενώ είναι συνώνυ-
μο της φορητότητας, αφού ζυγίζουν
μόλις 465 και 294 γραμμάρια αντί-
στοιχα.

SONY

Βίντεο και φωτο
για λάτρεις σπορ
Τη δυνατότητα στους λάτρεις των
σπορ να απαθανατίσουν τις περιπέ-
τειές τους με εντυπωσιακά βίντεο
και φωτογραφίες δίνει η νέα Action
Cam AS20 της Sony. Η βιντεοκάμε-
ρα διαθέτει ευρυγώνιο φακό Zeiss
Tessar με πολύ μεγάλο πεδίο προ-
βολής (170 μοιρών) και αισθητήρα
οπίσθιου φωτισμού Exmor R CMOS,
ο οποίος εξασφαλίζει ποιοτικές λή-
ψεις ακόμη και με λίγο εξωτερικό
φως. Επίσης, είναι εξοπλισμένη με
το σύστημα σταθεροποίησης Stea-
dyShot, που εξαλείφει το τρεμού-
λιασμα της κίνησης και κάθε είδους
δόνηση.

Ενοικιάζεται διαμέρισμα
Ενοικιάζεται επιπλωμένο ρετιρέ στην Ακρόπολη 126 τ.μ., με πολύ
μεγάλες βεράντες. Το διαμέρισμα είναι 2 υπνοδωματίων, με 2
μπάνια και μεγάλους κοινόχρηστους χώρους. Διαθέτει πλήρως
εξοπλισμένη κουζίνα, τζάκι, ανεξάρτητη κεντρική θέρμανση, a/c
σε όλους τους χώρους, barbeque στη βεράντα  και μεγάλη αποθήκη. 
Για περισσότερες πληροφορίες στο τηλ. 99615657.  

ΕΘΝΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ  ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ ΛΟΓΟΤΕΧΝΩΝ
Ιπποκράτους 63, 106 80 Αθήνα

ΠΡΟΚΗΡΥΞΗ ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΥ

Η Εθνική Εταιρεία των Ελλήνων Λογοτεχνών προκηρύσσει διαγωνισμό
ανέκδοτου διηγήματος για νέους μέχρι 35 ετών με ελεύθερο θέμα
έως 2.500 λέξεις.
Τα έργα πρέπει να είναι δακτυλογραφημένα με ψευδώνυμο και
σε κλειστό φάκελο τα στοιχεία του συγγραφέα.
Αντίτυπα 3
Προθεσμία υποβολής από 1ης Σεπτεμβρίου 2014 έως 30 Οκτωβρίου
2014.
Διεύθυνση αποστολής: Εθνική Εταιρεία  των Ελλήνων Λογοτεχνών
Ιπποκράτους 63, 106 80 Αθήνα.

Ιπτάμενα κούριερ υγείας
Αεροπλανάκια θα μπορούν να πηγαίνουν υλικό σε δυσπρόσιτες περιοχές

Του ΚΩΣΤΑ ΔΕΛΗΓΙΑΝΝΗ

Με βάση τα πλάνα της Amazon
και άλλων αμερικανικών κολοσ-
σών, τα μη επανδρωμένα εναέρια
οχήματα (drone) θα φέρουν επα-
νάσταση στις μεταφορές σε με-
ρικά χρόνια από σήμερα στις
ΗΠΑ, αναλαμβάνοντας ρόλο
«ιπτάμενων κούριερ» που θα πε-
τούν πάνω από τις πόλεις για να
παραδίδουν τις παραγγελίες γρή-
γορα και φθηνά. Μια start-up
από την Καλιφόρνια, ωστόσο,
η Matternet του Ελληνα Ανδρέα
Ραπτόπουλου, σχεδιάζει να ξε-
κινήσει αυτήν την επανάσταση
από αυτό το καλοκαίρι στις ανα-
πτυσσόμενες χώρες, με drone
τα οποία θα εξυπηρετούν χωριά
διάσπαρτα σε περιοχές με τόσο
κακό οδικό δίκτυο, που ουσια-
στικά είναι αποκομμένα από τον
«έξω» κόσμο. Εκεί, τα μικρά αυ-
τόνομα ελικόπτερα (ή πιο σωστά
«οκτακόπτερα») της Matternet
θα διανέμουν φάρμακα στους
οικισμούς και θα μεταφέρουν
στα κοντινότερα κέντρα υγείας
τα δείγματα που παίρνουν οι
γιατροί από τους κατοίκους τους,
για μικροβιολογικές εξετάσεις.
Κάτοικοι που, όπως αναφέρει
στην «Κ» ο ιδρυτής της Matter-
net, αντιστοιχούν στο 1/7 του
παγκόσμιου πληθυσμού. «Υπο-
λογίζεται πως περίπου ένα δι-
σεκατομμύριο άνθρωποι ζουν
σήμερα σε χωριά με εντελώς
ανεπαρκή οδική πρόσβαση,
στους οποίους είναι επομένως
αρκετά δύσκολο να φτάσουν ευ-
παθή φάρμακα (π.χ. εμβόλια)
πριν λήξουν», λέει χαρακτηρι-
στικά.

Ολοι αυτοί οι άνθρωποι είναι
επίσης εξίσου δύσκολο να πα-
ρακολουθηθούν από τους για-
τρούς με διαγνωστικές εξετάσεις,
κάτι που στην περίπτωση της
φυματίωσης είχε αποτέλεσμα
τα τελευταία χρόνια να εμφανι-
σθούν στελέχη της που είναι αν-
θεκτικά στα αντιβιοτικά. «Φαν-
ταστείτε πως υπάρχουν περι-
πτώσεις που τα δείγματα χρει-
άζονται 12 ολόκληρες ημέρες
για να φτάσουν στην πλησιέ-
στερη κλινική για ανάλυση. Μια

δουλειά που ένα ιπτάμενο όχημα
θα έκανε σε 2-3 ώρες», συμπλη-
ρώνει. Αυτή τη στιγμή, η Mat-
ternet αναπτύσσει μια εκδοχή
του drone της που θα μπορεί να
μεταφέρει προμήθειες ενός κιλού
και θα κοστίζει 5.000 δολάρια.
Πετώντας χωρίς καμία ανθρώ-
πινη παρέμβαση, με τη βοήθεια
οκτώ ηλεκτρικών κινητήρων
που παίρνουν ρεύμα από μπα-
ταρία, τα οκτακόπτερα θα έχουν
αυτονομία 20 χιλιομέτρων. «Για
να μπορούν να καλύπτουν με-
γαλύτερες αποστάσεις, στην πε-
ριοχή όπου θα λειτουργούν θα
έχει εγκατασταθεί ένα δίκτυο
από επίγειες βάσεις, όπου θα
μπορούν να προσγειωθούν για
να ανεφοδιασθούν με μία και-
νούργια φορτισμένη μπαταρία,
πριν συνεχίσουν για τον τελικό
προορισμό τους», προσθέτει
στην «Κ» ο κ. Ραπτόπουλος.

Το σχέδιο της Matternet θα
αρχίσει να δοκιμάζεται μέσα
στο καλοκαίρι, αφού τις επόμενες
εβδομάδες τα πρώτα «σμήνη»
από drone και οι πρώτες επίγειες
βάσεις θα κάνουν την εμφάνισή
τους σε περιοχές της Δομινικα-
νής Δημοκρατίας, του Μπουτάν
και της Αϊτής. Επίσης, για το

φθινόπωρο έχει προγραμματι-
σθεί να ξεκινήσει μια ανάλογη
πιλοτική εφαρμογή και στην
Παπούα Νέα Γουινέα. Οι δοκιμές
θα γίνουν σε συνεργασία με το-
πικές κυβερνήσεις, τους «Για-
τρούς χωρίς Σύνορα» και τον
Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας.
Σε όλες τις χώρες το δίκτυο των
επίγειων βάσεων θα επιτρέπει
στα ιπτάμενα οχήματα να προσ-
γειώνονται για ανεφοδιασμό κά-
θε 20 χιλιόμετρα, ενώ η διακί-
νηση ιατρικού υλικού θα καλύ-
πτει σχετικά περιορισμένες εκτά-
σεις – «περίπου όσο ο νομός της
Αρκαδίας», όπως σημειώνει χα-
ρακτηριστικά.

Μέσα από αυτές τις πιλοτικές
εφαρμογές, οι άνθρωποι της
start-up θα διαπιστώσουν κατά
πόσον τα οκτακόπτερα λειτουρ-
γούν με αρκετά μεγάλη αξιοπι-
στία, ώστε να φέρουν εις πέρας
την αποστολή τους. Ενα «στοί-
χημα» είναι πώς θα συμπεριφέ-
ρεται στην πράξη το software
που παίζει τον ρόλο του «αυτό-
ματου πιλότου», όπως για πα-
ράδειγμα σε άσχημες καιρικές
συνθήκες. Η αξιοπιστία των dro-
ne θα εξαρτηθεί επίσης από τη
λειτουργία του λογισμικού που

έχει αναπτύξει η εταιρεία και
το οποίο αποθηκεύει συνεχώς
στο cloud διάφορα δεδομένα
για τη λειτουργία τους (π.χ. στοι-
χεία για την «υγεία» της μπα-
ταρίας ή την καταπόνηση από
τον αέρα). Με αυτά τα δεδομένα,
το λογισμικό θα μπορεί να εκτι-
μήσει αν πρόκειται να εμφανι-
σθεί κάποιο πρόβλημα σε ένα
οκτακόπτερο που βρίσκεται εν
πτήσει, στέλνοντάς του αυτό-
ματα οδηγίες για να το προλά-
βει.

Ο ιδρυτής της Matternet υπο-
στηρίζει πως όλες οι τεχνολογίες
θα είναι έτοιμες για πλήρη εφαρ-
μογή το αργότερο σε 10 χρόνια.
Τότε, χάρις στα drone θα παρα-
καμφθεί η απουσία οδικών δι-
κτύων στον αναπτυσσόμενο κό-
σμο, με τον ίδιο τρόπο που σε
αυτές τις χώρες η κινητή τηλε-
φωνία παρέκαμψε το πρόβλημα
της έλλειψης υποδομών για στα-
θερά τηλέφωνα και Ιντερνετ.
Εξάλλου, όπως λέει, «150 drone
και 50 επίγειοι σταθμοί θα στοι-
χίζουν 900.000 δολάρια, δηλαδή
όσο υπολογίζει η Παγκόσμια
Τράπεζα το κόστος για ένα δρόμο
με μία λωρίδα ανά κατεύθυνση
και μήκος μόλις 2 χιλιομέτρων».

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ ή ΠΩΛΕΙΤΑΙ
ΜΟΝΤΕΡΝΟ ΔΙΑΜΕΡΙΣΜΑ

Υπερσύγχρονο, ανεξάρτητο διαμέρισμα 170τ.μ. στον τρίτο όροφο,
συγκρότημα Laxia Boutique, με κοινόχρηστη πισίνα. Μεγάλο μέτωπο,
βεράντα 32τ.μ., κυρίως υπνοδωμάτιο με γκαρνταρόμπα και χώρο
υγείας walk-through, υπνοδωμάτιο en-suite, με πλήρη ποιοτικό
εξοπλισμό και φωτιστικά σώματα.

Για φωτογραφικό υλικό και άλλες πληροφορίες:
info@grandad.com.cy  ή  τηλέφωνο 99 621 380.

Η γένεση
της ιδέας
Η ιδέα για τη δημιουργία εναέριων
οχημάτων που θα παίζουν ρόλο «αε-
ρογέφυρας ζωής» στον αναπτυσσό-
μενο κόσμο γεννήθηκε στον Αν-
δρέα Ραπτόπουλο το 2011, όταν φοι-
τούσε στο Singularity University
στην Καλιφόρνια, το ερευνητικό
κέντρο στο οποίο συνιδρυτής είναι ο
Eλληνοαμερικανός Peter Diaman-
dis. Ετσι, ο στόχος της Matternet
συμβαδίζει με τη φιλοσοφία του
κέντρου, η οποία είναι η επίλυση
των μεγαλύτερων προβλημάτων
που απασχολούν την ανθρωπότητα,
μέσα από νέες τεχνολογίες. «Πα-
ράλληλα, επειδή τα drone θα καλύ-
πτουν μια ζωτική ανάγκη, χωρίς να
υπάρχει γι’ αυτό κάποιος άλλος
εναλλακτικός τρόπος, οι αρχές ενα-
έριας κυκλοφορίας στα αναπτυσσό-
μενα κράτη είναι λιγότερο διστακτι-
κές στο να αδειοδοτήσουν τις πτή-
σεις τους, συγκριτικά με την αντί-
στοιχη υπηρεσία στις ΗΠΑ ή σε κά-
ποια άλλη χώρα του δυτικού κό-
σμου», προσθέτει. Αυτή η δυσπι-
στία, και λιγότερο τα τεχνολογικά
εμπόδια, είναι ο λόγος που ο ιδρυ-
τής της start-up προβλέπει ότι τα
drone θα ξεκινήσουν να χρησιμο-
ποιούνται σε αστικά κέντρα του ανε-
πτυγμένου κόσμου το νωρίτερο σε
μία πενταετία από σήμερα. «Πάν-
τως, αργά ή γρήγορα τα “ιπτάμενα
κούριερ” θα αναλάβουν το τελευ-
ταίο στάδιο της παράδοσης μικρών
δεμάτων και παραγγελιών, μεταφέ-
ροντάς τα είτε σε ένα συνεργαζόμε-
νο κατάστημα κοντά στον παραλή-
πτη είτε στην ταράτσα και στον κήπο
του. Με αυτόν τον τρόπο, θα απο-
συμφορηθούν οι δρόμοι και θα
εξοικονομηθούν φυσικοί πόροι»,
συμπληρώνει. Μάλιστα, η Matternet
έχει ήδη στα σκαριά μια πιλοτική δο-
κιμή των drones της στο Σάντο Ντο-
μίγκο, την πρωτεύουσα της Δομινι-
κανής Δημοκρατίας.
Ο Ελληνας επιστήμονας κατάγεται
από τον Βύρωνα και, πριν από το Sin-
gularity University, σπούδασε στο
Royal College of Arts στο Λονδίνο,
αφότου αποφοίτησε από το Τμήμα
Μηχανολόγων και Αεροναυπηγών
Μηχανικών στην Πάτρα.

«Υπολογίζεται πως ένα δισεκατομμύριο άνθρωποι ζουν σε χωριά με ανεπαρκή
πρόσβαση, στους οποίους είναι δύσκολο να φτάσουν ευπαθή φάρμακα. Αυτό τώρα
θα γίνεται με τα εναέρια οχήματα», λέει στην «Κ» ο Ελληνας Ανδρέας Ραπτόπουλος.
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DINING ON THE SEA
limassolmarina.com

Now Open
Dine on the sea with stunning views of the 
Marina and the sparkling Mediterranean 
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